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Pròleg

Aquest Quadern núm. 42 el dediquem al nostre recordat Noni, en Jeroni Moner i Codina. Durant molts anys va estar 
al servei del Centre d’Estudis Comarcals de Banyoles, com a vocal i com a president, i volíem fer-li un petit, però 
merescut, homenatge.

Quan vaig accedir a la presidència del Centre d’Estudis va ser ell qui, en unes llargues i denses converses, em va 
anar exposant tots aquells temes de la ciutat que requerien una atenció especial per part del Centre d’Estudis i que 
no es podien oblidar. Però sobretot em va transmetre una gran estimació per la nostra ciutat.

Amb aquest Quadern, el Centre d’Estudis i jo mateixa volem contribuir a donar a conèixer la seva obra i la seva de-
dicació a posar en valor, preservar i reivindicar el patrimoni banyolí i comarcal, però també a assenyalar i denunciar 
quan les coses no es feien bé. Per fer-ho, hem triat una bona colla d’articles apareguts a El Bagant i a la Revista de 
Banyoles, els primers de 1981 a 1984 i els segons, de 2007 a 2011. Llegint-los veiem com alguns dels elements 
patrimonials ja no hi són, altres continuen descurats i altres, sortosament, s’han salvaguardat.

En els articles seleccionats es fa palesa la passió per la ciutat, l’afany de preservar els seus valors patrimonials i de 
crear-ne de nous, amb les aportacions dels nous creadors d’una ciutat en aquells moments en expansió.

La seva reivindicació i la seva mirada crítica anaven més enllà de protegir el més antic. Es tractava d’estimar i fer 
estimar la bona arquitectura, l’urbanisme ben plantejat i el bon disseny. Es tractava de mirar cap al futur.

Gràcies, Noni, per la teva dedicació a la ciutat i al Centre d’Estudis.

Roser Masgrau
Presidenta del Centre d’Estudis Comarcals de Banyoles
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Introducció

L’any 2006, vaig visitar en Noni per primera vegada al seu despatx per fer-li una consulta sobre la rehabilitació d’una 
façana medieval a tocar de l’església de Santa Maria que jo estava duent a terme. L’Albert Illescas, arquitecte i amic 
seu, i que jo tenia com a professor mentre estudiava, m’havia parlat del seu saber i la seva qualitat professional i 
humana amb alguna referència —aquesta més eixelebrada—a la seva joventut. En aquell moment es trobava reunit 
amb Pere Castanyer parlant sobre el projecte museològic del Museu Arqueològic Comarcal i, de seguida, em va 
convidar a asseure’m amb ells i a participar en les propostes. 

D’allí en vaig sortir amb l’encàrrec de col·laborar-hi i, des de llavors, en els últims 15 anys he gaudit plenament de 
les seves reflexions sobre la vida, l’arquitectura, el patrimoni i la ciutat. Vam trepitjar plegats carrers i camins del 
municipi, tant a la recerca d’estructures medievals del barri antic com per a l’anàlisi i diagnosi de la xarxa dels recs 
i les seves derivacions. També vam fer moltes visites i aixecaments gràfics de molts dels edifici del Catàleg de 
Protecció de Béns Immobles del municipi. Era un pou de coneixement pel que fa a la lectura d’allò existent, la seva 
intervenció i la morfologia urbana del seu entorn.

Si l’hagués de definir amb un sol adjectiu, des del punt de vista professional, diria que era una persona polièdrica, 
amb interessos múltiples entre els quals l’arquitectura, el disseny, l’activitat cultural, l’esport —aquí és important 
reiterar-ho— la divulgació del coneixement en serien els més destacables. 

En aquest punt és rellevant recordar com el definia el seu amic i company, l’arquitecte Arcadi Pla, en una carta 
publicada a la web del Col·legi d’Arquitectes després del seu traspàs: «Caldria afirmar que en Noni, com ens ho ha 
demostrat al llarg de la seva vida, era ja, de jove, el que en podríem dir un home d’esperit renaixentista, en el sentit 
que els seus coneixements i interessos anaven més enllà de la pràctica estricta de la professió. Parlava, ja llavors, 
a banda d’arquitectura, de temes d’art i patrimoni històric amb capacitat notòria, i estava molt implicat en temes 
associatius, tant en l’àmbit de l’esport, com també en la implicació sociopolítica i cultural, en la millora i el progrés 
de la societat...»1.

Jeroni Moner Codina va néixer a Barcelona l’any 1940 en el si d’una família de juristes. Obtingué el títol d’arquitecte 
l’any 1968 en una Escola d’Arquitectura en transformació que lluitava per deixar enrere el mètode academicista que 
havien implementat els corrents arquitectònics de la dictadura. És important remarcar d’aquells anys, per entendre 
la seva evolució, les aportacions de coneixement i reflexió fruit de les visites a casa del seu amic i company Albert 
Illescas (fill d’en Sixte Illescas, un dels integrants del GATPAC) que de segur el van connectar amb el racionalisme 

1 Arcadi Pla: Jeroni Moner i Codina, arquitecte (1940-2021) (Una memòria personal) https://www.arquitectes.cat/ca/jeroni-moner-i-
codina-arquitecte-1940-2021-una-memoria-personal.
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català i els corrents del moviment modern que s’estaven desenvolupant. Així es va poder apropar, per exemple, a 
l’arquitectura italiana i, en especial, a l’obra de Carlo Scarpa, un arquitecte, dissenyador i artista de la zona de Milà 
que el va acompanyar en molts dels seus projectes i dissenys.

Durant la carrera, en Noni ja va destacar en els seus projectes, dos dels quals van formar part de l’exposició com-
memorativa del Centenari de l’Escola d’Arquitectura de Barcelona2 que es va fer l’any 1976: el de final de carrera 
(unes piscines i vestuaris) i el d’una escola de formació professional fet amb J. M. Argilés, A. Illescas i G. Mora, 
que va obtenir el primer premi del concurs entre estudiants de quart curs l’any 1965. Un cop acabats els estudis, 
amb dos d’aquests companys, Illescas i Mora, va obrir un despatx professional i van realitzar obres destacades 
d’aquesta època a Barcelona i a Banyoles, ciutat on es va instal·lar definitivament l’any 1971.

De fet, Banyoles era una ciutat amb la qual, ja de jove, mantenia forts lligams, tant culturals com esportius. La seva 
família hi tenia la segona residència per motius familiars, ja que el seu besavi, Narcís Moner, n’havia estat el notari i 
la seva àvia, Maria Busquets Gifra, era de Can Vilaret. De seguida va sentir-se molt lligat a l’estany, on va iniciar una 
brillant carrera esportiva que el va portar a destacar, també, com a nedador i, més tard, com a jugador de waterpolo, 
disciplina en la qual va ser internacional del 1959 fins al 1967.  

Des d’un punt de vista acadèmic, són remarcables els estudis que va fer en el camp del patrimoni arquitectònic, 
en els quals va col·laborar en les monografies de la Catalunya Romànica (1984-1998) i de L’art gòtic a Catalunya: 
Arquitectura III. Dels palaus a les masies (2003), i els articles i conferències sobre la casa urbana medieval (on va 
descobrir que a Banyoles i a Montblanc tenim una tipologia constructiva medieval que ens diferencia dels altres 
municipis). Cal destacar també la gran quantitat de publicacions en què va col·laborar i que va coordinar —sense 
que a vegades sortís el seu nom—: des dels Quaderns del Centre d’Estudis amb temes tan banyolins com la Farga, 
l’arqueta de Sant Martirià, el retaule de Santa Maria de l’Escala, els recs, la casa dels Lleons i Santa Maria dels 
Turers, entre d’altres, fins a les col·laboracions en llibres com Banyoles a l’ombra dels JJOO, en el qual explica l’evo-
lució urbana de la nostra ciutat.

Va ser als anys 70 quan va iniciar els estudis i les investigacions (publicats als llibres i documents pertinents) sobre 
la història i la tipologia de la masia catalana, amb els també arquitectes Josep Riera i Arcadi Pla. Va ser un treball 
que es va publicar en els números 17 i 18 de la revista 2C Arquitectura de la Ciudad (1981) i que va continuar des-
prés promovent grups de treball, publicant articles i participant en diverses monografies i congressos. També va 
participar en el camp de la planificació urbanística, especialment en aquells aspectes relacionats amb la protecció i 
desenvolupament del patrimoni arquitectònic i paisatgístic a les ciutats de Banyoles i Girona. En serien rellevants la 
seva col·laboració al Pla especial del barri vell de Girona i el de Banyoles i la redacció del Pla especial de protecció 
del patrimoni i del Pla especial de recs de Banyoles, aquest entregat a l’Ajuntament el dia que va fer els 80 anys. 

2 Diversos autors (1977): Exposició commemorativa del centenari de l’Escola d’Arquitectura de Barcelona 1875-76/1975-76. 
Exercicis. Projectes. Un assaig d’interpretació.
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Pel que fa a la seva obra arquitectònica, és a Banyoles i rodalies on té la major part d’obra construïda, des d’ha-
bitatges unifamiliars i intervencions en edificis històrics fins a propostes i reflexions urbanes, plans de protecció, 
projectes paisatgístics i estudis, així com articles de divulgació sobre patrimoni i arquitectura. Quant a les obres 
de nova planta, majoritàriament obres privades, n’hi ha dues de catalogades en el registre DOCOMO d’Arquitectura 
Ibèrica: la casa de la Rambla núm. 30 (també dita de «L’Esquinçat») i la casa Vilanova-Cullell (ambdues fetes amb 
Albert Illescas). No hem d’oblidar tampoc la casa Masgrau-Juanola, la casa Dilmé-Ros, la Coll-Hugas, la casa Gifre, 
la casa Caballero, la casa Sitjà i l’última casa que va fer al carrer de les Rotes, 94. Sobre aquesta casa comentava 
amb satisfacció que durant la fase de projecte va prometre als propietaris que a les 12 del migdia de l’hivern, tot i 
l’orientació del solar, tindrien sol directe a la sala d’estar, cosa que és així. També va projectar edificis comercials 
com els de mobles Tarradas, d’oficines com l’edifici del Teatre Municipal o d’equipaments com l’FP La Rajoleria 
(avui institut Brugulat) o el local de culte de Melianta, fet amb Josep Riera. I les dues pesqueres, la Guardiola i la 
Malagelada, juntament amb les actuacions de transformació de la zona de l’estany en temps preolímpics (amb 
Joaquim Figa i Josep Riera).

Va dur a terme, també, importants rehabilitacions del patrimoni: destaquen el Museu Arqueològic, la Llotja del Tint, 
les intervencions al monestir de Sant Esteve i el seu claustre, el Centre d’Estudis Musicals de la plaça Major, les 
rehabilitacions de cases al barri vell, com la casa Costa-Coll, la casa Viñas (amb Albert Illescas), la casa Bosch al 
carrer Nou, la casa Coll a la placeta de la Font, Can Racó —seu del Centre Excursionista—, Can Tassi a Puigpalter o 
la rehabilitació de quatre cases del segle XVIII al carrer de Girona, on residia.

I a banda de les del nostre municipi, cal esmentar també com a obres rellevants la rehabilitació del convent de Sant 
Domènec a Castelló d’Empúries, la Pia Almoina de Girona com a seu del Col·legi d’Arquitectes i la restauració del 
campanar de Sant Miquel del Fluvià, entre d’altres.

L’any 2002 es va publicar la major part de seva obra en un volum de la col·lecció «Inventaris d’Arquitectura» del 
COAC3 amb la introducció de l’arquitecte navarrès Rafael Moneo (premi Pritzker el 1996). Es tracta d’un conjunt 
d’obres que per la seva qualitat es mereixerien ser estudiades en profunditat, amb algun tipus de protecció i valora-
ció del conjunt, i fins i tot es podria crear la ruta «Jeroni Moner arquitecte».

I acabo aquesta part més biogràfica recordant un passatge de la seva vida que va viure amb molta il·lusió i que, 
temps després, en converses privades, va definir com l’homenatge més important que pot rebre un ciutadà de la 
seva ciutat. En plena efervescència nacional, entre l’1 i el 27 d’octubre de 2017, en uns moments en què el país 
bullia d’emoció i de democràcia, a les 12 del migdia del dia 21 d’octubre —dissabte de Sant Martirià—, l’Ajuntament 
de Banyoles li va lliurar la Medalla d’Or de la ciutat. El perquè es reitera en les paraules finals que l’alcalde Miquel 
Noguer va dedicar-li en aquell acte: «Jeroni Moner i Codina ha estat, i és, una persona activa en la lluita quotidiana 
per a la millora de Banyoles. És, en primer lloc, un banyolí de cor i de fets, una persona que s’ha dedicat a millorar 

3 Jeroni Moner (2002). Inventaris d’Arquitectura. Col·legid’Arquitectes de Catalunya. Demarcació de Girona. 
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la ciutat de Banyoles. Per tots aquests motius, i per la seva activitat en l’àmbit cultural, Jeroni Moner i Codina es fa 
mereixedor de la Medalla d’Or de la ciutat de Banyoles»4.

Una de les implicacions que va mantenir incansablement al llarg de tota la seva vida amb aquesta ciutat va ser 
la participació al Centre d’Estudis Comarcals, entitat de defensa i estudi del patrimoni del Pla de l’Estany, com a 
vocal des dels anys 70 i com a president des del 1994 fins al 2011. Des d’aquesta entitat va exercir una defensa 
aferrissada del patrimoni i de la seva divulgació i va ser uns dels impulsors del Col·loqui de Tardor que des del 1993 
es continua desenvolupant cada any. Un altre pilar d’aquesta divulgació va ser la publicació a la revista El Bagant 
(de la qual va ser un dels fundadors) i a la Revista de Banyoles d’articles que reflexionen sobre el patrimoni local i 
les transformacions urbanes que s’anaven produint, en positiu o en negatiu, i que han determinat la Banyoles que 
tots coneixem.

El llibre que teniu a les mans recull bona part d’aquests articles. Els de la primera etapa s’ubiquen a principis dels 
anys vuitanta, emmarcats en l’optimisme de les grans esperances socials —que bevien del maig del 1968, any que 
es va llicenciar com a arquitecte—, que deixaven enrere els anys foscos de la dictadura i que van culminar amb la 
Banyoles olímpica. La segona part són els articles d’un Noni més reflexiu i contingut en les paraules, però incisiu en 
el fons. Uns articles que defensen i posen en valor la ciutat, la seva transformació i el seu patrimoni amb la precisió 
que el caracteritzava.

En Noni, un treballador incansable, discret, metòdic i perfeccionista fins al detall, ens va deixar el 29 de setembre 
de 2021 a l’edat de 80 anys, hores després d’haver deixat enllestit el seu últim llibre sobre les pesqueres de l’estany 
de Banyoles, un treball que va començar quan tenia 30 anys mentre es passava els dissabtes remenant a l’arxiu 
municipal investigant sobre les llicències de les pesqueres.

Una personalitat, la seva, molt incisiva i observadora, que queda ben palesa en aquest fragment sobre la plaça 
Major extret del pregó de la Festa Major que va fer l’any 2002, on ens explica, amb les seves paraules, la seva meto-
dologia d’acció: «Des d’aquest angle privilegiat, em refereixo a Can Grilló o Cafè de la Plaça, i al marge de tertúlies, 
reunions i nocturnitats, he mirat i he remirat aquesta plaça, he contemplat la seva arquitectura i m’he fet moltes 
preguntes sobre la seva formació i transformacions i m’he adonat d’innombrables detalls. En definitiva, l’he vista 
com a un ésser viu que ha anat canviant al llarg dels segles, al qual admires cada vegada més i del qual en vols 
saber la seva història. I, naturalment, en vols fer partícips els altres»5. 

La paraules i pensaments que teniu a les mans en forma de llibre tenen condensades l’observació, la saviesa, el 
dubte i la denúncia d’un dels nostres referents culturals dels últims temps. Un material que cal llegir i rellegir ja 

4 Discurs del Sr. Alcalde Miquel Noguer en l’entrega de  la medalla d’or de la ciutat de Banyoles a Jeroni Moner i Codina el 21 d’octubre 
de 2017.

5 Entrevista a J. Moner. Cartipàs de la festa major. Banyoles, 2002
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que, si bé és cert que hem millorat en molts aspectes, encara massa vegades aquells mals usos i criteris erronis 
(absorbits per raons purament econòmiques) flueixen a la Banyoles d’avui. I sense ell, ens toca a nosaltres, els 
ciutadans, vetllar per contrarestar-los.

I no voldria acabar sense parlar d’una altra de les qualitats professionals que li eren pròpies i que potser passa 
més desapercebuda: el dibuix. En Noni era un gran dibuixant: dibuixava amb detall i mostrava una gran exigència, 
precisió i anàlisi.

El dibuix és una de les bases més importants de la disciplina arquitectònica que serveix tant per analitzar allò exis-
tent com per proposar-ne la transformació i per analitzar les propostes. 

I cito com a conclusió unes paraules del professor Jordi Sabater Pi sobre les virtuts del dibuix que crec que en Noni 
també subscriuria: «Per dibuixar cal observar amb atenció; si observes, coneixes; si coneixes, estimes, i per tant 
protegeixes»6.

«Com més me’l miro més interessant el trobo», deia quan es mirava l’atri de l’entrada de Santa Maria del Turers de 
Banyoles mentre preparava el Col·loqui de Tardor del CECB sobre la seva construcció. «Un dia me l’hauré de mirar 
detingudament i dibuixar-lo amb detall.»

Josep Callís i Figueres
Arquitecte, vocal del Centre d’Estudis Comarcals de Banyoles

6 Xavier Duran, Jordi Sabater Pi (2001): El traç de la natura. Barcelona: Edicions 62.
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Aquest llibre és una selecció de 79 articles de Jeroni Moner, que corresponen a dues etapes ben concretes. 

En primer lloc, la seva participació a l’aventura periodística d’El Bagant, que es va iniciar l’any 1981 i va acabar 
tres anys més tard, el 1984. Jeroni Moner va ser un dels impulsors de la revista i hi va col·laborar assíduament. 
D’aquesta etapa hem seleccionat 27 articles, tots ells sobre el tema que el preocupava profundament: el pai-
satge urbà, més un dedicat a commemorar els dos grups del TINT, en els quals ell hi va participar activament. 
Alguns d’aquests articles van aparèixer signats amb les seves inicials, J.M.C. (Jeroni Moner Codina).

En segon lloc, una sèrie de 50 articles que va publicar a la Revista de Banyoles des del 2007 fins al 2012, que ell 
mateix va col·locar sota l’epígraf de «Paisatges urbans». N’hi hem afegit dos més, publicats el 2013 a la mateixa 
revista, un sobre el seu amic Rafael Marquina i l’altre commemorant els 50 anys de Presència 63, on també hi 
va participar personalment.

Evidentment, la producció periodística de Jeroni Moner va ser més extensa, especialment en aquesta etapa d’El 
Bagant, amb temes d’actualitat municipal, crònica artística i cultural, reivindicació de la comarca, activitats del 
Centre d’Estudis Comarcals de Banyoles, etc. També hi va publicar alguns articles en col·laboració amb Arcadi 
Pla, Josep Riera, Toni Bramon o Jaume Boix, entre altres. En conjunt, i només a El Bagant, Jeroni Moner va pu-
blicar uns 70 articles.

En la nostra edició, s’ha respectat escrupolosament el text de l’autor i només s’ha actualitzat l’ortografia, s’ha 
revisat la puntuació, s’han petites revisions lèxiques, s’ha unificat l’ús de les majúscules i s’han corregit petites 
errades. El text dels articles d’El Bagant s’ha extret dels exemplars digitalitzats de l’Arxiu Comarcal del Pla de 
l’Estany. El text dels articles de la Revista de Banyoles s’ha extret dels arxius informàtics de Jeroni Moner, als 
quals hem pogut accedir gràcies a la Dolors Bramon. 

Hem procurat també reproduir, en la mesura del possible, les fotografies que acompanyaven els articles. Hem 
d’agrair, en aquest sentit, la col·laboració d’Esteve Palmada i de Toni Bramon, que ens han facilitat les fotogra-
fies que ells tenien, de Jordi Rull, de la Revista de Banyoles, que ens ha facilitat totes les còpies digitals que 
li hem demanat, així com la bona disposició d’Adriana Vázquez i Ariadna Olivé, de l’Arxiu Històric del Col·legi 
d’Arquitectes de Catalunya a Girona, que ens han donat tota mena de facilitats per consultar el fons de Jeroni 
Moner que s’hi custodia i on hem pogut trobar algunes de les fotografies publicades a El Bagant.

Amb la publicació d’aquest llibre, el Centre d’Estudis Comarcals de Banyoles vol retre un homenatge a la perso-
na de qui fou president i ànima de l’entitat durant molts anys.

Jordi Galofré

Nota de l’editor
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Primera etapa, 1981-1984

Paisatges urbans
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Els ajuntaments de Banyoles, Camós, Cornellà del Terri 
i Porqueres han fet públic l’avanç de planejament dels 
seus termes municipals. Les exposicions i les reunions 
públiques dutes a terme hauran servit per definir les lí-
nies mestres dels immediats plans generals –o normes 
subsidiàries– que ordenaran l’edificació dels propers 
vuit anys. D’altra banda, han permès recollir totes les 
esmenes i suggeriments fets per particulars, grups, en-
titats, partits i els mateixos consistoris.

Arran d’aquesta fase prèvia del planejament urbanístic, 
el director general d’Urbanisme de la Generalitat, Joan 
Antoni Solans, va entrevistar-se amb els ajuntaments 
implicats per tal de conèixer-ne l’opinió i, sobretot, per 
polsar la voluntat de planificar i construir el territori amb 
racionalitat, atenent el bé comú i amb respecte del pai-
satge.

L’avinguda de Canaleta
Un dels punts més controvertits d’aquesta proposta de 
planejament el constitueix el traçat de la gran avinguda 
paral·lela a la riera de Canaleta, que, arrancant de més 
avall de la fàbrica de mobles Constans, enfila l’antic camí 
de Figueroles per pujar al pla d’Usall. Aquesta avinguda, 
segons l’equip redactor, és la base de la descongestió de 
l’actual carretera d’Olot, tant del trànsit pesant que passa 
de llarg del nucli Banyoles-Porqueres com del de l’interior 
de Banyoles. Basa el seu recorregut en l’economia de 
mitjans, les possibilitats de realització i la solució a curt 
termini de la millor circulació dins l’esmentat nucli.

Oposició
Segons sembla no tothom ho entén així: d’una banda, s’ha 
creat un fort grup d’oposició, arran de les adquisicions de 
terrenys fetes a prop de la zona per on estava projectada 
la variant d’Obres Públiques recollida en el Pla General 
presentat anteriorment. De l’altra, els que donaven suport 
a aquest pla –desestimat pels actuals ajuntaments– no 
accepten la nova proposta encara que sigui més racional 
i possibilista. I finalment, els que s’oposen als objectius 
del nou pla per interessos privats, els quals troben en 
aquest punt un mitjà d’esmenar i retardar la totalitat del 
planejament.

L’Ajuntament de Banyoles ja s’ha manifestat sobre la 
qüestió tot reconeixent com a bo el sistema viari propo-
sat. Deixa, en canvi, una porta oberta a un nou possible 
traçat de la C-150, el qual –segons manifesta– s’escapa 
de les competències del Pla General. 

Mentrestant, l’Ajuntament de Porqueres no ha pres en-
cara cap decisió, fet preocupant, ja que no cal recordar 
que, malgrat que cada municipi tramita el seu propi Pla 
General, el planejament ha d’ésser unitari i coordinat pels 
quatre municipis, plantejament assumit i confirmat per 
la mateixa Generalitat. El director general està decidit a 
actuar amb resolució en aquest sentit, per tal d’unificar i 
controlar d’una vegada per totes el trist panorama urba-
nístic d’aquesta àrea de la comarca.

El Bagant, núm. 1, abril de 1981, p. 27

L’avinguda de Canaleta, 
controvertida
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Tot cobrint els recs, estem perdent el control de les ai-
gües. Si seguim així, Banyoles pot reviure una gran inun-
dació.

La cobertura d’un tram del rec de la Figuera d’en Xo, 
a l’alçada del carrer de Sant Martirià, torna a posar 
d’actualitat el tema dels recs de Banyoles.

El control i la utilització de les aigües de l’estany, units a 
la dessecació dels aiguamolls de la banda de llevant, va 
constituir una extraordinària obra d’enginyeria duta a ter-
me per iniciativa del monestir en colonitzar els erms de 
Banyoles. La indústria i l’agricultura desenrotllades grà-
cies als salts d’aigua i als sistemes de regadiu encaminà 
la ciutat cap una gran prosperitat a l’època medieval i 
cap al desenvolupament i la riquesa actuals.

El paper actual dels recs
Però vet aquí que, en els darrers anys, el paper dels recs 
ha variat substancialment: han desaparegut els molins, 
les rentadores i gran part de les hortes; les indústries 
han trobat altres fonts d’energia. A poc a poc s’ha anat 
limitant la seva funció a la de desguàs de l’estany i d’abo-
cador de residus domèstics o industrials. Els veïns han 
anat ocupant les voreres i tancant parcialment el recor-
regut dels camins de sirga, amb el beneplàcit o la tole-
rància dels successius consistoris. En alguns casos, el 
cobriment del llit ha servit al mateix Ajuntament per a 
ampliar carrers o crear-ne de nous.

En definitiva, hem estat tapant la nostra història, 
amagant les nostres vergonyes, destruint un paisatge 

tradicional. Ens hem estalviat també de fer clavegueres 
i estem perdent acceleradament el control de les aigües 
que han fet possible Banyoles. Els recs es respectaven 
i es netejaven; constituïen un patrimoni públic, font de 
riquesa i eina de control indispensable de possibles 
avingudes.

Banyoles: recs oberts 
o recs coberts?

Un altre rec que passa pel «tubo».
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Un procés irreversible
Però el motiu d’aquest comentari no l’ha mogut pas la 
nostàlgia, sinó que és una invitació a la reflexió col·lec-
tiva. En aquest sentit, resulta preocupant la manca de 
consciència ciutadana envers aquest patrimoni: tota 
mena d’objectes i animals morts van a parar als recs; 
molts habitatges amb claveguera hi segueixen abo-
cant les aigües negres. Per tant –pensa la gent– millor 
tapar-los encara que ja no puguin netejar-se. En conse-
qüència, en disminueix la secció progressivament i se’n 
desvia el curs sobtadament si li convé a un particular. 
D’altra banda les dragues s’han terraplenat i res fa pen-
sar que s’aturi el procés. Els fenents s’han anat tapant 

també. El dia que s’acabi aquesta època de sequera, Ba-
nyoles pot reviure el fantasma d’una gran inundació.

Solucions
Ments privilegiades en l’art d’estalviar-se de pensar i 
de treballar intuïren el problema i trobaren una còmoda 
solució: un sobreeixidor independent dels recs pagat pel 
poble. En tenim cinc, però n’hem de fer un de nou.

Plantejada com una solució d’emergència, deslligada 
del problema general i amb greus problemes de traçat, 
serà sempre un híbrid entre un nou rec i una gran cla-
veguera. El seu projecte ja va haver de modificar-se per 
fallades tècniques garrafals. Avui, molts dubten de la 
seva eficàcia...

Un pensa si amb aquesta política heretada, de solucions 
immediates i de pegats fàcils, quedarà aigua per al Terri; 
i si, amb tanta barreja, la depuradora està preparada per 
al que li ve.

Només amb un estudi seriós, confeccionat pels millors 
tècnics –i no pels més econòmics, com solen escollir-los 
els ajuntaments–, pot enfocar-se positivament el proble-
ma. Un estudi hidràulic sobre les aigües de l’estany –des 
de les deus del Cap de Bou fins al naixement del Terri–, 
que prevegi la xarxa urbana de desguàs, la previsió de se-
paració de les aigües de pluja de les negres, les d’entrada 
i sortida de les indústries, la futura del regadiu i, per què 
no, fins les possibilitats energètiques de l’estany. Això 
no es fa amb quatre dies, però és la veritable prioritat 
de Banyoles. Cal posar fil a l’agulla i aplicar gradualment 
els resultats, abans que no tornem a veure els lleons del 
Darder nedant pel carrer de Santa Maria.

El Bagant, núm. 2, maig de 1981, p. 23

Tornaran a sortir els lleons?
(Foto: R. Vilarrubias)
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La coronació dels plàtans de l’estany segueix sorprenent, 
preocupant i estranyant nombroses persones amants de 
l’aspecte que oferia el paratge aquest hivern. 

La dràstica modificació paisatgística ha fet córrer poca 
tinta, com es diu vulgarment, però no per aquesta causa 
deixa de seguir plantejant una sèrie de qüestions, algu-
nes de les quals voldria plantejar en aquesta secció.

De l’escàndol a la conformitat
Hom pensa quin escàndol s’hauria organitzat en cas 
que la poda l’hagués dut a terme l’Ajuntament anterior. 
Però el temor a una campanya de premsa va impedir al 
darrer consistori franquista la realització d’una actuació 
d’aquesta mena a l’estany. 

Coneguda aquesta possibilitat, la Comissió de l’Estany i 
Medi Ambient de l’actual consistori va ser diligent a pre-
parar el poble, anunciant, ja l’any anterior, la necessitat i 
urgència de la poda, amb termes més aviat catastrofis-
tes i tota mena de garanties tècniques. Unes poques pro-
testes i sobretot l’arribada de la primavera n’impediren 
la realització, amb la qual cosa es va concedir el respir 
d’un any, que podia haver servit per estudiar més a fons 
la qüestió. 

Però la decisió ja era presa per anticipat o la confor-
mitat general, assegurada per uns suposats informes 
de distints experts en la matèria. Ens consta que cap 
d’aquests informes s’havia rebut per escrit, almenys 
abans de l’inici de la poda, a principis del novembre del 
proppassat 1980. 

Una acció poc debatuda 
Si una greu ferida en un peu fa que un metge recoma-
ni l’amputació de tota la cama, un procuraria consultar 
tants facultatius com pogués fins a trobar-ne un que li 
assegurés la salvació de la cama, tot i tallant-li el peu. O 
s’aconsegueix una reunió d’experts, els quals, encarats, 
justifiquin una decisió. Res d’això va fer-se en el cas dels 
plàtans, sinó quelcom molt pitjor: es varen tallar les dues 
cames. Per què? 

És evident que els plàtans de l’estany es troben en molt 
mal estat: el tristament famós fong anomenat Ceratocis-
tyis fimbriata fa temps que està fent estralls arreu del 
país; les cavitats de les bifurcacions han provocat la po-
dridura dels interiors i han buidat branques i troncs, de 
vegades fins a la mateixa arrel; convenia tallar aquestes 
branques i substituir –com s’ha fet correctament– al-
guns arbres; i calia, en general, procedir a una actuació 
d’esporga decidida i ben feta. 

Però també és evident que moltes de les branques ta-
llades, algunes d’elles de grans dimensions, no estaven 
perforades; que per eliminar el fong es necessita un 
tractament profilàctic, perquè tallant branques no se l’eli-
mina del tronc; que les cavitats s’han de tapar immedia-
tament o continuarà el procés de podridura per entrada 
d’aigua; i que les podes i substitucions s’han d’atendre a 
criteris paisatgístics concrets i ben fonamentats. 

En definitiva, el que volem dir és que si l’operació era des-
tinada a la salvació d’un paisatge determinat, en aquest 

L'estany: paissatge urbà 
o reserva ecològica
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cas el noucentista de l’estany, no s’ha actuat de cap ma-
nera en aquest sentit, sinó tot el contrari. 

Els criteris de la Comissió de l’Estany 
Quan va sortir el Butlletí municipal anunciant i justificant 
la poda –que d’altra banda ja estava en plena eufòria 
devastadora–, preocupava, i segueix preocupant, una 
frase del comunicat: «Atenent als criteris diversos, es 
donarà especial atenció a la progressiva substitució 
d’espècies foranes per d’altres del país». Dels 
criteris «diversos» de la Comissió se’n tenen algunes 
referències: uns afecten la presumpta homosexualitat 
dels salzes; altres, el pedigrí autòcton dels plàtans i 
altres espècies no freqüents en el geosistema immediat 
a l’estany; també n’hi ha que propugnen la intervenció 
paisatgística –és a dir, urbanística– cap a la progressiva 
remodelació pintoresquista del passeig de plàtans. 
No falten lògicament en aquest col·lectiu els criteris 
radicalment «naturalistes», que veuen l’estany com una 
reserva ecològica intocable. 

Un paisatge natural? 
Els paisatges anomenats naturals no existeixen fora del 
desert o la selva verge. El de l’estany té un caràcter mar-
cadament antròpic, és a dir, que el seu ambient significa-
tiu ve definit en la seva quasi totalitat per l’acció de l’ho-
me. O sigui el que se’n pot dir amb propietat un paisatge 
històricament construït. 

L’establiment dels romans a les nostres terres ja va 
produir una forta transformació amb el conreu del pla i 
l’aprofitament dels turons per a l’explotació dels olivets. 
Però va ser la colonització del monestir la que va mo-
dificar més profundament el paisatge de l’estany i li va 
donar l’estructura actual, amb la construcció dels recs i 

de la mota per dessecar els aiguamolls i aprofitar l’aigua 
controlada. 

Després, les accions encaminades a l’explotació de la 
fusta –pi pinyoner i arbre poll– i a l’extensió del conreu 
fins a les vores de l’aigua, així com les guiades per as-
pectes contemplatius i del lleure –pesqueres, passeig de 
plàtans i paratges dels Desmais– acabaren de confor-
mar el paisatge urbà que hem heretat. 

Finalment, els vehicles, el turisme i certs esports aquà-
tics s’han apoderat del paisatge amb una acció més de-
vastadora i anàrquica que realment convé frenar. Però el 
procés és irreversible i el que es necessita és l’ordenació 
amb criteris coherents i ben fonamentats. Les enques-
tes, tot i que aporten algunes opinions, no serveixen més 
que per justificar-se a posteriori: els resultats seran sem-
pre els que un vulgui que siguin. No donen pistes de com 
s’ha de tractar un paisatge, ni criteris de com se n’ha de 
controlar l’aspecte de canvi permanent. 

Aquest és el repte històric que té l’actual Ajuntament i 
els successius. Queden molts plàtans a la vora de l’es-
tany. I queda més de mig any per pensar-s’ho bé. El que 
s’ha fet ja no té remei, però el que resta s’ha de fer molt 
diferent. Al crit, llançat fa anys, de «Salvem l’estany», n’hi 
hem d’afegir un altre: «Salvem el paisatge». 

El Bagant, núm. 3, juny de 1981, p. 23
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A la nostra comarca queda dempeus un nombre 
considerable de ponts medievals –i fins i tot romans– 
que constitueix un patrimoni inestimable i sovint poc 
apreciat. 

Molts d’ells, els més petits, són totalment desconeguts 
per la major part de la gent, ja que amb l’ampliació de les 
carreteres locals i comarcals han quedat amagats pel 
nou pis i se n’han enderrocat les baranes per propiciar 
aquell eixamplament. 

D’altra banda, els que havien mantingut sencera l’estruc-
tura han sofert darrerament importants destrosses de-
gudes al pas de vehicles de gran tonatge. 

El precedent de Sant Miquel de 
Campmajor
L’any 1975, una coneguda empresa d’obres públiques ra-
dicada a Camós va emportar-se la barana del magnífic 
pont de tres arcs existent sobre la riera de Sant Miquel. 
L’empresa fou obligada a restituir-la. Tot i això no va po-
der ser reconstruïda fins l’any 1979, i encara va haver de 
fer-ho l’Ajuntament amb l’ajut de la Diputació i un veí. El 
Govern Civil i la Direcció General del Patrimoni mostraren 
molt bona voluntat i, sobretot, molta ineficàcia envers la 
qüestió. 

Actualment, un nou pas construït per un particular per-
met la comunicació de la carretera del Collell amb el mas 

1 De pessetes, és a dir, uns 50.000 euros.

de Can Prat, amb la qual cosa s’ha salvat el pont d’una 
destrucció irreversible. 

El pont de Sords
Més complex és el cas del pont de Sords, sobre el riu 
Terri. Es tracta també d’una obra medieval, amb tres arcs 
de carreus regulars, el central dels quals, molt elevat, li 
dona un aspecte impressionant. 

En produir-se la darrera caiguda de la barana i de tota la 
seva base, l’esllavissament de les terres impedí la circu-
lació rodada, motiu pel qual l’Ajuntament de Cornellà del 
Terri va procedir a reconstruir-lo amb caràcter d’urgència 
i considerable dignitat. Ara està a punt de construir-se un 
nou pont. 

En realitat ja fa temps que existia un projecte de pont 
adossat a l’actual. El nou consistori, amb molt bon criteri, 
va gestionar el canvi d’emplaçament, uns vint metres 
més enllà. La distància és escassa, però pot ser suficient 
per a la recuperació d’un paratge d’una bellesa extraor-
dinària, si no fos pel lamentable estat de les aigües del 
riu. Aquest canvi, però, està creant no pocs problemes 
a l’Ajuntament: d’una banda, el cost de les obres recau 
quasi totalment sobre la hisenda municipal i el pressu-
post, de més de vuit milions,1 representa una quantitat 
excessiva per a un municipi com el de Cornellà. De l’altra, 
la continuada agregació territorial d’altres municipis més 
petits constitueix una càrrega de tal magnitud que fa que 

Cornellà del Terri: dos ponts 
martiritzats
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una obra lluny del nucli urbà com és aquesta desequilibri 
ella sola tot el pressupost municipal. 

Però no s’acaba aquí el problema: l’Ajuntament ha de 
comprar els terrenys afectats pel nou traçat i els veïns 
implicats, tot i sortir alguns d’ells molt beneficiats per 
l’obra, s’oposen a vendre o valoren excessivament les ter-
res. Per ells, com per d’altres, el millor que podria succeir 
seria l’enderroc total del pont vell i la substitució per un 
de nou al mateix lloc. 

l encara una altra qüestió: suposant que l’èxit acompa-
nyi l’Ajuntament de Cornellà del Terri i el nou pont es du-
gui a terme en el nou emplaçament, s’ha de pensar en 
la restauració del vell i netejar-lo de parets de formigó 
que el desfiguren, conseqüència de reparacions dutes a 
terme, o tolerades, per anteriors consistoris menys res-
ponsables que l’actual. Aquí sí que s’imposa una acció 
definitiva i exemplar de la Diputació o de la nova Direcció 
General del Patrimoni de la Generalitat. Oblidar-se’n i fer-
ho pagar també a l’Ajuntament ja seria una burla.

El de Sant Andreu, un altre problema 
Tothom coneix el perillós pas sobre el riu Terri per Sant 
Andreu. No tothom coneix, però, l’extraordinari pont que 
hi ha a sota: dos arcs petits i un de monumental al centre 
d’ambdós, amb carreus perfectament treballats. 

Ja fa molts anys, les obres públiques van seguir el camí 
més còmode de cara a ampliar-lo, afegint-hi una estruc-
tura de ferro, previ enderroc de la de pedra que tenia. 

La carretera és propietat de la Diputació i se’ns ha infor-
mat que es considera d’urgència la construcció d’una 
variant. Això de la urgència, és clar, és una cosa molt 
relativa: tot depèn de com es miri. Però una cosa queda 
molt clara també, i no ens referim pas a l’evidència de 

la perillositat del pas actual: la Diputació té aquí l’opor-
tunitat d’oferir una obra exemplar, desviant la carretera i 
allunyant-se del pont, per després retornar aquest a l’es-
tat original que no havia d’haver perdut mai. Els ponts 
de Sords i de Sant Andreu bé mereixen aquesta consi-
deració.

El Bagant, núm. 4, juliol de 1981, p. 27

Aquest article va tenir continuació en un altre, publicat el 
mes de setembre de 1982.

Cornellà: dos ponts medievals salvats
En el núm. 4 d’El Bagant, del juliol de 1981 i a la secció de 
Paisatge Urbà, escrivíem un article amb un títol una mica 
esfereïdor: «Cornellà del Terri: dos ponts martiritzats». 

En aquell article ens referíem a la importància dels ponts 
medievals de la nostra comarca –especialment als dos 
de Cornellà– i al perill en què es trobaven. També s’ana-
litzava la dura càrrega que representaven aquests mo-
numents per a l’Ajuntament i els esforços que estaven 
realitzant per salvar-los, conscients del seu valor histo-
ricoartístic. Ara, finalment, podem donar la bona notícia 
que les gestions han reeixit i que el pont –patrimoni im-
portant– deixarà ben aviat de patir el martiri causat pel 
pas de vehicles. 

D’una banda, el de Sant Andreu del Terri ha quedat inclòs 
en les obres de millora de la carretera que va de Cornellà 
a l’N-11, prop de Medinyà. L’obra la duu a terme la Genera-
litat i, entre altres millores, comporta la construcció d’un 
nou pont sobre el Terri, a prop de Sant Andreu. Aquest 
pont, ja iniciat, aparenta ser una bona obra d’enginyeria i 
allibera l’antic tot separant-se’n uns metres. 

Des del meu punt de vista podia haver-se construït enca-
ra més lluny de l’actual i evitar, entre altres coses, la cor-
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ba d’accés a la banda esquerra del riu. Però en qualsevol 
cas es tracta d’una important millora tant per al trànsit 
rodat com per a la nova visió de l’extraordinari monu-
ment medieval. 

Per altra banda, el pont de Sords es trobava en una situ-
ació degradada degut al pas de vehicles pesants i a l’es-
tretor existent entre les baranes. La solució més senzilla 
hauria estat ampliar-lo, aprofitant l’antiga estructura, la 
qual cosa hauria representat la definitiva desaparició del 
pont medieval. 

L’Ajuntament, presidit per l’alcalde, el senyor Corominas, 
ha realitzat un gran esforç econòmic i de gestió –del 
qual informàvem en l’esmentat article– per tal de cons-
truir-ne també un de nou al costat. Situat de manera que 
deixi a banda i banda uns esplèndids arbres existents, el 
nou pont permet no solament un pas més ample sobre 
el Terri, sinó també la contemplació de l’antic. La Diputa-
ció de Girona ha ajudat econòmicament i tècnica en la 
construcció del pont. 

Ara resta només una cosa per fer: restaurar els ponts 
antics per retornar-los l’aspecte anterior. Esperem que la 
Conselleria de Cultura de la Generalitat se’n preocupi i 
col·labori en l’esforç –extraordinari, pels mitjans de què 
disposa– de l’Ajuntament de Cornellà del Terri.

El Bagant, núm. 18, setembre de 1982, p. 9 
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La construcció d’edificis a les ciutats ha incorporat dar-
rerament tota una part volada sobre el carrer, com un fet 
usual i fins i tot com una «modernització» del seu aspec-
te extern. Banyoles, naturalment, no ha sigut una excep-
ció i així, en els darrers quinze anys, hem vist com quasi 
tots els edificis nous s’avançaven fins als límits perme-
sos per unes ordenances que no preveien l’abús que es 
faria d’aquesta tolerància. D’aquesta manera, per exem-
ple, si un carrer té poc més de quatre metres d’amplada, 
pot quedar reduït a un túnel de tres metres si ambdues 
bandes incorporen el voladís. Tot això suposant que no 
se sobrepassin els límits definits a l’ordenança, cosa ben 
freqüent a l’anterior Administració.

Unes ordenances antiquades
Fins no fa gaires anys, els balcons i les tribunes eren uns 
elements que, a més d’unes utilitats domèstiques relati-
vament poc importants, constituïen un objecte de com-
posició de la façana pensat per ser observat des del car-
rer i no com un mitjà d’aprofitament de l’espai interior. La 
imatge tan agradable dels balconets de volada mínima, 
amb testos i flors, la persiana de corda per fora la barana 
a l’estiu o el domàs dels dies de festes assenyalades, en-
cara es fa veure als carrers del barri vell de Banyoles. I la 
tribuna del primer pis, per diferenciar-ne l’ús respecte al 
dels altres, és menys freqüent, però possible d’observar 
encara avui. 

Les ordenances del Pla General de 1956 estaven pensa-
des per a aquests tipus d’utilització. Hi havia conscièn-
cia que el dret de volada sobre el carrer era una forma 
d’ocupació de la via pública i, per tant, comportava un 

2 Jeroni Moner tornarà a dedicar un article a aquest tema en la sèrie publicada a la Revista de Banyoles. Vegeu p. 155.

impost, que avui és encara vigent, malgrat que no s’apli-
qui. No es comptava, però, que l’especulació del sòl con-
vertiria aquell dret en motiu d’ aprofitament exhaustiu de 
les possibilitats edificables del terreny.

Carrers desfigurats
El que s’ha aconseguit amb aquesta nova mentalitat és 
una desfiguració dels carrers, els quals han passat de 
tenir dues façanes planes i ben definides, a ser un des-
gavell d’entrants i sortints. En un cas extrem, és a dir, en 
un carrer en el qual tothom utilitzés el dret de volada, 
obtindríem un veritable túnel amb els veïns dels pisos 
superiors donant-nos les mans, en el millor dels casos. 
Vegeu carrers com el del Pou i d’altres d’aquesta matei-
xa amplada. I s’ha de recordar que els carrers són dels 
vianants i que els propietaris tenen, o han de tenir, uns 
drets molt limitats pel que fa a la projecció exterior dels 
seus habitatges. 

Convé, doncs, tornar a posar ordre i control a aquest 
dret. Convé mentalitzar promotors, arquitectes i propie-
taris en el sentit que fer un voladís és ocupar via públi-
ca i, per tant, que a l’hora de comptabilitzar els metres 
quadrats d’un futur habitatge no s’ha de comptar ja amb 
una superfície que pertany a la comunitat. I també convé 
que aquesta sàpiga del cert que si li treuen part del sol i 
la llum d’un carrer és perquè es paga anualment un cà-
non, com les taules dels bars o les parades del mercat. 
Només posant al dia les ordenances de la construcció 
i, sobretot, les de la hisenda municipal, s’acabarà amb 
aquest abús, que molts entenen com un dret adquirit.2

El Bagant, núm. 5, agost de 1981, p. 27

Tribunes i balcons, de l’ús a l’abús
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La Draga i els dragons 

La Draga, en un sentit estricte, és el tros de terra limitada 
pel rec de l’Horta o del carrer de Sant Mer, l’estany, el 
passeig de circumval·lació i la carretera d’Olot. Alguns 
l’han limitat a la part més fonda d’aquests terrenys, és 
a dir, la banda de més al nord, limitada pel rec del Clot 
del Drac.

El Pla General de 1956/1957 va assenyalar una gran 
zona verda a la Draga i una altra plenament edificable. 
Els propietaris de la part marcada com a verd públic van 
entendre la zonificació com una cacicada i des d’ales-
hores van lluitar per fer valdre els seus legítims drets. 
La reivindicació va sobrepassar els límits de la Draga i 
durant els darrers deu anys el grup anomenat popular-
ment els dragons va convertir-se en el «castigador» de 
l’Ajuntament d’en Guillem Turró i els grups immobiliaris. 
Els resultats ja són coneguts: anul·lació de l’ordenança 
del 69 –la qual permetia alçades desmesurades– i diver-
ses sentències d’enderroc, la més sonada de les quals 
és la que encara penja sobre l’edifici de Brugat, S.A., així 
com l’aturada d’obres del nou bloc de PROGEINSA a la 
mateixa Draga. 

Pot dir-se, doncs, amb propietat, que es tracta d’una de 
les àrees més conflictives del terme municipal de Ba-
nyoles, fins al punt que s’ha considerat que és una de 
les claus de la viabilitat del nou Pla General d’imminent 
aparició; consideració exagerada, encara que no exemp-
ta de base. Però la Draga és molt més que un conflicte 
urbanístic: era el cau del famós drac de Banyoles; va ser 
durant anys una zona sovint inundada que es convertia 

en una àrea malsana, focus d’infeccions i malalties; des-
prés, bona terra per al conreu i, finalment, solar anhelat 
pels promotors immobiliaris. Anem, doncs, per parts.

El primer dragó 
Això de tenir un dragó, amb donzella i cavaller salvador 
inclosos, no és gaire freqüent. Els banyolins, a més a 
més de l’estany, tenim dragó. Un drac amb totes les de 
la llei: un immens monstre «amb el cos cobert d’escates 
d’afilades pues d’os, llargues ales, espurnes que sorgien 
dels ulls i un alè tan pestilent que» –seguint la definició 
llegendària que en fa Mn. Constans a les seves Ronda-
lles– «en bufar assecava les plantes, emmetzinava les 
fonts, empestava camps i encomanava malalties a per-
sones i animals». A més a més, es menjava el bestiar 
que s’hi acostava i, sobretot, els infants que rondaven pel 
paratge. Vol la llegenda, com totes les de dragons, que 
els banyolins acordessin proveir-lo ara d’un nen ara d’una 
nena per mantenir-lo tranquil i tip; tot abans d’abandonar 
camps i cases i marxar cap a una altra contrada. La qual 
cosa explica molt bé l’ancestral amor dels indígenes per 
la seva terra. I també fa suposar que el nostre drac no 
era un libidinós bocafí com el de sant Jordi, que només 
volia donzelles. Tot plegat ho va resoldre sant Mer, això 
sí, sense cavall ni llança i sense ni una trista baralla. Amb 
l’estola i algun exorcisme va endur-se el dragó tot aman-
sit i els banyolins van encarregar-se de la resta. Ben poc 
espectacular, però molt eficient.
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La realitat 
Les llegendes gairebé sempre provenen d’una base ci-
entíficament explicable. La del drac de Banyoles, també. 
L’estructura travertínica del sòl de Banyoles és plena 
d’esquerdes que, quan serveixen de desguàs, s’anome-
nen fenents. A part de les que es poden observar a les 
Estunes i tantes altres de menys conegudes, n’existeixen 
una sèrie que segueixen una línia nord-sud, paral·lela a 
l’estany, entre uns dos o tres-cents metres del seu eix i a 
la banda de llevant. Segons el professor Erundino Sanz, 
responen a la xarnera de l’esfondrament de la platafor-
ma del travertí banyolí. Els fenents arriben a ser molt 
profunds i constitueixen l’autèntic desguàs de les grans 
avingudes de l’estany. 

A la Draga n’hi ha dos: el drac petit, a uns deu metres de 
l’entrada de l’edifici del CNB, sota el paviment del carrer i 
registrable fins fa poc temps; i el drac gros o Clot del Drac 
pròpiament dit, al final del rec del mateix nom, en ter-
renys de l’empresa Agustí, amb reixa d’accés. Aquests 
dos fenents desguassen la Draga quan sobreïx l’estany. 

Posats als inicis del segle IX, l’època de sant Mer, i in-
existents encara els recs construïts per dessecar les ter-
res entre l’estany i Banyoles, hem d’imaginar que bona 
part de l’aigua d’aquesta zona era engolida pel Clot del 
Drac, de forma intermitent, amb grans espetecs i forts 
remolins. El Clot acceptava nens, nenes, robustes matro-
nes, pagesos atrevits, xais, vaques i tot el que calgués. 
Per això el famós drac de sant Mer no escollia tant el 
personal com el de sant Jordi. 

No és difícil d’imaginar aquell sinistre paisatge ni aquell 
drac amb el seu tribut ni la llegenda: en definitiva, van 
ser els monjos els qui varen reconvertir aquella zona tot 
construint la mota i els recs, i sant Mer, el primer de tots 
els que van artigar l’erm de Banyoles. És comprensible 

que, segles a venir, es digués que sant Mer va vèncer 
el drac. 

Els nous dragons 
La mania banyolina de tornar a batejar tothom –i si pot 
ser amb un motiu que molesti– ha fet que s’anomenés 
els actuals propietaris de la Draga amb el nom de dra-
gons. I encara han distingit entre el dragó gros i els 
dragonets. No sabem si aquest motiu ve de la darrera 
època reivindicativa dels propietaris o de molt temps 
abans. 

La Draga va ser la darrera zona, de totes les que queden 
per sota del nivell actual de l’estany, que va ser desseca-
da i sanejada. La propietat devia correspondre, doncs, 
al monestir i no sabem si, després de molts anys de ce-
dir-la en emfiteusi o arrendament, el monestir la va ven-
dre als pagesos que la conreaven. 

En qualsevol cas, les primeres notícies dels dragons, 
com a propietaris agrupats, les tenim a finals del segle 
passat, quan van protestar insistentment pel fet que la 
mota era molt petita, es trencava sovint i es produïen 
vies d’aigua que inundaven els seus camps. Una altra 
versió seria la que suposa que no hi havia propietaris a la 
Draga i que les protestes venien d’un grup de veïns que 
al·legaven que el permanent estat d’abandonament pro-
duïa un focus insà, provocador de malalties i infeccions 
de tota mena. Si fos certa aquesta versió voldria dir que 
el repartiment de les terres té menys d’un segle. 

La qüestió és que l’Ajuntament va ampliar la mota i va 
convertir el petit camí que la coronava en l’ampli pas-
seig que avui podem contemplar. La Draga va ser, des 
d’aleshores, una rica zona de conreu, tot i que seguia 
inundant-se de tant en tant amb les grans avingudes de 
l’estany.



29

La urbanització de la Draga 
L’obertura del carrer de Sant Mer així com les primeres 
construccions de la Draga daten de després de la Guerra 
Civil. La més important la constituïa l’empresa Agustí, 
edifici més aviat encarat a la carretera. El Pla General del 
1956/1957 va establir una zona edificable que arribava 
fins a la prolongació de la carretera de Figueres. La resta 
era verd públic. 

Inicialment aquesta zonificació no va provocar cap re-
acció dels pagesos afectats, potser esperançats per la 
preceptiva reparcel·lació que la Draga comportava. En 
qualsevol cas, no hi havia expectatives d’edificació im-
mediates. Però entre els anys 60 i 70, es van produir una 
sèrie d’esdeveniments que canviarien el futur de la Draga: 
l’edifici del Club Natació Banyoles, el boom turístic referit 
a l’estany i en gran part relacionat amb aquesta cons-
trucció, el fantàstic projecte de la societat PROGEINSA, 
amb altíssimes torres d’apartaments –molt a la manera 
dels conjunts de l’època a Platja d’Aro, Palamós, etc.– i, 
finalment, un Pla Especial de Protecció de l’Estany pre-
sentat pel Patronat, que convertia l’entorn lacustre en un 
paradís edificatori que beneficiava especialment alguns 
dels grans propietaris. 

Els dragons van veure que això empitjorava sobretot te-
nint en compte el poder de PROGEINSA, que comptava 
entre els seus socis amb l’alcalde Andreu Agustí, el re-
gidor Agustí Agustí, l’arquitecte Josep M. Pla Torras, el 
gerent Pere Coderch, etc. Van decidir, doncs, atacar, amb 
els resultats que s’han indicat a l’inici d’aquestes línies. 
El conflicte es va estendre –com a les guerres impor-
tants– a gairebé totes les àrees de poder de Banyoles, 
fins que es va canviar l’alcalde Agustí. Amb el nou con-
sistori presidit per Guillem Turró, la lluita dels propietaris 
de la Draga va quedar circumscrita a l’Administració, ja 

que consideraven que continuava la mateixa política ur-
banística, representada, sobretot, per l’arquitecte muni-
cipal Joan Pla Torras. Les impugnacions i recursos van 
sorgir per cada nou desgavell que l’Ajuntament intenta-
va, fos on fos. Des de l’entrada de l’actual Ajuntament, 
els dragons han enterrat provisionalment la destral de 
guerra, a l’aguait dels resultats de la seva gestió.

El futur de la Draga
El que demanen els dragons és un fet inqüestionable: 
la Draga forma una unitat paisatgística i urbanística i 
si es vol aconseguir una zona verda pública s’ha de re-
parcel·lar. Això és el que assenyala la Llei del sòl. Per 
tant, seria el mateix tenir un metre quadrat de Draga en 
un lloc que a qualsevol altra banda de la mateixa àrea, 
si només tenim en compte el seu valor o preu. Aquesta 
és la filosofia essencial de la qüestió. Però no s’acaba 
tot aquí: com que la zona verda es preveu més gran que 
l’edificable, la compensació dins del mateix polígon té un 
cost molt alt i, per tant, difícil de reconvertir. La conclusió 
immediata, assumida sobretot pels dragons, és que o bé 
s’amplia la zona edificable plantejada l’any 1956 fins que 
pugui compensar la pública, o bé aquesta zona verda es 
compensa amb terrenys de nova urbanització fora de la 
Draga, pels sistemes generals que preveu la Llei del sòl. 
O bé el poble, és a dir, l’Ajuntament, es fa càrrec de l’es-
mentada compensació, si s’entén que la zona verda so-
brepassa les possibilitats i necessitats del polígon, cosa 
també ben difícil atesa l’actual capacitat econòmica i de 
gestió d’un consistori com el de Banyoles.

La Comissió d’Urbanisme i els redactors del nou Pla 
General consideren que, actualment, és irrenunciable, el 
parc de la Draga, i apunten solucions compartides entre 
l’Ajuntament, els propietaris de la Draga i els sistemes 
generals del pla. Pel que fa a la solució física o de dis-
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seny del futur urbanístic de la Draga, i donada per sobre-
entesa la redistribució del sòl, el nou pla la planteja com 
un final ben definit de la zona urbana de Banyoles, sobre 
la base d’una edificació baixa i unitària que seguiria la 
corba del rec del Clot del Drac, tot plegat presidit pel fu-
tur pavelló poliesportiu, el qual actuaria de revitalitzador 
i de xarnera de les dues zones, és a dir, l’edificada i la 
pública. Aquesta darrera acolliria, d’una banda, activitats 
esportives i, de l’altra, un important parc d’esbarjo i de 
lleure, tots dos espais separats per un ampli passeig 
amb circulació rodada. 

El concepte del parc parteix de la idea de crear uns es-
pais molt urbans, seguint el mateix procés sofert per les 
terres de la Draga. És a dir, entendre-la com el que és, 
un lloc guanyat artificialment a l’estany, al qual s’ha anat 
modificant lentament l’estructura, tot mantenint parci-
alment les seves característiques topogràfiques com a 
única referència anterior. 

En qualsevol cas, si l’actual Conselleria d’Urbanisme –i 
en conseqüència, l’Ajuntament– és capaç de resoldre el 
conflicte de la Draga d’una manera beneficiosa per a la 
comunitat, sense ser injusta amb els seus propietaris, 
caldrà pensar en un nou miracle potser més important 
que el de sant Mer.

El Bagant, núm. 10, gener de 1982, p. 30-31
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Un mes darrere l’altre les notícies sobre edificis fora de 
la llei omplen les pàgines de la premsa. Nosaltres no en 
podem defugir perquè a Banyoles, per desgràcia, ja fa 
anys que ho vivim diàriament. No fa gaires dies que el 
Tribunal Suprem ha confirmat una sentència d’enderroc 
parcial de l’edifici carrer Servites-Alfons XII; i una altra 
d’enderroc total del de Brugat S.A. només està pendent 
d’una apel·lació. En tots dos casos l’actual Ajuntament 
hi ha tingut una actuació passiva i ha deixat que la via 
judicial seguís el seu camí. En definitiva, es tractava de 
llicències mal atorgades per part de l’Ajuntament ante-
rior i no era qüestió de fer-se còmplice d’aquella gestió; 
sobretot quan ja s’havien esgotat totes les fórmules pos-
sibles per aconseguir una sortida airosa i beneficiosa per 
a la comunitat.

Però ara es planteja un altre cas, el qual, si bé és menys 
espectacular que els esmentats, té aspectes més greus 
i pot tenir conseqüències imprevisibles. Es tracta de la 
construcció d’un edifici, amb llicència denegada i ordre 
d’aturament d’obres, que no ha pogut parar ni la policia 
municipal, tot i l’ajut de la Guàrdia Civil. Com es pot 
veure, tot un cas.

Cronologia dels fets
13 d’abril de 1981. Els senyors Latorre i J. L. Martín Pa-
radas sol·liciten llicència per construir unes naus indus-
trials, amb projecte tècnic del pèrit industrial senyor M. 
Teixidor, director també de les obres. Figuren com a con-
tractistes els senyors M. Bramon, C. Rodríguez i un tercer 
no identificat. El lloc aproximat, entre el Cartró i la Farga.

17 de juny. La Comissió Permanent acorda no autoritzar 
la llicència perquè, segons les normes del Pla General 
vigent, és improcedent concedir-la. 

7 de juliol. Es comunica l’acord als interessats perquè hi 
puguin interposar recurs de reposició, facultat de la qual 
els promotors no fan ús. 

No obstant aquests antecedents, comencen les obres i, 
tot seguit, s’inicien els comunicats i requeriments de sus-
pensió, malgrat els quals continuen pujant. 

Després d’obrir un expedient sancionador, es formula el 
preceptiu plec de càrrecs per tal que els promotors pre-
sentin les al·legacions que considerin pertinents. Tam-
poc fan ús d’aquest dret i les obres segueixen el seu curs. 

4 de gener de 1982. El cap de la policia comunica a l’al-
calde la impossibilitat d’impedir que les obres continuïn, 
degut a una resistència en termes violents i injuriosos 
dels requerits. L’alcalde sol·licita al governador civil el 
concurs de la Guàrdia Civil, la qual aconsegueix aturar 
momentàniament l’obra. 

18 de gener. Convocat un Ple extraordinari, amb la 
notable absència del cap de la minoria, el senyor M. Callís, 
l’Ajuntament, d’acord amb la Llei del sòl i el Reglament 
de Disciplina Urbanística, acorda l’enderroc a cura dels 
interessats, als quals concedeix un termini de cinc 
dies perquè el duguin a terme, advertint-los, però, que 
passat aquest temps l’executarà el mateix Ajuntament 
a costa d’ells.

La nau il·legal: «test» al govern 
municipal
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El Ple de l’enderroc
D’aquest Ple convé destacar-ne la unanimitat de vot i de 
criteris, fet ben singular que només s’entén per la signi-
ficació del cas i el sentit de la defensa de la proposta. 
Aquesta es referia que el fet no pot tenir diferents in-
terpretacions segons la ideologia de cada grup polític, i 
que tots els partits que formen part del consistori tenen 
l’ineludible compromís de defensar i fer complir la llei, 
essència de tot estat de dret. El Ple no va durar més de 
cinc minuts i l’alcalde va agrair el total suport dels grups 
en una resolució que, pel càrrec per al qual ha estat ele-
git, li pertocava d’executar personalment.

Fa pocs dies, hem pogut saber que en una Permanent 
–suposem que l’habitual abans del Ple ordinari– va tor-
nar-se a tractar el tema. Cap informació hem aconseguit 
dels termes del debat, però no deixa de ser estrany el 
fet, després d’un acord tan unànime. És que hi ha hagut 
canvis d’opinió? És que ja s’han iniciat les tradicionals 

pressions? És que ens tornarem a trobar amb el clàssic 
sistema del fet consumat com a forma d’edificació on 
la llei no ho permet? Les preguntes encara no tenen res-
posta, però poden tenir-la molt aviat. 

Finalment tenim notícia d’una reunió entre l’Ajuntament 
i els afectats, la mateixa nit del Ple ordinari del dia 28 de 
gener. Es va celebrar, a proposta d’alguns regidors, per 
tal de puntualitzar alguns punts de la qüestió i explicar 
la resolució presa anteriorment als interessats. Es pot 
resumir com una reunió d’ambient tens, explicació dels 
càrrecs per part del regidor d’Urbanisme, silenci del grup 
de Convergència i Unió i posició decidida del senyor À. 
Grabuleda, del grup socialista, que presidia la reunió en 
absència per malaltia de l’alcalde. La reunió va tenir una 
segona part a porta tancada, sobre la qual tampoc hem 
pogut obtenir cap filtració. 

Massa punts foscos. Creiem que els electors tenim dret 
a conèixer amb claredat les posicions dels polítics i els 
plens són el lloc adequat per posar-les de manifest. En 
qualsevol cas, segons com es desenvolupin els propers 
esdeveniments, no serà gaire difícil d’estirar el fil que ens 
porti fins al cabdell. La solució, potser, el proper mes.

Què s’amaga darrere la nau?
A primera vista, pot semblar excessiu tant d’enrenou per 
unes naus que una bona gent construeix, probablement 
amb els seus estalvis, per instal·lar-hi un magatzem de 
pintures. Però si analitzem uns quants fets ocorreguts 
l’any anterior i es relacionen entre si podrem, com a mí-
nim, entendre alguna cosa. 

Un bon dia, un promotor adquireix uns terrenys rústics, 
és a dir, fora de la zona urbana i, per tant, a baix preu. 
Basant-se en unes previsions, no aprovades, de l’Ajunta-
ment anterior, hi obre un camí d’accés i comença a ven-

Exercir l’autoritat: el que espera el poble de l’Ajuntament.
(Foto: Miquel Planas)
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dre per edificar-hi. Es construeix un pont sobre la riera 
i s’hi instal·la una línia elèctrica. Un veí esgavella part 
del pont, que ocupa el seu terreny, i l’Ajuntament, per la 
seva banda, fa retirar la línia, ja que no reconeix el nou 
vial. S’aproven les directrius del nou Pla General i el vial 
d’aquesta zona té un traçat diferent. Amb bona lògica 
hem de suposar que al promotor li convé consolidar el 
que ja ha fet. 

A partir d’aquesta síntesi, podem fer tota mena de supo-
sicions sobre el que ha passat amb la nau en qüestió. 
Pot ser que el promotor hagi venut un terreny a baix preu 
i el comprador hi especuli amb la possibilitat d’edificar; o 
bé que s’hagi venut com a solar, amb la qual cosa queda 
enganyat el comprador; o bé, finalment, que estiguin tots 
d’acord, l’un comprant a baix preu i l’altre consolidant, as-
sumint junts el risc. 

Això, naturalment, són suposicions que donen, però, una 
imatge diferent de l’estrany, i quasi desesperat, desafia-
ment als acords municipals per part d’una gent que edifi-
ca unes naus. A la vista d’aquest seguit de fets, la defen-
sa dels afectats per l’aturament de l’obra sobre la base 
d’aspectes humanitaris és poc menys que demagògica. 

Serà bo de recordar com l’alcalde anterior, justificant-
se en el tema de l’atur, va fer modificar les tristament 
famoses ordenances del 1969; el negoci d’uns pocs ja 
està fet, els edificis també i els problemes ara són per als 
veïns. És el moment de veure si ha canviat alguna cosa 
en aquest país.

El Bagant, núm. 11, febrer de 1982, p. 6-7

Aquest article es va complementar amb un altre, aparegut dos 

mesos més tard.

Conflictes per l’enderroc d’una nau 
il·legal 
L’autoritat municipal està quedant en entredit, degut a la 
nau industrial que va començar a construir-se tot i la de-
negació del permís d’obres. El Bagant ja va oferir puntual 
informació del fets que van produir-se al seu moment i 
les coses van quedar en un punt en el qual només que-
dava l’execució d’un enderroc que ha de ser exemplar de 
cara al futur urbanístic de la comarca. 

Però es veu que a l’Ajuntament les coses no es veuen 
tan planeres i l’exercici de l’autoritat no deu ser cosa fà-
cil, si ens atenem al temps transcorregut des que el Ple 
va prendre per unanimitat l’acord de donar un termini de 
dos dies als promotors perquè procedissin a l’enderroc. 
En cas de no fer-ho així, l’Ajuntament havia d’executar 
l’acord, amb els costos a càrrec dels responsables. 

Contra aquest va haver-hi un recurs de reposició –una 
vegada transcorregut el termini legal–, al qual, de totes 
maneres, l’Ajuntament va contestar desestimant-lo ja 
que no hi havia arguments de cap mena que planteges-
sin seriosament la necessitat de revocar-lo. Ens cons-
ta, però, que un sector molt minoritari del consistori ha 
exercit fortes pressions perquè l’enderroc no es portés 
a terme. No coneixem, en canvi, les raons que motiven 
aquesta posició: interessos directes o velats?, pressions 
rebudes?, intents de desprestigiar l’actual Ajuntament?

Malgrat tot, el lent procés burocràtic ha seguit el seu curs 
i així veiem com en el Ple ordinari del dia 25 de març es 
ratificava per unanimitat l’acord de la Permanent en què, 
a més a més de desestimar el recurs, s’havia aprovat el 
pressupost i finançament de l’enderroc. Això sí, amb l’ab-
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sència del cap de la minoria, el senyor Callís, igual que en 
el Ple que va aprovar l’enderroc. 

Estranya que un acord del Ple trobi tants problemes 
per dur-se a terme. Estranya que hi hagi tantes preocu-
pacions per aconseguir un Pla General sense fissures, 
del qual es discuteixin els punts i comes, i, en canvi, no 
s’aconsegueixi tirar endavant la qüestió més primordial 
que ha de perseguir tot Ajuntament que vol planificar bé: 
la disciplina urbanística.

Aquesta contradicció fa reflexionar pel que fa al futur 
dels nostres flamants ajuntaments democràtics. Plani-
ficar el futur sense resoldre el present –i tot el que es 
pugui del passat– és un retorn a l’època franquista, en la 
qual les lleis servien només per ser aplicades a segons 
qui i quan convingués.

En qualsevol cas, la imatge de l’actual consistori s’està 
deteriorant. La gent espera una gestió transparent i no 
entén aquest joc de la unanimitat davant del públic i les 
travetes o picabaralles en les reunions a porta tancada. 
La qüestió de l’enderroc de la nau il·legal no pot seguir 
més pel camí de la desinformació actual. Convé saber 
clarament si a partir d’ara pot construir-se allà on es vul-
gui i el que es vulgui. O bé a qui s’aplicarà la llei i a qui no 
se li permetrà tot. 

Esperem que els caps dels grups que formen el consis-
tori ens expliquin el que passa, qui entorpeix i per què. 
Això és el que pensem sol·licitar si no veiem cap acció 
decidida envers aquesta enutjosa qüestió, que al lector 
assidu deu semblar-li una novel·la per fascicles.3

El Bagant, núm. 13, abril de 1982, p. 5

3 Finament, el mes d’agost de 1982, la nau va ser enderrocada. El Bagant se’n va fer ressò en el núm. 18 (setembre de 1982), tot felici-
tant-se del resultat de l’afer, però alhora expressant la preocupació pel fet que s’hagués tardat set mesos a resoldre el cas.
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El grup del Tint-1 i el posterior del Tint-2, amb la seva 
activitat al llarg de la primera meitat de la dècada dels 
setanta, representen un singular fet cultural a Banyoles, 
amb gran ressò fora de la comarca, especialment a Giro-
na i Barcelona. Fenòmens semblants es produeixen, en 
aquesta època, lluny de les quatre capitals catalanes. Si 
analitzem l’activitat dels grups del Tint (1971-1975) des 
d’aquesta perspectiva, veurem que la seva relació amb el 
Febrer Jove va ser més de col·laboració esporàdica entre 
grups que caminaven paral·lelament que no pas d’iden-
tificació amb objectius comuns. Però en el fons tots dos 
volien «tornar a obrir una finestra», per dir-ho amb la fra-
se tan feliç com evocadora dels banyolins anys seixanta. 

«Presència 63», un precedent 
Així com no pot parlar-se del Febrer Jove sense fer-ho de 
la Setmana de la Joventut, «Presència 63» és un punt de 
referència obligat dels grups del Tint. 

Per a l’opinió pública banyolina, «Presència 63» no era 
res més que una exposició de pintura abstracta, la prime-
ra duta a terme a Banyoles. Per al grup (J. Gimferrer, J. 
Moner, L. Güell i A. Mercader) significava una manifesta-
ció pública de les seves experiències en el camp de l’art, 
amb un cert sentit de ruptura i provocació. Va tenir lloc al 
pati de la Pia Almoina l’octubre de 1963. 

L’exposició va tenir una forta incidència sobre alguns 
joves que en aquell moment estaven interessats en les 

4 Jeroni Moner va tornar a tractar sobre «Presència 63» en un article posterior, a la Revista de Banyoles. Vegeu p. 228.

arts plàstiques i els membres del grup es van fer pre-
sents des de llavors en quasi totes les manifestacions 
artístiques culturals posteriors.4 

El Tint-1 
El naixement del grup del Tint-1 va ser possible per la 
coincidència d’una pinya de circumstàncies diverses, fins 
i tot contradictòries, que l’espai no ens permet d’exposar. 
El grup es va constituir en Comissió de Cultura delegada 
de l’Ajuntament, tot i que tot sovint les autoritats munici-
pals evitaven l’assistència oficial a les exposicions per 
tal de no comprometre’s. La comissió era formada per P. 
Comas, X. Cabanyes, T. Cortada, J. Gimferrer, L. Güell, J. 
Moner, L. Pau C., R. Planells i J. Riera, però va treballar-hi 
molta altra gent com J. Tarrades, E. Palmada, J. Moner, 
P. Roura, R. Quintana, etc. 

L’activitat del grup va ser extraordinària ja que en poc 
més d’un any i mig van celebrar-se a la Llotja del Tint gran 
quantitat d’actes, conferències i deu exposicions, de les 
quals convé destacar-ne les de «Sis artistes banyolins», 
«La joguina popular», «Del dit al gegant» (dels titelles 
Claca), «Equip Crònica» i sobretot la darrera, que va 
realitzar-se dins les activitats del Febrer Jove, la Mostra 
d’Art Concepte. 

Art conceptual a Banyoles 
La Mostra d’Art Concepte 1973, primera manifestació 

Els grups del Tint, als anys 70
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d’aquest tipus que tenia lloc a l’Estat espanyol, va consti-
tuir un esdeveniment amb gran incidència al món de l’art 
a Catalunya. No suposava cap nou estil o «isme», sinó 
una nova actitud de reflexió analítica del mateix fet ar-
tístic, així com un replantejament en l’aspecte de la mer-
cantilització de l’art.

La Mostra d’Art Concepte va portar cua: a la premsa es 
va encendre una dura polèmica entre galeries, marxants 
d’art i artistes més mercantilitzats, i els partidaris de les 
noves propostes. Dins el mateix grup del Tint-1, que ja 
estava dividit per qüestions ideològiques, la mostra va 
representar el trencament definitiu i el final de les seves 
activitats. En qualsevol cas, ja s’havia obert una via d’ex-
pressió utilitzant els locals i mitjans econòmics del ma-
teix poder contra el qual, en el fons, es lluitava.

El Tint-2 
Després d’un parèntesi de més d’un any, la part majoritària 
del grup, com a resultat d’una seriosa reflexió, ressuscita 

5 Jeroni Moner va tornar a tractar sobre el grup del Tint en un article posterior, a la Revista de Banyoles. Vegeu p. 216.

amb una proposta de quatre manifestacions, totes elles 
relacionades amb el complex fenomen del kitsch, adoptat 
com a eina crítica del moment social i polític. Pel que fa 
al grup anterior n’havien sortit J. Gimferrer i L. Güell, i 
hi entraven L. Vilà, E. Palmada i J. Fàbrega. El nou grup 
s’anomenava Tint-2 i les tres primeres manifestacions, 
«El kitsch domèstic», «La cromolitografia religiosa» 
i «La terrissa negra», van dur-se a terme amb no pocs 
problemes de censura. 

La quarta manifestació, que volia referir-se al kitsch 
polític, ja no va celebrar-se atès que els canals oferts per la 
clandestinitat política (partits i, sobretot, l’Assemblea de 
Catalunya) oferien uns mitjans d’oposició a la dictadura 
que feien innecessari l’esforç de disfressar culturalment 
l’activitat. En aquestes condicions, els membres del 
Tint-2 van decidir dissoldre el grup i treballar d’una altra 
forma de cara a l’adveniment de la democràcia. 5 

El Bagant, núm. 11, febrer de 1982, p. 23

Primer cartell d’exposicions al Tint-1.
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La notícia, o la informació, serà nova per molts dels ciu-
tadans que viuen lluny de la Plaça, la nostra tan reivindi-
cada plaça Major. Però fins i tot d’entre els que la trepit-
gem assíduament per anar-hi a comprar, a ingressar o 
treure diners d’un banc o d’una caixa o senzillament els 
que van a passar-hi una estona, potser pocs s’han ado-
nat de la novetat: un immens cartell anunciador d’una 
entitat bancària –Banco Condal– ha estat situat en la 
balconada de l’antic Hotel Mundial. 

No és pas que aquest greu atemptat sigui una novetat. 
Pot ser que un altre exemple hagi envalentit l’entitat per 
intentar una carrera que pot esdevenir imparable. Es trac-
ta del gran cartell que va ser situat a Can Oliveres, a la 

botiga anomenada Les Voltes, el mes de desembre, amb 
motiu d’unes rebaixes avançades. La publicitat endega-
da en aquells moments tenia un aspecte provisional. Do-
nava la impressió d’una cosa poc estable, com altres que 
han brotat en èpoques electorals i que no constitueixen 
greu motiu d’escàndol. Tampoc es tracta de ser uns puri-
tans de la pedra. Però el rètol ja porta quasi cinc mesos 
penjat. Als serveis tècnics de l’Ajuntament de Banyoles 
no els consta cap sol·licitud de permís per col·locar-lo. 
Hem de suposar, doncs, que es tractava d’una llicència 
provisional, d’aquestes donades de paraula i de les quals 
ni tan sols paguen les taxes municipals. Com? Per a qui? 
Per què? 

El resultat és que, sigui per desídia, mala fe, desconei-
xement de causa o allò de l’un per l’altre, el rètol segueix 
allà amb tota la seva provisionalitat. I si n’hi ha un n’hi pot 
haver dos. I tres, quatre o els que siguin. La prova la te-
nim amb el nou rètol situat des de fa pocs dies a l’esmen-
tat banc, que té un aspecte molt més definitiu que no pas 
l’esmentat anteriorment. En aquest cas no sembla que hi 
hagi ni tan sols un permís provisional. 

Els bancs i caixes d’estalvi s’instal·len en llocs cèntrics, 
tot sovint substituint locals públics com cafès o bars. La 

Rètols a la Plaça
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plaça Major és cobejada per tots. Però això comporta 
també unes obligacions que han de ser conegudes per 
tots, i sobretot pels que s’instal·len en un lloc comerci-
alment tan important. Una d’elles és la de que la Plaça 
és un monument historicoartístic protegit oficialment. 
Qualsevol tipus d’obra o modificació requereix no sola-
ment la llicència municipal, sinó també l’aprovació de 
l’autoritat competent –avui representada per la Genera-
litat de Catalunya. La col·locació d’aquest cartell –com 

el de Can Oliveres– no solament és un atemptat estètic, 
sinó que vulnera les lleis municipals, nacionals i esta-
tals. Així de clar. 

No és pas l’únic rètol que hi ha a la Plaça, diran alguns. 
I sobretot ho diran els dirigents de l’entitat bancària, els 
quals han actuat, com a mínim, amb gran lleugeresa. El 
que podem dir és que, efectivament, tots els existents 
sobre les voltes es troben en les mateixes o semblants 
condicions d’il·legalitat.

Ens agradaria poder constatar que en el moment 
d’aparèixer aquestes línies els rètols ja no hi fossin. Ni 
els apareguts darrerament ni els anteriors. Ens agradaria 
que els organismes (municipals, nacionals o estatals) 
exercitessin l’autoritat. Que no calguessin acords de Ple 
–alguns dels quals tampoc s’acompleixen– per una cosa 
tan senzilla com és la de fer retirar un rètol publicitari 
col·locat contra la llei. Que fos, en definitiva, tan senzill 
com la multa per sobrepassar l’horari limitat o la retirada 
del vehicle els dies de mercat.

En qualsevol cas, suposant que en el moment de sortir a 
la llum aquestes línies els dos rètols s’hagin retirat –s’ha 
de ser molt optimista per creure-ho–, de ben segur que 
encara en quedaran. És el moment oportú de fer-los reti-
rar. Això suposant que no puguin ensenyar-nos un rebut 
de pagament de l’impost d’uns rètols que no poden tenir 
allà on estan col·locats.

El Bagant, núm. 14, maig de 1982, p. 6

Aquest article va tenir una segona part, publicada el mes 
següent que, tot i no portar firma, podem atribuir sens dubte a 
Jeroni Moner.
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Més sobre els rètols de la plaça Major
En el darrer número d’El Bagant, i sota el títol de «Rètols 
a la Plaça», denunciàvem la proliferació d’aquests ele-
ments publicitaris en el monument historicoartístic que 
forma la plaça Major. 

Dèiem que no solament constituïen un atemptat estètic, 
sinó també una provocació a les lleis vigents i a l’autori-
tat municipal, darrerament molt deteriorada. Dèiem final-
ment que, aprofitant l’exercici d’aquesta autoritat, seria 
bo de començar a fer retirar els antics, sempre suposant 
que no estiguessin pagant unes taxes per tenir-los, la 
qual cosa en fa més difícil la retirada. 

Les notes estaven fetes amb la pressa que imposa, de 
vegades, l’aparició de la revista, però no anàvem gaire er-
rats. Convenen, malgrat tot, més matisacions, que sem-
bla oportú de fer ara i aquí, aprofitant la bona notícia de 
la retirada dels dos grans rètols. Però anem primer a les 
coses positives: la brigada municipal va retirar els rètols 
del Banco Condal i de la «Liquidación 20.000 prendas, 
etc». El fet és una mica vergonyant per a ambdues em-
preses ja que, en no tenir permís, l’Ajuntament els havia 
donat un termini per fer-ho ells mateixos. 

En canvi no varen poder retirar-ne un que havia aparegut 
de sorpresa a Can Oliveres i que tenia una denegació de 
permís sol·licitat. (Vull aprofitar l’avinentesa per aclarir 
que, quan ens referíem en l’article anterior a Can Olive-
res, se sobreentenia que interpretem les dues voltes com 
una sola casa.) Ara deuran iniciar els tràmits burocràtics 
oportuns. D’aquí a unes mesos ja en tornarem a parlar.

Pel que fa als altres rètols vàrem encertar plenament: 
paguen taxes d’uns rètols sense permís o, en el millor 
dels casos, amb una llicència mal concedida. Això dona, 
d’alguna manera, la raó als comerciants afectats. La Co-

missió del Patrimoni, fa uns quatre a cinc anys, va dema-
nar a l’Ajuntament un informe sobre la situació legal dels 
rètols situats fora les voltes. La resposta, naturalment, 
encara no ha arribat. Ara potser hi ha uns drets adquirits, 
però s’ha de tornar a posar-ho en marxa. I no solament 
per als de fora les voltes: les banderes bancàries de sota 
voltes tampoc no tenen permís, com altres penjats de 
l’arc interior.

No és just que botigues, com l’anomenada Stephens, re-
nunciessin al rètol per no embrutir la façana, mentre hi 
ha impunitat per a la resta: senyor conseller de Governa-
ció, aquesta és una feina. Com ho és la retirada definitiva 
dels rètols que té l’Ajuntament a la mateixa Plaça i en els 
quals es llegeix: «disponible». Doncs a donar l’exemple i 
a disposar d’una vegada! 

El Bagant, núm. 15, juny de 1982, p. 9
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Un any darrere l’altre, la plaça del Maig de Cornellà és 
notícia per la coneguda celebració que hi té lloc. Però 
des de fa uns quatre anys que no és pas l’arbre, l’únic 
protagonista. En el primer número d’El Bagant, ja vàrem 
fer-nos ressò del problema urbanístic existent. El proble-
ma, però, no solament va constituir un teló de fons a les 
eleccions municipals, sinó que, una vegada ja formats el 
nous ajuntaments democràtics, va seguir viu, fins a fer 
poc menys que insuportables les relacions internes del 
consistori. 

La qüestió va iniciar-se en el moment en el qual el pro-
motor Joan Coll i Oliva adquirí els drets sobre la finca 
anomenada mas Pla. La masia, que tenia un notable in-
terès arquitectònic, presidia, des de segles, la cerimònia 
del Maig. 

Un bon dia va ser enderrocada, amb tots els drets, però 
també amb tota la protesta dels veïns. La indignació 
popular va augmentar quan es va saber que tenia una 
llicència per construir, a més a més, en un tros que era 
considerat públic (hi havia la cabina telefònica, bancs 
i s’hi plantava l’arbre del Maig). Tot això va transcórrer 
en els darrers estertors de l’Ajuntament franquista, amb 
possibilitats de seguir igual, ja que l’esmentat promotor 
es presentava com a cap de llista. 

A partir d’aquests fets i de la revocació de la llicència 
per part del nou consistori, va iniciar-se la lluita judicial, 
amb un recurs contenciós administratiu contra la llicèn-
cia denegada. Aquest recurs va ser guanyat pel senyor 
Coll, però només pel que afectava la validesa de la llicèn-

cia. La qüestió de la propietat municipal del tros on volia 
construir encara està pendent de decisió. Aquest tros 
–la cantonada afrontada a l’Ajuntament vell– era una 
cessió de l’antic propietari a canvi de l’exempció d’uns 
impostos especials d’asfaltat de carrers. 

Entretant s’havien encarregat les normes subsidiàries 
a l’arquitecte Solà-Morales i s’aprovava de moment una 
delimitació del nucli urbà, la qual reconeixia part de la 
finca, però amb noves alineacions. La Comissió Provin-
cial d’Urbanisme, després de ser fortament pressionada, 
va concedir un tros més de sòl urbà al promotor, però va 
mantenir les alineacions proposades, les quals no sola-
ment alliberaven la part en litigi, sinó també una bona 
franja de la plaça. 

Ara, finalment, la Generalitat ha denegat el recurs d’al-
çada plantejat contra l’acord de la Comissió. Pot dir-se, 
doncs, que, de moment, entre la dimissió com a regidor 
del senyor Coll i el recurs denegat, l’actual Ajuntament de 
Cornellà torna a respirar. Que duri. 

El Bagant, núm. 15, juny de 1982, p. 9

La plaça del Maig de Cornellà
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No és gaire freqüent, fora de les revistes especialitzades, 
comentar o fer crítica de l’arquitectura que es produeix a 
les ciutats. Això es reserva generalment per a les obres 
considerades més artístiques, com l’escultura, la pintura, 
la fotografia o el cinema, dintre el món de les arts plàs-
tiques. 

A Banyoles, a Cornellà o a la comarca en general, el fet 
és encara més palès i una bona obra d’arquitectura difí-
cilment es converteix en noticiable o objecte de la críti-
ca d’art. La circumstància obeeix a diferents raons, les 
quals voldríem comentar, així com les seves excepcions, 
en aquesta secció.

Abús i destrucció
Desgraciadament, en els darrers anys la construcció 
d’edificis s’ha convertit en sinònim d’abús i de destruc-
ció, almenys a casa nostra. Abús en el sentit que l’es-
peculació del sòl, les noves tècniques constructives i 
l’encariment de la mà d’obra inclinen els promotors i 
constructors a l’edificació en altura i a una estètica pseu-
domoderna i convencionalitzada, acceptada, però, per la 
majoria. Destrucció, si ens atenem a la desfeta del pai-
satge urbà –és a dir, el construït pel conjunt de carrers, 
edificis, arbres, bancs, fanals, etc.– o del patrimoni arqui-
tectònic de valor historicoartístic. 

En aquests aspectes, l’arquitecte s’ha convertit sovint 
en una figura decorativa, una comparsa al servei del pro-
motor, molt poc conscient de la seva col·laboració en el 
desfigurament de la ciutat. D’altra banda, l’arquitectura 

banyolina d’aquest segle és absolutament mediocre i 
només unes poques obres, que poden comptar-se amb 
els dits de les mans, se salven de la pobresa del conjunt. 
Estem molt lluny de posseir els magnífics exemples mo-
dernistes o racionalistes d’altres ciutats, i això sense sor-
tir de les comarques gironines. I pel que fa a l’arquitec-
tura de després de la guerra, només se’n pot destacar la 
discreció neoclassicista d’algunes obres d’en Francesc 
Figueras o el despertar a la modernitat dels primers pro-
jectes d’en Jordi Masgrau. 

Amb tot, el desastre total s’ha produït a la dècada dels 
setanta, en la qual s’ha imposat una arquitectura de pro-
motor, buida i enganyosa, que ha colpit fort en la sen-
sibilitat popular: les grans terrasses (sempre buides), 
els àtics i les grans alçades (la sensació de mirar per 
sobre dels altres, mentre els altres no edifiquessin), les 
tribunes (una manera de guanyar metres quadrats), els 
aplacats de ceràmica o gres a les façanes (per donar la 
impressió de construcció luxosa), etc., així com moltes 
altres. I no parlem dels interiors, ja que cadascú té dret a 
viure immers en el seu propi mal gust. 

La bona arquitectura d’aquesta època, que també n’hi ha, 
s’ha hagut de limitar a uns pocs habitatges unifamiliars i 
a unes comptades cases de pisos de poca entitat. 

L’esperança del futur
De totes maneres, el futur de l’arquitectura banyolina, és 
a dir, del paisatge urbà que ens envolta, i el qual ens ve-
iem obligats a observar tots els dies, no és pas desespe-

L’arquitectura de la ciutat
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rançador. Es comencen a notar obres amb interès, en les 
quals es nota al darrere un projecte intencionat i un pro-
pietari sensible: són les noves generacions d’arquitectes, 
els quals, si perseveren en la seva actitud, poden millorar 
notablement la imatge urbana de Banyoles. No es tracta 
de projectar grans genialitats ni construir dissonàncies 
que atreguin l’espectador. Al contrari, convé mirar les ne-
cessitats de l’edifici a un conjunt que ja existeix i que cal 
valorar.

Un bon exemple el tenim en la transformació d’un habi-
tatge entre mitgeres en el carrer d’Alfons XII,6 convertit 
en botiga i magatzems, obra de l’arquitecte Francesc He-
reu. Pot observar-s’hi, tot i el dràstic esbatanament de 

6 Carrer de la Llibertat, núm. 13

la façana, el respecte pels elements més essencials de 
la construcció neoclassicista entroncats perfectament 
amb el suport de la planta baixa. La reinterpretació de 
les balconades, les proporcions de les obertures i la cor-
nisa que remata la façana acaben de formar un conjunt 
d’alta qualitat.

Una bona feina
Però no n’hi ha prou amb uns pocs arquitectes qualifi-
cats i uns propietaris conscients. Convé també que els 
ajuntaments, amb els seus responsables d’Urbanisme 
al davant, arbitrin les mesures per obtenir una ciutat 
habitable i còmoda, ultrapassant, si cal, els interessos 
privats quan aquests constitueixen abús, destrucció o 
empitjorament d’una zona. O bé pactant una millora si la 
legalitat vigent permet aquest abús, destrucció o empit-
jorament. En aquest sentit, els ajuntaments de Cornellà 
i Banyoles han iniciat una tasca positiva: el de Cornellà 
amb l’actitud presa a la plaça de Maig, per exemple, i el 
de Banyoles, entre molts intents no sempre reeixits, amb 
la solució donada a l’edifici veí del mateix consistori, ac-
tualment en construcció. 

L’edifici projectat inicialment, tot exhaurint les possibi-
litats d’alçada i volum previstes dins de l’ambigüitat de 
l’ordenança, deixava l’Ajuntament al costat d’una altíssi-
ma paret mitgera. 

Amb la solució proposada pels serveis tècnics, si bé l’al-
çada es manté, la supressió dels voladissos i la creació 
d’un pati arbrat obert al passeig permetrà la revaloració 
de l’edifici de l’Ajuntament i un final més agradable de 
l’esmentat conjunt. Aquest és un bon camí.

El Bagant, núm. 17, agost de 1982, p. 31
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No sempre són els abusos arquitectònics els que mal-
meten el paisatge urbà i, en conseqüència, el nostre 
entorn habitable. Ja ens hem referit en diferents oca-
sions als aspectes anàrquics que se’ns ofereixen com 
a inevitables i que en realitat obeeixen a la manca de 
preocupació o de control municipal, o bé als abusos de 
poder de certes empreses dedicades al servei públic. 

Els de més difícil solució són aquests darrers, ja que 
ni els ajuntaments ni la Generalitat ni el mateix poder 
central han pogut aturar, moltes vegades, greus pro-
blemes de desfiguració paisatgística o entorn de mo-
numents d’alt valor historicoartístic quan es tracta de 
les companyies elèctriques o la Telefònica. Emparades 
en el monopoli i, sobretot, en la necessitat de l’usuari, 
campen al seu gust pels carrers de les poblacions sen-
se que ningú gosi discutir-los el lloc de pas. 

El ciutadà es veu obligat a contemplar impotent com 
s’instal·len nous i gruixuts trenats de conducció 
elèctrica o com els fils telefònics s’enganxen en els llocs 
més inversemblants. I encara és més trist observar el 
continuat i repetit aixecament de carrers per passar-hi 
conduccions, no pas per la conducció subterrània en 
ella mateixa, sinó per la manca de previsió i enteniment 
entre companyies i ajuntaments. 

Falta de previsió i d’imaginació 
Però si les grans companyies dedicades al que s’ano-
menen serveis públics fan el que els convé prescindint 
dels problemes que creen al paisatge natural o urbà, 

els ajuntaments haurien de procurar evitar-ho. Ja es 
comprèn que planificar la xarxa subterrània és una tas-
ca difícil i costosa, i també que enfrontar-se a aquestes 
empreses és tot un problema, però així i tot es fa del tot 
necessari que algú tingui visió de futur almenys quan 
és l’hora d’obrir un carrer per fer alguna instal·lació en 
el subsol. L’Ajuntament, o els seus serveis tècnics, hau-
ria d’aprofitar cada obertura per solucionar el proble-
ma, per evitar que s’hagi de tornar a obrir. 

I si bé es fa difícil, com he dit, posar-se d’acord amb les 
esmentades companyies, com a mínim quan l’Ajunta-
ment encarrega a un enginyer el projecte de pavimen-
tació i sanejament d’un carrer hauria de tenir la preo-
cupació de fer-hi incloure tots els elements necessaris 
per conduir subterràniament tots els serveis d’aigua, 
electricitat, telèfons i fins i tot el del gas, el qual en un 
futur no gaire llunyà obligarà a rebentar de nou totes 
les pavimentacions que s’estan realitzant avui. 

Això, és clar, representa un encariment de l’obra que 
repercuteix sobre el sofert contribuent, però també és 
evident que a la llarga el benefici és molt superior. 

En altres casos la manca de previsió dels projectistes 
no solament afecta els serveis, sinó també la possibi-
litat de plantació d’arbres. Certs barris de nova forma-
ció, encara que no siguin residencials –o precisament 
per això–, reclamen amb urgència la col·locació de 
l’arbrat per fer-los menys agressius. La pavimentació 
dels carrers del grup de Canameres ha posat en evi-
dència aquest descuit, ja que l’amplada dels carrers ho 

L’arquitectura de les caixes
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permetia perfectament. Sense afectar la superfície del 
trànsit rodat, es poden construir voreres asimètriques 
i en la més ampla plantar-hi una filera d’arbres. Només 
es tracta de tenir una mica d’imaginació a l’hora de pro-
jectar. Els veïns ho agrairien. 

Els carrers són per a tots 
En un altre ordre de coses, tornant als aspectes anàr-
quics que cal evitar en el nostre paisatge urbà, cada 
vegada resulta més intolerable l’ús de la via pública per 
a negocis privats. 

Fa poc temps l’Ajuntament va guanyar una petita batalla 
fent retirar uns grans rètols a la plaça Major. La guerra 
no s’ha pas guanyat, però ja és alguna cosa. S’ha de 
continuar lluitant sense defallir per evitar que els carrers 
i les places es converteixin en una agressió contínua 
per als vianants. En aquest sentit, i deixant de banda la 
publicitat a les façanes, hi ha una altra forma d’ocupació 
de la via pública encara més molesta i abusiva: la 
conversió del carrer o la vorera en magatzem privat. 

Alguns tallers de reparació de cotxes o motocicletes i 
també altres tipus d’empreses no solament l’utilitzen 
per aparcar-hi gran quantitat de vehicles, sinó que hi 
traslladen tranquil·lament el taller. Camions de gran 
tonatge resten en carrers estrets fora de les hores de 
treball i fins i tot hem vist cotxes amb grans rètols que 
n’indiquen la venda. 

I no són solament els vehicles els que ocupen l’espai 
públic. En definitiva, el costum ha fet que no ens sor-
prengui la seva presència. Darrerament han estat les 
caixes de begudes refrescants les que han envaït el 
carrer. Una nova arquitectura de plàstic de colors vius 
–vermell, groc, blau...– ha entrat en competència amb 
la de la pedra i el maó. Al seu entorn s’hi crea, a més 

a més, tot un tràfec de càrrega i descàrrega sorollós i 
anàrquic que ja ha provocat moltes queixes dels veïns.

Probablement les ordenances municipals no tenen 
pas previstos aquests casos, però segur que hi ha 
alguna manera d’evitar-los. En qualsevol cas, aquests 
ciutadans que utilitzen el carrer, sigui per comoditat 
pròpia o bé obligats per manca d’espai interior, han de 
ser conscients que creen interferències, obstruccions 
de tota mena i que col·laboren en la degradació del 
paisatge urbà. S’ha de pensar en els altres! 

El Bagant, núm. 18, setembre de 1982, p. 31

«Perles» arquitectòniques de Banyoles.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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El dia 3 de setembre d’enguany, el Diari Oficial de la Ge-
neralitat de Catalunya va publicar una resolució de la 
Direcció General del Patrimoni segons la qual s’incoava 
expedient per a la declaració de monument historicoar-
tístic el mas Castell de Porqueres. 

Com quasi tothom sap, aquest indret, a part de constituir 
un notable conjunt monumental presidit per l’església 
romànica, conté una important zona arqueològica, les 
excavacions de la qual han provat la presència de l’ho-
me amb continuïtat des de l’edat del bronze. Els grecs 
comerciaven amb aquesta petita ciutat, l’antiga Banyo-
les dels temps clàssics, tal com posen de manifest les 
sèries ceràmiques. La plenitud i màxima extensió cor-
responen probablement a l’època romana sense oblidar 
la visigòtica, amb l’església suposadament dedicada a 
sant Llorenç. S’hi han practicat excavacions amb més o 
menys assiduïtat des de 1941, si bé les primeres troba-
lles corresponen al 1870. 

Però des de l’any 1977, moment en el qual el mas Castell 
i les seves terres són adquirits pels senyors de Coromi-
na, de Banyoles, la zona s’ha convertit en un permanent 
niu de conflictes degut a les obres i moviments de terres 
que s’hi han realitzat. 

A primera vista, la resolució de la Generalitat pot sem-
blar una acció definitiva per salvar la primitiva ciutat de 
l’estany. Però una atenta lectura d’aquesta resolució i el 
retard amb el qual ha arribat en posen en dubte l’eficàcia. 

Per poder-ho jutjar s’ha de conèixer, malgrat que sigui a 
grans trets, el perquè d’aquests conflictes ja que en cas 

contrari pot donar la falsa impressió que només són el 
resultat de picabaralles locals, tal com alguna vegada 
s’ha volgut fer creure. Comencem, doncs, pel principi.

Les primeres excavacions 
arqueològiques
Com hem dit, les primeres troballes arqueològiques van 
produir-se l’any 1870 i es deuen al pioner de la prehis-
tòria catalana, el banyolí Pere Alsius. Des de l’any 1920 
persones interessades per aquest nucli són testimonis 
directes de diferents troballes i l’any 1941, amb motiu 
de la construcció de la carretera de circumval·lació de 
l’estany, van aparèixer elements ceràmics i de ferro que 
donaven la mesura de la importància del jaciment.

L’any 1944 van iniciar-se les primeres excavacions siste-
màtiques, dirigides pel Dr. L. Pericot i dutes a terme pel 
Dr. Josep M. Corominas, del Centre d’Estudis Comarcals, 
a les parts nord i sud immediates al Castell. Hi treballa-
ven destacadament també Ramon Sarquella i Pere Ser-
ramitjana. Els materials ingressaven al Museu Arqueolò-
gic Comarcal de Banyoles, creat pel Centre i reconegut 
per decret d’1 de març de 1962. 

Des de l’any 1965 fins aproximadament l’any 1973, la di-
recció de les excavacions era assumida pel Dr. Oliva Prat 
(e.p.d.). i realitzada pel Dr. J. M. Corominas i R. Sarquella. 
Aquestes consistiren essencialment en prospeccions 
per determinar l’amplitud de la zona i els tipus, varietat i 
importància de les peces localitzades. 

L’escàndol de la zona arqueològica 
de Porqueres
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Durant aquesta època els propietaris del mas Castell i la 
seva zona arqueològica, els RR. PP. Escolapis de Cata-
lunya concedien permís exclusiu al Centre d’Estudis per 
practicar excavacions a la zona nord del Castell amb la 
condició que els materials trobats romanguessin en el 
recinte del Castell (9.1.1966). 

Per tal de resoldre el problema –els objectes procedents 
d’excavació només poden ser destinats a museus reco-
neguts oficialment–, el Centre va crear el Museu Mono-
gràfic –Secció Porqueres– del Museu Arqueològic Co-
marcal. Així es van habilitar unes sales del mas Castell 
de cara al treball d’investigació, neteja i exposició dels 
materials arqueològics. En definitiva, a efectes legals, 
era una sala més del museu de Banyoles.

Comencen les peticions de protecció
El paratge estava, almenys en teoria, doblement protegit 
i sota la tutela de l’Estat, gràcies a les declaracions de 
Monumento histórico-artístico de carácter nacional per 
a l’església de Porqueres –declaració que comporta un 
entorn de protecció– i a la de Paraje Pintoresco; però un 
sentit de previsió i, potser, de desconfiança va decidir el 
Centre a sol·licitar una declaració precisa de zona arque-
ològica. 

De fet, les lleis de 7.7.1911 i d’1.3.1912, ratificades per la 
de 13 de maig de 1933 encara vigent, ja prohibien qual-
sevol deteriorament de zones arqueològiques conegu-
des, sense necessitat de declaració. Però una declaració 
específica amb límits ben definits podia dur, a més a més 
d’una protecció més efectiva, a la consecució d’ajudes 
econòmiques substancioses per tal de realitzar àmplies 
excavacions. 

Així, l’1 de juliol de 1973, el Centre d’Estudis va fer arri-
bar un expedient de declaració a Madrid, via Girona. L’any 

1976 es va rebre l’acusament de recepció i la promesa 
de resposta immediata, resposta que no va arribar mai. 

Des d’aquell moment, fins al traspàs de funcions i com-
petències a la Generalitat, produït el gener de 1981, l’ex-
pedient havia patit tota mena de vicissituds. Fins i tot es 
va extraviar sospitosament en diferents ocasions.

Canvis en la propietat del Castell 
Entretant els RR. PP. Escolapis posaven a la venda la pro-
pietat rebuda per herència. Es situava el cost de l’opera-
ció en aquells moments –a finals de l’any 1977–, entre 
quinze i vint milions de pessetes. 

Un conegut promotor banyolí s’arriscava a comprar-la 
pensant a parcel·lar la zona no arqueològica i destinar el 
Castell a restaurant o similar. Tot plegat semblava peri-
llós per al jaciment arqueològic i, sobretot, per al paisat-
ge. El temps s’ha encarregat de demostrar el contrari, si 
bé aquest extrem mai se sabrà. 

Però qui adquirí finalment la finca va ser la família de Co-
romina. La nova propietat del Castell de Porqueres va ser 
vista amb bons ulls per la major part dels membres del 
Centre d’Estudis Comarcals, concessionari de les excava-
cions i usufructuari de l’esmentat local destinat a Museu 
Monogràfic. I de fet no hi havia raons per pensar el contrari.

Una llarga tradició feudal 
Des de l’any 840 ja consta l’existència d’una família no-
ble a Porqueres, dependent del comtat de Besalú. Des 
d’aquest moment és ben conegut el llinatge de Porque-
res, així com el castell feudal i les seves edificacions 
adjacents, moltes de les quals han aparegut amb les ex-
cavacions. Els més importants senyors feudals són Hug 
de Porqueres i Santa Pau (985), Ademar I de Porqueres 
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(1010), Berenguer (1017-1020), Ademar II (1031-1055) 
fins a Ramon Ademar, que va vendre el castell a l’abat 
de Banyoles el 1251, si bé des de 1210 l’església de Por-
queres ja estava lliure de la servitud del senyor feudal. 

Una mostra definitiva del pas dels abats pel nucli de Por-
queres el constitueix la gran reforma del castell, realit-
zada l’any 1700 per l’abat Dimas Malla i Gualbes, que va 
enderrocar les muralles encara existents i el va convertir 
en pacífic mas tal com ha seguit fins als nostres dies. 

En haver els monjos d’abandonar el monestir degut a 
l’exclaustració de 1835, les terres de l’antic castell varen 
ser venudes i van passar a mans dels cacics de l’època 
en comptes dels masovers a qui estaven teòricament 
destinades. Des de llavors van produir-se diferents ven-
des i heretatges, fins a arribar a mans dels RR. PP. Esco-
lapis i, finalment, a la família Coromina el gener de 1977. 

Comencen els conflictes
La primera mesura dels nous propietaris, perfectament 
coneixedors del terreny que trepitjaven, fou la de recla-
mar la revisió dels límits proposats pel Centre com a 
zona arqueològica. Aquests límits constituïen un primer 
traçat ampli per anar reduint a mesura que es compro-
vés la inexistència de parets o elements arqueològics. 
Comprenien l’espai entre la riera Castellana i el rec de 
la font del Ferro.

La segona mesura va ser la proposta de canvi del local 
destinat a Museu Monogràfic fora del cos central del 
mas del Castell. Ambdues mesures eren ben lògiques i 
comportaven, d’una banda, treballs de prospecció realit-
zats per arqueòlegs professionals i, de l’altra, un projec-
te arquitectònic i unes obres. Les despeses resultants 
anaven a càrrec dels nous propietaris i el Centre va ac-
ceptar inicialment les propostes. 

L’arqueòloga Carme Domènech, del Centre d’Estudis Co-
marcals, va dur a terme 44 prospeccions, i es va proce-
dir a la delimitació precisa de la zona arqueològica, la 
qual va ser tramesa als organismes oficials i propietaris 
afectats el 20.6.1977. Aquell mateix estiu van prosse-
guir les excavacions amb tota normalitat, ara dirigides 
per C. Domènech. L’ajuda i col·laboració de la propietat 
van ser esplèndides i els descobriments, importants. 

Però pocs dies després va iniciar-se el que resultaria 
una destrucció sistemàtica del jaciment, en obrir-se 
un ampli vial a l’oest del Castell en substitució d’un 
caminet adjacent que dividia la finca i, per tant, la zona 
arqueològica. De fet, el Centre d’Estudis havia suggerit 
des de sempre la substitució del camí per un altre que 
voltés el turó, ja que en l’esmentat camí s’hi suposaven 
elements arqueològics d’alt valor. Però la nova 
carretera, d’excessives dimensions, es va obrir sense 
respecte a les prospeccions recentment obertes ni als 
camps de sitges excavats anteriorment ni a la imatge 
tradicional oferta per l’allargat promontori que segons 
alguns havia donat el nom a Porqueres. Sense avisos 

Construccions sense permisos oficials sobre el jaciment.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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ni comunicacions, sense permisos ni consideracions: 
màquines, carretera i manta. Fets consumats.

La qüestió s’enverina
La sorpresa fou tan gran que ningú va reaccionar a 
temps. Era tot tan absurd que ni tan sols beneficiava la 
propietat, la qual seguia amb la finca dividida per una 
carretera. Contestant unes tímides protestes, la premsa 
diària va publicar una nota d’un grup de «pagesos» de-
fensant la necessitat del vial. 

En qualsevol cas, el fet, a més a més de constituir una 
desgràcia irreparable, deixava entendre ben clarament 
quina seria l’actuació futura en aquell paratge.

En canvi, molts pocs dies després, un altre fet protago-
nitzat per la propietat va produir un enrenou de consi-
derables dimensions. Es tracta de la tristament cèlebre 
tala d’arbres al migdia del Castell. Avui la perspectiva del 
temps situa l’afer en la seva veritable dimensió.

Es tractava de fer una aclarida d’arbres de plantació per 
recuperar la típica silueta de l’església de Porqueres des 
de l’estany i des del paratge dels Desmais. I suposem 
també que les visions inverses. I aquesta vegada es van 
demanar els permisos oportuns i la Comissió Provincial 
del Patrimoni va consentir a una tala parcial controlada. 
El resultat és conegut per tothom: no va quedar un sol 
arbre. Es van liquidar fins i tot els de la carretera, ja fora 
de la propietat. 

La premsa provincial, molt sensibilitzada políticament 
després de les primeres eleccions, se’n va fer ampli res-
sò. I a Banyoles la Comissió d’Informació i Control Muni-
cipal (CiU, PSC i PSUC) va aprofitar l’ocasió per moure les 
masses contra aquella mena d’actuacions, convocant 
una manifestació que va ser molt concorreguda i plena 

d’enfrontaments verbals entre manifestants i els propie-
taris. Som al setembre de l’any 1977. 

El Centre d’Estudis, acusat per uns de col·laboracionista 
i per altres d’instigador, va condemnar la tala en un es-
crit públic. S’havia consumat la segona desfiguració del 
paisatge. Les autoritats i organismes oficials van restar 
silenciosos.

Comencen les obres del Castell
A conseqüència d’aquests fets, la tensió i la desconfian-
ça entre el Centre i els propietaris va créixer. Les exca-
vacions es van suspendre. Malgrat això, hi havia un jaci-
ment i un material arqueològics per defensar i, per tant, 
es mantenien les relacions i les previsions en el canvi de 
local del museu. Se suposava que fets com els ocorre-
guts no podien repetir-se.

Entretant s’havia encarregat el projecte de reforma del 
Castell a l’arquitecte Jordi Bonet i Armengol, persona 
mesurada i de provada experiència en el camp de la res-
tauració. Durant la seva activitat professional al Castell 
fou un interlocutor vàlid i comprensiu. El novembre de 
1978 presentava el projecte del nou museu, que va me-
rèixer el beneplàcit del Centre, i el gener de 1979 el de 
restauració de la casa, el qual, tal com corresponia pre-
ceptivament, va ser tramès a la Comissió del Patrimoni. 
La Comissió no va objectar res sobre el projecte, però va 
negar el permís a un nou cos annex que se situava jus-
tament sobre una de les parts més riques del jaciment 
arqueològic. 

El mateix mes de gener, el Centre d’Estudis va presentar 
un document en el qual proposava uns pactes de cara a 
la futura estada de l’entitat en el museu i excavacions, tal 
com s’havia fet amb els antics propietaris. Mai va obtenir 
resposta ni en un sentit ni en un altre.
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Malgrat tot, les obres del nou museu prosseguien a bon 
ritme, però les de la casa també, envaint aquestes la 
zona de l’antic local d’exposició del material arqueolò-
gic. A la vista d’això, de l’immediat trasllat i per tal de 
treballar més còmodament, el conservador del Museu 
Arqueològic va procedir a retirar les peces a Banyoles 
per a l’inventariat i classificat de cara a un retorn més 
ordenat. Això succeïa el desembre de 1979. 

Segueix la destrucció del jaciment
Durant l’any 1980 es van produir durs enfrontaments 
entre la propietat i el Servei d’Investigacions Arqueolò-
giques de la Diputació, així com amb la Delegació del 
Ministeri de Cultura, els quals hi havien intervingut. Era 
degut a la nova entrada de màquines excavadores –que 
anaven preparant la zona arqueològica com a futur jardí 
privat– i a la construcció d’un mur de tanca per al qual 
la Comissió del Patrimoni havia denegat expressament 
el permís.

Les lleis no comptaven. A Madrid seguien extraviant l’ex-
pedient de declaració i en canvi sol·licitaven informes so-
bre la qüestió que una vegada rebuts quedaven arxivats. 
En espera dels traspassos a la Generalitat, se’n rentaven 
les mans, amb la qual cosa es va crear un buit de po-
der. Com a conseqüència d’aquestes situacions es van 
trencar els contactes entre la propietat i el Centre d’Es-
tudis, per la qual cosa es va impedir l’accés als llocs que 
ocupava, i hi resten, encara avui, nombrosos materials 
arqueològics. 

Finalment arriben els esperats traspassos de funcions a 
la Generalitat. El Centre refà l’expedient de declaració i el 
tramet al nou organisme, demanant que en l’interí s’im-
pedeixin nous desperfectes a la zona. Som en el mes de 
febrer de 1981. 

Desitjant, però, els propietaris, construir ara una piscina, 
pacten directament però extraoficialment amb la Gene-
ralitat un lloc per ubicar-la sense malmetre (?) el jaci-
ment. Sembla que s’arriba a un acord, i durant tot l’any 
1981 i l’inici del 1982 es construeix la piscina i, a més a 
més, un important volum cobert al seu costat, amb rases 
i terraplenats efectuats per màquines. 

Entretant el conseller de Cultura de la Generalitat ha no-
menat Director General del Patrimoni al senyor Bonet, 
arquitecte director de les obres de Porqueres. 

El paper de la Generalitat
Estem convençuts, ja que així ho havia manifestat abans 
de ser nomenat, que l’arquitecte J. Bonet no ha tingut res 
a veure amb les obres exteriors al Castell. També, que 
després del nomenament hauria renunciat oficialment a 
la direcció de l’obra. Però el que no es pot creure és que 

Màniga ampla de la Generalitat per les excavadores.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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la Direcció General desconegués les obres de construc-
ció del nou annex, els moviments de terres, les rases i 
els terraplenats que s’efectuaven en terrenys clarament 
delimitats arqueològicament. Tot, a més a més, sense 
els preceptius permisos de l’Ajuntament de Porqueres, 
els informes del Patronat de l’Estany i de la Comissió 
Territorial del Patrimoni, així com el de la mateixa Direc-
ció General. 

El paratge, com s’ha dit al principi, ja estava doblement 
protegit i no era necessari esperar que arribés una de-
claració per actuar contra els esmentats abusos. I si no 
era així, com s’entén que s’haguessin sol·licitat els es-
mentats informes i permisos per a la restauració de la 
casa, la tala d’arbres i el tancat de la finca? Per què la 
Generalitat no ha actuat? Per què l’alcalde de Porqueres 
ha restat passiu, sense assistir a les reunions del Patro-
nat de l’Estany en les quals es tractava el tema? Com és 
que la resolució de declaració arriba al cap d’un any i mig 
de ser cursada, quan ja totes les obres i enjardinaments 
s’han acabat? 

Convé fer notar, finalment, que la resolució presa pel di-
rector general el 30 de juliol de 1982 que declara mo-
nument historicoartístic el mas Castell de Porqueres, a 
més de retardada, és –com a mínim– ambigua: no s’hi 
parla mai del jaciment arqueològic ni de la seva delimi-
tació. Només es parla de «monument i d’immoble». Diu 
textualment un paràgraf: «La immediata suspensió de 
qualsevol llicència d’obres que afecti l’immoble(s) fins 
que sigui autoritzada per aquesta Direcció General». 

Hem de suposar, novament, que no hi ha cap mena d’in-
tencionalitat i que senzillament la resolució no està ben 
redactada, perquè en els casos de jaciments arqueolò-
gics la mateixa Direcció General especifica amb claredat 
aquest extrem. En cas contrari, de la lectura es podria 

deduir que només l’immoble queda declarat monument 
historicoartístic (diu: «el monument i el seu entorn». Quin 
entorn?) i estaríem igual o pitjor que ara. Esperem que no 
sigui així. L’escàndol ultrapassaria els límits acceptables. 

El Bagant, núm. 19, octubre de 1982, p. 13-15
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En diverses ocasions ens hem ocupat del patrimoni his-
toricoartístic de Cornellà del Terri, especialment pel que 
fa als magnífics ponts de Sords i de Sant Andreu.7 Aquest 
municipi, amb la progressiva agregació d’altres com el de 
Corts o el de Sant Andreu del Terri, s’ha convertit no sola-
ment en un dels més amplis de la comarca, sinó també en 
un dels que més i millors monuments posseeix. 

De fet, Cornellà, malgrat el pas dels segles i els canvis en 
el sistema viari, ha mantingut una estructura territorial 
medieval, basada en l’agricultura. La manca de tradició 
industrial, les òptimes condicions agrícoles de la vall del 
Terri i la proximitat del mercat de Banyoles han fet que 
la capital no creixés desmesuradament i han permès 
que l’establiment humà es produís de forma dispersa en 
comptes de concèntrica. 

D’aquesta manera ha perdurat el sistema tradicional 
d’assentaments i tipus d’explotació de la terra basats 
en el veïnat i el mas aïllat. Aquest sistema mixt es dona 
en molts indrets de la Catalunya Vella però sobretot a la 
Baixa Garrotxa. 

Una gran riquesa monumental 
Així les coses ens trobem, en aquesta part de la vall 
del Terri, un gran nombre d’edificacions i conjunts que 
han restat pràcticament incòlumes des de la baixa edat 
mitjana.

Els veïnats més interessants i coneguts pel seu valor ar-

7 Vegeu p. 23.

tístic, històric i en alguns casos monumental són els de 
Pujals dels Pagesos, dels Cavallers, Sant Andreu, Ravós, 
Ermedàs, Corts, Borgonyà i Pont-xetmar. En quasi tots 
ells hi ha importants esglésies romàniques, algunes de 
les quals van ser modificades al segle XVIII. 

Pel que fa a les masies, el valor no és pas menys 
important i, només per destacar-ne algunes, citarem Can 
Fuselles de Pujals, Can Rovira i la Bastida a Borgonyà; 
Can Geli a Santa Llogaia; Can Caselles i Can Nadal al pla 
de Sords, i Can Ferrer i Can Masmitjà de Sant Andreu, 
entre altres. 

I quedarien encara esglésies aïllades com les de Sant 
Mer i Sords, o nombroses ermites que completen aquest 
extraordinari patrimoni del municipi de Cornellà, sense 
oblidar el valor d’elements específics i de conjunt de la 
mateixa vila. 

La cura del patrimoni 
En aquesta situació es planteja el problema de qui ha 
de vetllar pel manteniment d’aquesta important riquesa 
heretada que, malgrat que sigui de propietat pública, 
d’estaments o privada, d’alguna manera s’ha de conside-
rar patrimoni de tots. Aquesta tasca, malgrat que l’Admi-
nistració ha creat lleis, direccions generals i comissions 
per dur-la a terme, correspon sobretot als ajuntaments, 
a l’Església i als mateixos propietaris, en tot cas ajudats 
pels organismes superiors. 

Degradació del patrimoni històric 
de Cornellà
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Tot Catalunya, i especialment les comarques gironines 
–tal com els estaments oficials anomenen ara la pro-
víncia de Girona–, contenen una immensa quantitat de 
monuments historicoartístics. Les direccions generals a 
les quals afecta aquesta qüestió no tenen ni podran tenir 
mai ni els mitjans econòmics ni els humans per poder 
controlar tots els edificis d’interès. Per això és important 
que ajuntaments, Església i privats vetllin per evitar-ne, 
com a mínim, la degradació. 

Alguns propietaris de masos, prou cultes, responsables i 
conscients del valor històric de casa seva, ja els cuiden i 
procuren que els necessaris afegits, reformes o annexos 
no desfigurin l’edifici principal. Altres, en canvi, no tenen 
la més mínima preocupació i adossen granges i coberts 
a la masia i destrueixen la bellesa del conjunt heretat o 
adquirit, sense cap respecte. 

L’entorn d’algunes esglésies 
El mateix podem dir, en un altre aspecte, de l’Església. 
Les ermites o esglesioles que han perdut clientela han 
restat abandonades. Mentre s’esmercen diners en qües-
tions més supèrflues o bé en algunes «restauracions» 
absurdes –tema aquest que mereix article a part–, cal 
que altres entitats o grups es preocupin de salvar de l’en-
derroc total extraordinaris exemplars romànics o gòtics. 
No hi ha manera de cedir la propietat al municipi, la Gene-
ralitat o l’Estat per tenir-ne la cura i l’ús més convenient. I 
ningú s’atreveix a expropiar, tal com es fa legalment amb 
els propietaris que mostren desídia en el manteniment 
d’edificis d’interès historicoartístic. 

Però el patrimoni arquitectònic no solament es degrada 
per l’abandonament dels edificis. El seu entorn és tan 
important com el monument en ell mateix. Així en poc 
temps hem vist a Cornellà com dues esglésies pateixen 

aquest tipus de degradació. A Sant Andreu del Terri, l’es-
glésia romànica ha quedat voltada de granges i coberts 
per al farratge. Els porcs tenen les menjadores obertes a 
uns quatre o cinc metres de la façana. I l’ermita o capella 
de Sant Antoni, al mateix nucli de Cornellà, a més a més 
de servir com a cobert per a tota mena de vehicles, està 
quedant tancada per edificacions impròpies del lloc. 

En aquests dos casos, tan culpable de desídia és l’Esglé-
sia com l’Ajuntament. Aquella per descuidar l’entorn d’un 
lloc destinat al culte públic essent-ne el propietari. L’Ajun-
tament perquè no ha de donar permisos que atemptin 
contra un paisatge específic, en ambdós casos clara-
ment urbà. I si no hi ha els permisos, cosa que entra dins 
el possible, per no exercir l’autoritat que els competeix 
com a representants electes de la majoria.

I aquí sí que hi entra la Direcció General del Patrimoni, 
per donar suport a l’Ajuntament. Però el primer pas ha 
de ser del consistori o de la mateixa Església, com a 
responsables de la perduració i de la no degradació d’un 
monument. Ni uns ni altres tenen mai diners, però sí que 
com a mínim estan obligats a gestionar-los.

El Bagant, núm. 21, desembre de 1982, p. 39

La capella de Sant Antoni queda tancada per edificacions 
impròpies. (Foto: Arxiu d’El Bagant)
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Darrerament ens hem referit en diverses ocasions a 
l’estat en què es troben els treballs de revisió del Pla 
General de Banyoles, d’alguns dels seus punts més 
conflictius i del procés que segueix l’Ajuntament per 
dur-lo a terme abans d’acabar-ne la gestió. 

Aquest procés consisteix essencialment en la infor-
mació, contacte amb els propietaris o grups afectats 
per la nova normativa urbanística i negociació o pac-
te consegüent si la disposició és bona. La informació 
d’aquests contactes, així com les decisions que se’n 
deriven, no sempre són fàcils de conèixer. 

Però la casualitat ha permès que ens assabentéssim 
d’una notícia bastant descoratjadora: la masia de Can 
Nocaire, al carrer Girona cantonada amb el de l’Abat 
Bonitus, que en l’aprovació inicial del pla estava consi-
derada com un futur equipament, ha quedat esborrada 
d’un cop de ploma. Segons sembla, les pressions de 
la propietat no han trobat cap mena d’oposició en cap 
dels grups que formen el consistori i ara es proposa 
que sigui una zona totalment edificada.

Tres masies de Banyoles
El futur eix transversal que proposa el Pla General, i 
que s’ha anomenat passeig de Guèmol-Monestir, con-
té tres masies singulars a la vora del seu traçat que li 
confereixen un encant especial: Can Cisó de Guèmol a 
l’extrem de ponent, Can Nocaire al centre i Ca l’Ameller 

8 Jeroni Moner va tornar a tractar el tema de Can Cisó en un article posterior, a la Revista de Banyoles. Vegeu p. 173.

més cap a llevant. Totes tres quedaven, segons el pla, 
conservades i preservades de l’edificació del seu en-
torn mitjançant unes zones verdes de diferents mides, 
si bé bona part de la resta de la propietat quedava amb 
zones edificables. Totes tres tenen un interès conside-
rable des del punt de vista historicoartístic i han sortit 
publicades en diverses ocasions en llibres i revistes 
dedicades a la masia catalana.

Can Cisó és, probablement, la més valuosa arquitectò-
nicament parlant: amb una planta baixa dels segles XII 
o XIII, se’n va modificar la part noble cap a finals del se-
gle XV, i es van conservar importants guixos a la sala.8

Ca l’Ameller és una masia anterior al segle XVI i pro-
pietat de la família del mateix nom des de la primera 
meitat del segle següent. Dedicada al monocultiu del 

Desapareixerà la masia de 
Can Nocaire?



54

cànem destinat a la fabricació de teles, ha sofert refor-
mes i l’aspecte que ofereix avui correspon a la darrera, 
cap a finals del segle passat i principis de l’actual. El 
llinatge dels Ameller, tradicionalment lliberal, és famós 
arreu per la seva activitat al servei de les armes. 

Can Nocaire, tot i que no té la importància arquitectònica 
de Can Cisó ni la històrica de Ca l’Ameller, és una masia 
construïda de nova planta al segle XVIII, seguint la tipo-
logia tradicional de tres trams i sala central al primer pis. 
A cavall entre la ciutat vella i el camp obert, aprofitava les 
aigües del rec Major per fer funcionar un trull d’oli, encara 
existent a la casa. Tots els pisos estan coberts amb vol-
tes d’aresta i la façana de ponent conté unes arcuacions 
a l’alçada de les golfes, avui tapiades. Es troba en molt 
bon estat de conservació, apta per instal·lar-hi qualsevol 
equipament.

S’està descafeïnant el Pla General?
En aquestes condicions no s’entén la posició del consis-
tori de permetre’n l’enderroc per ser substituïda per una 
edificació compacta que acabarà, a més a més, de con-
gestionar el carrer de Girona, seguint el nefast exemple 
la seva part baixa. A part d’això, s’haurà aconseguit tapar 
un bon tram del rec Major, continuant la política tan ab-
surda ja iniciada.

Es comprèn molt bé la posició dels propietaris, els quals 
no tenen per què carregar amb un equipament i zona ver-

da beneficiosos per a la comunitat a costa de terrenys 
seus. I també els propietaris han d’entendre que els ter-
renys, malgrat que hagin anat quedant dins la zona urba-
na, no han de ser un simple objecte d’especulació.

S’ha de planificar per sobre d’aquestes qüestions, però 
també s’han de trobar els mecanismes adequats per 
compensar amb justícia aquestes situacions. Però defu-
gir els problemes de la manera que sembla plantejar-ho 
l’Ajuntament és deixar una pèssima herència per al futur. 
Això no és negociar, ni pactar, ni molt menys planificar 
correctament. Això és, senzillament, descafeïnar el Pla 
General aprovat inicialment, amb l’excusa de corregir 
uns errors o fer-hi el darrers retocs.

El Bagant, núm. 22, gener de 1983, p. 25
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Els plàtans de la carretera d’Olot tornen a estar en perill. 
No és pas la primera vegada. I, en cas que se salvin mo-
mentàniament, no serà pas la darrera. 

Hi hagué un temps en el qual des de Cornellà fins a l’inici 
de la pujada de Ca n’Ordis teníem una carretera arbra-
da, inclosa gran part de la travessia de Banyoles. La 
progressiva motorització, amb el consegüent augment 
de la velocitat, ha portat a aniquilar-los quasi totalment. 
Se n’han salvat uns pocs, ja més que centenaris, per la 
proximitat amb l’estany, els quals, per tant, formen part 
del paisatge i de la zona pomposament declarada Paraje 
Pintoresco de Interés Nacional, declaració de la qual és 
responsable actualment la Generalitat de Catalunya. Ara 
ha arribat una notificació de l’organisme als propietaris 
que llinden amb la carretera comunicant-los que es pro-
cedirà a ampliar-la i, en conseqüència, a talar els arbres 
supervivents. 

Un perill evident 
És clar que la proximitat dels plàtans representa un greu 
perill per als conductors, sobretot si tenim en compte 
que en aquest tram es circula –imprudentment– a gran 
velocitat. I encara és més perillós per als vianants i ci-
clistes que es dirigeixen al càmping o a donar la volta 
a l’estany. 

El fet s’ha agreujat des de la construcció de la variant 
que salvava la pujada de Ca n’Ordis, perquè els automò-
bils adquireixen una alta celeritat en baixar en direcció 
a Banyoles. 

Els que havien traçat l’antiga carretera sabien bastant bé 
el que es feien desviant-se de l’entorn de l’estanyol de 
Ca n’Ordis i dels corrents d’aigua que s’hi dirigeixen des 
de la banda de ponent. El nou recorregut va ser realitzat 
pensant més en els interessos de la terrera de Ca n’Ordis 
–causant de la interrupció de l’antiga carretera– que en 
la comoditat dels conductors o en una bona solució per 
al paratge de l’estany. 

Era el moment de pensar en una variant pel pla d’Usall i 
Figueroles, salvant de passada el pas interior de Banyo-
les. Però això era pensar massa i creava despeses, per 
la qual cosa, seguint la tradicional política dels pedaços, 
ara tenim un ampli vial que ha destruït el paisatge i que 
s’enfonsa periòdicament en haver interromput el curs de 
les aigües. La solució ha impedit, a més i potser per sem-
pre, que el tram arbrat del qual parlem pogués arribar a 
ser un passeig de circumval·lació de l’estany, en comp-
tes d’una via ràpida carregada d’accidents, alguns d’ells 
mortals. Més que una variant, doncs, és un esguerro. 

«Tala no, variant sí»
Vist des d’aquesta perspectiva podia pensar-se que, amb 
els traspassos de poder cap a la Generalitat i amb els 
nous ajuntaments democràtics, els criteris haurien de 
canviar positivament. Però ja es va veure de seguida que 
la cosa no anava pas per aquest camí: l’alcaldable per 
CiU a les municipals de Banyoles de l’any 1979 va inclou-
re en el seu programa la tala d’arbres, per la qual cosa va 
ser durament contestat en públic, ja que s’acusava els ar-

La Generalitat contra els plàtans 
de la carretera d’Olot
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bres i uns manifestants de responsabilitat en els darrers 
accidents ocorreguts. 

Efectivament, l’any 1978 s’havia produït un atac per sor-
presa del MOPU,9 talant uns quants plàtans. La reacció 
no es va fer esperar: un grup de joves demòcrates van 
protagonitzar una manifestació nocturna sota el crit de 
«Tala no, variant sí», tot transportant branques cap a la 
plaça Major. Però a part de manifestar-se, es van dedicar 
a retirar grans branques que els irresponsables destruc-
tors a sou havien deixat a la vora de la carretera, la qual 
cosa posava en perill la circulació rodada i havia provo-
cat accidents de consideració la mateixa nit. Temps des-
prés, un individu es dedicava d’amagat, les nits, a coro-
nar impunement alguns dels plàtans.

I d’altra banda, ningú ha mogut un dit per tal de fer un 
camí fora de la carretera per a vianants i ciclistes, ni 
de senyalitzar una dràstica reducció de velocitat en el 
tram, la qual, com a mínim, responsabilitzaria els con-
ductors a part d’advertir-los del perill per a ells i per als 
altres. I no cal dir que als organismes públics no els ha 
passat ni pel cap desdoblar la carretera com fan al sud 
de França. 

La Generalitat pel mateix camí que 
Madrid
Hem parlat dels anys 78 i 79. Ja molt abans s’havia sus-
citat el tema, el MOPU havia demanat permisos de tala, 
sistemàticament denegats per la Comisión Provincial 
del Patrimonio, i s’havien talat arbres sense fer cap cas 
d’aquestes denegacions. 

La política del MOPU era molt clara: esperar que algun 
greu accident sensibilitzés el consistori, que aquest de-

9 Ministerio de Obras Públicas.

manés la tala i ampliar un metre la carretera amb els 
diners procedents de l’arboricidi. 

Ara tota la responsabilitat recau en la Generalitat. A les 
altes esferes hi ha un conseller d’Obres Públiques i Urba-
nisme, així com nous directors generals i subsecretaris. 
Però els tècnics i els funcionaris són els mateixos. I en 
definitiva la política no ha variat. Més aviat sembla que 
ha empitjorat. O almenys això fa pensar la notificació als 
propietaris veïns, ja que l’Ajuntament no ha rebut cap al-
tra comunicació que la que li correspon com a propietari 
d’uns terrenys llindants. I no hi ha cap notícia que s’hagi 
sol·licitat el preceptiu informe al Patronat de l’Estany, ni 
tampoc a la Comissió del Patrimoni, dependent de la ma-
teixa Generalitat, com correspon. 

I d’altra banda, no s’entenen les presses actuals, quan 
sembla que la Conselleria d’Obres Públiques està dis-
posada a dur a terme en un termini molt curt la variant 
per fora de Banyoles. Menys coordinació entre departa-
ments ja no és possible. 

L’Ajuntament de Banyoles s’haurà de definir clarament 
sobre el tema i moure’s amb rapidesa. Sempre suposant, 
però, que part del consistori hagi variat els seus criteris 
sobre la qüestió.

El Bagant, núm. 23, febrer de 1983, p. 31
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Tres projectes d’arquitectes banyolins
Un dels problemes més seriosos de Banyoles el 
constitueix la manca de llocs escolars –si ens hem 
d’atenir als estàndards de la Generalitat–, amb el 
consegüent inici d’un atapeïment que comença a ser 
preocupant. D’altra banda, a les escoles de Banyoles hi 
assisteixen nois i noies d’altres municipis de la comarca, 
cosa que agreuja encara més el problema.

Pel que fa a la formació professional, la qüestió és quasi 
crítica, ja que, a més a més de la manca de llocs que 
indueix molts pares a adreçar els seus fills a Girona o 
a Olot, les seves instal·lacions són del tot inadequades, 
amb separació excessiva entre les aules i els tallers. 
Aquests no solament no reuneixen les condicions 
necessàries per a la seva funció, sinó que es troben en 
uns locals cedits per un particular.

Tot plegat ha mogut l’Ajuntament, des de fa poc temps i 
d’acord amb el Departament d’Ensenyament de la Genera-
litat, a la reforma i ampliació de centres existents i a pro-
curar la creació d’altres que millorin les esmentades con-
dicions i cobreixin el dèficit actual tot preveient el futur.

En aquest moment estan en fase de realització o a punt 
de sortir a subhasta tres projectes per a escoles a Ba-
nyoles, els quals, a més de suposar un avançament en 
els conceptes esmentats, representen una interessant 
aportació en el camp de l’arquitectura a Banyoles. Es 
tracta de l’ampliació de l’Institut, d’un centre d’EGB de 
vuit unitats que es construirà per etapes i d’un nou cen-
tre de formació professional, tots ells duts a terme per 
arquitectes banyolins.

Des d’aquestes pàgines volem comentar-los en el seu 
vessant més arquitectònic i relacionar-los amb el pro-
cés seguit per l’arquitectura escolar a Catalunya.

Catalunya ha estat en molts aspectes una avançada en 
la construcció d’escoles. I darrerament el Departament 
d’Ensenyament de la Generalitat ha realitzat un gran es-
forç per millorar l’aspecte arquitectònic de les noves es-
coles i superar la trista etapa de la tradició franquista, 
si bé és de justícia reconèixer que a principis dels anys 
setanta ja s’havia iniciat un canvi en aquest sentit. 

Va ser l’Ajuntament de Barcelona el que va encapçalar 
la transformació de l’arquitectura escolar posant en 
marxa a partir de 1908 un pla d’escoles dins el marc de 
la Institució de Cultura Popular, sota l’impuls renovador 
de la pedagogia. Prova d’aquest esperit són les Escoles 
Municipals del Bosc, l’Escola del Mar i altres, concebu-
des per l’arquitecte Josep Goday, plenament lligades al 
noucentisme, abans del trencament cultural que va pro-
duir la dictadura del general Primo de Rivera. 

En la memòria d’un d’aquests projectes Goday deia tex-
tualment: «[...] s’ha cregut convenient, per contribuir a 
la formació moral dels alumnes, que l’edifici, més que 
senzill, tingués tots els ornaments i tota la gràcia que 
precisa perquè per si formés l’ànima dels futurs ciuta-
dans barcelonins dins d’un ambient de bon gust i de 
joia». L’escrit és mostra d’una confiança en la influèn-
cia de l’arquitectura com a impulsora de possibilitats 
educatives i així ha estat des d’aquell moment. 

En una altra memòria, Goday parla del valor dels espais 
comuns i diu que cada planta es desenvolupa a partir 

L’arquitectura escolar a Banyoles
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d’un «[...] hall molt important pensat com nucli de relació 
i d’activitats docents diverses [...]», tema aquest de l’es-
pai central que ha dominat la major part dels projectes 
de l’arquitectura escolar dels darrers anys. 

Les escoles de la postguerra
Una segona etapa de l’arquitectura escolar a Catalunya, 
de notable transcendència, és la que va quedar 
definida pel marcat accent racionalista que s’imposà 
immediatament abans de la Guerra Civil i que va aportar 
poques realitzacions amb motiu de la interrupció 
bèl·lica. El projecte més important d’aquell moment va 
ser el que Josep Lluís Sert, recentment traspassat, no 
va poder arribar a construir a l’avinguda del Bogatell de 
Barcelona i del qual oferim un dibuix del mateix Sert pel 
millor coneixement del tipus d’arquitectura que l’ha fet 
famós arreu del món.

En aquesta època, en els edificis escolars els espais 
queden més determinats segons les seves funcions, 
sense polivalències i amb l’accent posat sobre els es-
quemes lineals, l’assolellament, la llum, la ventilació i 
les circulacions. 

Finalment, s’ha de considerar –i oblidar– l’existència 
d’una tercera etapa que vindria definida pel franquisme 
com a forma de construir i d’ensenyar. Reprimida l’ar-
quitectura racionalista, que era considerada símbol de 
progrés i democràcia, les escoles d’aquesta etapa es 
manifesten per una estètica que va des dels valors retrò-
gradament imperialistes a les ciutats fins als falsament 
«neopopulistes» a les viles i llogarrets. I amb un factor 
comú de tristesa a les aules i d’autoritarisme en els en-
senyants que hem patit molts anys –al marge de bons 
mestres i professors– i que fan vàlides les paraules que 
hem transcrit abans de l’arquitecte Goday sobre la influ-
ència de l’arquitectura a l’ensenyament.

L’escola de J. L. Sert.
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Però malgrat que aquesta etapa s’allarga fins a fa pocs 
anys, cap a la meitat de la dècada dels cinquanta es pro-
dueixen a Catalunya les primeres reaccions arquitectò-
niques, recolzant-se en part en les tesis racionalistes i 
mirant de nou cap a Europa sense oblidar, però, les tra-
dicions. I ja a principis dels seixanta s’estableix un salt 
cap a tipus més imaginatius i amb més possibilitats, so-
bretot pel que fa als aspectes comunitaris i de relació, 
i es retorna d’alguna manera a aquella polivalència que 
comentàvem en els espais docents destinats a les acti-
vitats comunes i de grup. 

Generalment es tracta d’escoles privades i pot afirmar-se 
que l’equip d’arquitectes Martorell-Bohigas-Mackay re-
presenta un paper transcendent de lluita, renovació i alta 
qualitat arquitectòniques. 

A la vista dels resultats, a principis dels anys setanta els 
organismes públics abandonen vells esquemes, obliden 
antics privilegis d’arquitectes del règim i s’acaben els 
monopolis pel que fa a l’arquitectura escolar, amb la qual 
cosa s’obre una nova etapa per a construccions destina-
des a l’ensenyament. 

L’arquitectura escolar a Banyoles 
Aquesta visió a grans trets del que ha estat l’arquitec-
tura escolar a Catalunya en aquest segle ens dona peu 
per jutjar amb més coneixement de causa les actuals 
escoles de Banyoles i del seu entorn immediat així com 
els projectes que ben aviat seran una realitat. 

En primer lloc, i seguint l’esquema anteriorment explicat, 
podem situar les escoles de tipus «neopopulista» de 
Mata i de Porqueres, modestes com a altres indrets de 
la comarca. Amb més pretensions, però sense sortir 
del mateix esquema formal, les de la Vila, amb un to de 
caserna militar de colònia espanyola, tot i els seus aires 

diguem-ne mediterranis i la delicadesa en el tractament 
d’alguns elements del pati, que actualment fan les 
delícies dels amants del revival. I finalment com a 
mostra del mal gust, la despreocupació envers l’entorn 
en el qual estan situades i la decadència d’un suposat 
i malentès «neopopulisme», podem conceptuar les 
escoles de Cornellà del Terri, ben visibles des de la 
carretera, per a més inri. 

Les escoles del Remei, obra dels arquitectes gironins 
J. Tarrús i J. Bosch, ja les hem d’incloure dins la nova 
visió de l’Administració central en els anys setanta i 
plenament integrades en aquesta tendència de la dè-
cada dels seixanta segons la qual tot s’organitza a par-
tir d’un element central complex i abarrocat, conteni-
dor d’escales, dobles i triples espais, llocs polivalents, 
de relació, etc. Aquest espai és el veritable protagonis-
ta de l’escola del Remei, la qual, malgrat ubicat-se en 
un terreny poc adequat, ha obtingut, per part dels seus 
autors, una resposta molt positiva a les desfavorables 
condicions topogràfiques i, en definitiva, tant l’orga-
nització espacial com els aspectes més particularit-
zats –porxos, aules, cobertes, etc.– l’assenyalen com 
un primer i positiu pas cap a la recuperació d’aquella 

Les escoles de Cornellà del Terri.
(Foto :Toni Bramon)
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arquitectura pensada i sentida per contenir allò que 
és el més important en la vida d’una persona: la seva 
educació.

L’Institut i les successives ampliacions 
L’Institut de Banyoles va construir-se abans que les 
escoles del Remei i, com pot observar-se, la seva 
arquitectura no té res a veure amb els esquemes 
analitzats anteriorment. És deguda a l’arquitecte 
madrileny A. Botella –autor de l’ampliació de la 
Residència Sanitària de Girona– i respon a uns 
criteris formals propis de l’escola de Madrid dels anys 
seixanta, amb una manifesta seriositat i correcció en 
la distribució així com un bon ofici i experiència en 
l’aplicació dels materials deixats a la vista, com el rajol 
i el formigó. 

La primera ampliació correspon a un projecte de F. 
Hereu i J. Español i representa una ruptura total amb 
l’obra anterior. Construïda inicialment per ubicar-hi un 
gimnàs, manté l’eix principal de l’edifici existent, però 
l’aspecte extern –ric en formes– no deixa de ser una 
aventura italiana amb un cert punt de supèrbia sobre 
l’arquitectura del madrileny, la qual aguantarà molt 
millor el pas del temps. 

El nou projecte d’ampliació, també de Francesc Hereu, 
és una obra molt més madura i ordenada, resultat de 
l’experiència i la reflexió. L’eix principal de l’edifici gira 
sobtadament tot mantenint una circulació central-ver-
tebral i, lluny de recolzar-se en l’alineació del carrer de 
la Sardana, se sobreposen en la planta eixos oblics o 
esbiaixats que ofereixen una gran riquesa espacial. 
Les façanes manifesten un retorn al detall classicit-

10 Aquesta escola, inaugurada el 1961, va ser més tard el parvulari de l’escola del Remei i actualment és la Guarderia Pública La Balca.

zant, però queden ordenades segons les directrius ra-
cionalistes dels anys trenta.

La reforma d’un parvulari i un nou EGB
Entre les poques obres realitzades darrerament a Ba-
nyoles dins l’àmbit de l’arquitectura escolar, destaca la 
reforma del parvulari del Grup de Santa Maria, al cos-
tat del passeig Mn. Constans.10 És important observar 
com una espècie de barraca –quasi una granja per a 
nens– es converteix en un edifici agradable i d’interès 
arquitectònic per obra i gràcia de la incorporació adi-
ent d’un modest porxo. Amb mitjans econòmics molt 
minvats, l’arquitecte municipal actual, Lluís Tobella, 
ha aconseguit el petit miracle treballant amb la llum i 
l’ombra –els principals elements de l’arquitectura– tot 
i la humilitat de la intervenció. 

Un altre projecte d’interès el constitueix la nova escola 
d’EGB de vuit unitats, situada al barri de Can Puig, obra 
de Josep Riera, juntament amb els gironins J. Crous 
i J. Grabuleda. L’edifici es planteja en diverses fases 
que queden lligades per una falsa façana en forma 
de pòrtic, la qual es desenvolupa paral·lelament a un 
passeig arbrat, el veritable eix del conjunt. D’aquesta 
forma, si en el cas de l’Institut parlàvem d’un eix verte-
bral interior dels espais, en les escoles d’en Riera s’ha 
de valorar la relació espacial interior-exterior, així com 
la confiança en el vincle urbà de les futures escoles.

La futura Escola de Formació 
Professional 
Finalment, i dins aquest ventall d’ofertes projectuals so-
bre l’arquitectura escolar a Banyoles, sembla oportú un 
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breu comentari referent a l’avantprojecte d’EFP realitzat 
pel que signa el present article.

L’escola queda situada al nord del Grup de la Rajoleria, 
en un terreny topogràficament advers. Consta de deu 
aules teòriques, dues d’especialitzades comunes, 
administració, zona esportiva coberta i descoberta, 
serveis generals i set amplis tallers. Està concebuda 
en tres plantes i un esquema lineal, seguint les 
directrius que assenyalen les corbes de nivell, i es 
valoren intensament els accessos i l’organització 
espacial a l’entorn de l’edifici principal. Malgrat 
que el primer avantprojecte ha sofert una important 
reducció, sembla que el projecte definitiu mantindrà 
les característiques inicials i que constituirà sens 
dubte una obra d’envergadura adequada al potencial 
escolar de la comarca.

És significatiu el fet que els darrers projectes comen-
tats, que s’han de considerar concebuts tots ells en la 
dècada recentment estrenada dels vuitanta, malgrat 
que ofereixin –en una visió immediata i superficial– 
elements i detalls molt diferents i personals, presen-
ten uns principis comuns: organització lineal, interès 
per la llum com a valor arquitectònic, ordre sense es-
tridències com a principi de composició i esforç per 
integrar-se a la forma urbana per constituir-se en un 
element més de la ciutat. 

En aquest sentit hem de considerar els projectes 
–agradi o no agradi als autors– com a fills legítims 
d’aquell racionalisme arquitectònic del qual fèiem 
esment a l’inici de l’article i, per tant, representen 
una ruptura conceptual amb l’arquitectura escolar 
que fins ara s’ha produït a Banyoles. Esperem, doncs, 
que realitzar-los no solament brindi una millora en la 

situació actual del problema de l’ensenyament, sinó 
també un interès arquitectònic profund.

El Bagant, núm. 25, abril de 1983, p. 11-13



62

L’arranjament de la plaça de les Rodes ja comença a 
ser una realitat. L’any 1979, en el dossier presentat al 
consistori per la Comissió d’Arbrat i Enjardinament, es 
feia notar la necessitat de plantar una nova filera de 
plàtans a la part interior dels actuals, per tal de millo-
rar un espai actualment desangelat i que les construc-
cions que l’envolten no acaben de definir. 

Però degut a l’estat del subsol es feia necessari prac-
ticar una ampla rasa per substituir les runes allí exis-
tents i millorar de passada les condicions dels arbres 
actuals, molt migrats per causa de les característiques 
d’aquell subsol.

De fet, la idea de doblar la filera de plàtans ja havia es-
tat llançada fa anys per en Boi Juscafresa. Ara, arran 
de l’homenatge al músic Josep Saderra, s’ha iniciat el 
desitjat projecte, que ha de convertir, en un futur no 
llunyà, l’espai de les Rodes en una veritable plaça.

L’origen de la plaça
Aquesta gran esplanada s’origina a partir d’un espai 
residual situat darrere de les cases del carrer Gran o de 
Mn. Jacint Verdaguer, en el qual no hi havia terra per ser 
treballada ja que el travertí quedava massa aixecat. En 
temps anteriors devia llindar amb els aiguamolls abans 
no fossin dessecats. 

Amb l’obertura del carrer de l’Estany (abans de la Lagu-
na) com a prolongació del de la Rambla al segle passat 
i, ja més a prop, el de Vallespirans (abans Nueva de la 
Laguna), juntament amb un ja existent camí de ronda 

(avui del Canat), que limitava l’esplanada per la banda 
de l’estany, aquest espai va quedar incorporat definiti-
vament a la zona urbana. S’havia aprofitat com a pedre-
ra la part més superficial (d’un a dos metres) i s’havia 
tornat a anivellar amb runes i restes de l’extracció.

Probablement per l’esmentada impossibilitat de ser 
conreat va quedar sempre com una zona pública i així 
ha restat fins avui, i es va utilitzar com a firal de bestiar i 
també per als corders que hi trenaven el cànem amb les 
característiques rodes que han donat nom a la plaça. A 
la banda de migdia hi havia un moll de descàrrega, avui 
substituït per un jardinet.

A principis de segle va intentar-se una plantació d’ar-
bres similar a la de la plaça Major, que no va reeixir de-
gut al pèssim subsol i al maltractament rebut per part 
dels firaires de bestiar, els quals lligaven els animals a 
la soca dels arbres joves. Finalment, l’any 1956 es van 
posar voreres i es van plantar els plàtans existents a 
l’actualitat.

La futura urbanització 
El nou projecte, obra del jove arquitecte Ferran Prats, a 
més a més de recollir la idea de la doble filera d’arbres 
entre els quals quedarà un passeig pavimentat, incor-
pora part de l’espai corresponent a l’antic descarrega-
dor a la plaça i crea tres pols d’atracció, tot deixant 
lliure la zona central tal com és ara. 

El primer correspon al monument al mestre Josep Sa-
derra, ja realitzat, tangent al nou passeig perimetral i 

Passat, present i futur de la plaça 
de les Rodes 
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situat davant de la casa en la qual havia viscut. El se-
gon correspondrà a la font, un cop traslladada per tal de 
treure-la fora de l’esmentat passeig, i tindrà una forma 
similar a la del monument. I finalment, la tercera fita 
quedarà situada a l’extrem de migdia, en l’ampliació 
del passeig que incorpora, com hem dit, part de l’actual 
jardinet. El centre d’aquest espai serà presidit per una 
monumental escultura de Xicu Cabanyes, realitzada en 
formigó expressament per a aquesta finalitat.

El paper de l’Associació de Veïns de les Rodes ha estat 
decisiu perquè s’iniciï la urbanització definitiva de la 
plaça, la qual, amb la realització completa del projecte, 
adquirirà el caràcter urbà i d’escala humana que li 
manca, tot mantenint aquella condició de polivalència 
que la fa útil per a tots els usos.

El Bagant, núm. 26, maig de 1983, p. 6-7

Peça de 10 metres d’alt d’en Xicu Cabanyes.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)

Passat i futur de la plaça de les Rodes. (1) Monòlit a Josep 
Saderra. (2) Font. (3) Escultura.
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L’època d’or a Banyoles a principis de segle 
En la major part de les façanes de les cases del cen-
tre de Banyoles, construïdes a finals del segle passat 
i, sobretot, durant tot el primer terç de l’actual, es pot 
observar una forma d’ornamentació de gran personalitat 
que està desapareixent en renovar-se els edificis o els 
seus paraments externs. És molt visible, encara, en els 
carrers en els quals s’havia establert la capa social més 
benestant de l’època a Banyoles: les places Major i dels 
Turers i els carrers Gran (Mn. Jacint Verdaguer), Sant 
Antoni, Sant Martirià, Girona, etc.

A primera vista alguns d’aquests relleus s’arriben a con-
fondre amb la pedra picada o treballada i les sanefes 
–molt nombroses sota les balconades i els ràfecs de les 
teulades–, amb una pintura al fresc. Es tracta de l’estu-
cat o esgrafiat, tècnica antiquíssima que alguns paletes 
banyolins encara han tingut la sort de conèixer i practi-
car magistralment.

La progressiva desaparició que avui estem comprovant 
d’aquest tipus d’ornamentació de les façanes ens ha 
portat a fer-ne un recull fotogràfic, no pas amb un afany 
col·leccionista ni reivindicatiu, sinó per a deixar-ne un 
testimoni darrere el qual es pot llegir tota una època del 
món de la construcció.11 

11 Jeroni Moner va il·lustrar aquest article amb una quinzena de fotografies d’estucats i esgrafiats de diverses cases banyolines. No 
hem trobat els originals d’aquestes fotografies i la qualitat precària de la impressió de la revista El Bagant no permet reproduir-les. Per 
això il·lustrem aquest article amb fotos actuals d’algunes d’aquestes cases. No totes, però, perquè algunes ja han desaparegut o han 
estat transformades. 

Però, quina és aquesta tècnica? D’on procedeix? Com 
s’aplicava? Quina és la diferència entre un estucat i un 
esgrafiat? Qui els practicava a Banyoles? 

Aquestes són algunes de les qüestions que ens hem 
plantejat en aquest nou dossier d’El Bagant amb satis-
facció, si res més no, d’oferir un bona selecció de dife-
rents realitzacions d’aquest ofici pràcticament arreu. 

Amb la paraula estucat es defineix una tècnica de reves-
timent de les parets de les cases, o altres elements com 
columnes, envans, etc., basada en una pasta feta gene-
ralment de calç o guix i/o pols de marbre, la qual una 
vegada aplicada i polida amb la llana pot envernissar-se 
afegint-hi aiguarràs i cera per tal d’imitar el marbre. De 
fet, aquesta és l’accepció més corrent de la paraula, però 
aquest procediment ha estat emprat en tantes èpoques 
que se n’han fet infinitat d’aplicacions segons els llocs, 
les modes o les necessitats de cada moment. L’esgrafiat 
és una d’aquestes derivacions i, malgrat això, va arribar 
a obtenir una personalitat tan pròpia que se'l considera 
una tècnica a part, més relacionada amb l’art dels grava-
dors i dels pintors que no pas amb el de la construcció. 
Però ja en parlarem més endavant, de l’esgrafiat. 

L’estucat, per tant, és una forma d’acabat i protecció dels 
murs, un suport per decorar els interiors o els exteriors 
de les construccions i també una base per a executar-hi 

Estucats i esgrafiats: una tradició 
perduda
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relleus escultòrics ja que pot modelar-se mentre no ha 
adquirit el grau de duresa que li és propi. 

L’estucat en la història
Els egipcis l’utilitzaven per tapar les juntes de la pedra i 
preparar la superfície per ser pintada. Les mateixes pi-
ràmides de Memfis estaven recobertes per aquest tipus 
d’enlluït.

Els grecs i més tard els romans vestien quasi sempre la 
superfície de les parets i de les columnes d’estuc. Dels 
estucats grecs se’n troben restes en molts temples dò-
rics del sud d’Itàlia i de Sicília, com els de Paestum, prop 
de Nàpols, que havien estat construïts amb una pedra 
travertínica molt porosa semblant a la de Banyoles, els 
quals en el seu moment d’esplendor havien estat total-
ment coberts d’estuc i pintats. Avui ens costa d’imaginar 
aquestes peces de l’arquitectura grega amb els seus co-
lors originals, generalment molt vius, violentament con-
trastats, acostumats com estem a admirar-los amb la 
pedra completament nua. 

Però els grans mestres de l’art de l’estucat van ser els 
romans, que havien desenvolupat una arquitectura molt 
més avançada que no pas la dels grecs, amb la utilitza-
ció de l’arc, la volta i altres tècniques constructives. Són 
ben conegudes les pintures murals de Pompeia, fixades 
sobre l’estuc, així com les magnífiques imitacions de 
marbres i altres tipus de pedres escollides, realitzades 
amb aquest procediment sobre parets d’obra de maço-
neria, ceràmica o de pedra vulgar sense treballar. 

L’ús de l’estucat es va generalitzar a tot el món romà. 
De totes maneres els rars fragments que s’han trobat, 
corresponents als primers segles després de Jescucrist, 
només contenen enlluïts grollers fets amb mals materi-
als. I si bé les pintures al fresc de les esglésies de l’alta 

edat mitjana estaven sobre una mena de procediment 
similar ja no pot parlar-se d’estuc en el sentit més propi 
de paraula. En tot cas, i com a revestiment d’acabat bri-
llant, quedarien les esplèndides decoracions àrabs com 
a darrera manifestació d’aquesta tècnica en aquesta 
època.

La reaparició dels estucats es produeix en el Renaixe-
ment i, des de llavors, ja no s’abandona fins als nostres 
dies, però quasi sempre relacionat amb una altra tècnica 
superposada a l’estuc, basada en la incisió d’objectes 
punxants o en la separació de les capes superficials per 
deixar a la vista l’interior. Es tracta de l’esgrafiat. 

Desenvolupament de l’esgrafiat 
En realitat la paraula esgrafiat (sgrafitti o egratigné per 
als italians) es referia antigament al fet de gravar amb 
un punxó una superfície dura, i aquest és un sistema tan 
antic de dibuixar com el mateix home. En aquest sentit, 
i deixant de banda les incisions prehistòriques així com 
l’art de gravar, que era conegut i practicat pels pobles 
d’Orient, s’ha d’assenyalar els grecs com els mestres 
d’aquest camp. Recordem, per exemple, els finíssims 
dibuixos practicats sobre les extraordinàries peces de 
ceràmica. 

Però la noció moderna de la paraula esgrafiat s’entén 
més a partir del concepte d’extreure, és a dir, la idea se-
gons la qual un dibuix queda precisat per l’extracció d’un 
material en restar, per tant, el fons d’un altre to o color. 

Aquest tipus de decoració, que als inicis no se sap gaire 
bé si era executada per pintors o per gravadors, va co-
mençar a aplicar-se a Itàlia en el segle XVI, va prosseguir 
durant tot el XVII i va decaure en el segle XVIII. D’Itàlia 
va venir a Barcelona i es va desenvolupar arreu de Cata-
lunya, precisament quan en aquelles terres començava 



66

a caure en desús. I si, com he dit, no hi ha gaire coneixe-
ment sobre el tipus d’artista que els executava entre els 
italians, a Catalunya va ser el gremi de dauradors el que 
en va tenir pràcticament l’exclusivitat. 

En el segle XV l’art de pintar comprenia també el de dau-
rar. Però en uns estatuts aprovats pel rei Felip II el 1569 
ja s’estableix que el daurat i l’estofat (ofici que equivalia 
en certa manera al de l’esgrafiat) s’han de mirar com a 
rams diferents del de la pintura, i que si el pintor vol exer-
cir-los s’ha d’examinar i entrar en el gremi corresponent.

La tècnica de l’esgrafiat 
Gràcies a un document de 1650, en el qual es reclamava 
la defensa d’uns drets, se sap que en aquest any ja existia 
una Confraria dels Estofadors, Dauradors, Esgrafiadors 
i Encarnadors. De totes maneres, la intervenció sobre 
l’esgrafiat seguia sent la dels pintors o altres artistes, ja 
que el dibuix que s’aplicava a la paret el feien prèviament 
aquests sobre un cartró. Una vegada dibuixat el cartró, 
es foradaven amb una agulla adequada tots els contorns 
i perfils. Així tot disposat i preparada la paret o mur per 
rebre el decorat, es procedia a aplicar-hi un estergidor de 
tela de teixit clar ple de pols de carbó, la qual penetrava 
pels forats i el dibuix quedava assenyalat convenient-
ment. Després d’aquesta operació, l’esgrafiador inicia-
va el seu treball. Segons la seva habilitat i la finesa del 
material que componia la pasta el dibuix quedava més o 
menys perfecte. Prèviament s’havia aplicat una primera 
capa d’estuc amb colorant sobre la qual, una vegada ha-
via pres consistència, se n’estenia una altra de molt clara 
de tons que era la que es retallava i s’extreia. Aquest pro-
cediment ha restat invariable fins als nostres dies. 

A Barcelona encara queden un bon nombre de façanes 
de cases i palaus amb extraordinaris esgrafiats que fan 

palès el desenvolupament d’aquest art al nostre país en 
els segles XVIII i XIX. I no solament es tracta de sanefes 
o detalls aïllats, sinó composicions completes de faça-
nes, en les quals dins una estructura geomètrica general 
poden observar-se motius al·legòrics amb la figura de 
Ceres, nens amb corns de l’abundància, temes referits al 
camp, garlandes, etc.

La imitació de la pedra 
Però els esgrafiats més freqüents eren els que reinterpre-
taven esquemàticament el carreu de pedra treballada. La 
crisi econòmica iniciada a Catalunya a finals del segle 
XVII va motivar que, en comptes d’emprar-se carreus de 
bona pedra picada i acarada per deixar a la vista en les 
façanes, aquest treball es limités primer només als mun-
tants i les llindes de les portes i les finestres i, finalment, 
ni en aquests elements. La resta quedava constituïda per 
una maçoneria de pedra irregular, rebles i morter de calç. 

Així, com dèiem, s’imitava d’alguna manera l’aparell 
geomètric de la pedra però esquematitzant-lo, és a dir, 
fent-ne una certa abstracció que fugia de la simulació 
estricta, almenys pel que fa als esgrafiats en dos colors. 
Amb l’estucat simple sense esgrafiar, en canvi, la ten-
dència va ser la d’aconseguir el relleu i la impressió del 
carreu treballat a base d’aplicar llistons per a les portes 
més enfonsades, assenyalant les juntes amb el paletí 
i lliscant o enlluint les vores del carreu imitat. La part 
interior del teòric carreu es treballava de diferents ma-
neres, sigui amb la burxada (martell amb diferents tipus 
de punxes d’acer disposades ordenadament) o bé amb 
altres instruments, per tal d’aconseguir una imitació el 
més perfecta possible de la pedra. Alguns d’aquests tre-
balls són tan perfectes que es fa difícil distingir entre la 
realitat i la imitació. 
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Esgrafiats i estucats a Banyoles 
A Banyoles no hem tingut la sort de posseir exemples 
de grans composicions de façanes esgrafiades com a 
Barcelona i comarques veïnes. La causa s’ha de veure 
en la poca construcció duta a terme en els segles XVIIII-
XIX. Les poques cases bastides o reformades en aques-
ta època es limiten a deixar l’entorn de portes i finestres 
amb bona pedra de travertí i a revestir la resta amb un 
morter bastant bast realitzat amb calç i sorra. Podríem 
exceptuar d’aquesta norma algunes de les esglesioles 
de l’entorn, com la de Guèmol, en les quals a base d’unes 
incisions geomètriques es fa al·lusió al carreu de pedra, 
tal com esmentàvem. 

Però a finals del segle passat i a principis d’aquest es 
desenvolupà l’art de l’estucat, que imita els diferents 
tipus d’aparells de pedra picada així com el de l’esgrafiat. 
Es construeixen cases de renda de diverses plantes o 
pisos per primera vegada i, per tant, es planteja un nou 
ordre en les façanes. La gran superfície d’aquestes i 
la intervenció de mestres d’obra i arquitectes gironins 
provoca la introducció d’estucats i esgrafiats relacionats 
amb els portals, les balconades i els ràfecs.

Banyolins que aprenen l’ofici 
Els esgrafiadors degueren ser també gironins, però els 
oficials paletes de Banyoles van aprendre ràpidament la 
tècnica, així com la de la imitació de la pedra amb mor-
ters de calç grassa ben apagada, garbellada i espessa 
amb els colorants apropiats i la pols de marbre. De ve-
gades s’hi barrejava ciment Griffi. 

Aquests oficials banyolins, que havien estat primer apre-
nents i després manobres, es preocupaven d’anar a l’Es-
cola d’Arts i Oficis, una vegada acabat el jornal i durant 
l’època que va existir. Abans ni això: ganes d’aprendre i 
prou. Aprenien a dibuixar i van aconseguir amb el temps 
traçar ells mateixos els perfils dels esgrafiats que aplica-
ven magistralment a les façanes quan ja actuaven com 
a oficials. 

La darrera generació que ha practicat l’estucat i 
l’esgrafiat a Banyoles és la que va néixer entre els anys 
deu i els vint d’aquest segle. Des del meu punt de vista es 
tracta de cognoms il·lustres que han de quedar escrits 
en lletra de motlle en la nostra petita història local. Per 
sort la major part d’aquesta generació d’artistes de la 
construcció ha exercit com a contractista fins fa poc, i 
ha pogut explicar-nos el seu treball. Es tracta dels Fabra, 
Roca, Riera, Fraguell, Sitjà, Vilardell, Nadal, Font, Trullàs Sanefes esgrafiades a les cases núm. 75 del carrer de Sant 

Martirià i núm. 5 del passeig de la Indústria.
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i altres que en aquest moment lamento no recordar. Les 
noves tècniques han acabat amb aquest ofici.

El mal de pedra
Alguns pedraferits i altres pseudopuritans, influïts per la 
recent moda dels acabats rústecs, han blasmat aques-
ta forma de resoldre les façanes dels segles XVIII, XIX 
i principis del XX, i s’han dedicat a predicar i executar 
el repicat de les façanes i interiors, destruint moltes ve-
gades magnífics treballs d’estuc o, fins i tot, valuoses 
pintures medievals. No han entès que repicar i netejar la 
superfície de les parets té un sentit d’investigació i, en tot 
cas, de conveni davant la impossibilitat de realitzar una 
reconstrucció perfecta. 

En definitiva, en totes les èpoques que hem citat i en les 
quals s’ha aplicat l’art de l’estucat o de l’esgrafiat s’ha 
tingut en compte aquesta idea de revestiment del carreu 
de suport amb motius inspirats en la mateixa geometria 
derivada del treball de la pedra. A Banyoles en tenim un 
bon exemple en una de les voltes del segle XI del creuer 
del monestir de Sant Esteve, en la qual apareix una pin-
tura sobre estucat de la mateixa època basada en l’espe-
ceig de la pedra sense tenir en compte per res la pedra 
de suport. 

Actualment s’estan destruint a Banyoles magnífics estu-
cats i esgrafiats per tal de deixar la pedra a la vista i això 
no sempre és correcte. Aquest art és tan valuós com 
qualsevol altre i havent desaparegut quasi totalment l’ofi-
ci convé preservar-lo del pessebrisme arquitectònic i del 
folklore rústic i, per tant, tenir-lo en consideració abans 
de qualsevol destrucció.

El Bagant, núm. 27, juny de 1983, p. 23-27

Conjunts d’estucats i esgrafiats a la plaça d’en Perpinyà, núm. 22.

Estucats i esgrafiats al vestíbul de la casa núm. 9 del carrer de 
Sant Antoni.
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Esgrafiats sobre els balcons del núm. 17 de la plaça Major i del núm. 7 del passeig de la Indústria.

Estucats imitant carreus de pedra al núm. 11 del 
carrer de Mossèn Jacint Verdaguer, al núm. 5 de 
l’avinguda dels Països Catalans i al núm. 28 del 
carrer de Girona.
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L’estany de Banyoles, entre la natura 
i el mal gust

O de com s’està aconseguint un centre mundial del 
kitsch

En el darrer número d’El Bagant el senyor Plantés, nou 
conseller d’Estany i Medi Ambient de l’Ajuntament de 
Banyoles, manifestava –tot parlant dels hidroavions que 
recullen aigua per a l’extinció d’incendis– que l’estany 
de Banyoles «és un dels tres millors del món». Deixant 
de banda el fet que la necessària síntesi informativa 
pogués esmotxar el conjunt del comentari, cal imaginar 
que es referia a la importància de la indubtable bellesa 
que s’aplega en el paratge, aspecte aquest reconegut 
almenys en àmbit estatal. No hem viatjat tant com per 
constatar una afirmació tan rotunda com aquesta, però 
sí que ho hem fet prou com per haver pogut observar 
una bona colla de llacs i estanys d’Europa –des d’Itàlia 
i Suïssa fins a Finlàndia–, i per dir que el nostre regidor, 
possiblement engatjat per la seva nova comesa i res-
ponsabilitat, ha exagerat una mica. 

No es tracta, però, ara i aquí, de qüestionar la mesura o 
desmesura de les suposades paraules del regidor, que 
s’han d’entendre com una forma hiperbòlica de parlar, 
feta amb altres intencions que no pas les purament 
chovinistes. Del que es tracta és de fer veure també 
aquest aspecte negatiu que s’ha desenvolupat al vol-
tant de l’estany i que el situa, pel cap baix, entre els tres 
primers d’Europa pel que fa a la vulgarització i la incon-
veniència de bona part dels elements que en componen 
el paisatge.

El mal gust en la construcció
És evident que definir-se sobre el mal gust o la lletjor 
d’una cosa que s’ha realitzat, del tipus que sigui, pot ser 
perillós i es tendeix a caure en el dogmatisme, la simpli-
ficació o, el que és pitjor encara, en la pedanteria. El gust, 
el que es considera de bon gust, és un concepte relatiu 
i variable segons els temps, les estructures socials i els 
diferents nivells culturals, entre altres variables. Així i tot 
val la pena exposar-se. 

Ningú es fa una casa, un restaurant o un enjardinament 
sent conscient que està creant un esguerro arquitectò-
nic, un ambient dissonant amb el seu entorn o repulsiu 
en ell mateix. Però l’existència d’aquesta mena de coses 
és un fet indubtable, almenys fins un cert nivell. De to-
tes maneres, juntament amb el propietari o promotor hi 
col·laboren professionals, arquitectes, decoradors o els 
mateixos constructors, serrallers, fusters, etc., que són en 
gran part, i en aquest ordre, responsables dels encerts o 
desencerts formals de les construccions o agençaments.

En aquest sentit, el triomf del moviment modern de l’ar-
quitectura, estès arreu del món en el primer terç d’aquest 
segle, no ha ajudat gens que les arquitectures més mo-
destes guardessin els mínims de decència estètica pel 
que fa a les proporcions, altres detalls o al conjunt d’una 
obra. Efectivament, amb l’ús generalitzat dels nous ma-
terials (ferro, formigó, vidre, etc.) va trencar-se tota una 
tradició que es basava en lleis establertes, lògica cons-
tructiva i ornamentació clàssica, extreta dels tractats, 
amb la qual cosa no calia gaire més informació que l’ex-
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periència professional i el coneixement d’aquests trac-
tats. I no és que la nova arquitectura no tingui les seves 
lleis, els seus sistemes constructius i un estricte ordre de 
proporcions en la composició de les façanes. El proble-
ma és que els arquitectes mediocres o els poc preocu-
pats pels resultats formals del seu treball no tenen o no 
saben obtenir les lliçons, els models i les referències que 
els grans mestres del segle XX ens han deixat. I d’altra 
banda, massa sovint són els primers a mostrar un pès-
sim gust, que ha anat degradant de forma progressiva 
tots els esquemes del moviment modern. 

Si a aquesta situació dels arquitectes hi afegim la con-
fusió que respecte al disseny i l’agençament actuals han 
mostrat altres professionals que treballen a les nostres 
contrades al voltant del món de la construcció, veurem 
que no ha d’estranyar el trist panorama que tenim. 

Però els propietaris no s’escapen de les seves responsa-
bilitats. Generalment una obra d’arquitectura o d’enjardi-
nament depèn especialment de l’usuari, des del moment 
de l’encàrrec d’un treball fins a la necessària dialèctica 
entre els seus valors culturals i els de qui dirigeix l’obra, 
sempre sense oblidar les possibilitats econòmiques. 

L’estany, un paratge sense sort
Reprenent el fil del tema que hem iniciat, penso que pot 
afirmar-se, sense por de caure en l’error, que pel que fa al 
paisatge construït que tenim dins el perímetre declarat 
com a Paratge Pintoresc no hem estat gaire de sort. I si 
pensem en la zona que s’ha anomenat des d’un punt de 
vista urbanístic el front de l’estany, és a dir, la constituïda 
des del Club Natació fins al Camp Municipal d’Esports, 
encara menys. 

I pot afirmar-se que no hi ha hagut sort perquè aquest 
front –que ara només és un desgavell de construccions 

sense cap ordre generador– s’ha construït pràcticament 
en els darrers vint-i-cinc anys, sense cap planificació in-
tel·ligent i sense edificacions d’altres èpoques que po-
guessin donar un exemple, una referència arquitectònica 
o urbanística més o menys vàlida. 

Altres fronts davant de l’aigua –Cadaqués, Sant Feliu 
de Guíxols o Palamós, per exemple, i no diguem ja certs 
fronts davant de llacs o estanys italians o suïssos– han 
comptat amb edificis neoclàssics, modernistes o sen-
zillament construccions més populars i modestes, que 
ofereixen un conjunt ordenat i de bona presència que 
obliga, d’alguna manera, les noves intervencions. De ma-
nera que així com pot considerar-se que existeix una ar-
quitectura per a Cadaqués o per a Sant Feliu, el paisatge 
construït de l’estany encara està per determinar; no hi ha 
una arquitectura pròpia per al seu context, tot depèn de 
la qualitat individual específica. 

A Banyoles no hem tingut tampoc la sort que la cons-
trucció de les grans torres o xalets de rics estiuejants o 
dels grans industrials de l’època –recordem el passeig 
de Barcelona a Olot– es produís en aquesta zona.

Les úniques arquitectures representatives a l’estany an-
teriors al desgavell de la postguerra constitueixen fets 
aïllats, com la casa del general d’Ameller, una bella obra 
mig abandonada i degradada; Can Morgat, agençada in-
tel·ligentment i amb gust exquisit; l’església de Porque-
res, correctament restaurada malgrat els dubtes en un 
campanar que no és ni tu ni vós; el mas del Castell, ara 
reconvertit en residència senyorial amb dubtosos resul-
tats; el mas de Can Vilar, destruït i transformat en hotel, 
un dels exemples més clamorosos del que no s’ha de 
fer; els més que discrets banys municipals, i finalment 
les pesqueres, les quals, fora d’algunes substitucions no 
massa afortunades i d’alguns afegits de cara al bany o 
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l’explotació comercial, es mantenen encara com un bon 
complement d’arquitectura popular del passeig que se-
gueix la mota o mur de contenció artificial de les aigües 
de l’estany. Com es pot observar, poc i fluixet.

El Patronat: un control que no funciona
Tenint en compte que el decret de protecció del paratge 
és de l’any 1953, pot dir-se que gairebé tota l’edificació 
realitzada a l’entorn de l’estany ha estat sota el control 
del Patronat, creat arran d’aquell decret. I si bé la seva 
simple existència ha frenat molt la construcció, sobretot 
d’urbanitzacions, no pot dir-se que la intervenció hagi es-
tat gaire lluïda a la vista del desenvolupament dels fets 

construïts i d’altres. La manca de criteris clars juntament 
amb la desídia, la incompetència i la incultura de la ma-
jor part dels seus membres, així com l’excessiva aten-
ció a uns interessos concrets, han superat totalment la 
bona fe d’uns pocs. L’adveniment de la democràcia no 
ha arreglat gaire res i, així, un organisme que va néixer 
esguerrat en ple franquisme ha mort d’inanició amb la 
normalització democràtica, arrossegant el seu corpore 
insepulto per Banyoles i Porqueres per vergonya dels 
seus governants. 

Pel que fa al tema que ens ocupa i per fer patents aques-
tes afirmacions que poden semblar agosarades, només 

Zona de Can Vilar. La mala consciència situa matolls per 
dissimular. 
(Foto: Arxiu d’El Bagant)

Això és el que queda de l’antic mas de Can Vilar. No calen 
comentaris. 
(Foto: Arxiu d’El Bagant)

La torre del Club Natació era provisional per als Mundials 
d’Esquí 71. 
(Foto: Arxiu d’El Bagant)

Tota la cursileria i la provisionalitat de l’estany concentrades en 
un sol lloc.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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cal dir que la major part de les transformacions de tota 
mena que s’han produït en el perímetre sobre el qual el 
Patronat tenia –i segueix tenint-hi– competència, n’han 
obtingut el beneplàcit, i n’han informat positivament els 
organismes superiors. La resta s’ha realitzat sense cap 
mena de control o amb el silenci còmplice de qui no vol 
saber res de la qüestió.

I ara, per a més inri, palmeres
No s’escapa d’aquestes consideracions sobre el mal 
gust a l’entorn de l’estany l’aspecte que fa referència a la 
condícia, reposició i creació de l’enjardinament i l’arbrat 
relacionats amb el paratge. No és pas la primera vegada 
que en parlem des d’aquestes pàgines: des de l’equivo-
cada poda de part dels plàtans fins a la ridiculesa dels 
jardinets, parterres i altres invencions concebudes per 
no se sap quin afeccionat. 

Però deixant de banda que totes aquestes actuacions 
també han merescut o bé el beneplàcit del Patronat o 
bé el seu silenci, que pel cas és el mateix, mai ningú s’ha 
plantejat un tema referent als elements vegetals del 
nostre paratge. Es tracta de la manca de control, tam-
bé, en la plantació d’arbrat –i la tala– en jardins privats 
però que afecta poderosament el conjunt del paisatge. 
Un nou exemple és la nova espècie apareguda dins el 
perímetre declarat: la palmera. I no pas petits exemplars, 
d’aquests que es col·loquen prop de les cases en jardins 
molt relacionats amb elles o en patis interiors, sinó ele-
ments de grans dimensions trasplantats. 

De manera que mentre uns discuteixen, sense posar-se 
d’acord, sobre el pedigrí català del plàtan respecte a la 
flora autòctona de l’estany, a altres se’ls ha acudit l’ex-
travagant idea d’incloure les exòtiques palmàcies en el 
paratge. No hi ha res a dir contra aquesta bella planta 

quan es situa en 
certs jardins urbans, 
patis closos de les 
masies a l’Empordà 
voltats de camps de 
conreus sense arbrat 
o en certs passeigs 
o espais de ciutats 
a prop del mar o re-
lacionats d’alguna 
manera amb ell. I fins 
i tot en altres llocs urbans o en camps oberts a manera 
de columnates immenses. Però, francament, plantar pal-
meres en el paisatge de l’estany ja és una passada de 
rosca amb lletres majúscules. 

El xalet suís i altres perles 
En el fons aquest despropòsit no és gaire diferent del 
de l’ocurrència de cobrir una casa prop de l’estany amb 
una teulada de pissarra i forts pendents preparats per 
a la neu. El que en diríem un xalet d’estil suís, propi del 
pitjor gust derivat de la lectura (això és un dir) de certes 
publicacions de tercera fila sobre decoració o pàgines 
especialitzades de les revistes del corazón i que, totes 
plegades, constitueixen la base d’una subcultura molt 
més tòxica que la de les fotonovel·les o els serials radi-
ofònics. 

La idea que tothom pot fer el que li dona la gana en la 
seva propietat privada és tenir-ne un fals concepte. Com 
ja hem dit alguna vegada, del que té dret tothom és de 
viure immers en el seu propi mal gust, però quan aquest 
afecta un ambient urbà o un paratge concret, això es 
converteix en una provocació inacceptable contra la so-
cietat amb la qual s’ha de conviure. 

Jardinets de Tercer Món amb plàtans en recuperació.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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En cap d’aquests casos citats d’arquitectures o enjardi-
naments fora de context hi ha l’excusa d’una economia 
familiar escassa que no permet les despeses necessàri-
es per cercar els millors i més adequats materials. O els 
professionals més capaços. Aquí hi ha molt d’amateu-
risme i d’incultura, a part d’una absurda obstinació per 
entrelluir. 

En canvi, en altres construccions o agençaments rea-
litzats dins el paisatge de l’estany, la recerca d’una mal 
entesa economització de mitjans serveix massa sovint 
d’excusa per a l’estalvi de materials de la qualitat apro-
piada per estalviar la intervenció de tècnics competents. 
És el cas de certes obres en les entitats esportives o 
de tots aquests elements com les marquesines, tanca-
ments provisionals de vidre, etc., de la major part dels 
locals públics, bars, restaurants, etc. Però en la major 
part d’aquestes ocasions en les quals sembla que pre-

valgui l’estalvi, després es gasten fortunes en els revesti-
ments més estúpids, els detalls de fusta vernissada, els 
elements rústics separats del seu ambient o els aplacats 
de pedra natural, seguint aquesta creença, tan estesa per 
desgràcia, que això dona un to senyorial però alhora una 
mica rústic i funcional.

Un futur molt negre 
Amb aquesta configuració social, cultural i política que 
afecta l’estany i de la qual s’alliberen ben pocs, el parat-
ge s’està convertint en un veritable centre internacional 
del mal gust i potser d’aquí a uns anys serà més famós 
per aquesta circumstància que per les belleses que se li 
suposen. 

I encara hi ha hagut algú que ha criticat –tot impugnant 
el Pla General aprovat inicialment pel darrer consistori– 
que alguns dels conjunt urbans proposats estaven mas-
sa definits i que això atempta contra la creació individual. 
En vista del panorama assolit, amb poques excepcions, 
pels nostres creadors i en canvi el dels magnífics cres-
cents anglesos o el de les places neoclàssiques, total-
ment concretats de bell antuvi, és evident que aquest 
és l’únic camí. Sense un conjunt de plans especials, 
redactats pels millors professionals o pels guanyadors 
de concursos convocats per a aquest fi, que defineixin 
fins al darrer detall el paisatge construït –tant l’edificat 
com el vegetal– seguirem amb aquesta anarquia indivi-
dualista suma, com dèiem, de l’amateurisme, la incom-
petència professional, la desídia i la provisionalitat. I per 
descomptat amb el mal gust i la vulgaritat.

El Bagant, núm. 30, setembre de 1983, p. 13-16

Un xalet pretesament de tipus suís a prop de l’estany.
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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La nostra vila havia estat famosa en altres temps pel 
seu balneari d’aigües sulfuroses recomanades pels 
metges per tractar diverses malalties, especialment 
les de la pell. En l’àmbit popular, però, no s’ha utilit-
zat aquest eufemisme que indica el tipus d’aigua del 
romàntic paratge i s’ha conegut com la Puda o la font 
Pudosa. El balneari, el passeig que hi condueix i, fins i 
tot, el puig immediat han quedat adjectivats amb una 
paraula que es refereix més a un defecte que no pas a 
una virtut. 

Però els banyolins ens hi hem acostumat i no ens sona 
gens malament, de la mateixa manera que ens hem 
acostumat al gust i l’olor de l’aigua que hi raja. Pel que 
fa als forasters ja és una altra cosa. Quan arriben al pla 
de Mata ja noten una fetor poc diferenciada de la de les 
aigües sulfuroses, la qual, si bé els comarcans la hi po-
den relacionar, es tracta de pudor de clavaguera deguda 
als recs convertits en desguàs a l’aire lliure. Vull dir amb 
això que als banyolins no ens fereix tant per causa del 
costum esmentat, mentre que els foranis, que es tapen 
el nas per beure l’aigua de la Puda, comencen a ensi-
nistrar-se per rebre les estranyes flaires de l’atmosfera 
banyolina.

Ara bé, allà on no hi ha diferències de cap mena entre 
la interpretació olfactòria d’indígenes i forasters és en la 
resta de ferums que hem de flairar determinats dies a la 
vila o al seu entorn. Segons els vents o la pressió atmos-
fèrica, la pesta arriba més a uns indrets que en altres i hi 
ha dies en els quals es fa realment insuportable. 

Les principals causes es deuen a l’abocador d’escom-
braries i, sobretot, a una indústria en la qual, segons 
sembla, manipulen o cremen plomes. La fortor d’aques-
ta darrera és penetrant com poques i, segons m’han in-
format, l’empresa que la produeix radica fora del terme 
municipal de Banyoles, causa per la qual l’Ajuntament 
no pot intervenir-hi. 

Se’ns fa difícil creure que els responsables productors 
d’un tuf tan irritant respectin les lleis sobre indústries 
molestes, nocives i insalubres, però: qui posa el casca-
vell al gat? Des del meu punt de vista aquest és un tema 
ben clar per a la flamant Mancomunitat de l’Estany.

Si s’arrangés ho agrairien un bon nombre de narius i, 
de passada, milloraríem la imatge de Banyoles perquè 
un paisatge –tant si és rural com si és urbà– és tan 
aprehensible des del sentit de la vista com des de l’oïda 
o l’olfacte.

El Bagant, núm. 33, desembre de 1983, p. 29

Banyoles i la pudor 
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Una història de mai acabar que reclama alternatives vàlides

L’any 1983 –al marge de les habituals desgràcies i ter-
rors en l’àmbit mundial i el del país–, no han pas canviat 
gaire, les coses a casa nostra. O almenys n’hi ha algu-
nes que per més canvis polítics, protestes, evidències o 
altres manifestacions socials més o menys esperança-
dores deixen un regust d’impotència francament desco-
ratjador. Perquè tot el que volem tractar en aquest repor-
tatge ja s’ha escrit, comentat i ha mogut la preocupació 
dels polítics, dels tècnics i dels més senzills homes del 
carrer. Però sembla que hi hagi plans traçats des de 
les altures impossibles de bellugar, i que les protestes i 
propostes de solució no puguin arribar mai a les orelles 
dels més alts òrgans decisoris. Un món kafkià, incom-
prensible, sobretot quan un s’adona de qui pren les de-
cisions, sobre la base de què les pren i per què les pren. 

Diverses notícies relacionades amb els sistemes de 
circulació conflueixen en un mateix problema, en una 
única solució: d’una banda, els desgraciats accidents 
d’automòbil ocorreguts amb pocs dies de diferència a 
la carretera d’Olot a l’altura de mas Herbeig; d’una altra, 
l’adjudicació de les obres d’ampliació d’aquesta carre-
tera i l’arranjament dels enfonsaments periòdics que es 
produeixen a la zona de Ca n’Ordis; conseqüència de 
l’anterior, la tala de tota una banda de plàtans, la qual 
no per esperada no ha deixat de sorprendre; i finalment 
el fet que encara es discuteixen dues alternatives per al 
traçat de la variant de Banyoles sobre la C-150. Tot això 
pràcticament en el termini d’un mes.

Un nou atemptat contra els arbres
Des d’aquesta revista hem parlat tant d’aquesta mena 
d’atemptats que s’estan produint a Banyoles des de 
fa temps, però sobretot en els darrers anys, que ja és 
avorrit de tornar-hi. Però aquesta vegada hi ha hagut una 
reacció considerable que anima a insistir-hi: una carta 
pública signada per vuitanta persones, que imagino i 
espero que siguin majoritàriament joves, les quals han 
protestat durament contra els arboricides. Jo crec que 
són molts més els que no estan d’acord amb aquests 
procediments. També hi hagut escrits de partidaris 
d’una tala total i no parcial com s’ha efectuat fa poc. 
Opinió que s’ha de saber respectar tot analitzant els 
arguments emprats. 

Convé recordar, d’altra banda, que l’any 1978 es va ma-
nifestar un ampli grup de persones que protestaven per 
una tala similar al mateix indret, al crit de «Tala no, des-
viament sí». Com pot observar-se no ha canviat res. El 
procediment és lent però segur. 

El nou consistori s’ha despenjat parlant de sorpresa, de 
fets inesperats i de desconeixement del projecte. Més 
tard, en el Butlletí municipal es donen unes explicacions 
ambigües i s’incita el personal a agrair les gestions rea-
litzades per haver aconseguit que només es tallés una 
filera. Si s’han dut a terme aquestes gestions, com és 
pot parlar de sorpresa? 

El qui signa aquest article, i en aquesta mateixa revista, 
va anunciar el fet a principis de 1983 sobre la base d’una 

Nova tala d’arbres: polèmica 
generalitzada
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informació documentada procedent de l’Ajuntament.12 
Ultra això s’oferien per enèsima vegada les solucions 
que fan al cas, reclamant el doble vial, senyalització 
de poca velocitat i, naturalment, la variant per fora del 
centre de la ciutat. I s’instava la Generalitat a intervenir 
complint amb els seus deures de protecció del paratge 
lacustre. Però ja se sap que poc afeccionats que som 
a llegir en aquest país. I la gran capacitat, en canvi, que 
tenim per escapolir-nos dels problemes complexos. 

Els accidents com a pretext
Els lamentables accidents que s’han succeït en aquest 
tram de la carretera tan nefast per als automobilistes 
han estat sempre la base sobre la qual es recolzen els 
partidaris de la tala parcial o total dels centenaris plà-
tans. No falten opinions, però, que diuen que els arbres 
no es mouen del seu lloc, opinió una mica cruel sobretot 
quan es tracta de vides humanes, i que sovint ens toquen 
tan de prop, siguin familiars o amics. Una vida està per 
sobre de tot, plàtans inclosos. La manera de salvar-les, 
és a dir, d’evitar els accidents, ja és una altra qüestió.

S’evitaran els accidents després d’haver tallat la filera 
de llevant de mas Herbeig i ampliant la carretera? Ro-
tundament, no. Els partidaris de l’estadística diran que 
les probabilitats s’han reduït en un 50%, però no tindran 
raó. Ampliant carreteres no s’eviten accidents ja que la 
velocitat augmentarà proporcionalment amb la suposa-
da millora. I desgraciadament els accidents seguiran i 
si algú no hi posa remei aviat veurem caure els darrers 
plàtans de la carretera.

Encara més lamentable és el pensament d’un amic 
que, en assabentar-se del primer dels xocs mortals, va 

12 Vegeu p. XXX

sentenciar immediatament els plàtans. Pensa mal i en-
certaràs, diuen. I tenia raó: els arbres van caure aprofi-
tant-se d’un moment psicològic que evitaria manifesta-
cions extemporànies, si bé la realitat és que els arbres 
ja estaven sentenciats molt abans.

No són els accidents mortals situats en aquest tram, 
segons les informacions. Quants se n’han produït 
abans d’inaugurar-se la variant de Ca n’Ordis? Jo crec 
que molt pocs o quasi cap. Les causes, doncs, potser 
s’han de cercar en un altre lloc.

La variant de Ca n’Ordis, culpable
Aquesta variant –que oficialment va construir-se per tal 
d’evitar les costes de Ca n’Ordis– i els responsables de 
gestionar-la, traçar-la, promocionar-la i pagar-la són els 
culpables reals dels accidents i de les consegüents i 
continuades tales de plàtans. I d’altres coses com la 
destrucció parcial del paisatge. 

Abans d’aquesta nefasta intervenció, l’arribada des 
d’Olot es produïa amb lentitud forçada per les corbes, 
i la sortida de Banyoles cap a la Garrotxa també per 
raons òbvies. Els accidents eren escadussers i menys 
greus. En canvi actualment l’arribada des d’Olot amb 
automòbil s’efectua a gran velocitat, que s’adquireix 
fins i tot sense voler degut a la baixada. 

Però molta gent sap que l’esmentada variant no va fer-
se per alliberar els viatgers de les costes de Ca n’Ordis. 
Tants milions entre la construcció i els terrenys no es 
concedien amb aquesta facilitat i per una causa filan-
tròpica: la prova la tenim amb el temps que s’ha tardat 
a resoldre casos similars entre Banyoles i Olot. No. La 
causa real van ser les conveniències d’una bòbila per 
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a la qual l’antiga carretera constituïa un destorb. I gra-
tant, gratant, els de la bòbila van menjar-se la carretera 
forçant el desviament. No cal dir qui era llavors el pro-
pietari de la bòbila i que era llavors el president de la 
Diputació. Sense aquesta causa, de ben segur que no hi 
hauria encara variant, tindríem segurament els plàtans 
sencers i, probablement, alguns amics desapareguts 
entre nosaltres. 

Per acabar-ho d’arrodonir, a l’altura de l’estanyol de Ca 
n’Ordis, apareix periòdicament en aquesta variant un 
gros forat degut al fet que la carretera ha tallat el pas de 
les abundants aigües existents i el subsol és d’estruc-
tura similar a la dels estanyols de l’entorn. I així, com 
més s’enfonsa més terra s’hi aboca i com més terra s’hi 
aboca més s’enfonsa. 

Potser és exagerat, però entre les despeses d’aquesta 
variant, les suplementàries per intentar arranjar el forat 
i les que ara s’hi dediquen per donar-hi una solució de-
finitiva, incloses les de l’ampliació causant de la tala, ja 
tindríem potser una variant per l’altra banda de Banyo-
les a part d’un magnífic passeig de circumval·lació de 
l’estany per goig de vianants i ciclistes.

Prou tales: desviament definitiu 
Sembla clar, pel que s’ha dit fins ara, que ni tapant fo-
rats ni tallant arbres se solucionen els problemes reals 
de circulació de Banyoles, ni tampoc els dels viatgers 
que van cap a Olot. Tothom està d’acord que s’ha de 
substituir la carretera C-150 en el seu pas pel centre de 
la ciutat per una variant exterior.

Però ara resulta que hi ha dues alternatives pel que fa 
al traçat i Obres Públiques encara no té clar qui l’assu-
mirà, és a dir, qui és el que pagarà íntegrament. El ma-
teix president Jordi Pujol ho ha comentat públicament: 
«La variant es farà immediatament després que s’hagi 
resolt l’alternativa que s’adopta». Per posar en antece-
dents el lector, sembla convenient aclarir de quines al-
ternatives parlem. 

Entre 1977 i 1978, si no em falla la memòria, va aparèi-
xer un avantprojete de millora de la carretera C-150 des 
de fora de Banyoles fins a Olot. Va ser fet amb certes 
presses per acontentar la gent d’Olot, que acabava de 
veure esfumar-se l’eix transversal de Catalunya passant 
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per la Garrotxa. L’avantprojecte considerava variants 
per fora de Banyoles, Serinyà, Sant Jaume de Llierca i 
Castellfollit de la Roca. A grans trets, la variant de Ba-
nyoles sortia de Borgonyà i passava entre Can Puig i 
Puigpalter i es trobava amb l’actual carretera més enllà 
d’Usall. En el plànol que hem realitzat expressament 
per a il·lustrar aquest article queda reflectit el traçat 
que, com es veu, evitava totalment la població. 

En fer-se càrrec de la revisió del Pla General, el nou equip 
encapçalat per M. Solà-Morales, en estudiar la xarxa vi-
ària de Banyoles, va fer notar la manca d’un eix paral·lel 
a l’actual carretera per tal de solucionar el problema in-
tern de la circulació. A partir d’això, i de les possibilitats 
econòmiques reals de l’Ajuntament, va estudiar la forma 
d’aquest vial, que segueix la riera de Canaleta i la seva 
prolongació, el riu Terri, perquè pogués constituir una va-
riant en substitució de la proposada per Obres Públiques 
i així ser assumida a càrrec d’aquest organisme. L’exem-
ple d’aquell desviament projectat el 1956, que s’anome-
nava Joan XXIII i que no va ser mai construït per manca 
d’iniciativa pública, així ho recomanava.

La proposta de Canaleta
La nova proposta es basava en un fet incontrovertible: 
la congestió que es produeix a la carretera en el seu 
pas per Banyoles és causada bàsicament per la circu-
lació interior, en no tenir cap altre vial de distribució. 
S’ha comprovat que la mitjana anual de vehicles/dia 
que entren a Banyoles des de Girona és de 14.000. I 
els de sortida, de 4.000. Això sense comptar els que ni 
hi entren ni en surten i que en les hores punta són uns 
quants milers més.

En vista d’aquestes dades, la variant proposada per 
Obres Públiques solucionaria el problema dels quatre 

mil vehicles, però la resta continuaria congestionant la 
ciutat amb tendència a augmentar. La proposta del Pla 
General, ultra solucionar el problema de la circulació en 
trànsit cap a Olot, crea un nou element viari per a Ba-
nyoles, el qual, cosit convenientment amb eixos trans-
versals als ja existents, permet assolir una nova xarxa 
interior racional de descongestió i distribució. 

La variant per Canaleta exerceix altres funcions de ti-
pus urbanístic: limita el sòl urbà dins el seu espai natu-
ral, crea una zona verda aprofitant l’entorn de la riera ja 
des de Mata, permet l’accés a la ciutat per dues bandes 
i, finalment, és molt més econòmica en tenir menys qui-
lòmetres i menys problemes topogràfics. 

Per part d’Obres Públiques els únics inconvenients que 
plantegen són el seu caràcter marcadament urbà, els 
enllaços amb els eixos transversals i el fet de deixar 
fora l’àrea de Can Puig, especialment aquesta cruïlla 
amb la carretera de Vilavenut. Del fet de solucionar-ho 
en depèn que Obres Públiques realitzi o no la variant 
per Canaleta.

Entre una solució o altra Banyoles s’hi juga el futur. I 
si finalment la lògica s’imposés es podria plantejar un 
retorn a la normalització en la zona de la qual hem co-
mençat parlant: es podria destruir pel sistema de vola-
dura amb mitjans militars la variant de Ca n’Ordis i re-
cuperar la carretera de cornisa destruïda per les causes 
explicades. Ja no la necessitaríem: podríem sortir cap 
a Olot des de diferents punts de la ciutat i mas Herbeig 
i els plàtans que han quedat respirarien tranquils a la 
vora de l’estany en comptes de ser testimonis d’acci-
dents mortals. D’això alguns en diuen somiar truites. 

El Bagant, núm. 34, gener de 1984, p. 8-11
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EI batlle de Banyoles s’entrevista amb el conseller Bigatà

Les obres del tram de la carretera de sortida de Ba-
nyoles cap a Olot estan confirmant les desastroses 
previsions intuïdes des de les nostres pàgines en els 
darrers mesos. L’Ajuntament s’ha despertat –tard, però 
s’ha despertat– amb una moció que gairebé podríem 
qualificar de censura a la Generalitat, i el batlle de Ba-
nyoles s’ha desplaçat a Barcelona per discutir la qües-
tió, qüestió que inclou el desencallament de la variant 
o desviament per fora el nucli urbà. 

Però malgrat les bones paraules i promeses del con-
seller de Política Territorial de la nostra Generalitat, 
Xavier Bigatà, l’afer s’està enverinant: unes obres des-
aprovades per paisatgistes i ecologistes; una variant 
en discussió entre la tossuderia dels enginyers d’Obres 
Públiques i la lògica del Pla General de Banyoles; una 
posició tancada i negativa del batlle de Porqueres 
envers el mateix tema; i per acabar-ho d’enredar, una 
tanca que ha barrat el pas a alguns propietaris de la 
Draga, els quals, fent ús dels seus drets, han presentat 
un interdicte contra la Generalitat.

El tema ha arribat al Parlament de Catalunya. Real-
ment, és molt difícil crear un atzucac tan gros en poc 
menys d’un quilòmetre, però per als d’Obres Públiques 
no hi ha impossibles. L’article que publiquem a continu-
ació pretén fer un resum dels esdeveniments que han 
conduït a la tensa situació actual. 

13 Vegeu p. 76.

Aquesta és una història que ve de temps. El Bagant se 
n’ha anat fent ressò: tot primer, avisant d’allò que pas-
saria; després, informant i criticant els fets un per un; 
seguidament, relacionant-los amb la incidència urba-
nística del problema, especialment referida al sistema 
viari interior de Banyoles, i, finalment, acusant directa-
ment la Generalitat d’incoherents i butxacaforadats pel 
fet d’esmerçar tants diners en unes obres tan inútils. 
Ara, una vegada consumada la primera part del desas-
tre, la qüestió arriba fins al Parlament. I diem la primera 
part, perquè la segona tardarà uns mesos encara a ser 
rematada. Què ha fallat? Jo diria que quasi tot i quasi 
tothom. Com s’acabarà? Està per veure, però em temo 
que amb una gran potineria (en castellà chapuza, que 
és més entenedor), com és costum en el nostre país.

Les tales d’arbrat, premonitòries
Tot va iniciar-se amb la variant de Ca n’Ordis. Devia pro-
duir-se pels voltants de l’any setanta. La causa o ex-
cusa per a executar aquesta variant és coneguda i no 
cal tornar-la a explicar. (Vegeu El Bagant, número 34.)13

Des d’aquell moment va començar l’obsessió de car-
regar-se els pocs arbres que restaven en aquest tram 
proper al mas Herbeig. Això de polir-se els plàtans de 
les vores de les carreteres ja feia temps que era una 
pràctica habitual dels d’Obres Públiques per evitar ac-
cidents, tot ampliant una mica la calçada. Fins i tot al-
guns contractistes d’obres comentaven que les despe-

Obres Públiques prossegueix 
els seus desastres
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ses per a aquestes ampliacions sortien exclusivament 
de la venda de la fusta. Potser és exagerat. 

La mala consciència devia provocar que, en aquesta 
banda de Banyoles tan propera a l’estany, l’arboricidi 
es produís lentament: tot primer set o vuit en una cor-
ba, després cinc o sis en un altre tram. En canvi, els de 
la carretera de Figueres ja feia anys que havien desa-
paregut totalment i d’una sola vegada. 

La tala de 1978 va provocar una important manifesta-
ció de protesta, però malgrat això l’obsessió va conti-
nuar. I l’execució dels arbres es produïa inexorablement 
després d’algun accident, com si en fossin els únics 
culpables. Estadísticament, en canvi, s’ha demostrat 
que el nombre de desgràcies havia augmentat després 
de la ja tristament famosa variant de Ca n’Ordis.

L’obstinació dels tècnics d’Obres 
Públiques
Finalment, sobre l’any 1966 o 1967, els tècnics d’Obres 
Públiques plantegen una variant per fora de Banyoles, 
a partir d’una cartografia inadequada i poc coneixe-
ment ni interès pel lloc. El projecte definitiu no va arri-
bar mai a realitzar-se, per causes que ara no fa al cas 
de comentar. 

Malgrat aquesta possibilitat, tan i tan reclamada per 
bona part de la població i per tots els garrotxins, algú 
en el si d’Obres Públiques seguia obcecat a ampli-
ar l’esmentat tram fins a les primeres cases del nucli 
urbà banyolí. I tanta constància va donar com a fruit un 
projecte d’ampliació de la carretera C-150 de Banyoles 
a Besalú, projecte que, segons la nostra informació, 
comportava l’anorreament de tots els plàtans que hi 
restaven.

D’aquest projecte en tenia coneixement l’anterior con-
sistori i, sempre segons la nostra informació, el llavors 
batlle de Banyoles, Salvador Juncà, va negociar amb 
Obres Públiques la reducció de la tala a una sola banda, 
amb una replantació i altres detalls de menor importàn-
cia. Entretant, s’aprovava el nou Pla General de Banyo-
les, iniciat conjuntament amb els de Porqueres, Camós 
i Cornellà, amb el resultat d’una nova proposta de va-
riant més propera a la ciutat, però que resolia la xarxa 
viària de Banyoles i establia un límit clar del nucli urbà. 

La sorpresa a mitges
En aquesta situació, els tècnics d’Obres Públiques 
–que no feia gaire temps havien canviat el rètol de 
Ministerio de no sé què pel de la Generalitat de Cata-
lunya– tornaven amb el tretze són tretze d’ampliar el 
tram de l’estany de la carretera d’Olot, i només neces-
sitaven un nou accident per procedir a l’ampliació i la 
tala consegüent. Quan la desgràcia es va produir, l’any 
1983, va iniciar-se el procés que ara tothom lamenta. 

La tala i les obres van sorprendre un nou consistori, ara 
de Convergència i Unió, però amb un pacte de govern 
amb els Socialistes del PSC/PSOE. Una sorpresa no 
gaire justificada després de gairebé un any de gestió. 

Després de la diguem-ne mitja sorpresa, aquesta va 
anar en augment a mesura que les màquines esmotxa-
ven els marges del Pisarrí i poderosos vehicles inten-
taven omplir amb grans pedres l’estanyol que ja feia 
temps s’havia manifestat sota la variant de Ca n’Ordis. 
Tot plegat es va prendre amb passivitat i un cert sen-
tit d’impotència. Però la gota d’aigua que va fer vessar 
el vas va ser el desviament provisional del trànsit de 
la C-150 per la carretera de circumval·lació a l’estany i 
diverses destrosses. I per arrodonir-ho, una tanca a la 
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banda de l’estany, d’aquelles dels circuits de Fórmula 
1, que fa encara més perillosa la circulació de bicicle-
tes i vianants.

L’Ajuntament es belluga 
Llavors sí: l’equip de govern, és a dir, els grups munici-
pals de Convergència i Unió i Socialistes signaven una 
moció dirigida a la Generalitat amb caràcter d’urgència, 
en la qual, ja en la introducció, es parla de «destrossa 
brutal del paratge de l’estany [...] d’agressió important 
a la natura que minimitza qualsevol actuació de defen-
sa que hagi endegat o pugui endegar l’Ajuntament i que 
fa perdre tota legitimitat a les institucions a l’hora de 
demanar als ciutadans un comportament de respecte 
als paratges naturals [...] d’informació ridícula sobre 
les obres iniciades [...] d’un termini fixat sarcàstic [...]», 
etc. A partir d’això es demanava l’aturament immediat 
de les obres, s’exigia el compromís establert de repo-
blació vegetal dels nous marges prèvia consulta amb 
l’Ajuntament, es reivindicava el dret de l’Ajuntament de 
poder informar sobre les modificacions del projecte, 
que pretenen trobar una solució a l’estanyol causant 
de l’enfonsament de la carretera, es protestava enèrgi-
cament per la incoherència que representen les obres 
tenint en compte que la Generalitat havia donat el visti-
plau a la variant de Banyoles prevista en el Pla General, 
etc. 

Es trencarà el pacte de govern?
A l’Ajuntament, de totes maneres, el pacte de govern 
convergent i socialista no sempre funciona. És a dir, 
funciona però no governa. Així, la moció signada no va 
ser aprovada per la Permanent i els Convergents van 
presentar-ne una altra al Ple molt més suau i matisa-
da, que va ser aprovada amb el vot contrari dels Soci-

alistes. Això deu explicar que els Socialistes portessin 
la qüestió al Parlament fent una pregunta al conseller 
Bigatà.

La veritat és que aquest fet que l’equip de govern pren-
gui un acord i la Permanent o el Ple el desacordi s’està 
produint amb una freqüència alarmant, i el pacte de go-
vern està penjant d’un fil. Mala cosa seria ara un tren-
cament entre els dos partits majoritaris a l’Ajuntament 
de Banyoles, però aquest perill flota en l’ambient. En 
qualsevol cas, la moció va arribar a la Generalitat i el 
conseller Bigatà va tenir una entrevista amb el batlle 
de Banyoles i el regidor d’urbanisme, Pere Hernàndez i 
Santiago Cardenal, respectivament. 

Moderat optimisme del batlle
El batlle ens ha manifestat que el conseller havia mos-
trat molt bona voluntat tant pel que fa a responsabilit-
zar-se en la mesura del possible de l’aspecte paisat-
gístic i dels paviments destruïts amb les obres, com 
pel que fa a desencallar el tema de la variant. Això sí, 
sense cedir gens en l’obstinada visió que Obres Públi-
ques té d’ambdós temes.

De manera que, d’una banda, prosseguiran les obres de 
la carretera d’Olot en el tram de l’estany amb el ritme 
previst, tirant les tones de pedra que convinguin al nou 
estanyol de Ca n’Ordis perquè la carretera no s’esfon-
si. I deixaran l’actual desviament provisional en previ-
sió que el fet pugui tornar a succeir, tal com preveuen 
alguns geòlegs locals. Es replantaran els marges i es 
pavimentaran els carrers destrossats. D’altra banda, la 
variant per fora de Banyoles esdevindrà tema prioritari. 
Però no la solució assenyalada en el Pla General, que 
segueix el Terri, la riera de Canaleta i el camí de Figue-
roles, sinó la prevista per ells per darrere de Can Puig. 
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Per compensar el fet que amb aquesta variant deixarien 
el sistema viari de Banyoles sense possibilitats de 
desenvolupar-se i, per tant, la ciutat seguirà patint els 
mateixos problemes de trànsit que en l’actualitat, el 
conseller Bigatà ha promès de col·laborar a resoldre’l. 
És a dir, es pretén trobar una solució mixta, que no 
sigui ni una cosa ni l’altra, però sobretot que no sigui el 
traçat del Pla General.

Nou projecte abans del desembre 
Certament s’ha de reconèixer que la posició tancada 
del batlle de Porqueres respecte al tema ha estat de-
cisiva per donar raons a Obres Públiques. Així, malgrat 
que en les seves Normes Subsidiàries de Planejament 
es manté el traçat de la variant que lliga amb el propo-
sat en el Pla General de Banyoles, per fosques raons 
que no hem arribat a esbrinar, l’Ajuntament de Porque-
res es nega en rodó que aquest es realitzi. La Manco-
munitat, en aquest sentit, ha resultat del tot inoperant. 

Ara, doncs, haurem d’esperar un nou projecte d’Obres 
Públiques, que sembla que quedarà redactat abans 
del mes de desembre. Però la Generalitat, almenys en 
aquesta conselleria, ha perdut credibilitat i ningú –o 
almenys molt pocs– esperen dels seus tècnics soluci-
ons genials, després de la poca competència mostrada 
en el tram de l’estany. Ni es pot esperar de l’Ajuntament 
de Banyoles, que s’està mostrant feble i tocatardà, una 
posició de força enfront de la Generalitat en defensa 
del sistema viari previst en el seu Pla General. I tant de 
bo haguéssim de rectificar.

El Bagant, núm. 40, juliol de 1984, p. 10-11
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L’obsessió per la pedra vista comença a ser perillosa.

Els mesos anteriors a l’arribada d’aquest agost que pro-
met ser calorós i ple d’actes festius han resultat actius 
pel que fa a reformes a la plaça Major –la Plaça– amb in-
tervencions a les seves façanes i obertures o reobertures 
d’establiments comercials. El fet indica, d’una banda, una 
revitalització comercial del tot positiva. Però, de l’altra, ha 
provocat tota mena de comentaris i opinions contradic-
tòries si ens referim als criteris amb els quals s’han dut a 
terme algunes de les actuacions.

Molta gent està desconcertada: mentre uns repiquen, ne-
tegen i deixen la pedra a la vista, altres tapen i afegeixen 
estucs a la pintura. L’Ajuntament accepta fets consumats, 
amaga el cap sota l’ala, dissimula i no es defineix. 

Aquesta és la problemàtica que es posa de manifest en 
l’article que segueix, a partir d’una anàlisi del fet arqui-
tectònic que ha tingut lloc a la Plaça banyolina des dels 
seus inicis.

Els diferents estils arquitectònics que s’han anat suc-
ceint al llarg dels segles no són fruit d’una moda nascu-
da per generació espontània, sinó que han estat el pro-
ducte dels canvis socials i, en gran mesura, dels avenços 
de les tècniques constructives. Els mitjans econòmics 
no han estat mai aliens a les causes. 

En certes èpoques, els nous estils s’han imposat amb 
menyspreu total de les construccions anteriors. En al-
tres, s’han realitzat bones reformes i afegits, tot respec-
tant i recomponent l’arquitectura anterior.

Mai com avui, però, no hi ha hagut tanta estima per les 
construccions antigues i tanta preocupació per la salva-
guarda del que s’ha anomenat el patrimoni historicoar-
tístic. I també mai com avui no hi ha hagut parers tan 
oposats a l’hora de salvaguardar, restaurar, reconstruir, 

La Plaça: un decorat 
dels Pastorets?
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rehabilitar o, senzillament, a l’hora d’intervenir en un edi-
fici o conjunt històric. A la Plaça de Banyoles tenim un 
bon exemple per fer unes reflexions sobre el tema.

La Plaça medieval
Sembla obligat, abans de cap comentari, assenyalar, 
encara que sigui a grans trets, l’evolució arquitectònica 
que ha sofert la Plaça des que, probablement en el segle 
XIII, va quedar ideada aproximadament tal com és en 
l’actualitat.

Les primeres cases serien les de la banda nord, situades 
entre el camí de sortida cap a la Porta dels Turers i el rec 
Major, que avui hi queda amagat, si bé al llarg del camí 
que pujava de Girona n’hi havia d’altres, també entre el 
camí i el rec. Probablement, molins o altres indústries. 
L’angle que formaven aquests dos camins i la muralla de 
migdia i de ponent, amb probables edificacions prope-
res, devien configurar la gran plaça de la Vila Nova. 

L’amplada de les cases estava determinada per la parcel-
lació perpendicular als camins esmentats i no diferia de 
l’actual, uns sis metres i mig. Un arc de pedra ben tallada 
donava lloc al porxo o sotavolta, el sostre del qual estava 
format amb cairats de fusta i lloseta, com es pot obser-
var encara en algunes cases. 

En general només hi havia una planta de pis sobre aques-
ta volta, si bé en algun cas s’hi va afegir immediatament 
una altra planta de golfes amb obertura a la Plaça. A la 
façana del pis s’hi obria només una finestra, o dues de 
més petites, bilobulades i partides per una columneta 
amb basament i capitell. 

L’única casa que ha restat quasi intacta d’aquesta tipo-
logia constructiva és la de Cal Moliner (entre la farmàcia 
Boadella i Can Teixidor), si la imaginem sense les dues 

obertures quadrades i amb la finestra central –que pot 
apreciar-se malgrat estar tapiada– oberta i amb la co-
lumna central corresponent.

S’amplien els finestrals 
El despoblament de Banyoles al segle XV, provocat per 
la crisi econòmica, les epidèmies i les guerres, degué 
aturar també l’activitat constructiva. Però el rellança-
ment econòmic i la repoblació, promoguts pels jurats 
de la vila i l’abat, el final de la guerra remença i del règim 
senyorial així com la millora de l’activitat comercial del 

Cal Moliner, l’única casa del segle XIII que ha restat quasi intacta. 
(Foto: Arxiu d’El Bagant)
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país, van donar com a resultat noves construccions o 
reformes que a la Plaça es van concretar des de finals 
del segle XV amb la continuïtat de les cases porxades.

Nous conceptes arquitectònics derivats del Renaixement 
van aparèixer, si bé tardanament, a la Plaça i, així, durant 
els dos segles següents, les obertures del pis es van am-
pliar i regularitzar. A principis del segle XVIII, doncs, les 
cases tenien una o dues finestres rectangulars, amb bal-
conada o no, i una segona planta de golfes amb un o dos 

badius en forma d’arc, o bé totalment oberta amb dos 
pilars laterals i una grossa biga per sostenir la coberta, 
que vessava sempre les aigües al carrer. Aquesta dispo-
sició pot observar-se en la façana de llevant, des de Can 
Bòlica fins a Ca la Pepita Castany.

L’època dels balcons
Si aquesta tendència ja va representar un gran canvi en 
la imatge de la Plaça, hem de convenir que la més de-
cisiva va produir-se des de la segona meitat del segle 
XVIII i durant tot el segle XIX. Les actes municipals con-
firmen que, trobant-se la ciutat en una època de relativa 
pau, van obrir-se nous establiments i van sol·licitar-se 
molts permisos per situar balcons allí on abans hi havia 
finestres. Tot plegat va donar un aire més obert i popu-
lar als carrers i millor llum i alegria als interiors. Aquest 
sistema de balcons i balconades ha presidit, des de 
llavors, totes les reformes, també a la Plaça, fins ben 
entrat el nostre segle. 

Mentrestant, els sostres de fusta del sotavolta s’havien 
anat substituint per voltes per aresta que descansaven 
en els quatre angles del porxo. El nou sistema tendia a 
solucionar el problema de la duració dels cairats de fus-
ta, si bé han provocat, en no pocs casos, una empenta a 
les façanes que no era prevista pels seus constructors.

Un edifici neoclàssic
Malgrat aquests considerables canvis en la imatge de 
la Plaça, el sistema d’arcades de la planta baixa s’ha 
mantingut sempre seguint el model medieval, llevat de 
l’excepció de les voltes de l’Hotel Mundial i altres refor-
mes més modernes. 

L’edifici que va servir per acollir durant tants anys l’Ho-
tel Mundial va construir-se a principis del segle passat 

Can Bòlica posa de manifest les transformacions en les obertu-
res a partir del s. XVI. (Foto: Arxiu d’El Bagant)
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degut a la influència francesa i en consonància amb la 
tendència arquitectònica que s’imposava arreu des de 
feia anys, de retorn al classicisme. L’enderroc de les 
cases substituïdes es va produir durant l’estada dels 
francesos a Banyoles (1809-1814) i es desconeix si en 
aquell moment hi havia intenció o no d’ordenar la Pla-
ça amb un nou sistema d’arcades que anés substituint 
progressivament les medievals.

No s’ha trobat cap ordenança al respecte i possible-
ment es tractés només d’una actuació aïllada, fins i tot 
tendent a completar les voltes de la banda de ponent 
i acabar d’ordenar el conjunt perllongant el carrer del 
Born, ja que es desconeix si les cases substituïdes te-
nien volta o no, ni l’àrea que ocupaven. Cal recordar que 
llavors hi havia un carreró de poc més d’un metre que 
connectava la Plaça amb el carrer del Born, justament 

L’antic Hotel Mundial, una magnífica obra neoclàssica de principis 
del segle XIX. (Foto: Arxiu d’El Bagant)

Can Pons, construït a finals del segle XIX, una volta aixecada que 
no s’ha de tocar. (Foto: Arxiu d’El Bagant)
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on està situada la bústia del correu oficial, i que el car-
rer Àngel Guimerà no era obert encara. 

Sigui el que sigui, un neoclassicisme, més aviat populis-
ta i simplificat, va imposar-se entre els mestres d’obra 
de Banyoles fins ben entrat el segle XX. Això ho demos-
tra un projecte, no dut a terme, que pretenia substituir 
les cases que ocupen les tres primeres voltes de migdia 
immediates al carrer Àngel Guimerà per un edifici amb 
cinc arcades d’aquest estil arquitectònic, més regular i 
en el qual la composició ordenada de plens i buits, arcs 
de menys amplada i revestiments d’arrebossats i es-
tucs amb formes geomètriques, permetia als mestres 
d’obres dissenyar i construir seguint uns cànons racio-
nals i més econòmics.

Les voltes aixecades 
No totes les arcades de pedra que avui observem són 
originals. Algunes han desaparegut –com les que per-
llongaven les voltes dins l’actual carrer del Mercadal–, 
altres s’han refet degut al seu mal estat i unes poques 
ho han estat per qüestions purament estètiques, com 
les del Cercle de Catòlics, la de Can Llorà, la de Can 
Pons i la de Can Bulí, a part de les esmentades de l’Ho-
tel Mundial.

Les dues primeres van ser modificades grosserament, 
sense recompondre la resta de la façana. Una d’aques-
tes, la del Cercle de Catòlics, ja va ser reposada al seu 
lloc original, i l’altra, la de Can Llorà, espera alguna ac-
tuació de restauració. Molt diferent és l’opinió que me-
reixen les modificacions de Can Pons i de Can Bulí. La 
primera, construïda de bell nou a finals del segle passat, 
previ enderroc de la casa existent, és una obra magnífi-
ca d’ornamentació i estucats, i la segona, més tardana 
i modesta, no la desmereix gens. Ambdues cases són 

veritables relíquies de la seva època i s’han de consi-
derar tan valuoses, o més, que qualsevol altra, malgrat 
l’absència de pedra a la vista i del model medieval d’arc.

El tractament de les façanes 
Ens hem habituat a imaginar que tots els edificis medie-
vals eren construïts amb carreus de pedra i que aquesta 
quedava invariablement a la vista. I no era així. 

La pedra era un material de construcció la superfície del 
qual es procurava pintar directament, si era molt llisa i 
ben acabada, o bé aplicant-hi una capa d’estuc si era de 
poca qualitat o poc treballada. Els interiors de les esglé-
sies o edificis civils romànics i gòtics n’eren exemples 
tradicionals. 

L’economia era també una raó de pes i primava en edificis 
petits com eren els habitatges. Si no es podia aconseguir 
una bona superfície a base de pedra poc porosa i ben 
treballada, aquesta s’utilitzava només en els muntants 
i llindes de portes i finestres, i s’estucava la resta amb 
morters de calç o de guix que es pintaven posteriorment.

El mateix succeïa a la Plaça de Banyoles: la pedra uti-
litzada, tan porosa, requeria un acabat exterior per pro-
tegir-la de la humitat i de la pluja, de manera que o bé 
s’arrebossava o estucava, com hem dit, o bé es pintava 
directament amb pintures de calç. 

Les construccions dels segles XVII i XVIII ja eren pensa-
des, en general, per ser revestides, i es deixaven només 
els muntants i llindes amb la pedra picada a la vista. Les 
del segle XIX es revestien completament i es marcava 
amb recrescuts l’entorn de les finestres i el nivell dels 
sostres. 

En conjunt, doncs, a la Plaça no han existit mai gaires 
edificis nets de pintures o estucats. La seva imatge, ja 
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des de finals del segle XVIII, era, és (i hauria de seguir 
sent), la d’un conjunt en el qual domina el model medieval 
d’arc amb diferents radis i amplades que assimilen bé 
les novetats introduïdes; les façanes amb obertures 
rectangulars verticals situades simètricament respecte 
l’eix de l’arc; les balconades al primer pis i balcons o 
badius al segon; una lleugera superioritat del ple sobre 
el buit, i de l’obra de pedra sense treballar preparada per 
estucar, sobre el carreu ben tallat.

Una plaça protegida oficialment 
Així les coses, es planteja la problemàtica de la interven-
ció en una casa situada a la Plaça i més específicament 
a la seva façana. 

En les darreres dècades s’han realitzat nombroses re-
formes amb major o menor fortuna. En alguns casos ha 
presidit la discreció. En altres, com el tan desgraciat del 
Banco Hispano Americano, s’han dut a terme veritables i 
greus equivocacions. 

Ja fa molts anys que la Plaça està declarada monument 
historicoartístic i, per tant, protegida per l’Estat, tot pri-
mer, i per la Generalitat d’ençà dels traspassos de com-
petències. Aquesta circumstància ha frenat segurament 
alguns abusos. Però no ha aconseguit encara fer presidir 
criteris seriosos en el control de les reformes. 

Sota les competències de Madrid, per exemple, es va 
obligar a situar finestres absurdament quadrades en 
l’edifici existent entre l’Hotel Mundial i el Banco Hispano 
Americano, quan l’arquitecte hi projectava balcons. I es 
va permetre la construcció d’àtics que de cap manera 
corresponien a les alçades del conjunt. 

Cert que no sempre les reformes els arribaven i que 
l’Ajuntament actuava –o es feia l’orni– sense informar-ne 
l’organisme competent en la matèria. 

El Centre d’Estudis Comarcals 
Tampoc la intervenció del Centre d’Estudis Comarcals 
–que teòricament assessora l’Ajuntament en aquesta 
matèria– no ha aconseguit sempre donar resposta co-
herent a les qüestions plantejades, malgrat haver col·la-
borat decisivament en la salvació de valuosos elements 
medievals en perill de desaparició. 

La forta personalitat del seu cap d’Estudis Medievals, i 
fins fa poc president de l’entitat, Jaume Butinyà, ha in-
fluït poderosament en una visió parcial dels problemes i 
ha fet primar obsessivament el valor de la pedra per so-
bre de qualsevol altre. És a dir, que s’ha promogut molt 
l’arqueologia arquitectònica –cosa bona i necessària 
en principi–, però a l’hora de donar solucions s’ha atès 
a un gust particular més tendent al pessebrisme que 
a la correcta restauració, amb menyspreu total, d’altra 
banda, per les arquitectures populars derivades del ne-
oclassicisme. 

En conjunt, doncs, el control de les obres i reformes a la 
Plaça ha estat inconstant, sovint incoherent, a vegades 
histèric i en general, eclèctic. Amb els actuals organis-
mes no sembla que les coses tinguin tendència a canvi-
ar gaire, si bé no s’han de perdre les esperances. 

L’obsessió de la pedra 
En aquest país és costum inveterat passar d’un extrem 
a l’altre. Durant uns anys s’ha permès enderrocar in-
discriminadament tota mena d’edificis d’alt valor his-
tòric o arquitectònic. Ara, quan la gent ja està bastant 
sensibilitzada per no destruir –com a mínim– les cons-
truccions o elements medievals, es destrueixen o es 
mutilen les dels segles XVIII i XIX per deixar a la vista 
paraments d’obra de pedra de replè, sense treballar, 
que avergonyirien als mestres de cases i arquitectes 
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de l’època, en veure’ls sense un bon estucat o arrebos-
sament a sobre. 

És evident que hi ha casos en els quals deixar els pa-
raments de pedra de poca qualitat a la vista pot tenir 
sentit i fins tot s’ha de considerar recomanable. Són 
aquelles façanes, o àdhuc parets interiors, que reque-
reixen un tractament ambiental neutre, o bé que expli-
quen sistemes constructius poc coneguts actualment 
o en les quals és impossible reconstruir o reproduir els 
revestiments originals. 

Aquest és el sentit que havia tingut la neteja d’alguns 
interiors romànics o gòtics, recoberts d’enguixats i 
pintures de poc valor –al marge de l’època– fins que 
l’abús i la incompetència han conduït a la destrucció 
sistemàtica. 

Una intervenció a la Plaça 
Ara mateix a la Plaça hem vist uns bons exemples de tot 
el que s’ha explicat anteriorment, en una sèrie d’interven-
cions o arranjaments de façanes. Són dos exemples, so-
bretot, els que han causat desconcert i perplexitat, i amb 
els quals s’ha demostrat el desgavell que s’esmentava 
en el control de les obres a la Plaça i la manca de criteris 
coherents al respecte. 

Un d’ells és el de Can Teixidor, casa que s’hauria de si-
tuar entre aquell grup vorer al camí que ja era construït 
al segle XIII i que ha sofert tantes modificacions, tant a 
l’interior com a l’exterior, que d’aquella època pot dir-se 
que pràcticament només en queda l’arc de la façana. 

De totes aquestes reformes, la més radical és la que, pro-
bablement a finals del segle passat, va situar a la faça-
na quatre àmplies obertures disposades simètricament, 
amb fines motllures que les emmarcaven i els balcons 

consegüents. La superfície de paret restant quedava re-
vestida per un estucat bast, més aviat s’hauria de parlar 
d’un arrebossat, amb unes incisions que marcaven un 
teòric encoixinat. El seu mal estat en recomanava una 
neteja de cara a la restauració. El cas és que efectuada 
aquesta operació prèvia i una vegada refetes les motllu-
res trencades o escantonades, s’ha rejuntat el pedregam 
que quedava i ja tenim una casa més de pedra a la Plaça. 

Pot dir-se, sense cap temor d’equivocar-se, que en aquest 
cas ni s’ha reconstruït ni s’ha restaurat: el que s’ha fet 
és destruir i s’ha deixat un híbrid que no és ni carn ni 
peix. Ni s’ha recuperat l’aspecte originari medieval ni s’ha 
respectat el projecte del mestre d’obres que va dirigir 
una reforma tan radical –però també tan equilibrada. 
És justament el que no s’havia de fer, especialment 
després d’observar la inexistència dels elements de les 
finestres medievals. En definitiva, és la típica i tòpica 
intervenció d’afeccionats, irreflexiva i simplista, derivada 
de l’obsessió per la pedra, això sí, amb una bona fe que 
ningú no posa en dubte. 

Per fi, algú s’atreveix a estucar 
L’altra cara de la moneda la trobem en la reforma de 
la façana de la botiga que s’obrirà a la cantonada del 
carrer del Born, amb el d’Àngel Guimerà. Justament a 
la planta baixa de l’edifici neoclàssic de l’Hotel Mundial. 
Al seu costat –les oficines del Banco Condal– ja s’havia 
realitzat un arranjament valent i molt respectuós amb 
el conjunt de l’edifici. Per fi algú s’ha atrevit a acabar 
una façana amb el revestiment que li corresponia 
d’acord amb l’edifici en el qual s’ha intervingut: un 
estucat de la millor qualitat dut a terme per una de les 
poques persones que exerceixen aquest noble ofici. Les 
incisions practicades i el tractament de les superfícies 
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rugoses denoten un gran coneixement d’aquesta tècnica 
que s’extingeix. No es tracta simplement de la imitació 
d’uns carreus de pedra treballats i col·locats en forma 
d’encoixinat. L’estucat és una interpretació inspirada 
en l’acabat amb pedra. I en aquest cas, malgrat que es 
tracti d’un treball monocolor, ens acostem molt al que 
s’ha anomenat esgrafiat i que va ser objecte d’un ampli 
reportatge en aquesta mateixa revista. 

Descolorits i en mal estat de conservació, queden en-
cara bons exemples d’estucats i esgrafiats a la Plaça. 
Refer-los o restaurar-los és molt més car que repicar i 
rejuntar. Però no per això s’ha d’optar sistemàticament 
per aquesta solució, que està convertint la Plaça en un 
decorat dels Pastorets. Per aquesta causa un s’alegra 
de veure una obra de restauració coherent i ajustada per 
part del responsable de dirigir-la. 

Restaurar o reconstruir
Heus aquí el problema. Quan s’ha de restaurar o quan 
convé reconstruir? O millor encara i aplicat a la Plaça: en 
un edifici medieval la façana del qual ha estat reformada 
totalment en més de les dues terceres parts per un bon 
projecte del segle XIX o principis del XX, quina interven-
ció és lícita des del punt de vista actual? 

Per respondre a una qüestió com aquesta s’han de te-
nir en compte molts factors, però especialment els que 
fan referència a l’entorn immediat dominant, al nombre 
i qualitat d’elements medievals amb possibilitats de re-
construcció, al valor arquitectònic de la reforma realit-
zada al seu dia i, evidentment, a les necessitats actuals 
dels usuaris i disposició de mitjans.

De manera que no ha d’estranyar que en certes 
condicions sigui vàlid reconstruir, i fins i tot inventar, per 
millorar la reconstrucció des d’un punt de vista formal, 

i en altres s’hagi de restaurar l’edifici que ha resultat de 
totes les reformes sofertes al llarg dels segles, sense 
retornar a l’estat originari. 

En el cas de Can Teixidor la solució era clara i evident. 
Es pot creure que l’arquitecte municipal o el cap del Ser-
vei del Patrimoni hagin donat el seu vistiplau a la solució 
donada? Si no és així, com cal esperar de la seva profes-
sionalitat i responsabilitat, comença a ser hora de reac-
cionar abans no sigui massa tard i la plaça Major –la Pla-
ça– es converteixi en un ridícul conjunt de cartó pedra. 

El Bagant, núm. 41, agost de 1984, p. 10-13
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Segona etapa, 2007-2011

Paisatges urbans
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Paisatges són tots aquells espais que es poden perce-
bre amb els sentits, si bé les nostres activitats es de-
senvolupen en llocs humanitzats o antròpics que han 
estat manipulats i transformats al llarg de la història, 
en contraposició als anomenats naturals, els únics on 
l’home no ha intervingut, difícils de contemplar si no 
s’ha fet un llarg viatge cap al desert o la selva verge. 
Però, en general, tenim tendència a qualificar errònia-
ment de naturals aquells espais en els quals la vegeta-
ció hi té un paper preponderant quan, en realitat, tots 
són espais modificats en major o menor intensitat i, 
per tant, configurats per la intervenció humana.

Aquesta tendència es pot aplicar a l’entorn de l’estany 
de Banyoles, al mateix estany i fins als recs, uns espais 
tan artificialitzats des que es va crear un embassament 
quan se’n va aixecar el nivell de l’aigua i controlar el 
desguàs amb els recs que passen per la ciutat i quan, 
més recentment, es van substituir els conreus per zo-
nes d’esbarjo o d’altra naturalesa, que si bé en conjunt 
podríem definir-los com a paisatges de l’aigua, en re-
alitat els podem qualificar tots de plenament urbans.

Per tant, des d’aquesta nova secció que s’inicia sota 
l’epígraf de «Paisatges» i que pretén ser un referent 
crític de tot el procés transformador que es produeix 
(o que no es duu a terme) al nostre hàbitat quotidià, 
sigui amb referència a les reformes d’un carrer, plaça 
o edifici o altres espais que creiem naturals, en realitat 
estarem parlant sempre de paisatges urbans, o simple-
ment de paisatges, d’aquells espais que ens poden fer 
l’activitat quotidiana més còmoda o més agradable.

En aquest sentit, el que importa són les modificacions 
que s’efectuen en aquest hàbitat, perquè cada vega-
da que s’hi intervé d’alguna manera, sigui plantant o 
tallant un arbre, substituint el conreu d’un camp per 
a un altre ús o bé canviant el paviment d’un carrer o 
d’una plaça, estarem transformant aquell espai, aquell 
paisatge, i, en conseqüència, millorant-lo o destruint-lo 
si no s’és escrupulós amb el que s’està fent o hi ha un 
desconeixement de la seva història. Perquè els paisat-
ges tenen, cada un d’ells, la seva pròpia història. 

Canvis a la plaça Major 
Moltes vegades, però, els canvis són quasi inapreciables 
o bé se’n perceben aspectes que no són essencials, men-
tre que altres es noten poc o s’obliden immediatament, i 
ens deixen la sensació que allò ha estat sempre d’aque-
lla manera. Un d’aquests casos –i amb ell inaugurarem 
la secció– és el que es refereix a la plaça Major de Ba-
nyoles, que darrerament ha sofert una profunda reforma 
no exempta de polèmica des dels inicis, especialment 
per diversos problemes, diguem-ne «tècnics», referents 
sobretot a la pavimentació. Però com que aquesta qües-
tió tardarà temps a ser resolta, la deixarem per a un altre 
dia i avui farem notar aspectes més positius i que ens 
permetran reflexionar sobre la importància que tenen 
certes decisions a l’hora d’endegar una obra d’aquesta 
envergadura: em refereixo a la conversió en zona de via-
nants i al soterrament de les línies elèctriques.

Efectivament, des del meu punt de vista, el canvi més 
radical que s’ha produït a la plaça Major no és tant el 

Paisatges urbans
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fet d’haver anivellat el paviment tot eliminant el graó 
de les voreres, entre altres novetats, sinó l’eliminació 
de la circulació i aparcament dels vehicles ja que, en 
aquest cas, es pot comprovar com una mesura admi-
nistrativa pot transformar tan radicalment un paisatge 
com, efectivament, crec que així ha estat. És a dir, que 
facilitant el domini de les persones sobre els vehicles 
o bé, dit d’una altra manera, canviant vehicles per per-
sones, també es pot canviar molt i positivament l’espai 
arquitectònic.

L’altra transmutació notable de la Plaça es refereix, 
com s’ha anunciat, a l’eliminació de les línies elèctri-
ques gràcies al soterrament, probablement una de les 
obres més importants que s’hi ha dut a terme junta-
ment amb les xarxes de desguàs i altres conduccions. 
És curiós constatar com la gent, fins i tot els més as-
sidus usuaris de la plaça Major, ja s’han oblidat de la 

quantitat de línies aèries que destrossaven una de les 
places més interessants de Catalunya, raó per la qual 
hem desenterrat una fotografia no pas gaire vella per 
refrescar la memòria i que algú s’ho cregui.

Desgraciadament, l’alegria no és total ja que, per una 
banda, la nova instal·lació de les línies i de les llumi-
nàries de les parets de les cases properes als carrers 
del Born i de l’Abeurador no estan a l’altura de les cir-
cumstàncies (per no dir que són una veritable barroe-
ria), i per l’altra tampoc no s’ha resolt la retirada de les 
instal·lacions de la Companyia Telefònica (una de les 
que durant anys han estat empastifant les façanes de 
la ciutat), cosa, per altra banda, obligada per llei per 
causa d’estar-nos referint a un Bé d’Interès Cultural. I 
si no fos demanar molt, tampoc no estaria malament 
aconseguir la substitució d’algun baixant de plàstic, 
com els de Can Bòlica per exemple, entre altres petits 

detalls que no per im-
perceptibles són insig-
nificants. El nou govern 
de la ciutat tindrà molta 
feina en aquesta plaça.

Revista de Banyoles, 
núm. 889, juliol-agost 
de 2007, p. 42-43
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Ja fa un quant temps que s’ha posat de manifest l’interès, 
la curiositat i l’afany per conèixer el sistema de recs de 
Banyoles, així com la importància que ha tingut al llarg 
dels segles, sobretot per part de les noves generacions, 
tot i que encara hi ha concepcions oposades sobre el 
paper o el tractament que aquests canals artificials que 
condueixen l’aigua de l’estany han de tenir en l’actualitat 
i en el futur. Em refereixo a la dicotomia entre els que 
defensen una «naturalització» dels recs i els que 
consideren que han de mantenir les característiques 
pròpies de les èpoques en què van ser construïts, és a dir, 
com a simple conducte hidràulic (industrial, de regadiu i 
altres usos) per al desenvolupament de la vila.

L’opció diguem-ne naturalista és la que de moment ha 
estat la línia oficial en els darrers anys, com es pot obser-
var en un Butlletí municipal (El Pregoner, febrer de 2002), 
en el qual es criticava el dragatge del sediment del fons, 
l’estassament de la vegetació o certs sistemes de ca-
nalització o aprofitament per al regadiu i s’anunciava un 
tractament de futur per a la defensa de la fauna que hi 
habita així com l’afavoriment i la replantació d’una supo-
sada vegetació autòctona.

Alguns aspectes d’aquesta opció, com per exemple la 
de no dragar el sediment que s’acumula en els recs –
especialment a la sortida de l’estany–, en realitat posen 
de manifest les contradiccions que comporta el fet de 
no voler tenir en compte la realitat i el funcionament del 
sistema de l’estany com a embassament (que ho és 
des del s. X), ja que la presència d’aquest sediment, que 

14  Vegeu p. 19.

s’endureix amb el temps i que en alguns punts supera 
els quaranta centímetres, ha obligat a augmentar el 
nivell de l’estany per sobre de les cotes habituals amb 
conseqüències negatives que en una altra ocasió 
tractarem.

Recs oberts o recs tapats
En canvi, les reticències a la reobertura dels recs en la 
zona consolidada urbana sembla que han minvat i la 
tendència a tapar-los a l’hora d’urbanitzar s’ha reduït, si 
bé no ha desaparegut del tot, com veurem més endavant. 
De fet, aquesta problemàtica ja es va encetar el maig del 
81 amb un article publicat en una revista banyolina de 
curta durada (El Bagant, 1981-1984), on amb el títol de 
«Banyoles: recs oberts o recs coberts?»14 es qüestionava 
la cobertura d’un tram del rec de la Figuera d’en Xo a 
l’altura del carrer de Sant Martirià.

Llavors, la qüestió es plantejava no només pel fet que 
enterrar o entubar un rec era oferir tota mena de facili-
tats perquè es convertís en una nova claveguera, com 
ha estat des de fa molts anys, sinó perquè també s’eli-
minava la possibilitat d’accedir-hi i netejar-los com era 
preceptiu, amb la qual cosa la secció anava disminuint 
per l’acumulació de sediments amb el perill d’inundació 
per falta de desguàs suficient. L’article va ser profètic, ja 
que l’any 1982 ja va haver-hi desbordaments de l’estany 
perquè els recs no van poder absorbir tota l’aigua que hi 
sobreeixia.

Paisatges amb rec (o sense)
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Però, solucionada la qüestió de les avingudes de l’es-
tany amb dos nous grans conductes artificials, en els 
darrers anys la política d’obertura de trams de rec en 
alguns carrers del barri vell ha tingut una acceptació 
generalitzada i malgrat que encara hi ha algunes veus 
dissidents que es queixen –amb raó en bona part dels 
casos– de males olors i brutícia a la vista o bé de l’im-
pediment del pas, com és el cas de l’obertura del rec 
Major al carrer de l’Abeurador, es comença a entendre 
el projecte de recuperació i reobertura.

La realitat és que, per una banda, com més oberts esti-
guin els recs, més nets seran perquè es podran contro-
lar els baixants de particulars que encara hi aboquen 
aigües brutes; per l’altra, si el disseny del fons és l’ade-
quat, el pas de l’aigua de l’estany que porta sediments i 
microorganismes no causarà l’angúnia que ofereix ac-
tualment en alguns nous trams, que tenen un paviment 
massa blanc i porós, ja que l’aigua que hi passa és la 
de l’estany i, si ningú no hi tira res, és tan neta com la 
que es potabilitza per al subministrament domèstic.

En qualsevol cas, s’ha de reconèixer que l’obertura de 
petits recs al carrer de Girona o al de Navata o bé el 
desdoblament del de l’Abeurador i del Born han iniciat 
un camí més que positiu. I això dit no tant en el sen-
tit que simplement s’han de destapar els recs per les 
causes esmentades abans, sinó perquè el fet de recu-
perar-ne la traça en el pas per la ciutat ha de permetre 
fer entendre el perquè de la ciutat ja que, amb l’aigua 
que hi circula permanentment, els recs han constituït 
la clau de la seva economia i, per tant, avui, malgrat 
que han perdut gran part de l’ús, en són l’element més 
emblemàtic i representatiu, fins i tot més que l’estany 
que, en definitiva i fins ben entrat el segle XX, no ha 
estat res més que l’embassament, el dipòsit que ha 
permès aquesta extraordinària i útil xarxa hidràulica.

Un pas enrere
És per aquesta raó que em resulta totalment incom-
prensible que faci poc més d’un mes que s’hagi tapat 
un tram del rec que passa per la plaça d’en Perpinyà 
(que és la perllongació del Born i que segueix pel carrer 
de Girona), quan hi havia la possibilitat de desdoblar-lo 
com s’ha fet al carrer del Born i així guanyar una tren-
tena de metres de rec a la vista, és a dir, d’avançar en 
aquell camí iniciat que, amb els anys, hauria d’acabar 
sent el símbol, l’atracció i l’empremta de la ciutat.

Aquesta solució de desdoblar un rec amb fondària 
prou important com perquè requereixi una barana de 
protecció consisteix a mantenir la secció i el pas de 
l’aigua habituals, però creant una safata superior per 
on circula una làmina d’aigua separada i provinent del 
mateix rec de tal manera que no ofereixi perill per als 

Part superior del rec desdoblat del carrer del Born.
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vianants: és a dir,  una sortida intel·ligent, útil i atractiva 
que es podia haver utilitzat a la plaça d’en Perpinyà.

En canvi, el que s’ha perpetrat en aquesta plaça ha es-
tat senzillament la manera d’aprofitar un rec com a cla-
vegueram o recollidor d’aigües pluvials dissimulat amb 
unes peces de pedra artificial amb uns foradets perquè 
no sigui dit. I pel que sembla, la causa de tal insensibili-
tat ha estat l’acord tàcit dels serveis tècnics municipals 
amb els de la nova edificació, tot aprofitant-se del canvi 
de consistori. Quin poc interès per aquest possible futur 
dels recs! Quina ocasió perduda!

En aquesta situació, doncs, i amb aquest exemple de 
com no s’haurien de fer les coses, el que sembla clar 
és que el nou equip de govern s’ha de posicionar sobre 
la qüestió i s’ha d’iniciar, si cal, un debat sobre el tema 
dels recs per tal d’aclarir, en primer lloc, si es considera 
que és un problema de medi ambient, d’urbanisme o de 
paisatge urbà i, en segon lloc, quins criteris s’han de te-
nir en compte a l’hora d’urbanitzar o de remodelar certs 
carrers del centre urbà –amb rec o sense. Segurament, 
és l’hora ja de fer un Pla Especial de Recs vist no pas des 
de l’estany, sinó des de la ciutat que ha crescut gràcies a 
la seva construcció.

Revista de Banyoles, núm. 890, setembre-octubre de 
2007, p. 42-43

El mateix rec en el seu pas per la plaça d’en Perpinyà.
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L’exemplar restauració de Can Prat a la plaça Major torna 
a posar d’actualitat una qüestió controvertida i que no 
permet una norma genèrica: la de deixar o no les faça-
nes de les cases d’una certa antiguitat amb la pedra a la 
vista, per vulgar i rústica que sigui, o bé amb els acabats 
propis de les construccions de principis del segle passat 
i dels immediatament anteriors.

Aquesta moda (perquè efectivament d’una moda es 
tracta) d’«alliberar» de guixos i estucs les parets de les 
cases construïdes amb algun tipus de pedra no deu tenir 
gaire més de setanta o vuitanta anys i, probablement, va 
començar amb les «restauracions» d’esglésies amb la 
finalitat de retornar-los el seu suposat aspecte original, 
perdut perquè des de l’època del barroc s’havien orna-
mentat amb el nou estil tot sobreposant retaules i noves 
pintures a les parets.

A casa nostra, el furor per repicar les parets de les 
esglésies, sobretot de les romàniques, no només va 
comportar la destrucció d’algunes reformes barroques 
prou interessants i, de vegades, la desaparició de les 
pintures originals, sinó que va crear un nou gust per 
l’estètica de la pedra vista, per més que la qualitat de 
l’aparell fos mínima o que es tractés d’una paret duta a 
terme amb pedra de rebuig i no amb carreus ben tallats 
i filades regulars.

Aquesta exagerada estima per la paret nua en el nostre 
romànic ha calat tan a fons que avui hi ha molt poca gent 
que s’imagini com eren les esglésies en aquella època, 
amb tots els seus paraments ocupats pels colors vius de 

les pintures que contenien el missatge adreçat als anal-
fabets fidels. I si en el cas de les esglésies, una vegada 
salvades les restes de pintura original, bé es pot enten-
dre que entre l’opció de deixar una paret blanca o la que 
mostra el sistema constructiu dels paraments es prefe-
reixi aquesta darrera per ser la més neutra, en altres ca-
sos l’operació del repicat ha portat veritables pastitxos. 

L’extensió d’una pràctica discutible
Perquè d’alguna manera la moda s’ha traslladat de ma-
nera indiscriminada als habitatges dels pobles i a les 
masies, especialment a les façanes i es podria aventu-
rar que la responsabilitat d’aquesta translació a l’arqui-
tectura domèstica del nou gust per la pedra, fins i tot la 
de rebuig, que encara dona un aire més rústic a la casa, 
l’ha importat gent de la gran ciutat a les seves segones 
residències situades en el medi rural. Evidentment que 
això no vol dir que qui recupera estructures antigues a 
casa seva ho faci per mimetisme o per la recerca d’un 
suposat pedigrí, sinó també, sortosament, per rescatar, 
defensar i fer evidents elements arquitectònics o artís-
tics d’interès històric. 

En realitat el tema dels acabats de les façanes en obres 
antigues és una conseqüència més, però no pas una 
qüestió menor, d’un debat bastant més complex, que 
es porta discutint entre professionals des de fa molts 
anys i que no és ara moment ni lloc per intentar fer-ne 
teoria. Però en resum i simplificant, del que es tracta és 
de decidir què s’ha de fer en un edifici que es reforma 

Paisatges espatllats
Estucats i esgrafiats versus pedra vista
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per millorar-ne la condició com a habitatge o bé per 
canviar-ne l’ús quan hi ha estructures, acabats de façana 
o elements arquitectònics d’interès historicoartístic i 
fins a quin nivell s’han de recuperar i/o fer evidents les 
preexistències amagades d’èpoques anteriors, entre 
moltes altres qüestions.

Aquest és, precisament, un dels problemes habituals 
en els edificis del barri vell de Banyoles i, dins d’ell, en 
la part on es conserven moltes estructures i elements 
medievals, però que han sofert reformes en major o me-
nor grau que sovint els amaguen i que, precisament per 
aquesta causa, és necessari fer-ne prospeccions, és a 
dir, netejar les parets en el sentit d’investigació i no per 
una qüestió estètica sense més.

Però, com que estem en un país d’extrems, hem passat 
de destruir portals i finestres medievals d’alt valor his-
tòric o, fins i tot enderrocar edificis sencers amb tota 
tranquil·litat, a «fer la pedra» en interiors i façanes de les 
cases sense cap mena de pudor ni criteri i destruint, en 
ocasions, obres d’una altra època més moderna, però no 
per això menys valuosa, que no s’havien projectat ni bas-
tit per deixar els materials de construcció a la vista sinó 
per situar-hi bells estucats o esgrafiats.

Un bon exemple a Banyoles
En aquest sentit i tornant al cas amb el qual s’ha iniciat 
aquest article –la rehabilitació de Can Prat–, es pot 
posar un bon exemple de dues maneres ben diferents 
d’actuar si comparem aquesta intervenció amb la 
que es va dur a terme fa uns anys a la part alta de les 
mateixes voltes, les anomenades antigament Voltes 
de dalt.

15 Jeroni Moner ja havia tractat aquest tema de les obres a Can Teixidor en un dels seus articles publicats a El Bagant. Vegeu p. 84.

Es tracta de les obres que es van fer a Can Teixidor quan 
es va modernitzar la botiga i que van afectar, també, la 
façana i el sostre de la volta i on, a part del desmuntat-
ge d’un arc interior d’època medieval i altres reformes 
menys importants, la més evident va consistir a repicar 
la façana i l’esmentat sostre de la volta amb l’objectiu de 
deixar-los permanentment amb aquest acabat.

Però aquesta façana, que segurament encara tenia una 
o dues finestres geminades com les que actualment es 
poden apreciar a les cases veïnes i que potser només 
comptava amb un pis i unes golfes, l’any 1868 s’havia 
desmuntat del tot i refet de cap a peus amb l’estil propi 
de l’època, és a dir, amb dues plantes de pis, balcons i un 
acabat de la façana amb una ornamentació a base d’es-
tucats i encoixinats dels quals en resten els emmarcats 
de les obertures i les petites carteles de sota la cornisa 
i dels balcons.15 

En definitiva, un bon treball d’un mestre d’obres de l’èpo-
ca, molt similar al de la casa del carrer de la Canal que 
mostrem en una de les fotografies –molt probablement 
del mateix autor–, destruït per una més que dubtosa fina-
litat estètica, i de ben segur que amb tota la bona fe del 
món, però amb el resultat de no aconseguir ni la restaura-
ció o reconstrucció de l’antiga façana medieval (per altra 
banda impossible per falta dels mínims indicis) ni el lluï-
ment d’una ornamentació vuitcentista d’un nivell més que 
considerable. I pel que fa a la volta exterior, anterior a l’es-
mentada reforma de la façana i construïda en substitució 
d’un antic trespol de cairats de fusta com encara conser-
va un dels edificis veïns, se n’hauria de dir el mateix.

Al costat d’aquesta grollera actuació, la rehabilitació de 
Can Prat, que ha convertit un casal familiar en un edifici 
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plurifamiliar amb diversos habitatges, ha sabut respectar 
tota l’estructura interior que conserva quasi tots els arcs 
medievals típics de les cases de Banyoles dels segles 
XIV a XVI i que, en trobar-se amb una façana totalment 
reformada al segle XIX però amb un conjunt d’estucats, 
motllurats i esgrafiats de magnífica execució, n’ha efec-
tuat una restauració més que curosa.

La troballa del conjunt interior de la gran finestra gòtica 
tardana que hi havia a la façana (similar a la que se li en-
fronta a Can Bòlica), gràcies en aquest cas a un repicat de 
parets amb un correcte sentit d’exploració, podia haver 
possibilitat una reconstrucció de l’antiga façana però se-
gurament a base d’eliminar un pis i, sobretot, amb la con-
dició de destruir un obra de l’artesania més refinada entre 
les que podem trobar a Banyoles. Una decisió, doncs, ben 
presa i un exemple de com s’ha de respectar, també, l’ar-
quitectura d’èpoques més modernes de la qual a la matei-
xa plaça Major n’hi ha també uns bons exemples.

Està bé i és molt important recuperar fins allà on sigui 
possible l’obra medieval i, sobretot, no destruir-la. Però 
no sempre s’ha de deixar en evidència la base construc-
tiva especialment quan no hi ha suficients elements re-
cuperables i que aquests estiguin en completa harmonia 
amb el conjunt. És a dir, que cal repicar i netejar amb 
molt de compte els paraments que hom suposa de fac-
tura anterior al que ensenya la façana per a la necessària 
investigació, però després d’estudiar-los s’ha de valorar 
molt bé el que s’ha de fer, sigui per a l’ambientació, la 
didàctica o la recuperació.

Revista de Banyoles, núm. 891, gener de 2008, p. 42-43

Can Barceló, al carrer de la Canal.Can Teixidor, ensenyant la pedra de rebuig.
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De la sequera que estem patint, de la baixada dels nivells 
de l’estany i de la necessitat d’estalvi d’aigua ja fa temps 
que se’n parla prou a casa nostra i en el mateix exemplar 
del gener de la revista ens n’hem fet ressò perquè, com 
sempre, ens recordem de santa Bàrbara quan trona.16

En diverses ocasions he utilitzat aquella màxima segons 
la qual el més important de Banyoles no és l’estany sinó 
l’aigua, dit això en el sentit que si bé la gran superfície 
d’aigua embassada ja és en ella mateixa prou impressio-
nant com per atreure un gaudi estètic i el bonic paisatge 
que l’envolta ens l’hem inventat i construït segons les 
conveniències en diferents èpoques (i seguim fent-ho), 
en realitat el que per a Banyoles ha comptat sempre ha 
estat la riquesa industrial i agrícola que produïa aquest 
cada vegada més preuat i escàs bé que és l’aigua.

Entès així l’estany, sorgeixen immediatament objectius 
clars de cara a tota actuació que s’hi faci, com el d’acon-
seguir la màxima qualitat d’aquesta aigua (sobretot des 
que l’utilitzem per al consum domèstic), fet sobre el qual 
s’han fonamentat polítiques coherents de protecció 
com l’eliminació d’embarcacions de motor, la prohibició 
d’abocar purins als conreus de l’entorn o bé el manteni-
ment de vegetació litoral, entre altres mesures que segu-
rament encara són insuficients. 

El rec Major sec del tot
Però un altre objectiu que es deriva d’aquella màxima 
esmentada al principi és el que fa referència a la neces-

16 La Revista de Banyoles del gener de 2008 havia publicat una notícia sobre el baix nivell de l’estany.

sària vigilància de la quantia d’aigua que aporten les sur-
gències superficials i subterrànies a l’estany. Perquè, en 
definitiva, aquesta aigua, afegida a la pluja local –i lle-
vat d’algunes pèrdues per fenents del subsol i de la que 
extreu per bombeig l’empresa de les aigües potables–, 
és la que hauria de sortir pels recs. I si sobre la qüestió 
de la qualitat de l’aigua que bevem queda molt per dir i 
temps per resoldre-ho, sobre la quantitat sembla que ja 
ha saltat l’alarma màxima perquè pels recs ja no en surt 
pràcticament gens.

El lamentable espectacle que el proppassat mes de ge-
ner oferia el rec Major (que és el que hauria de portar 
més aigua dels cinc que surten de l’estany), amb la llera 
pràcticament seca des de l’inici, en altre temps hauria 
constituït una veritable catàstrofe, ja que comportava 
l’aturament de tota la indústria local, des de trulls d’oli i 
molins fariners fins a tot allò relacionat amb el tèxtil i les 
adoberies al llarg del carrer de Girona, així com les pape-
reres amb la Farga d’Aram al final del recorregut. Avui el 
problema és diferent però no pas menys greu.

Una de les imatges més impactants d’aquest rec sense 
aigua la vàrem poder observar en el Límit, aquesta enor-
me fita triangular situada darrere de la residència La So-
lana, la base de la qual, precisament, fixa el nivell màxim 
que podia tenir l’estany sense causar perjudicis. És a dir 
que, a part de la funció de rebaixar el nivell, quan l’aigua 
sobrepassava aquesta base es prenien mesures per evi-
tar inundacions. En els darrers anys, però, i per causa de 

Paisatges sense aigua?
El fantasma de la sequera amenaça l’estany
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la política –errònia des del meu punt de vista– de man-
tenir el nivell de l’estany molt alt per tal de donar sortida 
als recs sense haver de drenar els sediments que s’hi 
acumulen, aquest nivell sobrepassava el Límit fins i tot 
en ple mes d’agost.  

El centenari oblidat d’unes dades 
importants
Avui el problema és diferent per diverses causes, és a 
dir, l’excés de sediment no és l’únic responsable que no 
hi circuli l’aigua. Però la necessitat de mantenir les lleres 
dels recs a la cota per a la qual van ser construïts es fa 
evident en aquest lloc on avui es pot comprovar que per 
sota del Límit no hi ha més de 20 cm de pas, quan fa cent 
anys la separació era de 70 cm, la qual cosa dona idea 
del gruix de sediment acumulat. I aquesta dada, com 
moltes altres igual d’importants, ens la dona l’estudi que 
l’enginyer establert des de molt jove a Banyoles Ramon 
Gussinyer (1859-1932) va dur a terme per encàrrec de 
l’Ajuntament, el desconeixement del qual ens dona fe 
tant del poc interès que hi ha per conèixer la història de 
l’estany mentre es prenen certes decisions, com dels 
oblits d’efemèrides destacades.

Efectivament, l’abril de 1907 es van aprovar i publicar 
unes ordenances sobre les aigües comunals de l’estany, 
amb el treball de l’enginyer on descrivia l’estany, els recs, 
els salts, les finques de regadiu, etc., i un minuciós estudi 
topogràfic que havia entregat el gener de 1906, tot rela-
cionat amb un plànol d’extraordinària factura que s’havia 
acabat i exposat públicament dos anys abans. En aquest 
estudi no només s’especifiquen totes les rasants de la 
llera dels recs en punts significatius, sinó també els ca-
bals que cada rec desguassava diàriament (suposem 
que com a mitjana anual i sense comptar pujades extra-
ordinàries de l’estany). Segons aquestes dades, del rec 
Major en sortien 17.000 m3 d’aigua al dia i del conjunt 
dels cinc recs, és a dir, de tot l’estany, uns 50.000, o sigui, 
uns 18 milions de metres cúbics l’any.

 

El «límit» del rec Major.
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El descontrol actual
Potser m’equivoco, però no crec que el cabal d’aigua que 
surt de l’estany –i per tant, el que teòricament hi entra– 
s’hagi seguit comprovant des d’aquella època ja que la 
referència habitual a la qüestió, que és la del nivell, és del 
tot irrellevant degut a la sortida oberta pels recs i pels 
dos sobreeixidors moderns. Un exemple d’això és que, 
en relació amb dècades anteriors, l’estany actualment 
no estaria baix de nivell i en canvi no surt aigua pels recs.

En canvi, aquest control és imprescindible, ja que des de 
1907 –i a banda de la progressiva reducció de la pluvio-
metria, que sembla comprovable– hi ha nous factors de 
cabdal importància que han modificat l’aportació d’aigua 
a l’estany, com la proliferació de pous, majoritàriament 
incontrolats, a les zones de captació per causa de la con-
versió de terres de secà en regadiu (sovint per a blat de 
moro, potser o quasi segur transgènic, i amb el beneplà-

cit o fins i tot l’ajuda financera de l’Administració) o bé, 
finalment, l’extracció per al consum domèstic.

Aquesta extracció, que segons dades aproximades de fa 
uns deu anys era de més de dos milions de m3 l’any, cor-
respon a l’aigua de l’estany que l’Ajuntament de Banyo-
les, com a «administrador» del bé comunal –és a dir, de 
tots els empadronats al municipi–, ven a l’empresa que 
en fa el tractament i distribució i que, com que segur que 
ha augmentat el consum a Banyoles i actualment serveix 
no només al municipi propietari sinó a les poblacions ve-
ïnes, cal imaginar que l’extracció, com a mínim, s’haurà 
doblat o triplicat.

Un estudi anterior a 1990 encarregat per la Generali-
tat i que roman perdut pels seus calaixos ja alertava 
d’aquests problemes; i farien bé, d’una part, el Consorci 
de l’Estany, de prestar més atenció a aquests controls 
(menys mediàtics però segurament més importants que 
la reintroducció d’espècies) i de l’altra, l’Ajuntament de 
Banyoles, d’aconseguir saber amb precisió l’aigua que 
ven, la que es perd pel camí per instal·lacions obsoletes i 
la que va als altres municipis, abans que el fantasma de 
les restriccions o l’encariment del servei sobresalti els 
banyolins.

Revista de Banyoles, núm. 892, febrer de 2008, p. 44-45

La llera seca del rec Major.
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La Vila Olímpica de Banyoles va ser, entre altres coses, 
un intent de crear un barri exemplar des del punt de vista 
arquitectònic, però els darrers blocs que s’hi construeixen, 
en mans de promotors privats, han perdut la qualitat inicial 
i han retornat a la construcció especulativa més vulgar.

A finals de la dècada dels vuitanta i amb la vista posada 
en la celebració de les proves de rem dels Jocs Olímpics 
del 92 a l’estany de Banyoles, l’Administració local s’inte-
ressava no només a aprofitar l’oportunitat que s’obria per 
aconseguir millores urbanístiques per a la ciutat, sinó 
també que tota actuació fos presidida pel millor disseny 
possible.

Una d’aquestes oportunitats era la construcció d’una vila 
olímpica a la manera del que es plantejava a Barcelona, 
és a dir, la construcció d’uns edificis que acollissin els 
participants dels jocs per després ser posats a la venda 
en condicions favorables, pel fet de ser d’iniciativa públi-
ca. El lloc escollit per dur a terme aquell barri va ser el 
de la Draga, perquè a Banyoles, més encara que a Barce-
lona, la proposta no només havia de permetre la remo-
delació d’una àrea urbana marginal, sinó també donar 
solució a un conflicte que venia des que es va aprovar el 
primer Pla General d’Ordenació, l’any 1956.

El conflicte de la Draga
El problema, en resum, se centrava en el fet que en el 
definitiu establiment de sòl urbà en la zona immediata 

17 Jeroni Moner havia tractat aquest tema en un dels seus articles a El Bagant. Vegeu p. 27.

a l’estany entre el passeig Dalmau i la Draga i en aquest 
darrer paratge, l’esmentat pla en qualificava la meitat 
com a edificable i l’altre com a verd públic. Però la qües-
tió no era tant aquest, relativament lògic, repartiment, 
com que la part edificable era majoritàriament d’uns 
pocs empresaris ben relacionats amb el règim. La resta 
estava dividida entre nombrosos petits propietaris d’hor-
tes minúscules, llevat d’un de majoritari, tampoc mancat 
d’influències.17

I la qüestió es va agreujar encara més quan l’any 1965 
els posseïdors de la part edificable hi van projectar un 
desmesurat complex turístic a la manera de Marbella amb 
dues torres de catorze i divuit plantes respectivament. 
Tot i que aquest projecte va fracassar per pressions de 
diversos sectors, encara n’ha quedat una mostra amb 
l’edifici situat al costat del Club Natació, que havia de ser 
el més baix del conjunt.

En qualsevol cas, i com que en aquest sector s’hi man-
tenien tant les hortes com usos industrials diversos, el 
nou planejament urbanístic de 1983, que va dur a terme 
l’urbanista Manuel de Solà-Morales, va reordenar el sec-
tor. No obstant, la zona verda que s’hi mantenia, encara 
més ampliada, era de difícil consecució. L’Ajuntament, 
presidit pel convergent Pere Hernàndez Lizoaín, havia 
d’expropiar la zona amb els recursos provinents de les 
cessions d’altres desenvolupaments urbanístics, cosa 
que no va fer.

Un paisatge devaluat
El mediocre final de la Vila Olímpica
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En aquestes condici-
ons, i gràcies al pacte 
olímpic municipal que 
va propiciar l’entrada 
d’en Joan Solana al go-
vern de la ciutat, la Ge-
neralitat de Catalunya 
va configurar la futura 
Vila Olímpica, amb un 
traçat no del tot reeixit, 
però amb una propos-
ta arquitectònica d’alt 
nivell basada en un cu-
riós concurs restringit 
amb participació dels 
millors arquitectes lo-
cals i de comarques 
veïnes.

I el més important en-
cara és que la Generali-
tat va assumir el paper 
que no havia fet l’Ajun-
tament. Per mitjà de 

la negociació i l’expropiació forçosa quan no hi havia 
acord, va aconseguir tenir a les seves mans pràctica-
ment tota la Draga. Gràcies a això, avui disposem d’un 
magnífic parc públic sense haver hagut de pagar ni el 
terreny ni l’execució.

L’hotel que mai no es va fer
Els edificis que es van bastir a la Vila Olímpica van as-
solir un nivell arquitectònic excel·lent, probablement el 
millor que s’ha construït mai a Banyoles, amb blocs com 
el de Fuses i Viader davant del Club Natació; el d’en Car-
les Ferrater o el d’en Francesc Hereu i Joaquim Español 

a prop del carrer de Sant Mer; o bé el d’en Josep Riera 
amb J. Crous i J. Grabuleda, en una illa més interior. Tots 
ells, entre altres de gran nivell, són testimoni de com la 
promoció pública pot col·laborar a millorar el paisatge 
urbà d’una població i oferir, al mateix temps, obres d’ar-
quitectura de la millor qualitat.

Però la rematada del conjunt plantejat per Solans l’havia 
de configurar un hotel. Per dissenyar-lo es va promoure 
un concurs entre dues figures mundials de l’arquitectura 
del moment: Peter Eisenman i Rem Koolhas. El disseny 
guanyador va ser el d’Eisenman, amb un edifici interes-
santíssim que havia de ser una cosa així com el Guggen-
heim de Bilbao o la torre Agbar de Barcelona.

Allò va ser un fracàs anunciat, perquè l’hotel era econò-
micament inviable. Tot i així, i malgrat les recomanaci-
ons de tota mena d’estudis locals, el projecte va tirar en-
davant. Així, es van llençar més de dos-cents milions de 
les antigues pessetes, entre el concurs i el projecte, per 
acabar deixant buit un solar que, precisament, havia de 
configurar i donar lluïment a la façana nord de Banyoles.

Una política mesquina i contradictòria amb el que s’havia 
aconseguit va degenerar en la venda a promotors privats 
dels solars no edificats en aquell moment –i no només 
el de l’hotel, però sobretot aquest. Per aquest motiu, els 
edificis que s’hi construeixen han retornat a la vulgaritat 
del sistema especulatiu de sempre. Alguna cosa ens deu 
haver quedat, però aquella façana que havia de presidir 
el parc de la Draga s’ha esfumat per sempre.

Revista de Banyoles, núm. 893, març de 2008, p. 44-45
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La construcció de l’escola CEIP La Draga, al costat del 
rec d’en Teixidor, ha propiciat la urbanització definitiva 
de l’antiga finca anomenada de les Rotes, però ha deixat 
en evidència la deixadesa d’alguns dels veïns que limi-
ten amb els recs, entre altres problemes.

La finca de les Rotes, avui trossejada en diferents par-
cel·les, es corresponia a l’espai situat entre els recs 
d’en Teixidor i el de la Figuera d’en Xo (dit també d’en 
Ramis), des de la sortida de l’estany fins al carrer re-
centment batejat com de la Llibertat. En aquesta finca, 
fins ben entrada la segona meitat del segle XX, només 
hi havia el gran casal que ha quedat batejat des de fa 
uns anys amb el malnom de Cal General, a part d’una 
casa ja amb façana al carrer de la Llibertat, l’antiga car-
retera d’Olot.

L’Hotel El Lago, construït a principis de la dècada dels 
seixanta, i les cases entremitgeres bastides als vuitan-
ta, que afronten amb els dos primers recs quan corren 
paral·lelament, van constituir l’inici de l’ocupació de la 
finca. Més tard, l’escola i un bloc d’habitatges han aca-
bat d’atapeir l’antiga finca, coneguda popularment com 
l’horta del senyor Narcís, amb un resultat final no del 
tot satisfactori.

L’entrada pròpiament dita a la finca estava situada a 
uns 120 metres de la carretera, allà on quasi es troben 
els tres primers recs que surten de l’estany. S’hi acce-
dia a través d’un ampli portal, avui reconstruït, traspas-

sat el qual es passava entre unes dependències dels 
serveis i s’encarava el magnífic casal que Narcís d’Ame-
ller i Cabrera s’hi havia fet construir per tal de gaudir 
d’un paratge idíl·lic amb sortida directa a l’estany.

Una mica d’història
Els d’Ameller, una nissaga d’industrials il·lustrats i de 
destacats militars i polítics liberals i republicans, s’ha-
vien establert a Banyoles al segle XVII, quan van com-
prar el mas Peraseca. Aquesta construcció encara és 
la seva casa pairal, per bé que molt renovada al segle 
XIX després de patir destruccions diverses. El senyor 
Narcís (1810-1877) va ser diputat a Corts, escriptor, 
compositor i militar amb el grau de tinent general, des-
tacat protagonista de les guerres liberals de mitjans 
del segle XIX.

La casa (1868?), d’estil neoclàssic, té una planta en for-
ma de creu tal com es manifesta al nivell del pis, mentre 
que a la planta baixa, lleugerament aixecada respecte al 
terreny, quatre cossos terrats acaben de conformar un 
quadrat quasi perfecte. El jardí hort d’aquesta casa s’es-
tenia per la banda de l’estany fins a la mateixa aigua, si 
bé la construcció, l’any 1857, dels ponts sobre els dos 
recs que delimitaven la finca per tal de fer passar el nou 
passeig de plàtans, va obligar a recular la propietat i tan-
car-la amb una alta paret que va ser enderrocada quan 
es va bastir l’Hotel El Lago, esmentat abans.

Un paisatge atapeït
L’horta del senyor Narcís, entre la remodelació 
i la descurança
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Del general s’expliquen certes aventures romàntiques 
en aquesta casa d’estiueig. Fins i tot va demanar per-
mís per construir un pavelló o pesquera, com s’havia 
estilat en altres indrets de l’estany, en el que conside-
rava terreny de la seva propietat, i a fe que, malgrat que 
no s’ha pogut trobar el plànol que va presentar, per les 
explicacions que els seus representants donaven a 
l’Ajuntament per tal de justificar la petició, l’edifici pro-
jectat havia de ser una meravella. En qualsevol cas, si 
bé es va concedir el permís, la pesquera no es va cons-
truir mai segurament degut a la mort del senyor Narcís.

El pas d’un nou vial per darrere de l’hotel, que avui és 
la perllongació del carrer de la Sardana, ja va segre-
gar aquesta part de l’antiga finca i, finalment, després 
d’anys d’abandonament del que en restava, amb la 

casa repartida entre diferents habitatges i el jardí reu-
tilitzat com a horta, el consistori que governava durant 
la darrera legislatura va veure la possibilitat d’ubicar-hi 
l’escola que havia de substituir els pavellons situats a 
la carretera de Figueres.

I així, tot i que segurament hi havia espais més idonis 
–com els terrenys buits de la Vila Olímpica o, fins i tot, el 
mateix lloc on hi havia els barracons provisionals–, es va 
requalificar el solar augmentant l’edificabilitat permesa 
i es va construir la necessària escola tot salvant la casa 
del senyor d’Ameller però afegint-hi un bloc d’habitatges.

Llums i ombres de la nova urbanització
Al marge de les qüestions derivades dels usos que po-
dia tenir la finca amb la històrica casa (alguns hi veien 
el lloc idoni per al Centre d’Interpretació de l’Estany, més 
que no pas on s’ha situat, i altres creuen que l’escola 
té poc pati i cap possibilitat de creixement), l’operació 
urbanística ha aportat aspectes positius. És el cas, per 
exemple, de la mateixa arquitectura de l’escola: elegant, 
ben disposada i sense estridències ni efectes gestuals 
arbitraris, que dissimula en part l’edifici que té al darrere, 
probablement, un dels més horribles de tot Banyoles.

Per altra banda, s’ha de considerar encertada la decisió 
de restaurar i incorporar a l’escola el casal vuicentista 
abans descrit, malgrat que l’acabat uniformement blanc 
que s’ha aplicat a les façanes es desdiu clarament del 
caràcter i l’estil de l’edifici, que requeria un color més pu-
jat de to i un reforç del motllurat en portes, finestres i cor-
nises, defectes que, per sort, sempre es podran corregir.

En canvi, reca la situació de l’edifici d’habitatges, planti-
ficat al bell mig de l’antic camí d’accés a la casa des del 
portal, que talla de manera absurda el sentit que tenia 
l’eix que unia els dos importants elements arquitectònics La casa d’en Narcís d’Ameller amb la nova escola.
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i converteix el nou edifici en una nosa amb pretensions 
quan la seva austera i continguda arquitectura pretén, 
precisament, tot el contrari. La restitució del portal d’en-
trada, on s’ha substituït la paret de tanca per uns contra-
forts moderns, tot i ser una obra atrevida però correcta i 
acceptable des del punt de vista històric, encara fa més 
evident el problema.

En qualsevol cas, s’han adequat dos camins per als via-
nants a la vora dels recs, que ja és una acció interessant i 
reclamada des fa molts anys, si bé el mateix fet deixa en 
evidència la descurança i el barraquisme d’alguns dels 
veïns, les propietats dels quals afronten amb aquests 
recs. Potser és hora que l’Ajuntament no només mantin-
gui en condicions de pas els dos camins que voregen 
cada un dels recs i que sovint són apropiats incorrecta-
ment, sinó que posi mà sobre negligències d’aquesta na-
turalesa, que no només són importants i mereixedores 
d’ajuda les façanes del barri vell.

Revista de Banyoles, núm. 894, abril de 2008, p. 44-45 El barraquisme d’alguns propietaris desmereix el sector.

El pèssim emplaçament de l’edifici d’habitatges a l’antiga finca.
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Amb la vista posada en l’anunci del nou planejament ur-
banístic de Porqueres i les recents propostes de futurs 
espais lúdics i hotelers propers a l’estany, l’entorn del 
Vilar serveix d’exemple per posar en dubte que l’estany 
estigui realment protegit fora d’unes poques i molt deter-
minades àrees.

La fotografia panoràmica de l’estany de Banyoles que il-
lustra el present article, deguda al famós fotògraf Valen-
tí Fargnoli, no és aquí per fer una nostàlgica comparació 
entre un paisatge suposadament idíl·lic i la lamentable 
realitat actual. Aquesta fotografia, malgrat les seves 
deficiències, en realitat és una lliçó inestimable per en-
tendre l’evolució del paisatge lacustre deguda a la inter-
venció humana durant segles. El coneixement d’aquesta 

evolució, és a dir, el de la història d’aquest paisatge és, 
juntament amb el de les seves característiques físiques, 
el que ens ha de permetre encarar amb garanties qual-
sevol actuació que s’hi faci, sigui arquitectònica, urba-
nística o de restauració paisatgística, cosa desgracia-
dament poc freqüent.

Observant, doncs, aquesta imatge, es pot reconèixer 
clarament la superfície d’aigua de l’estany i, a prop seu, la 
de l’estanyol del Vilar i la d’un altre estanyol actualment 
desaparegut, probablement terraplenat, sense la vegeta-
ció incorporada amb la remodelació dels anys cinquanta 
(els desmais). També es pot reparar en una plantació 
d’àlbers entre l’església i el castell de Porqueres (a l’es-
querra de la imatge) i una casa (situada aquesta a la dre-

El procés de destrucció d’un paisatge
El desafortunat entorn de l’estanyol del Vilar com 
a exemple
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ta, sobre la signatura d’en Fargnoli), així com el camí que 
passa justament pel davant de la casa i que és el que en 
època medieval anava cap a Sant Miquel de Campmajor 
i Mieres pel coll del Salt del Matxo.

Una masia medieval i una que no ho és
La casa de la fotografia és (era) la masia de Can Vilar o El 
Vilar –la que va donar nom a l’estanyol i a la font situada 
ara al seu costat. Es tracta d’un edifici medieval, amb un 
gran arc de mig punt a la façana i un finestral gòtic entre 
altres elements que s’hi mantenien des de la seva cons-
trucció, probablement de principis del segle XIV. Avui, 
aquesta casa, de la qual en resten uns pocs elements, 
com l’arc esmentat, està reconvertida en el restaurant 
anomenat Can Pep, al Vilar, i constitueix, precisament, 
el factor inicial del desgavellat complex que avui tenim 
enfront de l’estanyol, fet que es va produir en un moment 
clau del desenvolupament turístic al país. 

Era la dècada dels seixanta, que, a Banyoles, va ser la 
de la confirmació del turisme relacionat amb l’estany i 
en la qual el Club Natació, tal com es diu ara, va posar 
l’estany de Banyoles al mapa gràcies a les competicions 
internacionals que organitzava, d’esquí nàutic i moto-
nàutica especialment. El Club va inaugurar el nou edifici 
amb restaurant l’any 1960, el mateix any que el del Mira-
llac, i poc temps després, cap al 1965, es va construir al 
seu costat l’Hotel El Lago. Però molt abans, l’any 1957, al 
costat de l’estanyol del Vilar, molt a prop de Can Vilar, la 
família Ferrer havia obert un modest local de restauració 
que van batejar amb el nom de La Masia del Lago. Era un 
edifici construït en terreny agrícola, tot aprofitant-se de la 
laxitud dels ajuntaments de l’època, arquitectònicament 
vulgar però que, amb el mèrit de ser pioner, de seguida va 
tenir èxit els caps de setmana.

Pocs anys després es va vendre l’autèntica masia, la de 
Can Vilar. El nou propietari, tot traient partit de les dis-
cussions sobre els projectes d’ordenació de l’estany per 
part del seu Patronat, un bon dia (o no tant), en un temps 
rècord i en previsió de no poder edificar, va enderrocar 
la masia i, sense els preceptius informes del Patronat ni 
del que en aquell moment en tenia la competència de 
l’Administració central, va construir sobre les restes una 
espècie de caixa amb finestres del pitjor gust, que se su-
posava que havia de ser un hotel restaurant.

De l’antic edifici en van quedar l’arc esmentat i els ele-
ments d’una finestra geminada que, per més escarni, du-
rant molts anys van adornar un sortidor situat a l’entrada 
de la finca. Després, sempre amb la connivència de les 
administracions competents, van venir altres edificis i el 
càmping, que avui ja és com un poble ple de casetes, fi-
xes i mòbils, habitades temporalment o permanentment. 
També, amb el temps, La Masia del Lago s’ha anat am-
pliant i s’han construït «xalets», magatzems, una casa 
de colònies i altres instal·lacions, amb la qual cosa s’ha 
arribat a la desordenada i poc brillant, per dir-ho d’alguna 
manera, situació actual. 
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Està realment protegit l’estany? 
Però, com s’ha dit al principi, no és la nostàlgia la 
que anima aquest article sinó la desconfiança en 
l’Administració. En aquest sentit, caldria suposar que 
una vegada assolida la democràcia i legitimades les 
nostres institucions, l’estany i el seu entorn estarien més 
protegits que mai, cosa que està lluny de la realitat. I 
l’estanyol del Vilar pot servir d’exemple, ja que l’any 2002 
la Generalitat hi va aprovar un Pla Especial de Protecció 
–signat pel mateix arquitecte que va enderrocar i 
«reconstruir» la masia de Can Vilar. En aquest document, 
entre altres propostes més que discutibles, no només 
es va reconèixer i legalitzar tot el que s’havia anat fent 
en el sector de forma més o menys irregular, sinó que 
es va permetre un augment de l’edificabilitat d’un 40% 
respecte al que ja era construït, és a dir, 2.700 m2 de més 
en el mateix terreny. 

Això sí, amb l’aval d’un estudi d’impacte ambiental que, 
tot i reconèixer la degradació biològica persistent des 
de l’any 1970, només marcava com a objectius la con-
servació d’àrees d’interès natural –com si en quedessin 
gaires després dels infructuosos intents de terraplenar 

l’estanyol que hi havia en el recinte del càmping, reduït 
avui a la mínima expressió–, la protecció de la fauna (?) 
i la defensa de la vegetació autòctona. 

I com a única «protecció» s’assenyala una franja «d’amor-
timent», és a dir, no edificable, al costat dels vials (només 
faltaria!), però cap intent de correcció, d’obligació de re-
formar edificacions, d’establir fronts vegetals, de reduir, 
en fi, l’edificació mal conformada, obsoleta o no legal. En 
definitiva, no s’hi preveu cap acció d’intervenció paisat-
gística autèntica i, el que és més greu, cap proposta de 
renovació de la magra xarxa de clavegueram. Aquest pla 
de suposada protecció està incorporat, sense tocar-ne 
ni una coma, en el Pla General d’Ordenació Urbana de 
Porqueres, que és a punt de ser aprovat. Sobren els 
comentaris, però potser és hora de reclamar autèntics 
plans de protecció i de tota la conca de recepció d’ai-
gües superficials. Així ho indicaven els límits establerts 
per l’antic Patronat de l’Estany, i no els del PEIN que ha 
fixat la Generalitat. 

Revista de Banyoles, núm. 895, maig de 2008, p. 42-43

Una vista de la zona als anys seixanta, amb les dues «masies».
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Les galeries amb arcs que embelleixen nombroses ma-
sies de la Garrotxa, del Pla de l’Estany i del nucli urbà de 
Banyoles, a més de ser una mostra de coincidències cul-
turals entre ambdues comarques, són un important motiu 
arquitectònic per protegir.

Ara que fa vint anys del reconeixement oficial de la nos-
tra comarca i amb el record de les propostes de noms 
per designar-la, entre els quals els que feien referència 
a la Garrotxa (Baixa Garrotxa, Garrotxes d’Empordà...), 
sembla interessant fer notar l’existència d’un element 
arquitectònic comú a les àrees que entraven en el debat. 
D’alguna manera deixa constància d’una realitat que for-
ma part del vessant cultural que no es va tenir en compte 
en la discussió. 

Es tracta de la presència de les galeries que embelleixen 
moltes masies i cases de poble, quasi sempre situades 
en la millor orientació en el cas de les masies i a la faça-
na del pati en el de les cases urbanes. Aquestes galeries 
–els porxos coberts de dos o tres pisos amb arcades, ge-
neralment afegits a l’edifici– són una moda que sembla 
que apareix a Catalunya a finals del segle XVIII. Al segle 
XIX es desenvolupa també als pobles i ciutats, però és 
en els masos aïllats on aquest cos es mostra d’una for-
ma més espectacular.

Un element d’ostentació
Aquestes galeries van ser considerades per alguns es-
tudiosos de la masia o de l’arquitectura rural en general 
com un element utilitari, funcional (per exemple, el d’un 

espai cobert per a l’assecament de les panotxes de blat 
de moro i altres vegetals), en zones de clima plujós. La 
realitat és que l’afegitó de galeries a les cases de pagès 
o masies de les comarques esmentades té més a veure 
amb qüestions culturals i d’ostentació que amb determi-
nismes físics. Tot i ser utilitzades per a aquestes labors 
pel fet de ser un espai protegit de les inclemències del 
temps, el seu ús, en realitat, ha estat més limitat sobretot 
al lleure i, per tant, poc adequat a la vida quotidiana del 
treball del camp.

És a dir que, així com la sala –que és l’espai vertebrador 
històricament i arquitectònica de l’estructura tipològica 
del mas– és igualment present tant en una gran casa 
pairal com en una masoveria dependent d’ella i en tota 
la geografia del mas, les galeries agregades a l’edifici 
constitueixen un aspecte representatiu que només es 
troba en unes comarques determinades i en masies im-
portants. És a dir, en les cases principals i no pas en les 
masoveries o en masos modestos.

El territori de les galeries
Les galeries afegides a les masies (o en uns pocs casos 
construïdes conjuntament amb l’obra principal), les po-
dem trobar a quasi totes les comarques ja que la moda 
es va estendre per tot Catalunya, sobretot en alguns 
grans casals del Bages, el Ripollès, el Solsonès i la Sel-
va, sense oblidar casos aïllats a la Catalunya Nova. Però 
on potser són més espectaculars és a la plana de Vic i, 
sobretot, a la Garrotxa. A les valls olotines, per exemple, 

Paisatge amb galeries
Un motiu arquitectònic compartit de les Garrotxes
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són ben conegudes les galeries d’algunes masies prope-
res a la capital com el mas Ventós o el Casés, i també les 
dels masos de les valls de Bianya, d’en Bac, Farró o Cas-
tellar. En aquest casos, els edificis compten amb aquest 
notable afegitó en forma de múltiples arcades com, per 
exemple, Can Colldecarrera, el mas del Callís, el Molí d’en 
Solà, Llongarriu, Can Cabrafiga, el Farró o el Serrat, entre 
moltes altres.

Però si al que s’anomena oficialment avui la Garrotxa és 
corrent trobar masies amb galeries, cap al sud-oest la 
freqüència disminueix notablement. Així, al Pla de l’Es-
tany només n’hi ha uns pocs casos, com el mas Gatielles 
a Serinyà o Can Puig a Vilademí; mentre que a Banyo-
les, Can Trull Vell o Can Puig de la Bellacasa en són uns 
bons exemples. I seguint cap al sud, a Can Mariscot de 
Camós, a la Bastida de Borgonyà o a l’antiga rectoria de 
Corts, entre altres de menys representatius o de factura 
més moderna, encara podem veure el que podríem dir-ne 
els darrers i més típics masos amb galeries afegides al 
cos principal de la casa, ja que al pla de Girona són pràc-
ticament inexistents.

Les galeries urbanes
En canvi, a la ciutat de Banyoles, ja avançat el segle 
XIX i a principis de XX, la moda va reeixir fortament 
i no només en cases aïllades com és el cas de Can 
Colom a la carretera de Vilavenut, sinó, sobretot, en 
les situades entre mitgeres, en els eixamples del XVIII 
i XIX. És el cas de Can Carré i Can Güell, ambdues al 
carrer de Sant Martirià; la de Can Garriga-Gimferrer (ara 
equipament municipal) i altres al carrer de Girona, totes 
elles perceptibles des del carrer del Migdia o la plaça 
d’en Perpinyà.

Menys perceptibles, perquè només es poden veure des 
de l’interior dels patis d’illa, però també de gran interès, 
són les de Can Franch, Can Cortada o Can Mascaró, al 
carrer de Sant Antoni; la de Can Torrent, a les Escriva-
nies; o bé la de Can Coromina, a la plaça del Monestir. 
Totes són de finals del segle XIX o principis del XX i per-
tanyen a famílies econòmicament importants, fet que 
evidencia el seu caràcter –en general– d’ostentació, que 
abans hem comentat.

El Serrat, a la vall de Bianya. Masia amb tres arcs a la planta 
baixa i dos pisos de galeria amb set arcades cada una.

Can Puig de la Bellacasa. Façana amb un pis de galeria amb cinc 
arcades vidriades.
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Però potser la més espectacular de totes les galeries 
banyolines era la de Can Boada al carrer de Mossèn 
Baldiri Reixac. Aquesta galeria, que lamentablement 
s’ha enderrocat no fa gaire temps, tenia tres pisos de 
nou arcuacions (amb un primer pis a doble alçada). 
Això ens ha de posar en avís, de cara al futur, pel que 
fa a la protecció i conservació d’aquest patrimoni 
banyolí, tan característic d’uns segles en els quals la 
nostra arquitectura no compta pas amb elements gaire 
destacats i que, com es deia al principi, ens relaciona 
d’alguna manera amb la Garrotxa. 

Revista de Banyoles, núm. 896, juny de 2008, p. 40-41

Galeries del carrer de Sant Antoni a Banyoles. Conjunt de cases urbanes amb un pati interior.

Can Boada, al carrer de Mossèn Baldiri Reixac, recentment 
enderrocada. Foto antiga de Banyoles de casa amb galeria de 
tres pisos de nou arcades cada una.
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Els dissenyadors gràfics banyolins no només han asso-
lit un considerable nivell professional, sinó que la seva 
notorietat sovint poc coneguda a casa ha sobrepassat 
en diverses ocasions els límits locals.

El nostre paisatge quotidià, el que és present en la 
rutina diària, des que ens llevem fins que ens retirem 
a descansar, el configuren multitud d’imatges (d’ele-
ments del paisatge), entre els quals els relacionats 
amb el grafisme són, segurament, els més immediats 
i nombrosos. A casa ens en podem anar a dormir amb 
la portada i tipografia d’un llibre, ens llevem amb la del 
diari i quan sortim al carrer, la senyalització, els anun-
cis, els cartells publicitaris o els rètols són, entre molts 
altres, el nostre constant acompanyament visual.

La importància del grafisme ha portat, amb els anys, 
que el disseny s’hagi convertit en una professió espe-
cialitzada quan, abans, artistes, pintors, arquitectes, 
il·lustradors o els mateixos impressors se n’encarrega-
ven amb millor o pitjor fortuna. De fet, la dècada dels 
seixanta, la del boom del disseny a Barcelona, s’ha de 
considerar una època en la qual el disseny gràfic va 
experimentar una profunda renovació de la mà, enca-
ra, d’artistes i altres professionals no especialitzats i 
va portar a Catalunya una escola que ha perdurat fins 
avui.

El disseny gràfic a Banyoles
A Banyoles, aquest canvi no va pas passar desaperce-
but i van aparèixer diferents accions puntuals degudes 

a artistes locals, entre les quals podem recordar alguns 
cartells per a grups teatrals o bé programes d’activitats 
com els de «Presència 63» o alguns del Club Natació, 
sense oblidar el que van representar en aquesta disci-
plina els treballs d’en Lluís Pau en el Tint-1 i el Tint-2, ja 
als anys setanta, o els dels primers professionals ba-
nyolins, a la dècada següent.

Poca gent sap, per exemple, que tant la imatge gràfica 
com el disseny del sistema de la senyalització exterior 
recomanada per la Generalitat de Catalunya (1983), 
Menció Honorífica en el Premi Internacional de la FARB 

Paisatge i grafisme
La B de Banyoles, protagonista a Barcelona

Els rètols de L. Pau i N. Duran, a la part superior, i les seves 
modificacions.
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Desing d’Stuttgart, és deguda a dos banyolins, en Lluís 
Pau i la Núria Duran, responsables, també, de les por-
tades d’El Bagant (1981-1984). En aquest sentit, és 
lamentable veure com el nostre Ajuntament, igual que 
altres veïns, n’han permès la substitució per productes 
d’empreses que s’apropien del disseny original i el mo-
difiquen impunement amb resultats més que discrets, 
en el millor dels casos.

Un altre destacadíssim treball dissenyat per un banyolí, 
per bé que nascut a 
l’Empordà, és el d’en Mi-
quel Puig amb la imatge 
del GREC de Barcelo-
na 1998, guanyat amb 
concurs i consistent en 
la manipulació d’una 
agulla d’estendre roba 
que adquiria la forma 
d’un faune –l’emblema 
del festival– o bé el de 
la marca de l’any Gaudí 
2002, que converteix la 
g en els dos zeros de 
l’any.

Amb B de Banyoles
Estic convençut que aquests precedents no són aliens 
al fet que actualment comptem a Banyoles amb molts 
i molt bons dissenyadors gràfics. Precisament, la raó 

d’escriure avui sobre aquest tema ve justificada per la 
recent selecció aconseguida per uns professionals ba-
nyolins en els premis LAUS de la Comunicació i el Dis-
seny del 2008 que atorga anualment el FAD, per unes 
imatges publicitàries relacionades amb el Carnestoltes 
de 2007, en les quals el/la protagonista és la "B" de Ba-
nyoles, tema recurrent, sobretot a Barcelona, i amb el 
qual han posat una nota d’originalitat que es desmarca 
de les contínues propostes que venen de la capital.

Aquest motiu ja havia estat tractat a Banyoles amb an-
terioritat amb dues peces d’artistes banyolins com Lluís 
Vilà i Xicu Cabanyes, el primer amb una postal genial en 
la qual el «negre», unes carpes i en Lero en una barca 
configuraven la inicial de la ciutat (1992). I l’altre, amb 
una peça situada al parc de la Draga, que forma part d’un 
conjunt més ampli (1991). Possiblement, m’oblido d’al-
guna altra creació, però aquests dos exemples són sufi-
cients per donar compte de l’interès existent per utilitzar 
la inicial o les consonants del nom de la ciutat per tal de 
crear una marca que identifiqui la ciutat.

 

Les B d’en Ll. Vilà i d'en X. Cabanyes.
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Una troballa per tenir en compte
En aquest sentit, la proposta de Miquel Amela i Oriol 
Piferrer, que són els autors del comentat disseny sobre 
el Carnestoltes 2007, és molt brillant. Sobretot si tenim 
en compte que no és tasca fàcil competir amb la B de 
Barcelona, que no només ha sabut fer ús del nom sinó 
també de les síl·labes (recordem el Bar-Cel-Ona, per 
exemple). De manera que la troballa de girar la lletra i 
situar-la horitzontalment (com el cas de la comentada 
g d’en M. Puig) els permet un divertit joc amb els afe-
gitons que hi han fet en el cas del cartell (uns bigotis 
o unes ulleres, entre d’altres) i postals publicitàries del 
Carnestoltes banyolí. 

Els que treballen en la promoció de Banyoles, dels bar-
ris, de l’estany o del comerç, haurien d’aprofitar més 
aquests valors emergents (i consolidats), tant pel que 
fa al disseny de la senyalització que ens col·loquen cer-
tes empreses –amb errors d’informació i pèssima situ-
ació–, com pel que fa al merchandising, amb dissenys i 
productes creats, en la major part dels casos, per bons 
dibuixants o il·lustradors, però no pas per bons disse-
nyadors gràfics. 

Revista de Banyoles, núm. 897, juliol de 2008, p. 40-41
La nova B de Banyoles de M. Amela i O. Piferrer.
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El paisatge urbà banyolí, fora de part de la Vila Olímpica, 
la plaça Major i algun racó del barri vell, no es pot dir, pre-
cisament, que sigui gaire atractiu. Però hi ha qüestions, 
com el cas de les antiestètiques mitgeres, que amb volun-
tat i imaginació es podrien millorar. 

Quan es travessa Banyoles pel que durant més de cent 
cinquanta anys va ser la carretera de Girona a Olot, no es 
pot pas dir que la imatge que ofereix la ciutat sigui gaire 
atractiva, sinó més aviat el contrari: mediocritat arquitec-
tònica llevat de l’àrea de la Vila Olímpica, alçades despro-
porcionades dels edificis, congestió circulatòria, voreres 
estretes, arbrat escàs o inexistent i pocs espais oberts.

I una de les coses que més ajuden a la sensació de des-
gavell d’aquest important vial són les desagradables pa-
rets mitgeres, que han resultat de les diferents alçades 
en què s’ha permès edificar, és a dir, aquelles que ja no 
quedaran tapades per futurs edificis veïns, ja que les or-
denances actuals, per sort, ja no ho permeten. O sigui 
que, si ningú no hi posa remei, han de constituir la imatge 
definitiva del carrer.

L’herència de l’especulació
La causa principal d’aquesta deplorable estampa és el 
resultat de la nefasta i absurda política d’especulació 
urbanística que va tenir lloc a finals de la dècada dels 
seixanta, quan va haver-hi també una bombolla del tot-
xo com la que hem patit recentment. I es pot qualificar 

ben bé d’absurda perquè, damunt, els polítics locals 
que ho van propiciar ni tan sols es van enriquir, sinó 
que enlluernats per promotors i arquitectes corruptes  
–els únics beneficiats–, es van creure que el creixement 
de les edificacions en alçada era sinònim de progrés i 
ciutat moderna.

En aquella època, i emparant-se en una controvertida 
reforma de les ordenances municipals vigents –refor-
ma que finalment els tribunals van declarar il·legal del 
tot–, es van construir una sèrie d’edificis amb unes al-
çades que ni l’Eixample barceloní se les podia perme-
tre, tot i comptar amb carrers que doblaven l’amplada 
del nostre vial.

El barri vell tampoc no va quedar exempt d’aquest crei-
xement en alçada, d’aquesta especulació i, per tant, 
d’aquestes mitgeres, en aquest cas, no tant per aquella 
reforma de les ordenances, sinó per una interpretació 
abusiva que en van fer els tècnics municipals. Així van 
aparèixer edificis també de més de cinc plantes en llocs 
com a l’encreuament dels carrers de la Muralla i el recent 
obert de la Pia Almoina.

La recuperada democràcia va posar fi a aquest urbanisme 
salvatge i el nou Pla General d’Ordenació va limitar a dues 
o tres plantes de pis la nova edificació, conscients, els 
urbanistes i els nous regidors, que continuar per aquell 
camí amb la finalitat d’igualar alçades no era sostenible 
des de cap punt de vista. I de fet tenien raó, però les 

Xacres del paisatge urbà
Les parets mitgeres de certs edificis, una imatge 
deplorable de la ciutat
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desmesurades construccions existents es van quedar, 
tot i que algunes tenien sentència d’enderroc i, com 
s’ha dit, si no s’hi dona alguna solució, les haurem de 
suportar tota la vida.

El paper dels urbanistes
L’urbanisme no hauria de ser només la ciència o la tècni-
ca de planificar i ordenar racionalment el territori i la ciu-
tat (això fa anys que no passa a Banyoles), sinó també 
una fórmula i una ocasió per remodelar algunes de les 
desgràcies heretades, tot millorant –com a mínim– el 
paisatge urbà que hem de gaudir o suportar diàriament. 
En aquest sentit, crec que hi ha maneres de resoldre el 
problema amb petits plans especials que ofereixin més 

alçada als edificis veïns d’un d’aquests monstres, per tal 
de tapar bona part de les seves mitgeres i alliberar, a can-
vi, terreny com a espai públic. 

Per imaginar-ne un exemple, és el que es podia haver fet 
amb el nou edifici de Can Pujals, a la plaça del Doctor 
Rovira. Aquest, amb alguna planta de més, escalonada o 
no, i retirant-se tot deixant més espai públic, podia haver 
dissimulat la mitgera de l’excessiu edifici del passeig de 
la Indústria que té adossat. Aquí, com a altres llocs, ja 
s’ha perdut l’oportunitat. Però hi ha altres casos en què 
encara és possible recompondre volumètricament l’en-
torn d’un edifici que, legalment o il·legalment (no és ara 
aquesta la qüestió), sobrepassa en excés les alçades 
dels edificis veïns i ens ensenya les «vergonyes» de les 
seves parets mitgeres.

Un problema de voluntat política
Un cas d’aquests que en podríem dir de calaix és el del 
bloc de pisos situat davant de les escoles i la farmàcia 
Balló, al costat del bar Strall de la cantonada dels car-
rers del Canat i de la Llibertat, que deixa a la vista dues 
escandaloses mitgeres. La condició obsoleta i de bai-
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xa densitat dels edificis que l’envolten, juntament amb 
el pas del rec Major –que caldria destapar–, i la nova 
zona verda que s’ha obert en el que era Can Castañer 
ofereixen una raó immillorable per intentar una operació 
d’aquest tipus.

I quan això ja no és possible sempre es pot intentar, amb 
imaginació (i ganes), la solució dels trompe-l’oeil o altres 
tipus de pintures com ja s’ha dut a terme en altres loca-
litats, que facin d’aquestes parets un motiu agradable, 
almenys a la vista. A Banyoles mateix, abans que no fos 
enderrocada, la paret de l’horta de les monges carmeli-
tes que va donar lloc a la plaça actual va estar coberta 
per un divertit mural d’en Lluís Vilà. I a Brussel·les, per 
exemple, de les parets mitgeres del centre històric en fan 
causa turística amb tot un recorregut relacionat amb el 
món d’en Tintín i altres personatges del còmic. 

Revista de Banyoles, núm. 898, agost de 2008, p. 24-25
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Entre els molts elements que embruten les façanes dels 
edificis de Banyoles, sobretot en el centre històric, en des-
taquen alguns rètols comercials especialment agressius, 
amb una total indiferència per part de l’Administració.

És un fet indiscutible que el petit comerç, és a dir, aquell 
que té lloc i es desenvolupa en barris i àrees centrals dels 
nuclis urbans i, molt especialment, el que ha tingut l’en-
cert de mantenir i poder mostrar una estructura antiga 
amb edificis històrics o almenys un ambient poc trans-
format o gens destruït, constitueix un important atractiu 
per a vianants locals i forans; i encara que sigui un tòpic 
i un reclam publicitari, allò que diu que el comerç dona 
vida a la ciutat en realitat és ben cert.

A Banyoles, on s’ha tardat més que enlloc a tenir àrees 
sense circulació habitual de vehicles, aquest comerç, 
que hauria de ser un dels atractius principals del centre 
urbà, té també la responsabilitat d’aconseguir que l’es-
pai on es desenvolupa –encara que sigui modest i, llevat 
d’algun indret excepcional com el de la plaça Major, man-
cat d’edificis espectaculars–, resulti amable i arquitectò-
nicament agradable.

Una publicitat negativa
En canvi, alguns comerciants creuen que el més impor-
tant és el seu aparador, encara que comporti la destruc-
ció de l’edifici on està situat –i amb aquesta, la del seu 
entorn. Els mateixos que creuen que amb una exposició 

maximalista ja s’aconsegueix l’atracció del visitant o 
comprador potencial, cosa que pot ser certa si es consi-
dera només des d’un punt de vista individual o puntual, 
però que ja no ho és tant si s’entén d’una forma col·lecti-
va, és a dir, com a àrea o espai d’interès per al consumi-
dor. I a la llarga hi sortirà perdent, perquè haurà col·labo-
rat a matar l’ambient que busca el vianant, el futur client.

L’Administració local ha aconseguit controlar (relativa-
ment) la sistemàtica destrucció del patrimoni arquitectò-
nic –deguda sobretot a aquella falsa idea segons la qual 
el propietari és amo i senyor del seu predi sense tenir en 
compte que sempre es deu a la col·lectivitat. I una de 
les coses que més distorsiona els edificis i en general el 
paisatge urbà, especialment al barri vell, són els rètols 
publicitaris d’alguns comerços i de manera molt especial 
els situats fora del pla de la façana, els vulgarment ano-
menats de banderola. 

És cert que, a Banyoles, aquest no és l’únic element 
agressiu afegit a les cases ja que, en aquest sentit, les 
companyies de serveis públics se n’enduen la palma, 
amb les seves línies aèries i caixes encastades de tota 
mena, sense cap consideració ni sensibilitat. I també és 
cert que els rètols no són elements fixos o definitius, és 
a dir, que són susceptibles de ser retirats un dia o altre, 
però, en qualsevol, cas moltes vegades constitueixen una 
lamentable ocupació visual de la via pública, sense cap 
dret a abusar-ne com succeeix amb massa freqüència.

Publicitat comercial i paisatge urbà
Els rètols agressius al barri vell, un problema 
pendent de control
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Rètols agressius i excepcions
La mateixa plaça Major no va eliminar els rètols 
situats a l’exterior de les voltes fins ben entrada l’etapa 
democràtica, i el consistori presidit per en Salvador 
Juncà va haver de posar-se ferm per poder fer retirar 
un enorme rètol que pretenia instal·lar una sucursal 
bancària en el balcó de l’antic Hotel Mundial. Però de fet, 
la Plaça no s’ha alliberat del tot d’aquestes noses, ja que 
no només encara queda algun rètol fora de lloc sota les 
voltes, sinó que el mateix Ajuntament n’ha col·locat un 
de forma ben absurda a la cantonada de Can Bòlica. A 

més, tots ells sense el preceptiu permís de la Comissió 
de Patrimoni de la Generalitat, ja que la Plaça gaudeix 
(teòricament) d’una especial protecció.

L’abús de rètols al carrer Major.

Les voltes de la plaça Major no s’han alliberat dels rètols.

L’Ajuntament també col·labora en les agressions?
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S’ha de dir, però, que no es pot generalitzar i que cada 
vegada més el bon gust presideix l’activitat comercial. 
Així es pot constatar en moltes renovacions posades 
en mans de bons professionals locals, en contra dels 
típics rètols lluminosos d’empreses productores de 
dissenys absolutament vulgars. O bé casos que val la 
pena destacar, com el de la sabateria Freixa, que des-
prés d’encomanar el disseny del seu rètol l’any 1966 
a l’artista Josep Ponsatí i de substituir-lo –sense des-
truir-lo– per un d’aquests rètols d’empresa quan això 
podia semblar més «comercial», ha tingut l’encert de 
recuperar-lo i oferir una veritable obra d’art que col·la-
bora a fer més atractiu l’ambient urbà sense les estri-
dències dels grans rètols lluminosos.

Descontrol municipal
El que no es comprèn de tota aquesta qüestió és que 
–encara que pugui semblar incomprensible i si no vaig 
molt equivocat– no hi ha cap ordenança municipal que 
reguli aquesta mena de rètols que s’instal·len sense 
cap sol·licitud ni permís, de manera que si un comer-
ciant volgués ocupar, per exemple, mig carrer amb la 
seva banderola, amb la llei a la mà ningú no li ho podria 
impedir. I si el comerç del davant fes el mateix es podria 
aconseguir tapar tot el carrer, com succeeix en carrers 
de força més amplada d’alguns municipis sud-ameri-
cans, segons algunes fotografies observades.

El descontrol municipal en aquesta qüestió no és no-
més el de la manca d’ordenances (i de veritat que d’or-
denances n’hi ha de tota mena), sinó que tampoc no hi 
ha taxes per a aquesta ocupació visual de l’espai pú-
blic destinada a un benefici privat, a diferència de l’im-
post que es paga, per exemple, per poder circular amb 
vehicles, entre altres. Esperem que el Pla Especial del 
barri vell, que tard o d’hora s’haurà d’aprovar, posi fi a 
l’abús que representa aquest tipus de contaminació no 
tan molesta com la de les olors o la dels sorolls, però 
que no només ajudaria a la convivència sinó sobretot 
al benefici del mateix comerç.

Revista de Banyoles, núm. 899, setembre de 2008, p. 
24-25

Rètols a la plaça Major als anys vuitanta.
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La serenitat que ens ofereix el temps transcorregut des 
del traspàs de l’arquitecte banyolí ens permet valorar, de 
forma forçosament reduïda, algunes de les seves aporta-
cions a la cultura de la nostra ciutat.

La impressionant manifestació de dol i d’amistat que va 
tenir lloc al parc de la Draga el dia 10 de setembre d’en-
guany, amb més d’un miler de persones assistint a l’acte 
de comiat d’un arquitecte mort amb només cinquan-
ta-vuit anys, ja hauria de fer pensar a més d’un quins po-
dien ser els mèrits o virtuts de l’homenatjat que pogues-
sin explicar una concentració humana de tal magnitud 
en una petita ciutat com Banyoles.

Arquitectes, sobretot, però també molts amics, polítics 
i gent diversa del món de la cultura es van ajuntar en 
aquest parc en el darrer adeu a una persona que no te-
nia el tipus de càrrecs de la rellevància que cal suposar 
a algú que obté una honra tan multitudinària: ben mirat, 
l’únic que tenia en Josep Riera era el de presidir un col-
lectiu de col·legues de professió d’una demarcació ter-
ritorial. Ningú no era, doncs, a la Draga per compromís. 
L’estima que s’havia guanyat era ben evident.

Ciutadà exemplar
Aquell mateix dia, l’exalcalde de Banyoles Joan Solana, 
bon amic d’en Josep i amb el mestratge que el caracterit-
za, va escriure unes sentides i difícilment superables no-
tes en les quals donava testimoni de la figura del ciutadà 
exemplar –segurament aquest és el títol que millor li es-
cau– que era en Josep Riera. Llegint-les, qui no l’hagués 
conegut prou pot explicar-se la nombrosa assistència 
que es va aplegar a la vora de l’estany per estar al seu 
costat i al de la seva família.

En aquest article, Joan Solana, per tal de poder glossar la 
seva polièdrica personalitat, va esmentar alguns dels as-
pectes que probablement han tingut més incidència a la 
ciutat que tant va estimar: el redreçament urbanístic, la 
requalificació de la cultura i la participació democràtica 
de la política. Tres qüestions essencials per aconseguir 

Una absència en el paisatge cultural
La mort de l’arquitecte Josep Riera i Micaló deixa un 
buit immens a Banyoles

L’arquitecte Josep Riera i Micaló.
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el somni d’una millor qualitat de vida per als banyolins i a 
les quals es va entregar des de molt jove amb la genero-
sitat que el caracteritzava.

Efectivament, en Josep Riera, des del mateix moment de 
la recuperació de la democràcia, va participar activament 
en el futur urbanístic de la ciutat i va culminar la seva 
acció en les pragmàtiques intervencions que van ser 
possibles gràcies a l’oportunitat que va viure la ciutat 
en els JJOO del 92; va mostrar el seu esperit impulsor 
en activitats com les que va dur a terme amb el grup 
del Tint, accions que van deixar una petjada inoblidable 
a la ciutat; i va fer realitat el somni de construir un 
grup polític progressista i unificador per tal de poder 
intervenir directament en les decisions i responsabilitats 
del govern de la ciutat i de la comarca sense passar 
per la militància tradicional submisa i d’obediència als 
partits dominants.

Perseverància i rigorositat
Però són tantes les coses que en Josep Riera va fer abans 
que la malaltia se l’emportés definitivament, que serà a 
partir d’ara que la seva absència se’ns farà present de 
forma continuada, fet que servirà, però, perquè no sigui 
fàcil oblidar la seva figura. Una d’aquestes absències 
la trobarem d’aquí uns pocs dies quan es presenti un 
llibre escrit per l’historiador Joaquim M. Puigvert sobre 
l’arquitecte Josep Danés, la figura del qual s’havia 
mantingut d’actualitat gràcies a la seva constància. 

La qüestió té relació amb un estudi que vàrem endegar 
junts ara fa trenta-cinc anys en el si del Centre d’Estu-
dis Comarcals, sobre l’arquitectura de la masia catala-
na, com a continuació del que l’arquitecte olotí Josep 
Danés i Torra havia dirigit per a la Fundació Patxot i que 
havia quedat interromput per causa de la Guerra Civil. 

En Josep, que llavors era estudiant d’arquitectura, va 
aplegar i animar un nombrós grup d’estudiants com ell 
perquè col·laboressin en el treball (naturalment gratia et 
amore) i a principis dels anys vuitanta, quan ja exercia 
com a arquitecte, va promoure la publicació de les con-
clusions, encara vigents avui, en una important revista 
d’arquitectura.

Lluny d’abandonar el tema i fruit de les investigacions 
complementàries que havia anat fent, anys més tard 
reclamava l’atenció sobre l’arquitecte olotí escrivint-ne 
una interessantíssima monografia, treball aquest que en 
el fons és responsable del llibre que ara es presentarà 
amb la seva absència. Aquest era en Josep: perseveran-
ça i generositat.

Entrega, professionalitat, generositat
Però si durant molts anys aquest fet es farà notar en in-
numerables ocasions, la presència física de l’obra cons-
truïda –quasi sempre amb els seus companys Crous i 
Grabuleda, que de ben segur que també el trobaran a 
faltar–, ens en mantindrà viu el record. En aquest sen-
tit, quan a Banyoles passegem pel remodelat estany de 
l’any 92 o per la seva illa de la Vila Olímpica serem testi-
monis del rigor i la humilitat, lluny de tot excés, amb què 
havia exercit la professió que tant estimava.

I quan els pares portin els seus fills a l’escola de Can 
Puig s’adonaran de l’especial estimació que va posar a 
dissenyar-la, igual que en el del modest però impecable 
local de culte de Melianta –projecte, per cert, regalat a 
la parròquia i en el qual vaig tenir l’honor de col·laborar–, 
abans de les reformes que l’han desfigurat. En Josep 
Riera i Micaló ens ha deixat, massa aviat, després de fer 
molt per aquesta ciutat. Ara li toca a la ciutat respondre 
adequadament perquè no s’oblidi la seva entrega.



127

Revista de Banyoles, núm. 900, octubre de 2008, p. 24-25

Un detall de l’escola de Can Puig.

El local de culte de Melianta.
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La forçosa coexistència entre la indústria i l’habitatge, 
obligada pel reduït terme municipal de Banyoles, no no-
més ha causat problemes de sorolls i/o males olors sinó 
també un nou tipus de contaminació: l’ambiental o visual. 

No és cap novetat afirmar que Banyoles és i ha estat 
sempre una ciutat eminentment industrial. Si bé durant 
segles l’aprofitament de l’energia hidràulica provinent del 
desguàs de l’estany a través dels recs n’ha estat, amb 
tota seguretat, la causa principal, quan aquesta energia 
ha quedat obsoleta i ha estat substituïda per altres, la 
seva capacitat productiva no ha minvat en absolut. 

Lamentablement no s’ha pogut aconseguir una política 
industrial i urbanística unitària comarcal, com hauria 
estat desitjable, cosa que ha derivat en una absurda 
dispersió de l’activitat en polígons edificats sense to 
ni so per cada municipi, sovint amb una inevitable des-
trucció del paisatge agrícola. Però això són figues d’un 
altre paner i d’un altre article.

Arquitectura per a la indústria
La realitat és que, al marge dels factors que hi han 
conduït i de què no sembla possible la marxa enrere, a 
Banyoles barris sencers d’habitatges han de compartir 
l’espai amb la indústria –tant si és productiva com si és 
d’emmagatzematge. A vegades, front a front en el ma-
teix carrer i, més sovint, amb una proximitat tal que els 
edificis industrials passen a formar part del seu entorn 
visual, això a part de sorolls i pudors en alguns casos.

En èpoques reculades aquest fet també es donava i no 
hem pas de pensar que les indústries més tradicionals 
de Banyoles, com les relacionades amb el tèxtil o les 
pells, no comportaven molèsties en forma d’olors i so-
rolls als veïns. Era el cas dels de la placeta de Sant Pere 
i del carrer de Girona, amb els establiments que s’havi-
en situat al llarg del rec Major (en els trams en els quals 
se l’anomenava, precisament, com a rec dels Tints o rec 
dels Molins), o els de la riera Vella, a prop del monestir.

La desaparició d’un patrimoni
Però en quasi tots els casos hi havia un especial inte-
rès que l’edifici que contenia la indústria tingués unes 
característiques no només adequades a l’activitat 
corresponent, sinó que eren pensades i dissenyades 
de manera que oferissin un aspecte extern amb unes 
mínimes normes de composició, harmonia i orna-
mentació d’acord amb l’època, ordre que seguien els 
mestres d’obres responsables de la construcció. Bona 
part d’aquestes indústries han estat enderrocades en 
els darrers anys, precisament per ser substituïdes per 
grups d’habitatges o bé pel seu estat d’abandonament, 
com va ser el cas de l’edifici dels Cartrons Masó al barri 
de la Farga, sobre el rec Major, cosa que ha comportat 
la desaparició d’un patrimoni molt interessant sovint 
menystingut per uns i altres.

Així i tot, sortosament conservem edificis prou interes-
sants com el del Tint dels Paraires, del segle XV; el de 

Indústria i paisatge urbà
Trist panorama de l’arquitectura industrial 
a Banyoles
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la Farga d’Aram, del XVII, amb els seus aditaments per 
a la moderna adequació a la producció de paper; o bé 
alguns dels segles XVIII i XIX, com el que ara està de-
dicat a alberg municipal al carrer del Migdia o el que 
l’any 1916 es va reconvertir en escola per als germans 
gabrielistes (els «Hermanos») al carrer de Sant Pere, 
entre altres d’aquest segle XIX potser menys interes-
sants des del punt de vista arquitectònic. També se 
n’han conservat alguns de factura més moderna, bas-
tits als anys quaranta al carrer de Girona o a l’avingu-
da dels Països Catalans, quan encara s’ocupaven de la 
construcció mestres d’obres o arquitectes preocupats, 
juntament amb l’empresari, per donar una bona imatge 
de l’empresa; però aquests no tardaran a desaparèixer. 

La situació actual 
Lamentablement en el darrer terç del segle anterior i 
sobretot en els darrers deu anys, l’edificació industrial 
a Banyoles i la que ha crescut a tota la comarca han 
resultat una veritable calamitat des del punt de vista 
arquitectònic. Si bé la de la ciutat, per la seva relació de 
veïnatge amb l’àrea residencial comentada abans, re-
sulta molt més desagradable. D’aquesta manera, hem 
vist créixer edificacions desmesurades com les sitges 
de Nutrex però, sobretot, les naus de la ronda Monestir, 
que ara escampen la seva lletjor i la seva vulgaritat, com 
una veritable plaga, a l’entorn del passeig de la Farga.Un carrer amb l’actual arquitectura industrial.

Naus dels anys quaranta i cinquanta.
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Segurament és demanar massa als empresaris i als 
tècnics que actualment es responsabilitzen de bastir 
edificacions industrials que tinguin un mínim nivell de 
bon gust i una preocupació per deixar una correcta obra 
d’arquitectura com va ser el cas, als anys seixanta, de 
l’edifici de l’arquitecte Francesc Figueras a la carretera 
de Vilavenut per a l’empresa Félez,18 o el més recent dels 
arquitectes tècnics Bassols, Bramon i Sitjà, de BSB Asso-
ciats, per a l’escorxador d’en Pere Roca, situat al passeig 
de la Farga. Però això, per desgràcia, són les excepcions. 

18 Hem corregit un error de Jeroni Moner, rectificat per ell mateix en el número de la Revista de Banyoles corresponent al mes d’agost, 
en què atribuïa aquest edifici a Jordi Masgrau.

És realment deplorable, en primer lloc, el plantejament 
urbanístic amb un abusiu aprofitament del terreny que 
permet l’alineació de les naus industrials una al costat 
de l’altra sense cap separació entre elles, la qual cosa 
ha donat no només la imatge comentada a la ronda 
Monestir o a prop del passeig de la Farga, sinó que ha 
permès veritables atemptats com l’agressió al mas Fa-
mada (ara Mas de Nit), en aquest mateix passeig. I no 
serveix d’excusa als tècnics el fet que es tracti de cons-
truccions prefabricades, ja que amb aquest sistema es 
poden dur a terme edificis dignes i atractius que no 
ofenen la vista. El problema és la incompetència d’uns 
i l’avarícia dels altres.

Revista de Banyoles, núm. 901, novembre de 2008, p. 
24-25

La fàbrica Félez i l’escorxador Roca, dues excepcions.
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Una recent exposició celebrada a Lleida, al museu Jaume 
Morera dedicat a l’art contemporani, ha deixat palès no 
només el valor de la seva obra, sinó també la important 
relació de les seves escultures amb els paisatges en els 
quals es van desenvolupar.

A finals dels anys seixanta Josep Ponsatí ja era conegut 
a Banyoles per petites intervencions en el camp del gra-
fisme o de l’escenografia locals i per alguns projectes de 
monuments no materialitzats, que sempre tenien com a 
lloc comú la proximitat de l’aigua d’algun dels paratges 
de l’estany banyolí. Casualment, la seva primera realitza-
ció escultòrica també va ser a prop de l’aigua, però en un 
ambient menys poètic, ja que es tractava d’una interpre-
tació volumètrica de l’escut del Club Natació Banyoles i 
era a l’interior de l’acabada d’inaugurar piscina coberta, 
l’any 1968, si no vaig errat.

Aquesta peça, d’alumini anoditzat blanc i negre amb 
miralls d’acer inoxidable, que actualment està desplaçada 
a l’exterior del complex esportiu remodelat amb motiu 
dels JJOO del 92 pels arquitectes Duran i Portella, està 
lamentablement mutilada i manipulada, no crec que amb 
el vistiplau de l’artista. Hi falta el nedador, que estava 
simplificat a base d’uns passamans creuats, el marc 
mirall que l’emmarcava ha perdut la reflexió i el fons –
net en l’original– s’ha substituït per una reproducció de 
colors de l’antic escut: una potineria. 

Les escultures inflables
Però el veritable èxit d’en Ponsatí l’assoliria, l’any 1971, 
amb les seves escultures inflables, la primera de les 
quals es va aixecar a Granollers i la segona, el mateix 
any, a la cala Sant Miquel d’Eivissa. Després d’aquestes 
espectaculars peces i de diferents treballs i exposicions, 
en va realitzar d’altres entre els anys 1972 i 1982 a 
diferents llocs i paisatges, urbans en alguna ocasió, com 
van ser els casos de Barcelona. Allà va instal·lar diferents 
inflables a la plaça de les Cascades de Montjuïc (1977), 
al pati de la galeria Maeght del carrer Montcada (1979) 
o a la plaça de Catalunya amb motiu de l’exposició 
«Catalunya Endavant» (1982).

Els gegantescos inflables d’en Ponsatí, amb alçades que 
anaven des dels 40 metres el de Granollers fins als 160 
del que va aixecar al cap de Creus, eren unes estructures 

Els paisatges d’en Josep Ponsatí
Actualitat de l’obra de l’artista banyolí, autor dels 
famosos inflables

L’escut original del Club Natació Banyoles (1968) i el seu estat actual.
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constituïdes amb caràcter efímer, és a dir, que no tenien 
la finalitat de perdurar en el temps com és habitual en el 
món de l’escultura o de l’arquitectura. I malgrat tenir vo-
lumetria pròpia no es podien considerar objectes en ells 
mateixos, sinó el que en podríem dir una espècie d’ele-
ments vius que passaven a formar part del paisatge en 
el qual es desenvolupaven durant un temps limitat. L’ele-
vada tecnologia necessària per a construir-los així com 
els alts costos que requeria materialitzar-los expliquen el 
reduït nombre de peces que va poder produir, tot i que no 
és menyspreable el resultat.Els inflables d’Eivissa (1971) i Montjuïc (1977).

La peça aixecada al cap de Creus (1972).
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Art i paisatge
Aquest tipus d’activitat plàstica és de difícil catalogació 
dins un moviment artístic establert, si bé, en cas d’ha-
ver-ho de fer, no dubtaria a relacionar-la amb el món 
dels artistes que han treballat –i ho segueixen fent– 
amb el paisatge entès bé com a objecte manipulat tot 
transformant-lo o bé integrant-hi la seva obra, és a dir, 
el que els crítics d’art han convingut a dir-ne land art; 
sense que, però, l’obra d’en Ponsatí s’hi pugui encaixar 
del tot, com tampoc va ser del tot adient incloure-la en 
un apartat individual dins la Mostra d’Art Concepte del 
Tint-1, l’any 1973.

En alguns aspectes els inflables d’en Ponsatí recorden 
alguna de les performances que en aquella mateixa 
època creava l’artista búlgar instal·lat a París Christo 
(Khristo Javachef, 1935), conegut sobretot per l’art 
d’embolicar físicament amb lones i cordes edificis i 
monuments emblemàtics, entre altres accions més 
properes conceptualment a les del nostre artista. Però, 
tot i que també es tractava d’obres efímeres, les d’en 
Ponsatí eren peces vives, en moviment, que calia per-
cebre des del moment de la seva preparació i posterior 
desplegament, amb connivència amb el paisatge es-
collit, fins a la darrera fase de la seva destrucció amb 
l’enlairament i desaparició de la peça –o de parts d’ella. 
Tot això requeria, a més a més, un important nombre de 
participants en l’operació. 

Bona fotografia i pèssima filmografia
El problema de l’obra d’en Ponsatí és que, en tant que 
efímera, l’única documentació de qualitat que en queda 
és la fotogràfica ja que la de les imatges filmades que 
s’han conservat és tan ínfima que no fa honor a la realitat 
oferta al seu dia. I, lamentablement, aquest material és 

el que es conserva en el Museu d’Art Contemporani de 
Barcelona (MACBA) i el que s’ha exposat a Lleida, tot i 
que en el rètol anunciador hi figurava la imatge d’un dels 
seus inflables, la qual cosa avançava d’alguna manera, 
la importància de la seva presència en una mostra de-
dicada a l’art d’avantguarda a Catalunya de finals de la 
dècada dels seixanta i principis dels setanta.

I el que també és una llàstima és que, ni en films ni en 
fotografies, l’estany no figuri entre els paisatges en els 
quals Ponsatí va poder elevar els seus inflables. Tot i 
que a principis de l’any 1971, quan es plantejaven pos-
sibles activitats culturals paral·leles als Campionats 
del Món d’Esquí Nàutic que s’havien de celebrar a Ba-
nyoles, aquesta era una de les proposades però, com en 
altres ocasions, la despesa econòmica superava qual-
sevol possibilitat. Per això convé defensar la integritat 
de l’única escultura pública que té a Banyoles i, potser 
també, reclamar una petita placa explicativa tot aprofi-
tant l’avinentesa que el darrer setembre es van complir 
quaranta anys de la creació d’aquella interessant i pri-
merenca peça.

Revista de Banyoles, núm. 902, desembre de 2008, p. 
26-27
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Sense ser una tipologia exclusiva de les cases de Banyo-
les, aquesta típica forma d’obertura d’algunes golfes (el 
badiu o els badius) ha contribuït a donar personalitat a la 
plaça Major i en general a tot el nucli antic.

Els diccionaris no aclareixen gaire el significat d’aquesta 
paraula, però el més usual i el que més s’acosta al que 
en aquest article es pretén comentar és aquell que es 
refereix a una «galeria o eixida d’una casa, sense cobrir 
o formant una porxada», definició que es pot assimilar 
a les golfes obertes de les cases de molts pobles i, de 
retruc, podem acabar aplicant a l’obertura o obertures 
d’aquestes golfes. 

El més correcte seria, doncs, en realitat, referir-nos al 
badiu –en singular– d’una casa per indicar l’espai obert 
de la seva golfa (generalment golfes, en plural). Però 
això s’hauria de dir d’aquesta manera quan aquestes 
golfes eren obertes de bat a bat a la façana, fet habitual 

en les cases que comptaven amb 
aquest espai sota teulat en època 
medieval (segles XIV i XV). Encara 
en podem veure un exemple en 
una casa de la placeta de la Font 
en la qual, sobre una finestra 
tardogòtica amb arc conopial, hi 
ha un gran badiu limitat per dos 
pilars laterals i una gran biga de 
fusta.

L’evolució del badiu
Però aquest espai –la golfa o terrabastall– i la seva ober-
tura a l’exterior han anat evolucionant amb els anys, de 
manera que el més habitual, almenys a Banyoles, és el de 
trobar-nos amb una reducció de l’obertura a base d’una 
o dues finestres rematades, generalment, amb un arquet 
de punt rodó, rebaixat, escarser o carpanell segons els 
casos, arc quasi sempre format amb lloses de pedra de 
Banyoles, si bé també hi ha algun cas d’obertura única 
amb un gran arc. Aquesta reducció de l’obertura i l’ús de 
l’arc de pedra en comptes de la biga de fusta és molt 
probable que estiguin relacionats amb qüestions econò-
miques per la diferència entre el preu de la fusta o de la 
pedra en èpoques reculades i a casa nostra. 

La fórmula de reduir l’obertura de les golfes, doncs, va 
comportar la substitució del badiu totalment esbatanat 
a partir del segle XVI i es va imposar fins al XIX i princi-
pis del XX, quan bona part de les cases van aixecar una 
o dues plantes per sobre de l’habitual forma medieval 
d’habitatge de planta baixa i un pis. Sobre aquesta o 
aquestes obertures encara avui s’hi acostuma a trobar 
la corriola per pujar-hi el que es guardava a les golfes; 
i a sota, moltes vegades, uns ferros corbats que prote-
gien les noves línies elèctriques sense protector que es 
van estendre per les façanes de Banyoles a principis 
del segle XX. 

Els badius en el paisatge de la ciutat
L’encant d’un modest i característic element 
arquitectònic del barri vell 

Badius a la plaça Major a principis del segle XX.
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Reformes poc adequades
Aquests badius de les golfes, en no ser obertures de 
llocs habitats de la casa, mai no havien estat tancats 
amb finestrons. Només en alguns casos de golfes en 
desús s’hi havien situat protectors de tela metàl·lica per 
tal d’evitar l’entrada de coloms o altres aus, i quedava, 
sempre, la imatge del fons fosc del buit de l’espai de sota 
coberta. Però en els darrers anys, l’aprofitament d’aquest 
lloc per a l’habitatge, sigui com a estudi o per a dormitori, 
ha portat a tancar els badius amb vidrieres de forma 
no sempre gaire cuidada. Fins i tot a la plaça Major n’hi 
ha uns, magnífics, que no només s’han tancat amb una 
vidriera, sinó que s’hi han afegit uns antiestètics tendals 
i unes ridícules cortines interiors. 

També, desgraciadament, ha tingut èxit en algunes refor-
mes recents la reconversió de modestos badius existents 
en una espècie de pretensiosos finestrals amb muntants 
i arcs de pedra acabada de tallar de la pedrera de Mata. 
Es tracta d’un absurd intent d’«ennobliment» de la casa, 

cosa molt pròpia de cases de «nou rics», tal com succeeix 
a la placeta de la Font núm. 7 o en el núm. 21 de la de la 
Vila Vella o del Teatre, cosa que acaba sent una ridícula 
manera de falsejar l’arquitectura, la tradició i la història.

Els badius de l’arquitecte Figueras 

En època tardogòtica i renaixentista i en cases senyo-
rials de ciutats importants, per tal de rematar la part 
superior d’algunes façanes, es va imposar un sistema 
de badius consistent en l’alineació i repetició de petites 
finestres idèntiques que ocupaven tot el frontis. Gene-
ralment eren finestres amb llinda de punt rodó o bé amb 
arquet carpanell, separades només per reduïts pilars vui-
tavats; aquesta composició va seduir molts arquitectes 
modernistes que la van incorporar a les seves obres més 
historicistes.

A Banyoles, l’arquitecte Francesc Figueras, que malgrat 
coincidir amb la generació racionalista del GATPAC va 
cultivar l’estil eclecticista de la segona tongada, va fer 
una interessant interpretació d’aquest 
tipus de badius i la va aplicar a diversos 
edificis de la ciutat. A la plaça Major 
els podem veure a Can Ralita, a l’antiga 
farmàcia Boadella i al seu costat, a Ca 
l’Andreu. Aquests constitueixen un bon 
exemple d’arquitectura ben feta, sense 
pretensions i adequada a les necessi-
tats de tancament de les golfes quan 
es dona el cas. Intents similars com el 
d’una casa restaurada a la placeta del 
Puig, en canvi, han resultat un veritable 
despropòsit. 

Revista de Banyoles, núm. 903, gener de 
2009, p. 26-27

Les cases de l’Ameller amb el seu badiu.

La interpretació dels badius d’en Francesc 
Figueras.
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Les fonts públiques situades en el centre de les poblacions 
constitueixen un veritable clàssic del que avui s’anomena 
el mobiliari urbà i substituir-les o reformar-les és, sovint, 
motiu de controvèrsia, com ara succeeix a Banyoles.

Com a mínim des de l’edat mitjana, les fonts públiques 
no només han estat un element vital sinó que han procu-
rat tenir un caràcter representatiu i a vegades, fins i tot, 
artístic o monumental degut al seu important i utilitari 
paper de servei a la societat concentrada als nuclis ur-
bans. Això s’explica perquè el fet de portar l’aigua per al 
consum humà des d’un brollador natural fins al centre 
d’una població i construir la font amb el dipòsit era una 
operació costosa i complexa.

D’aquest tipus de font, a Banyoles n’hi ha constància 
d’una que encara existia a finals del segle XVIII, segons 
comenta Zamora en el seu Diario de los viajes hechos 
en Cataluña. Hi escriu haver vist una font de vuit cares 
amb una petita inscripció que desxifra com de l’any 1010 
(data que sembla massa reculada per a una font vuitava-
da), font que era situada «a prop» de l’església de Santa 
Maria dels Turers i de la qual no n’hi ha cap més notícia. 
La que sí que ha quedat ben documentada és l’anome-
nada del Túmul (1419-1442, segons Mn. Constans), que 
estava adossada a una de les parets de l’absis de l’esglé-
sia parroquial i que s’hi va estar fins l’any 1854, com es 
veurà més endavant.

La plaça de la Font 
Per altra part, l’any 1636, l’abat Mantilla va donar llicèn-
cia al Comú per conduir l’aigua de la font d’en Sala o de 
la Rajoleria (que era la que ja proveïa la del Túmul) a la 
plaça de la Font de la Vila, segurament per donar més 
pompa a la nova plaça. Es tracta de la magnífica peça 
de travertí d’Espolla amb inscripció situada a la paret del 
que ja era la Casa de la Vila i que encara conserva el 
dipòsit a la part interior de l’edifici. De manera que se-
gons aquesta cronologia, la font del Túmul, la de la Pia 

Les fonts en el paisatge urbà
Desaparició i manipulacions d’un dels elements més 
característics dels carrers i places de la ciutat

La font de la placeta del mateix nom, després i abans.
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Almoina i la citada per Zamora havien d’haver coexistit 
en algun moment, raó per la qual aquesta darrera s’hau-
ria de situar cap al centre de la vila vella, potser a la pla-
ça. A part d’aquestes fonts, a la vila hi havia pous públics 
i privats, però segurament amb aigua poc recomanable 
després de les epidèmies sofertes al segle XIV. 

Però per raons que es desconeixen, l’any 1854, l’Ajunta-
ment va acordar traslladar la font del Túmul «a la de la 
Casa de la Vila». Això dona peu a pensar que, en realitat, 
es va construir una nova font que hauria de ser la cilíndri-
ca amb acabament semiesfèric i pretensions una mica 
monumentals que avui podem veure al mig de la placeta 
–per bé que una mica desfigurada–, ja que segons un 
article de la revista El Bagant d’agost de 1982 signat per 
un col·lectiu solvent, aquesta mateixa font l’any 1915 era 
en aquesta placeta i es va traslladar a la Rajoleria, on va 
romandre fins l’any 1981.

Les fonts de ferro colat
Imagino que les raons d’aquest trasllat no devien ser 
alienes a la moda que s’havia imposat arreu des de fi-
nals del segle XIX amb les fonts de ferro colat, presents 
a totes les ciutats del país i sobretot a l’estranger. Així 
que, tot coincidint amb la ja existent xarxa de distribu-
ció d’aigua de les deus, les fonts del centre de la ciutat 
van adoptar el tipus tradicional de fosa en la versió més 
modesta, amb base d’obra per tal de deixar l’aixeta i el 
recollidor a l’alçada adequada i a voluntat. Aquestes 
fonts eren senzilles i pràctiques i en alguns casos es 
podien personalitzar, com va ser el cas de la de la pla-
ceta dels Estudis –que ha estat molt de temps despla-
çada a l’Abeurador–, amb l’escut de la ciutat. Se’n van 
situar unes quantes a places i racons diversos, si bé 
actualment només queden les de les places del Teatre, 
del Carme i d’en Ges.

Però, igual que a principis del segle XX va venir la moda 
del ferro colat, als anys setanta i de la mà d’un jove arqui-
tecte municipal, en va arribar una de nova consistent a 
substituir la base d’obra de la font per un suport metàl·lic 
format pel mateix desguàs, una manipulació poca-solta, 
ingènua i sense sentit, allò que se’n podria dir «marcar 
disseny», posició molt pròpia del moment. Aquest des-
propòsit encara es pot veure a la placeta del Carme però, 
pel que sembla, la moda no només no ha passat, sinó 
que ha tornat a aparèixer en la reinstal·lació de la font de 
la plaça dels Estudis, i ara molts veïns estan pendents de 
veure què succeirà amb la de la plaça del Teatre, a punt 
de ser renovada.  

La font de la plaça del Teatre.
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El desdeny per la història
Però tornant a la font de la placeta d’aquest nom –que 
com s’ha dit s’havia traslladat a la Rajoleria l’any 1915–, 
va tornar al seu lloc l’any 1981 (amb només una peça 
original de les que n’havien format la base) per iniciativa 
d’en Jaume Butinyà i uns veïns de la placeta, i no es va 
poder reconstruir el basament amb pedra per manca de 
pressupost, tot i les aportacions particulars. La solució 
que se li ha donat ara (amb unes aixetes ridícules), si 
bé és enginyosa, no deixa de constituir una deformació 

de les proporcions originals, igual que succeeix en els 
casos de les fonts de ferro colat i sembla una manera 
arbitrària de tractar un element històric; en definitiva, un 
caprici poc justificat.

Aquestes manipulacions, que en realitat són innocents 
perquè tenen la virtut de ser reversibles, és a dir, que 
passada la moda poden recuperar la seva fesomia 
original, en realitat amaguen coses més greus que 
deixen palès el menyspreu per la història dels llocs que 
es reformen –que la tenen igual que els edificis. Només 
cal veure com s’ha tractat la històrica font de 1636 –que, 
en un altre exercici d’arbitrarietat, s’ha inclòs dins un fals 
rec claveguera, inventat sense cap base real–, que ja 
va estar en perill en un primer projecte d’aquesta plaça 
quan es proposava encastar un banc de formigó al llarg 
de tota la façana.

Revista de Banyoles, núm. 904, febrer de 2009, p. 26-27

La font de la plaça del Carme.
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L’exagerada predilecció dels catalans pel romànic –i en 
menor mesura, pel gòtic– ha conduït a un injust rebuig per 
l’arquitectura barroca, certament escassa a Catalunya, 
però no per això menys valuosa. I tant a Banyoles com a 
la comarca en tenim uns bons exemples.

Si féssim una enquesta entre els banyolins sobre la 
bellesa o l’interès arquitectònic que posseeix l’església 
del monestir de Sant Esteve guanyaria sobradament 
l’opinió del tot desfavorable, contràriament al que 
passaria amb Santa Maria dels Turers, Santa Maria de 
Porqueres o qualsevol de les nombroses esglesioles i 
capelles romàniques de la comarca. Tampoc no veiem 
que en les guies turístiques locals s’animi gaire a visitar 
patrimoni que no sigui romànic i aquest fet, que és comú 
a tot el nostre país, ja ve de lluny. Tant, que l’hem de 
remuntar a la Renaixença i la identificació del romànic 
amb la nació catalana.

Aquest desinterès per les altres arquitectures, en 
especial la del segle XVIII, avui té altres interpretacions, 
una de les quals podria estar en l’acabat de descobrir 
i suposat atractiu la pedra a la vista, és a dir, el de les 
parets despullades dels estucs o pintures que els 
correspondrien. No és aquest el cas de l’opinió de 
Francisco de Zamora, el cultivat viatger citat en l’article 
anterior a propòsit de les fonts de Banyoles, que mentre 
de l’església del monestir n’afirmava que «...reedificada 
pocos años hace, no vale nada ni los altares tampoco», 
declarava taxativament que «…la parroquia, por el estilo 
gòtico es buena…», tot i que en aquella època (1890) 

l’església de Santa Maria tenia, com la del monestir, 
totes les parets i les voltes enlluïdes. 

El monestir i la Guerra de Successió
Però també hi pot haver altres causes contra el barroc, 
com les que relacionen la seva expansió a casa nostra 
amb una època (el segle XVIII) marcada per la Guerra de 
Successió, amb la pèrdua de les institucions catalanes, 
fet que a Banyoles es pot connectar amb el secular en-
frontament entre la vila i l’abat. Perquè no hem d’oblidar 
que l’església actual del monestir es va construir quan, 
després de la derrota catalana, l’abat Cartellà –partidari 
de Felip V– va tornar de l’exili i va donar un cop de teatre 
en reconstruir-la no només amb el nou estil que s’havia 
imposat a la Itàlia de la Contrareforma, sinó sobretot 
amb una amplada i grandiositat que superava generosa-
ment la de Santa Maria dels Turers, símbol de la vila.

El barroc al Pla de l’Estany
El valor d’un estil arquitectònic menystingut

La nau de l’església del monestir de Sant Esteve.
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De fet, l’estil barroc per a l’obra del monestir ja s’havia ini-
ciat al segle anterior amb l’obligada reforma de la façana 
i, més tard, del campanar per causa de l’estat ruïnós en 
què havia quedat el conjunt del monestir després de la 
guerra entre espanyols i francesos quan, en la retirada 
l’any 1655, aquests darrers van volar el campanar. Per a 
la façana es va construir (1666-1692) la paret llisa que 
avui podem contemplar, amb un ampli rosetó però sense 
cap mena d’ornamentació. Mentre que, en canvi, el cam-
panar de planta octogonal i obertures amb arcs en punta 
d’ametlla degut al mestre Joan Cisterna, que no es va 
acabar fins l’any 1699, ja va adoptar la manera barroca, 
que a Catalunya havia abraçat la seva forma més classi-
citzant (d’aquí que sovint es confongui amb el neoclas-
sicisme del segle XIX), entroncant així amb les millors 
obres de l’època. 

La nova nau, iniciada l’any 1715 amb projecte de l’arqui-
tecte gironí Agustí Soriano, amb la volta més ampla de 
Catalunya de totes les esglésies del seu temps, és un 
exemple de la millor arquitectura de l’època sobretot si 
tenim en compte les dificultats amb les quals va haver 

d’enfrontar-se, és a dir, reconstruir 
la nau tot conservant la faça-
na i els laterals del transsepte 
i els absis, encara romànics. 
Anys més tard, el 1740, el mes-
tre d’obres Mariano Vallescá va 
construir la nova capçalera se-
guint, amb tota probabilitat, el 
projecte de Soriano, autor també 
del magnífic claustre. Així, mal-
grat l’austera façana, la falta d’or-
namentació interior i la maldestra 
substitució de la volta del creuer, 
l’any 1970, aquesta església no 

només és injustament maltractada per l’opinió popular, 
sinó també oblidada per la historiografia arquitectònica 
catalana. 

Aportacions del barroc a la comarca
Però l’aportació del barroc impulsada, com s’ha dit, pels 
abats als segles XVII i XVIII, va resultar transcendental a 
la comarca, tant pel que fa a les novetats constructives 
que va aportar com pels resultats assolits en la reforma 
o la construcció de nova planta de la major part de les 
seves parròquies. És cert que en algun cas, com el de 
Sant Miquel de Campmajor, no es va millorar l’obra romà-
nica, però la reforma interior de Santa Eulàlia de Crespià, 
malgrat la restauració moderna, és impecable.

Les façanes de la de Mieres o de la de Miànigues són, 
així mateix, d’una gran elegància, malgrat la pobresa del 
tractament de la pell, sense els estucats o esgrafiats que 
els serien propis. I finalment, no es pot deixar d’esmen-
tar la més completa i bella de totes, tant la façana com 
l’espai interior: la de Sant Julià, a Galliners, de concepció 
molt semblant a la nau del monestir.

I pel que fa a les innovacions constructives, s’ha de 
destacar la implantació de la volta dita a la catalana, 
que en el nostre cas es construïa amb llosa prima, cosa 
que va permetre no només les noves voltes per a les 
reformes de les esglésies, sinó sobretot l’aplicació a 
l’arquitectura domèstica. Per exemple, en la substitució 
de vells sostres bastits amb cairats de fusta, com els 
que podem veure en moltes plantes baixes de cases de 
Banyoles o als porxos de la plaça Major, anomenats amb 
tota propietat com les voltes de la Plaça.

Revista de Banyoles, núm. 905, març de 2009, p. 36-37

Planta i façana de Sant Julià de Galliners.
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El condicionament dels talussos provocats pel carril 
bici en algun dels trams de l’estany no només ha estat 
qüestionat, sinó denunciat com a obra «il·legal». Aquest 
darrer problema ha quedat en res en resoldre’s el tràmit 
administratiu que el consistori no havia formalitzat, és 
a dir, l’aprovació del projecte per part de la Comissió de 
Patrimoni. 

L’estany de Banyoles i bona part del seu entorn comp-
ten no només amb la protecció que ofereix la inclusió 
en el Pla d’Espais d’Interès Natural, sinó que els Ser-
veis Territorials de Cultura mantenen competències 
sobre el sector situat entre l’església de Porqueres 
i el Cap de Bou sota la denominació de Jardí Histò-
ric, i l’Ajuntament de Banyoles també compta amb un 
Pla Especial del Sector Est de l’Estany. Si amb totes 
aquestes mesures protectores encara s’han deixat fer 
algunes barbaritats com les de la zona de càmping i 
restaurants propers a l’estanyol del Vilar, denunciades 
en aquesta mateixa secció el mes de maig de 2008, 
hauríem d’estar molt preocupats.19

Però al marge d’aquesta qüestió normativa, la polèmi-
ca que s’ha aixecat amb motiu de les obres esmenta-
des està dirigida sobretot al fet que suposen un avanç 
en un suposat «enjardinament» de l’entorn de l’estany. 
A aquest fet s’oposen certs sectors que fins i tot han 
iniciat proclames impreses contra aquesta tendència, 
per bé que no queda ben clara l’opinió que es vol ma-

19 Vegeu p. 110.

nifestar, ja que en el món del paisatgisme –que és on 
hauríem de situar el conflicte i tota intervenció artifici-
al en el medi físic–, aquesta paraula té diversos signi-
ficats i no pas negatius d’entrada.

Els parterres del carril bici
Quan es va construir el nou vial per a bicicletes de la 
banda més urbana de l’estany, se’n va aixecar lleuge-
rament el nivell per tal de salvar les arrels dels plàtans 
i es va separar del vial de circulació rodada amb un 
parterre de protecció per als ciclistes que ha complert 
amb la seva funció i s’ha mantingut enjardinat amb 
certa discreció. Però aquesta elevació del carril bici va 
deixar un mal acabament a la banda de l’estany, que és 
precisament el que ara l’Ajuntament pretén resoldre i 
la causa que ha generat el conflicte.

Val a dir que l’ope-
ració de tornar a 
fer parterres a l’al-
tra banda del carril 
és una mica peri-
llosa. Mentre que 
la solució adopta-
da per a l’entorn 
sempre canviant 
de la soca dels 
arbres amb llam-

El passeig noucentista de l’estany
Les obres al carril bici obren un debat paisatgístic

Els polèmics parterres del carril bici.



142

bordes disposades en sec és molt correcta, tanta «jar-
dineria» entre els plàtans pot acabar resultant embafa-
dora si no hi ha molta cura amb el tipus de plantació 
escollida. Personalment, seria partidari d’una solució 
més dura, és a dir, amb menys encintats enjardina-
ments i més coherència constructiva relacionada amb 
l’obra principal, que és el vial de bicicletes, sigui en 
forma de bancs o amb espais pavimentats, solucions 
amb les quals suposo que no estarien d’acord ni els 
uns ni els altres.

Un paisatge noucentista
La part més positiva de la denúncia pública sobre 
aquest projectat nou enjardinament al costat de l’es-
tany és –des del meu punt de vista– el reconeixement 
implícit del valor del passeig noucentista creat a prin-
cipis del segle XX amb la formació de la mota de pe-
dra en el límit de l’aigua i la plantació de les fileres de 
plàtans, quan no fa gaires anys s’havien aixecat veus 
contra aquesta espècie vegetal discriminada perquè no 
es considerava autòctona. Fins i tot es va intentar que 
en el tram del passeig més proper a l’estanyol del Vilar 

s’anessin substituint per altres espècies, amb pèrdua 
de la doble filera. És a dir, que almenys ara es defensa 
el passeig i, en conseqüència, la seva condició urbana 
que és, en definitiva, la que té el mateix estany des del 
dia que l’home es va instal·lar a la seva vora i, sobretot, 
des que els fundadors del monestir el van convertir en 
un embassament controlat.

No hem d’oblidar que a l’entorn d’aquesta massa d’ai-
gua hi concorren diferents tipus de paisatges creats 
artificialment per la mà de l’home, com el que s’està 
comentant, alguns dels quals han estat especialment 
dissenyats, és a dir, projectats amb diferents criteris 
segons les èpoques. El darrer d’aquests projectes ha 
estat la creació de les noves llacunes dels Amaradors, 
zona que anteriorment havia estat ocupada per unes 
basses de tractament de cultius destinats a la indústria 
local (i d’aquí el seu nom) i després camps de conreu, 
operació molt positiva però que no deixa de ser una 
«naturalització» artificial d’un espai físic; en definitiva, 
una forma d’enjardinar. 

I què passa amb els Desmais?
Un altre d’aquests paisatges o paratges dissenyats, 
que lamentablement s’està perdent, és el dels Des-
mais, projectat als anys cinquanta per Joan Mirambell 
(1892-1983) seguint els criteris de Javier de Winthuy-
sen (1875-1956), el principal promotor de la declara-
ció de protecció estatal de 1951. Aquest paisatgista 
va ser l’assessor de tota l’operació projectada que va 
convertir terres de conreu i aiguamolls propers a l’es-
tanyol d’en Vilar, utilitzats fins llavors com a aboca-
dor d’escombraries, en un espai públic dissenyat a la 
manera que el paisatgisme anglosaxó havia utilitzat 
en els seus parcs públics i en el qual els salzes –els 
desmais–, les fonts i fins i tot els fogons d’obra per fer 
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barbacoes, van fer popular l’indret com a lloc d’esbarjo 
i celebracions musicals.

Sembla, però, que tot deixant morir els desmais sense 
que siguin reposats (tampoc no deuen ser autòctons) 
es pretén reconvertir aquest espai en no se sap ben bé 
què i el que en realitat succeirà –si efectivament aquest 
és el propòsit– és que es perdrà completament la per-
sonalitat d’un paratge caracteritzat per aquest tipus 
d’arbres que penjaven les seves branques sobre l’aigua 
i que ja forma part de la història de l’estany. Malgrat que 
es pugui considerar un parc una mica xaró, la recent 
modernització de les fonts i del pont de fusta ja li va 
treure bona part de la carrincloneria que arrossegava. 

Revista de Banyoles, núm. 906, abril de 2009, p. 36-37
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El proppassat mes d’abril aquesta revista ja va informar 
adequadament sobre les obres que, per causa de la crisi, 
s’estan posant en marxa a la comarca amb fons estatals20 
i això fa recordar les que, amb una situació similar, ara fa 
uns cent anys, van transformar el paisatge urbà de Banyo-
les així com les que s’han oblidat.

Les respostes de l’Administració a les crisis econò-
miques no han canviat gaire al llarg dels anys, i quasi 
sempre s’ha recorregut a programes d’obra pública per 
tractar de suavitzar la situació. Però la clau de la qües-
tió resideix en quines són les obres escollides i quina en 
serà la incidència real, no només sobre la població sinó 
també sobre el que en podríem dir el paisatge.

Una situació similar a l’actual es va donar a Banyoles a 
l’entorn del 1900 i molt especialment aquell mateix any, 
quan l’empresa Ribó i Cia va tancar tot deixant sense 
ocupació uns tres-cents treballadors i, per tant, sense 
recursos de cap mena prop d’un terç de les famílies de 
la població. De fet, la decadència de la indústria local, de 
la qual depenia majoritàriament la seva economia, ja feia 
anys que planejava sobre la vila, especialment pel que fa 
al ram del tèxtil. 

Dolors Terradas, en uns estudis publicats l’any 1985 so-
bre el procés d’industrialització de Banyoles entre els 
anys 1700 i 1900, assenyala que, efectivament, a la mei-

20 Es refereix al reportatge «23 projectes “anticrisi” al Pla de l’Estany», publicat a la Revista de Banyoles, núm. 906, abril de 2008, p. 26-31.

tat del segle XIX la indústria local ja es trobava lluny de 
l’empenta que havien pres Barcelona i el seu entorn en 
la fabricació de teles de llana per la falta de mecanitza-
ció. Però la crisi general de la importació causada per la 
guerra civil dels EUA, entre altres problemes, va acabar 
de repercutir-hi negativament.

El cas de la fàbrica Ribó i Cia
Aquesta empresa de capital barceloní, la implantació de 
la qual a Banyoles, a la dècada dels setanta, va obrir una 
mica d’esperança de cara a la millora de la situació, es va 
instal·lar en terrenys del molí de Can Rabassa, al costat 
del monestir en el que més tard seria el Sindicat, és a dir, 
la Cooperativa Agrícola. La seva arribada va obrir tantes 
expectatives que fins i tot van aconseguir de l’Ajunta-
ment la modificació de l’estructura urbana de la zona, en 
canviar de lloc el camí de ronda situat al costat de la riera 
Vella, que partia la seva propietat, per un de nou, l’actual 
Sant Roc, més cap a l’interior de la vila.

No sabem si a l’inici els telers funcionaven amb la tradi-
cional roda de caixons o bé si ja en el salt d’aigua s’hi va 
instal·lar una turbina de reacció radial que en millorava 
el rendiment, ja que anys més tard, quan la fàbrica ja 
havia tancat i s’havia reconvertit en paperera, funciona-
va amb aquest nou sistema. En qualsevol cas, segons 
Terradas, en els darrers anys la Ribó i Cia va introduir la 

És l’hora de l’obra pública
La crisi, els fons estatals i la millora 
del paisatge urbà
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caldera de vapor, segurament la primera i única de l’èpo-
ca a Banyoles; però malgrat tot va tancar les portes i es 
va endur tota la maquinària, inclosa la del vapor, amb 
el resultat social comentat a l’inici de l’article i el retorn 
d’aquella instal·lació a la utilització de l’energia hidràuli-
ca. Així, el recurs energètic provinent dels recs, que ha-
via estat el motor d’una florent indústria durant segles, 
es convertia en causa de la recessió i una rèmora del 
procés d’industrialització.

Obra pública contra la crisi fa cent anys
Tornant, però, a la qüestió dels mecanismes de l’Estat 
per tal de temperar (que no resoldre) les crisis econò-
miques, al principi de la segona meitat del segle XIX ja 
s’havien dut a terme dues obres transcendentals per a 
Banyoles i per a la comarca. Estem parlant de l’obertu-
ra de la nova carretera de Girona a Olot per Besalú, que 
modificava tota l’estructura viària de la vila; i la de Ba-
nyoles a Figueres per Esponellà i Crespià, que resolia les 
comunicacions comarcals. També l’Administració local 
es va espavilar i va endegar obres que, sense ser inici-
alment tan importants pel que fa a la incidència sobre 
l’estructura urbana del moment, sí que l’han tingut sobre 
el paisatge. 

Així, l’any 1894 s’encarrega el projecte del passeig Dal-
mau i l’acabament de l’actual Darder, amb plantació de 
l’arbrat; el 1898, l’arbrat i la il·luminació elèctrica de la 
plaça Major; el 1902 s’aprova l’obertura del passeig de 
la Indústria i l’arranjament de la font Pudosa; i el 1905, la 
plantació d’arbres al carrer de Bàscara, els ara despullats 
carrers de la Muralla i dels Ameller; projectes i obres que 
han acabat conformant, quasi tots ells, bona part de la 
imatge actual de la ciutat. 

Els projectes i obres actuals «anticrisi»
Les obres que ara Banyoles ha posat en marxa amb fons 
estatals s’han destinat a resoldre qüestions pràctiques 
d’estalvi de lloguers –cosa sempre bona. Únicament 
una, l’arranjament del carrer de Sant Mer, té un sentit 
d’evident millora paisatgística, sobretot perquè aquest 
vial que segueix en gran part el rec de Ca n’Hort i que 
s’havia omplert d’edificis industrials i d’alguns d’habitat-
ges força lamentables, va ser el gran oblidat durant la 
promoció de la Vila Olímpica. D’aquesta obra cal esperar 

El rec Major des del carrer de la Muralla i el salt de Can Nocaire.
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que el rec recuperi el protagonisme que va perdre al seu 
moment, quan es van deixar construir tants ponts per a 
garatges, i que l’Ajuntament sigui prou valent per elimi-
nar-los totalment o parcial.

Però hi ha altres actuacions tant o més importants que 
les esmentades que s’estan oblidant i sobre les quals ni 
tan sols hi ha projectes, com són la del passeig per a 
vianants que seguiria tota la vora del rec Major des del 
carrer de la Muralla fins al dels Blanquers, amb tres salts 
d’aigua que corresponen als antics molins de Can Pujol, 

Can Nocaire i Can Franch, avui una zona totalment aban-
donada; o bé l’imprescindible i inexcusable obertura de la 
ronda del Monestir al costat de la riera Vella, segurament 
l’obra que més necessita Banyoles tant des del punt de 
vista del sistema viari com per al desenvolupament de 
tota la banda de llevant del nucli antic. Aquestes actua-
cions urbanístiques, relacionades ambdues amb aquest 
element tan identificador de la ciutat que com són els 
recs, tot i comportar més dificultats de gestió haurien de 
constituir un dels objectius principals per assolir en la 
present legislatura. 

Revista de Banyoles, núm. 907, maig de 2009, p. 40-41

La riera Vella a la ronda Monestir.
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Quan de manera col·loquial parlem del «paisatge de l’es-
tany» ens referim al conjunt d’elements que en conformen 
l’entorn visualment perceptible, però n’hi ha un altre sota 
l’aigua, ple d’interès, de problemes i de contradiccions, 
que s’ha de tenir en compte, però sense fonamentalismes.

Mentre que el fons marí és considerat sinònim de 
bellesa, objecte de contemplació i de molts reportatges 
filmats, el del nostre estany és, en canvi, gris i ensopit, 
i quan s’arriba a la zona més fonda –allà on en dèiem 
«aigua blava»– ja no hi ha gaire res a observar, tot és 
fosc, opac. Fins i tot durant uns anys l’estany va ser 
un lloc escollit per a campionats internacionals d’una 
disciplina –suposadament esportiva però que només 
practicaven militars–, consistent que uns personatges 
proveïts d’escafandres i estris adequats havien de seguir 
un circuit delimitat en una fondària en la qual no es veia 
res. I aquí, suposadament, hi havia la gràcia i l’interès de 
la competició.

De fet, l’element més peculiar i característic del fons 
lacustre segurament és aquesta curiosa formació tra-
vertínica –mig mineral, mig vegetal–, que es manifesta 
en forma d’unes boles d’aspecte grisós que es poden 
observar des de la vora de l’estany i que ofereixen una 
aparença propera a la imatge que tenim de la superfície 
de la lluna. I la resta de la vegetació subaquàtica no no-
més no és cap meravella sinó que, en algun cas, fins i tot 
és problemàtica, com és el d’una de les espècies més 
característiques, la chara, que per qüestions de contami-

nació o altres causes no aclarides, s’està desenvolupant 
d’una manera extraordinària i està ofegant i destruint les 
comunitats més emblemàtiques de la jonca litoral: el ví-
met i la balca.

Controlar i protegir sí, però què?
I pel que fa a la fauna que viu sota l’aigua, transforma-
da del tot per la continuada introducció d’espècies fo-
ranes, tampoc no és gaire vistosa, ja que ni els gardis 
–que almenys hi donaven una nota de color– han po-
gut sobreviure, engolits per les darreres incorporacions 
destinades a proporcionar objectius per a la pesca ano-
menada esportiva. Això sí, gràcies a biòlegs i zoòlegs, 

Paisatge «subaquàtic»
Ecologisme contra cultura urbana, també 
sota l’aigua

L’alga depredadora que envaeix l’estany.
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coneixem l’existència de tota mena d’organismes del zo-
oplàncton, larves de peixos, insectes, crustacis diminuts, 
meduses, mol·luscs, gambetes, cargols, cloïsses, etc., 
poc o gens apreciables a simple vista però de notable 
interès científic i ecològic.

Amb aquest panorama tan desolador del nostre 
«paisatge submergit», no ha d’estranyar que a l’estany, 
en tant que objecte de contemplació en què va derivar 
a partir del segle XIX, hagi obtingut més atenció 
l’entorn que reflecteixen les seves aigües i tot allò que 
l’home hi ha proporcionat com a fons escènic que no 
pas un interior carregat, a més a més, de prejudicis i 
misteris. I, en aquest sentit, la transformació urbana de 
l’estany i del seu entorn, iniciada d’una forma dràstica 
amb la fundació monàstica de Banyoles, comporta la 
necessitat de protegir i controlar no només el delicat 
equilibri ecològic i els pocs ambients naturals que s’han 
pogut conservar, sinó també aquells que ja formen part 
inalienable de la història d’aquest paisatge. I a vegades 
s’ha de triar.

Una decisió controvertida
Perquè el que no pot ser és que es donin casos com 
el que va succeir l’any 2004 quan, amb motiu d’una 
competició internacional de rem a l’estany i per tal 
de donar una bona imatge, es van restaurar algunes 
pesqueres entre les quals hi havia la que sobresurt a 
la punta del Cap de Bou –construïda l’any 1912 amb 
detalls d’inspiració oriental i coneguda com La Carpa 
d’Or–, una pesquera en la qual, pels voltants de l’any 
1970 s’hi havia afegit una lamentable plataforma 
de formigó que va servir molt temps de base per als 
practicants d’esquí nàutic, construcció tan maldestra 
que va deformar completament la terrassa de la 
delicada construcció modernista. És a dir, en definitiva, 

un veritable pegot que per desgràcia actualment encara 
ofèn la vista.

El cas és que el titular de la pesquera, que duia a terme 
les obres de restauració amb tota cura i els assesso-
raments adequats –cosa poc habitual–, va proposar a 
l’Ajuntament l’eliminació al seu càrrec d’aquella nosa. 
Però resulta que els serveis tècnics responsables van 
donar compte de l’existència d’una colònia de musclos 
que s’havien enamorat d’alguna –o de totes, no n’es-
tic segur– de les columnes de formigó, i es reclamava 
ineludiblement que, per desmuntar la plataforma, prèvi-
ament uns escafandristes retiressin d’un en un els bi-
valves i els dipositessin en un altre lloc. No sé si també 
es va demanar que es construís un grup de pilars de 
formigó en un altre indret de l’estany però, en qualsevol 
cas i com era lògic, el titular de la pesquera va renunciar 
a l’empresa i ens hem quedat per sempre amb el mort.

Prejudicis en la defensa del paisatge
No deu ser habitual trobar-se amb situacions extremes 
com aquesta, però el que sí que sembla que convé és 
que les responsabilitats sobre l’estany es comparteixin 
amb més sectors i disciplines de les que actualment 
en tenen cura. D’aquesta manera s’aconseguirà que 
les intervencions que s’hi portin a terme o les decisi-
ons que s’hagin de prendre en un o altre sentit tinguin 
més consens que les que avui es prenen unilateralment 
i, sovint, tendenciosament, amb febles arguments o bé, 
el que encara és pitjor, sense, com és el cas denunciat 
repetidament de la modificació irresponsable del nivell 
zero –teòric– de l’estany.

En definitiva, cal acceptar d’una vegada que des del 
punt de vista paisatgístic i, per posar un exemple, tan 
important és el passeig noucentista de plàtans del pas-
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seig Darder com l’operació paisatgística de tendència 
pintoresca dels Desmais; la de naturalitzar artificial-
ment espais com els de les basses dels Amaradors en 
curs d’execució o decidir per on ha de passar el carril 
bici. I que s’ha de defensar amb la mateixa vehemència 
la restauració d’una pesquera que la conservació o no 
d’una vegetació o d’una fauna determinades.

Revista de Banyoles, núm. 909, juliol de 2009, p. 40-41

La pesquera del Cap de Bou amb la plataforma comentada en aquest article.
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És habitual, tradicional i desitjable que els edificis des-
tinats a acollir l’entitat més representativa dels pobles i 
ciutats tinguin un balcó i una plaça. El de Banyoles té una 
façana amb pretensions i balcó des d’on fer discursos 
però no té plaça: les reformes urbanístiques l’han deixat 
al mig d’un carrer vulgar.

La seu de l’Ajuntament de Banyoles, actualment al pas-
seig de la Indústria, des de l’edat mitjana i fins l’any 1928 
era situada, com sap molta gent, a la placeta de la Font, 
allà on actualment hi ha el Museu Arqueològic, aquest 
petit palau amb pati gòtic que també va ser seu de la 
Pia Almoina dels prohoms de la vila. El llarg balcó que 
hi va romandre fins a principis dels anys setanta era el 
resultat d’una reforma del segle XIX ja que l’antiga fa-
çana principal –que diferia poc de l’actual restaurada–, 
no en tenia, de balcons. I durant molts anys la Casa de 
la Vila tampoc no va tenir plaça ja que la que hi ha avui, 
la de la Font, no es va formar fins que els Mirambell van 
construir, l’any 1505, la casa amb finestrals gòtics d’arcs 
conopials i porxos a la planta baixa. 

Entre els anys 1840 i 1850 es va intentar portar la Casa 
de la Vila a la plaça Major (llavors de la Constitución), 
tot reconvertint un alberg o fonda de propietat municipal 
que hi havia a la casa que avui és l’estanc dels Font. Però 
amb l’obertura, durant els anys 1902-1903, del nou pas-
seig de la Indústria, que havia d’acollir l’eixample elegant 
de la ciutat, el consistori banyolí, que hi tenia un terreny 
destinat primer a futures escoles i més endavant a Bi-
blioteca-Museu Darder, va decidir, finalment, bastir-hi la 
nova Casa de la Vila.

L’Ajuntament al passeig de la Indústria
No era pas desencertada la idea de construir la nova seu 
municipal en un modest però ampli i ben arbrat passeig, 
plantejat com a continuació del carrer d’Àngel Guimerà 

L’Ajuntament desubicat
La Casa de la Vila de Banyoles no té plaça pròpia

Façana de l’antiga Casa de la Vila a la placeta de la Font.
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–és a dir, teòricament ben relacionat amb la plaça 
Major– i que s’iniciava amb una àmplia escalinata tot 
deixant a banda i banda dos carrerons per a la circulació 
rodada, que en aquella època era molt minsa. Sobretot 
després d’haver instal·lat ja, l’any 1916, la col·lecció 
Darder als baixos de les escoles públiques de la placeta 
dels Estudis, on segueix, al soterrani del renovat edifici.

De manera que es va encarregar un projecte a Josep 
Francesc Ràfols (1889-1965), un arquitecte emmarcat 
dins el noucentisme classicista dels anys vint, tan allu-
nyat de la via postmodernista de la Secessió vienesa de 
Rafael Masó com de les avantguardes racionalistes. De 
la nova seu municipal, que es va inaugurar el 25 d’octu-
bre de 1928, cal remarcar-ne, però, el bon ofici en la dis-
posició de les motllures, cornises, balustres i encoixinats 
de la façana principal. Així mateix, cal destacar la relació 
entre aquesta i l’estructura interior amb el frontó dispo-

sat com a prolongació del 
pati central, que llueix grà-
cies a una bona intervenció 
dels anys vuitanta i al vitrall 
degut a Domènec Fita, sota 
la claraboia. 

De passeig 
pretensiós a vulgar 
carrer
En qualsevol cas tant lla-
vors com durant molts 
anys després, aquest pas-
seig va tenir molt poca 
activitat que, a més a més, 
pràcticament s’acabava a 

l’altura dels carrers Pere Alsius i Dr. Hysern, ja que no dei-
xava de ser un cul-de-sac, un carrer sense sortida. Tant 
era així que del cinema que feia cantonada amb aquest 
darrer carrer, el Cine Moderno –i del Victòria que el va 
substituir a l’altra banda–, als anys cinquanta encara se’n 
deia el cine «d’allà dalt», en contraposició al Mercantil 
(Can Xampinya), a la plaça dels Turers.

El passeig de la Indústria abans de la remodelació.

Dibuix original de F. Figueras per a la font de l’Ajuntament.
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Així que el centre de l’activitat urbana va seguir sent a 
la plaça dels Turers i el lloc de passeig dominical, entre 
aquesta i la plaça Major. De manera que el passeig de la 
Indústria (que es va passar a dir de Prat de la Riba abans 
de la Guerra Civil i del Generalísimo amb el triomf del cop 
feixista, però que tothom –i fins avui– sempre n’ha dit el 
Passeig) no va tenir l’èxit esperat. A principis dels anys 
quaranta el consistori ja se’n va plantejar la remodelació 
per convertir-lo en un carrer més «modern», si bé no va 
ser fins l’any 1956 que es va concretar i executar el pro-
jecte –que havia d’incloure el de les fonts de la plaça del 
Dr. Rovira i la de l’Ajuntament–, degut tot a l’arquitecte 
Francesc Figueras.

Una oportunitat perduda
Amb la reforma, no només van desaparèixer els ja mag-
nífics plàtans que hi havia, sinó també la possibilitat que 
l’edifici municipal tingués una placeta (que en el vell pas-
seig quedava tímidament assenyalada amb un encintat i 
quatre fanals). I per tal de pal·liar aquesta manca s’hi va 
situar el sortidor actual –una peça de pedra de Girona en 
la qual es fa palès el bon ofici tant del projectista com de 
l’executor–, sovint objecte de projectes de trasllat o de 
desaparició, ja que no li fan cap favor ni la situació al mig 
d’un carrer ni la permanent manca d’aigua, cosa que a la 
nostra ciutat ens hauria d’avergonyir. I encara sort que 
la vulgaritat del nou «bulevard» va quedar disfressada, 
l’any 1981, amb la substitució d’una ridícula vegetació 
pels plàtans que avui l’ombregen. 

Però fa un parell d’anys, en època de bonança econòmi-
ca, es van invertir bastants diners a condicionar diver-
sos carrers de Banyoles –duts a terme en la major part 
dels casos amb «projectes» d’urgència basats en la im-
provisació. Entre ells, tot el passeig de la Indústria, en 
el qual només es va reposar el paviment, les voreres i 

els escocells dels arbres, però es va deixar en idèntiques 
condicions la seva mediocritat i el seu absurd funciona-
ment només pensat per als cotxes. És a dir, el mateix que 
va fer l’Ajuntament franquista: ni la més mínima capa-
citat d’imaginació per resoldre no només la mancança 
d’un espai qualificat davant del nostre edifici municipal 
–cosa, per altra banda, ben fàcil de fer amb o sense el 
trasllat de la font i sense reduir l’aparcament–, sinó per 
obtenir un carril bici que connecti el centre amb el pas-
seig de Mn. Constans i l’estany, per posar un exemple. En 
qualsevol cas, l’Ajuntament de Banyoles té balcó però no 
té plaça i el Passeig segueix sent una vulgaritat.

Revista de Banyoles, núm. 910, agost de 2009, p. 40-41
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El passeig que segueix tota la vora de l’estany des dels 
Desmais fins a la carretera d’Olot s’interromp sobtada-
ment i de mala manera sobretot a la banda de la Draga 
del Club Natació Banyoles i crea un absurd cul-de-sac, 
confusió entre els vianants i, en general, la sensació d’un 
problema pendent de solució.

Aquest mes de setembre es compliran 160 anys d’un 
acord del consistori de Banyoles que havia de resultar 
transcendental per al futur del paisatge de l’estany: el de 
l’ampliació de la mota –és a dir, del dic de terres que ha-
via permès aixecar i controlar el nivell de les aigües a tra-
vés dels recs– a seixanta pams (uns 12 m, que és l’am-
plada actual del passeig de plàtans), operació que es va 
dur a terme un parell d’anys després i es va consolidar 
l’any 1857 amb la construcció dels ponts sobre els recs.

Darrere aquella decisió segur que hi havia la idea de 
crear un passeig com el que cinquanta anys més tard 
s’acabaria formalitzant –almenys a la banda de llevant, 
la més propera a la ciutat–, ja que fins llavors el pas per 
la vora de l’aigua es limitava a un reduït caminet sobre 
l’exigua mota. Si donem, doncs, per vàlides les intencions 
de futur dels regidors banyolins en el seu acord de 4 de 
setembre de 1848 potser caldria, a partir d’ara, parlar del 
passeig vuitcentista i no noucentista com sovint, des 
d’aquesta secció, se l’ha anomenat, pel fet que no es va 

acabar definitivament fins a la primera dècada del 1900 
amb la plantació dels plàtans.

Un canvi radical en el paisatge
L’ampliació de la mota no va ser fàcil per a la munici-
palitat ja que, malgrat l’existència d’un camí sobre la 
mota (que devia tenir la consideració només de dret de 
pas), segons les escriptures de propietat, els terrenys 
de l’entorn de l’estany afrontaven amb aquest, és a dir, 
amb l’aigua. I no s’ha d’oblidar que la major part dels 
situats entre el vial rodat que envolta l’estany i aquest, 
amb comptades excepcions, avui tots són públics, però 
tot just ho són, majoritàriament, des de les operacions 
dutes a terme gràcies als JJOO del 92. I no només això, 
sinó que terrenys com els que hi ha entre la Draga i la Ca-
seta de Fusta van ser solars edificables fins a l’aprovació 
del Pla General de l’any 1983.

El nou passeig, complementat amb el del Dr. Dalmau, 
que connectava des de l’any 1902 amb el balneari de 
la font Pudosa, va propiciar, entre altres qüestions, una 
nova percepció de l’estany –fins llavors vist només des 
del punt de vista utilitari per a la ciutat– i l’apropament 
generalitzat cap a la seva vora. De fet, el projecte de pas-
seig –que potser tenia com a referent el de Puigcerdà 
a l’entorn del seu estany artificial, que va marcar moda 

Un punt negre al passeig de plàtans 
de l’estany
La seva interrupció en el Club Natació Banyoles, 
un conflicte per resoldre
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d’estiueig al segle XIX– havia de seguir tota la vora de 
l’estany. Però entre els esmentats problemes de propie-
tat, els sempre conflictius termes municipals i les dificul-
tats econòmiques es va quedar per sort entre l’estanyol 
del Vilar i la carretera d’Olot. 

Les modificacions del passeig
Fins l’any 1951 aquest passeig senyorial, que va tenir cir-
culació rodada en algun dels seus trams fins no fa gaires 
anys, no tenia cap interrupció ni espais entre el passeig 
i l’estany fora dels Banys Vells o l’avançada davant de la 
«piscina» natural de 50 metres, al seu costat, que eren 
els únics terrenys de propietat municipal entre ell i l’ai-
gua, ja que s’havien format guanyant terreny a l’aigua a 
base de replè d’escombraries. 

Però aquell any 1951, l’Ajuntament ja va desviar el pas-
seig quan va construir un nou edifici de banys en un ter-
reny acabat d’adquirir a la Draga; i més tard, el nou edi-
fici del Club Natació Banyoles, que va substituir el dels 
banys municipals l’any 1960, va acabar de desfigurar el 
traçat original amb una nova desviació. Finalment, amb 
la reforma del Club amb motiu dels Jocs Olímpics per la 

necessària ampliació 
de les seves instal·la-
cions, tot i que hi havia 
propostes per resoldre 
la vella qüestió –és a 
dir, evitar la marrada 
que han de fer els vi-
anants que segueixen 
el passeig– encara es 
va augmentar el pro-
blema.

Un «jardí històric» poc cuidat
El resultat de tot plegat, doncs, és que mentre a la banda 
de migdia, amb la terrassa de bar públic, el desviament 
dels vianants fora del recinte del Club és relativament 
amable i suau, a la de la Draga la situació és força la-
mentable i l’ha agreujada la implantació totalment fora 
de lloc d’un hangar per a embarcacions que es planta al 
bell mig del traçat. Tant que va costar treure aquella hor-
rorosa torre dels Campionats del Món d’Esquí de 1971! 
No hi havia un altre lloc? Era el típic cobert provisional 
que acaba sent per a tota la vida?

Si a això hi afegim la descurança de l’entorn, el difícil pas 
dels vianants entre el carril bici i el bloc de pisos, la llarga 
zona sense arbrat, la que en tenia però no s’hi han repo-
sat els morts, la desigual poda dels plàtans i altres co-
berts fora de lloc, s’haurà de reconèixer que ens trobem 
davant d’un espai inadequat que es desdiu molt de la 
seva consideració com a Bé Cultural d’Interès Nacional 
en la categoria de Jardí Històric. Caldrà que en els futurs 
projectes del Club i de l’Ajuntament per a aquesta zona, 
com a probable conseqüència de l’imparable creixement 
de l’entitat, es resolgui amb intel·ligència el conflicte.

Revista de Banyoles, núm. 911, setembre de 2009, p. 40-41

La descuidada zona entre 
el parc de la Draga i les 
instal·lacions del Club.

Els Banys Nous a la Draga amb la primera desviació del passeig.
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Els balcons del barri vell de Banyoles no només han per-
dut aquells usos domèstics per als quals van ser conce-
buts com prendre-hi la fresca, veure la processó o tenir-hi 
testos amb flors, sinó que s’estan fent servir per col·lo-
car-hi aparells d’aire condicionat o suportar rètols, amb 
greu perjudici de l’aspecte que haurien de mantenir les 
façanes.21

Les façanes del barri vell de Banyoles no tenen la imatge 
que s’hauria de correspondre majoritàriament a la seva 
estructura i creixement medievals, és a dir, la dels pa-
raments plans, sense cossos sortints, finestres petites 
–geminades o no– i importants obertures a les golfes 
amb els tradicionals badius, sinó la de la simetria dels 
grans finestrals, els eixos, els balcons amb importants 
llosanes i les llargues balconades al primer pis. En defi-
nitiva, la pròpia de l’arquitectura del segle XIX en la qual 
el balcó és un dels principals protagonistes.

El balcó amb llosa volada de pedra i barana de ferro for-
jat o de fosa és un element arquitectònic desenvolupat 
sobretot en aquest segle XIX amb precedents en l’ar-
quitectura monumental dels anteriors, especialment en 
el barroc tardà en la seva derivació classicista. Els del 
claustre del monestir de Sant Esteve, construïts a finals 

21 Jeroni Moner ja havia dedicat un article a aquest tema en la sèrie publicada a El Bagant. Vegeu p. 26.

del segle XVIII, en constitueixen un bon exemple i pro-
bablement són els primers que es van poder veure a la 
nostra ciutat.

Les cases amb balcons
Així doncs, i com s’ha dit, durant tot el segle XIX i els 
primers anys del XX a la major part de les ciutats amb 
climes relativament benignes, les cases de renda des-
tinades a l’habitatge tenien en el balcó l’element princi-
pal de composició per a les seves façanes, com podem 
veure de forma generalitzada a l’Eixample barceloní. Era 
una bona forma de resoldre l’ampliació de les obertures 
en els pisos, que passaven de la petita finestra a l’àmplia 
vidriera des de terra, la qual cosa no només millorava la 
lluminositat interior, sinó que a més a més donava un 
aire o aspecte com «senyorial» que moltes vegades no 
es corresponia amb la qualitat de l’interior de l’habitatge.

Als pobles i a les ciutats petites la moda també va te-
nir acceptació i els nous edificis projectats per mestres 
d’obra o arquitectes van adoptar el balcó com a leitmo-
tiv per a les seves façanes, sovint amb una balconada 
allargada que aplegava diverses obertures al primer pis 
i balcons individuals per a les de les altres plantes. A 

Balcons al barri vell: de l’ús a l’abús
Un element arquitectònic típic del segle XIX 
que s’està utilitzant amb fins impropis d’un 
espai públic
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Banyoles n’hi ha exemples de molta qualitat com l’antic 
Hotel Mundial a la plaça Major, de principis del segle XIX, 
o els que, ja al tombant del XX, es van bastir de nova 
planta a la mateixa plaça com Can Bulí o Can Pons. I això 
sense oblidar les cases de famílies amb certa posició als 
carrers de Mn. Jacint Verdaguer, com Can Gelada o Can 
Canova; al de Sant Antoni, com les dels Franch, Cortada 
o Mascaró, o en altres dels eixamples d’aquesta època i 
també en alguns del nucli medieval. 

La desaparició de les finestres gòtiques
Precisament, és en aquest barri on, a la segona mei-
tat del segle XIX i les primeres dècades del XX, es va 
desenvolupar una extraordinària activitat consistent a 
substituir les finestres que encara es mantenien d’època 
medieval –les geminades amb columneta central o les 
rectangulars, una mica més tardanes– per balconeres 
amb el corresponent balcó de llosa i barana de barrots 
de forja. En el cas de les finestres rectangulars que es 
reformaven per poder eixir al balcó que s’hi incorporava, 
l’operació era molt simple ja que només calia rebaixar-ne 
la part inferior i allargar els brancals laterals, cosa que es 
pot veure pràcticament en totes les balconeres de pedra 
ben tallada.

Però quan les finestres encara eren les geminades 
medievals, a més del rebaix de la finestra, generalment calia 
reformar o substituir la part superior per una nova llinda  
–aprofitant-se (o no) tots o part dels brancals–, però a 
vegades es girava al revés la peça superior i es deixaven 
els arquets cap amunt. Amb aquestes reformes es van 
eliminar quasi totes les finestres gòtiques de la Banyoles 

Exemple a la plaça Major de substitució de finestres medievals 
per balcons amb la reconstrucció de la casa original.

Sistemes constructius per convertir finestres en balcons.
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medieval, si bé en els darrers anys se n’han recuperat 
algunes que mantenien tots o part dels seus elements 
constituents malgrat que, en certs casos, aquestes 
restauracions provoquen una duplicitat d’estils en una 
mateixa obertura, només acceptable com una qüestió 
didàctica.

L’inadequat nou ús dels balcons
En qualsevol cas aquestes reformes es feien en un sentit 
positiu –i no només per seguir una moda purament 
estètica o de prestigi– ja que amb el balcó s’aconseguia 
un espai exterior dels pisos on prendre la fresca, situar-
hi flors o sortir a veure els esdeveniments populars, a 
part del ja comentat augment de la lluminositat interior, 
la qual cosa representava una obertura de les cases i la 
seva gent cap al carrer. El que sí que s’ha de censurar 
és l’ús que gent poc curosa està fent actualment del 
balcó, ja que hi situa els aparells d’aire condicionat 
sense mostrar cap rubor en aquesta incívica conducta, ni 
preocupar-se perquè pot afectar visualment o acústica 
els vianants i en definitiva el paisatge urbà. 

Des de l’any 1993 a Banyoles hi ha una ordenança que 
prohibeix de forma expressa aquest tipus d’instal·lacions 
en els balcons, si bé el veto es limita al barri vell (art. 
99), i es permet, en canvi, a la resta de la ciutat, on els 
redactors de la norma deuen haver considerat que no 
cal imposar-hi el bon gust. Però a més d’estar prohibida 
aquesta instal·lació, l’articulat n’exigeix l’autorització 
municipal, autorització que no existeix en el 99% dels 
casos. Més greu: ben recentment s’han col·locat aparells 
d’aquesta naturalesa i s’ha tapat el balcó amb algun 
tipus de parapet que, tot intentant dissimular la infracció, 
encara la fa més evident. Estaria bé que la municipalitat 
comencés a demanar permisos i fes retirar aparells 
i parapets en una campanya de neteja i regeneració 
urbana.

Revista de Banyoles, núm. 912, octubre de 2009, p. 40-41

L’abús en la utilització del balcó i tapant les vergonyes.
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La desaparició de les fàbriques del carrer de Girona que 
encara utilitzaven l’aigua o l’energia hidràulica provinent 
dels recs i la seva substitució per blocs d’habitatges va 
propiciar la recuperació de l’entorn d’un tram del rec Major 
que ha quedat, però, abandonat i pendent d’urbanització.

Els cinc recs de Banyoles, quan surten de l’estany, tenen 
noms oficials que són, de nord a sud, el de Ca n’Hort, d’en 
Teixidor, de la Figuera d’en Xo, Major i de Guèmol. Però al 
llarg dels anys diferents documents o alguns trams del 
seu recorregut n’han aportat altres, com és el cas dels 
dos primers, els de Ca n’Hort i d’en Teixidor (o de n’Ort 
i d’en Brugada), que quan s’acosten i discorren paral·le-
lament eren coneguts com els recs Palaus, Palenchs o 
Dos recs, i quan s’ajunten definitivament es converteixen 
en la riera Vella o de Sant Miquel. 

El tercer rec, el de la Figuera d’en Xo, consta a vegades 
com el d’en Ramis, del molí Canyer o bé el de la Canela. I el 
rec Major, que a més a més d’haver-se anomenat, segons 
Mn. Constans, de Guèmol en època medieval i de les For-
ques en un dels primers trams, quan arriba a la placeta de 
Sant Pere prenia el nom de rec dels Tints per passar a ser 
el dels Molins quan, finalment, sortia fora de la muralla.

Una important zona industrial
El rec dels Molins, doncs, és el tram final del rec Major, 
que va des de la muralla del carrer de Sant Pere fins a la 

Farga d’Aram i que discorre darrere les cases del carrer 
de Girona per desviar se’n més avall en direcció a llevant. 
El primer document conegut en el qual apareix aquest 
nom és del segle XVI i 
cita un molí de retòrcer 
llana al carrer de Giro-
na a prop del «Rech 
dels Molins». Aquest 
molí, que més tard va 
ser fariner i finalment 
paperer en aquest 
permanent canvi d’ac-
tivitat que assolien els 
molins, era davant del 
Tint dels Paraires.

El rec dels Molins
Un potencial espai públic en ple centre de la ciutat, 
recuperat a mitges 

Restes del molí d’escorça de Can Masgrau.
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Al llarg del seu recorregut i a finals del segle XVII ja es-
tan documentats tres salts d’aigua i els molins corres-
ponents entre el que avui són els carrers de la Muralla i 
el dels Blanquers, però més avall, a principis del XX, s’hi 
van afegir la nova farinera d’en Coromina i el molí dels 
Escatllar, que ja eren propietaris de la Farga d’Aram, on 
també produïen paper. Però amb tota seguretat, molt 
abans d’aquesta època, ja n’hi devia haver més d’un, 
ja que aquest rec està citat l’any 1263 quan s’esmenta 
l’existència en aquesta zona dels molins del mas Prat, 
que Constans identifica amb Can Nocaire, cosa bastant 
dubtosa. 

Les darreres fàbriques sobre el rec dels 
Molins
Però deixant de banda disquisicions històriques, el fet és 
que aquest espai exterior de la muralla, tot aprofitant-se 
del vial provinent de Girona, no només va ser un notable 
focus industrial del món del paper, del tèxtil i de les pells, 
entre altres activitats, sinó també el darrer reducte del 
sistema basat en l’aigua dels recs. A la segona meitat 
del segle passat encara hi funcionaven dues fàbriques 
de pells (Pujol i Franch), un molí d’escorxa (Can Mas-
grau) i el paper i l’aram (Masó i Escatllar), entre altres de 
situades en les derivacions del rec.

La darrera en desaparèixer va ser l’adoberia de la família 
Pujol, situada a la cantonada dels carrers de Girona i de 
la Muralla, que va tancar les portes l’any 1991. D’aquest 
salt d’aigua –del qual encara es poden observar algunes 
restes– n’hi ha constància l’any 1685 a la Concòrdia de 
les aigües de l’estany, que hi situa un molí enfortidor que 
anys més tard era d’afinar cànem i tenia un batan (cilindre 
giratori per desfilar flocs de cotó o per estovar les pells) i 
un altre retorcedor de fil. El 1829, quan un dels molins era 

dels Masmitjà, també hi fabricaven paper mentre que, en 
mans de Miquel Poch des de 1894, només va haver-hi 
activitat tèxtil i, finalment, quan el va comprar Francesc 
Pujol l’any 1916, s’hi va instal·lar l’adoberia ja desapare-
guda dels Pujol.

La reobertura del rec 
La remodelació urbana del sector promoguda per la Ge-
neralitat als anys noranta va deixar alguns nous espais 
públics, tot i que es van oblidar del rec que fins llavors 
quedava tancat, sense pas i amagat darrere les cases i 
fàbriques del carrer de Girona. Amb aquesta operació es 
va enderrocar la casa i fàbrica de Can Masgrau, on hi ha-
via hagut un molí batan, però que també va ser paperer 
i darrerament d’escorxa, molí que va ser destruït perquè 
estava situat al bell mig de la prolongació del carrer Tor-
res i Bages.

El rec dels Molins abans i després de l’obertura.
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No va ser, doncs, fins l’any 2001 que una modificació del 
Pla General va deixar definit tot l’espai públic a l’entorn 
del rec, entre els carrers de la Muralla i dels Blanquers, un 
recorregut lineal amb els salts d’aigua de les fàbriques 
de Can Pujol a la part alta del traçat i de Can Franch al 
final, amb una plaça al mig –justament on hi havia hagut 
l’edifici de Can Nocaire–, on encara hi ha el salt d’aigua i 

la base de l’antic trull d’oli. Des d’aquell moment, però, tot 
l’espai recuperat, que permetria un magnífic passeig i una 
nova plaça per a vianants, on fins i tot els salts d’aigua 
podrien moure ginys per recordar a generacions futures 
el passat industrial banyolí i l’ús que es feia de l’aigua 
controlada de l’estany, està abandonat i el rec descuidat 
i ple de deixalles. Convé urbanitzar aquest futur passeig i 
donar-li tota la força històrica que arrossega.

Revista de Banyoles, núm. 913, novembre de 2009, p. 
40-41

El rec, molt degradat a prop del carrer dels Blanquers

Can Nocaire amb el rec: una plaça pendent d’urbanitzar
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Els arcs de la plaça Major de Banyoles constitueixen 
un dels béns patrimonials més preuats dels banyolins. 
Aquest article es fa ressò de les modificacions que han 
sofert, sobretot de la desaparició del que hi havia a la can-
tonada del carrer del Mercadal, i reivindica la necessitat 
de deixar constància de la realitat històrica en els projec-
tes d’urbanització. 

A la plaça Major de Banyoles hi ha 44 arcs exteriors o de 
façana i 33 d’interiors o travessers, tots ells de diferents 
dimensions i èpoques perquè aquest conjunt de porxos  
–o de voltes, com s’anomenen popularment aquests es-
pais coberts que es van començar a formar en època 
medieval amb l’avançada de l’edificació sobre els ca-
mins públics– no es va construir en un moment determi-
nat i segons un projecte definit, sinó lentament al llarg de 
diversos segles.

Però, a més a més, entre les darreries del segle XVIII, du-
rant tot el XIX i els primers anys del proppassat, les vol-
tes van patir moltes transformacions, tant pel que fa a la 
substitució de trespols de cairats de fusta per voltes de 
llosa com la d’arcs originals per altres de més alts, o bé 
la dels pilars de base quan patien un excés de càrrega.

Arcs aixecats i arcs reconstruïts 
Així doncs, molt pocs dels arcs que podem observar avui 
són els que es van anar construint entre finals del segle 

XIII i durant el XIV, o millor dit, molt pocs no han estat 
transformats o substituïts. En general, els més baixos, 
com el de Cal Moliner, el de Can Butinyà, els de Can Bòli-
ca o el de l’entrada a les voltes des del carrer de Girona, 
per citar-ne alguns, són probablement originals d’aquest 
període; però també són «autèntics», és a dir, no refor-
mats, altres com el de Can Mercader i bona part dels de 
les Voltes de baix o de les de ponent, per bé que siguin 
d’època més avançada. 

En canvi, alguns d’aparença antiga no tenen gaires anys, 
ja que en el segle XIX i principis del XX molts propietaris 
van reformar el seu arc, a vegades amb tota la façana i 
bona part de la casa, sobretot a les Voltes de dalt, com 
van ser els casos de la Caixa, Can Duran, Can Vera i Can 
Llorà. Però els arcs més moderns –si deixem de banda 
els que s’han reconstruït recentment amb pedra o els de 
l’antic Hotel Mundial, que són de principis del segle XIX– 
són evidentment els de Can Pons i de Can Bulí (La Xixo-
nenca), bastits amb obra de maó cap a l’any 1900 junta-
ment amb tot l’edifici, o el que fa cantonada amb el carrer 
del Mercadal, a Can Butinyà, acabat amb un estucat de 
color terrós, que és el protagonista d’aquest article. 

L’arc més ample de la plaça
Llevat del modern de Can Bulí, el de Can Mercader és 
actualment el més ample de tota la Plaça, amb una llum 
de 5,85 m, però fins el 1937 n’hi havia un a la cantonada 

L’arcada perduda de la plaça Major
L’arc més ample de les voltes de la Plaça va 
desaparèixer el 1937
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del carrer del Mercadal tot tancant les Voltes de dalt per 
la banda del carrer Major, que el superava amb escreix, 
ja que tenia l’extraordinària amplada de 7,55 m, és a dir, 
prop de dos metres més que els esmentats. L’arcada arri-
bava fins al rec –que era cobert– i deixava, malgrat això, 
un estret carreró d’uns tres metres en direcció al portal 
de Sant Martirià, molt diferent de l’ampli espai de què ara 
gaudeix aquest encontre de carrers. 

El canvi és degut al fet que l’any 1929, sent alcalde de 
Banyoles en Lluís Torrent, es va aprovar un projecte de 
rectificació, signat per l’arquitecte municipal F. Figueras, 
que escapçava una part de la casa d’un tal Joan Moret, 
el propietari que ocupava la meitat d’aquell arc i tota 
la façana del carrer del Mercadal amb una profunditat 
d’entre 4 i 6 m. L’altra meitat de la volta (és a dir, també 
de l’arc) corresponia a Can Butinyà, on ha quedat ara tot 
l’arc actual.  

Anodins projectes d’urbanització
De fet, no va ser fins l’any 1937 que no es va dur a ter-
me aquella rectificació que comportava, entre altres 
coses, la destrucció de l’arc més ample de la Plaça Fotografia de Josep M. Mateu de l’any 1936/1937? amb l’edifici abans de l’enderroc.

(Col·l. Lluís Martí)

Vista del carrer del Mercadal amb l’espai que ocupava l’antic edifici.

Façanes de Can Llorà, Can Prat i Can Butinyà amb la reconstruc-
ció de l’arc enderrocat.
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i la substitució per l’actual, tot i que, segons la docu-
mentació existent, un nou projecte, també signat per 
l’arquitecte Figueras el 24 de desembre del 36, propo-
sava eliminar del tot la casa d’en Moret (o d’en Saguer, 
que sembla que és el propietari actual i potser també 
el d’aquell moment), tot creant una espècie de placeta, 
projecte que no va reeixir ja que la realitat actual re-
cull el de l’any 1929, que deixa una mínima superfície 
habitable a Can Moret (o Can Saguer), amb el nou arc 
corresponent ja només a Can Butinyà.

Recuperar aquesta història local no té cap intenció 
nostàlgica sinó, en primer lloc, recordar a les noves 
generacions (i no tan noves) què hi fa aquell petit arc 
raconer al final de les voltes de la banda de tramuntana 
de la plaça Major; però, sobretot, reclamar als que 
treballen en la urbanització o pavimentació d’aquests 
espais que s’interessin per la història que hi ha darrere, 
història que cal conèixer i respectar, i que, si no fossin 
tan suficients en la seva ignorància, la podrien utilitzar 
com a mètode, argument i base dels seus projectes 
com sembla que –en part i per fi– estan portant a 
terme a la placeta de la Vila Vella. 

Revista de Banyoles, núm. 914, desembre de 2009, p. 
40-41
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També anomenada de les Olles, perquè s’hi venia terrissa 
els dies de mercat, aquesta placeta noucentista, centre 
d’activitat ciutadana durant molts anys, ha esta víctima 
d’operacions urbanístiques poc afortunades que la darre-
ra reforma no ha sabut corregir.

En diverses ocasions, des d’aquestes línies s’ha recla-
mat que en les intervencions sobre els espais urbans 
s’utilitzés la realitat històrica anterior com a motiu i 
acció didàctica tot deixant rastres del que havia estat, 
però en alguns casos la recuperació directa d’aquella 
realitat no només no constitueix una operació de nos-
tàlgia, sinó que és el millor que es pot fer. El cas de la 
darrera reforma a la placeta dels Estudis n’és un exem-
ple paradigmàtic. 

Aquest espai, ara convertit en un conjunt desarticulat 
d’objectes com són els tres models de bancs, uns esco-
cells en forma de test gegantesc amb banc incorporat, 
una font recuperada a darrera hora i un fals rec recent-
ment inventat, era, a la primera meitat del segle passat, 
un racó ordenat i agradable, centre actiu amb ambient 
escolar i nucli aglutinador del barri de Sant Martirià, la 
festa del qual era la més important de totes les que es 
celebraven a l’estiu.

El protagonisme dels Pares Servites
Des del punt de vista urbanístic, aquesta plaça és un tí-
pic exemple d’un espai públic format fora de la muralla 
sobre la base d’un reculat intencionat de l’edificació en el 
camí principal de sortida de la població (el de Sant Mar-
tirià cap a Besalú), tot aprofitant que s’encreuava amb 
la ronda de la muralla, l’actual carrer de la Canal i el dels 
Valls. Però desconeixem si el que conforma avui la Plaça 
coincideix del tot (o no) amb l’edifici que la comunitat 
religiosa dels Pares Servites –que havien bastit un con-
vent al puig de Sant Martirià l’any 1638 del qual van ser 
expulsats pels francesos el 1808 i que els espanyols van 
destruir el 1810– va construir en aquest lloc l’any 1817.

D’aquest convent, a part de la funció educativa que va 
exercir des que es va instal·lar a la ciutat, en sabem molt 
poc de l’arquitectura i l’ocupació llevat d’unes restes, la-
mentablement no documentades, que van aparèixer sota 
l’edifici enderrocat recentment al carrer de la Canal nú-
mero 33, en l’immoble que havia estat seu de l’Acadèmia 

Errors de repetició
Les incongruències de la reforma de la placeta dels 
Estudis

La placeta dels Estudis als anys cinquanta. (Foto: R. Alsius)
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Abat Bonito. En canvi, sí que se’n coneix l’ús –alternat 
amb l’escolar– com a quarter militar i torre de telegrafia 
òptica després de l’expulsió definitiva dels religiosos del 
1835, així com l’enderroc ordenat pel general carlí Sa-
valls, l’any 1873.

Un edifici ben aprofitat
En qualsevol cas, el que sembla cert és que, sobre algu-
na part de les restes d’aquest convent, l’any 1887 l’Ajun-
tament d’aquesta ciutat va construir-hi un centre escolar 
del qual resten les façanes a manera de decorat del nou 
Centre d’Interpretació de l’Estany. L’edifici va ser durant 
molts anys referent bàsic del món de l’ensenyament a 
Banyoles, ja que va acollir l’escola pública fins que l’any 
1959 es va traslladar a l’emplaçament actual, l’Escola 
d’Arts i Oficis i el Centre de Formació Professional, però 
també havia estat central de correus i telègrafs i, des de 
1916, Museu Darder d’Història Natural.

La placeta presidida per aquest edifici s’havia ordenat 
amb la plantació de dues fileres de quatre plàtans, uns 
bancs de pedra i una font de fosa al centre amb l’escut 
de la ciutat i una curiosa inscripció que diu «Ayuntamien-
to de... 1894», tot dins un encintat que acabava de cen-
trar l’espai. A l’angle nord-oest de la placeta, entre l’edifici 
de les escoles i la primera casa del carrer de Sant Mar-
tirià, hi havia només un portal que donava accés al que 
havia estat l’horta del convent, espai reconvertit en camp 
de futbol i pati escolar.

L’ampliació de la Plaça
Però l’any 1956, en una de les operacions urbanístiques 
més desgraciades entre les dutes a terme a Banyoles en 
els darrers anys del franquisme, es va enderrocar la casa 
que hi afrontava per la banda nord per obrir el carrer que 

ara conté els edificis de la Telefònica, Correus i la llar 
dels jubilats, es van tallar els plàtans dels dos extrems 
per fer un aparcament al cantó del carrer de la Canal i, 
per dissimular el bunyol, es van plantar dos til·lers en el 
lloc més inadequat possible, és a dir, entre els plàtans i 
quasi a sota seu.

Naturalment, aquests til·lers van sobreviure amb difi-
cultats i quan es va iniciar la darrera remodelació de la 
placeta va ser necessari tallar-los degut al seu estat ma-
laltís, però algun responsable (?) de l’obra va decidir tor-
nar-los a plantar al mateix lloc on van morir els anteriors, 
de manera que d’aquí uns anys caldrà repetir l’absurda 
història. El resultat de tot plegat és que malgrat l’elimina-
ció parcial de la circulació rodada i la millora i anivellació 
dels paviments, la Plaça no només no ha recuperat els 
valors i l’equilibri que tenia fa cent anys, sinó que ha es-
devingut un espai confús i poc amable.

Revista de Banyoles, núm. 915, gener de 2010, p. 40-41

Estat actual de la Plaça després de la darrera reforma. (Foto: 
Fons d’Imatges del Consell Comarcal del Pla de l’Estany)
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L’Ajuntament de Banyoles ha decidit iniciar estudis per al 
desenvolupament urbanístic d’una zona conflictiva, tant 
pel que fa a una propietat molt dividida com pel fet que 
conté un conjunt d’hortes amb els seus recs de reparti-
ment de l’aigua, la protecció de les quals és defensada per 
una plataforma cívica i altres ciutadans.

Els barris de Can Puig i de Canaleta, producte de l’espe-
culació urbanística amb la connivència de les adminis-
tracions de les darreries del franquisme, van ser edificats 
en zona no urbanitzable i van deixar un buit important en-
tre la riera de Canaleta i el monestir, on es conserven hor-
tes, alguna indústria i habitatges disseminats. Això no 
només ha marginat del nucli urbà els dos barris, sinó que 
ha desactivat part del nucli històric (carrers Nou, dels 
Valls, de Sant Benet, etc.) en relació amb el centre més 

comercial a l’entorn de 
la plaça Major.

El Pla General d’Ordena-
ció Urbana de Banyoles 
redactat per l’arquitecte 
Manuel de Solà-Morales 
l’any 1983 i encara vi-
gent avui amb força mo-
dificacions, quasi sem-
pre marcades per les 
circumstàncies i oportu-
nitats del moment més 

que no pas amb una visió general i de futur del problema, 
ja deixava clar que la ciutat havia de créixer cap a lle-
vant i ocupar l’espai comentat de manera que la zona es 
va qualificar de sòl urbanitzable no programat, és a dir, 
preparat per convertir-se en urbà quan aquest s’esgotés.

La realitat urbanística de la ciutat
No és el lloc ni l’espai és suficient per fer ara, aquí, una 
anàlisi dels camins, sovint erràtics, que s’han seguit du-
rant vint-i-cinc anys en el desenvolupament de les previ-
sions del pla del 83, però almenys pel que fa a aquesta 
zona es pot afirmar que els pocs intents de seguir-lo han 
fracassat del tot, en gran part per la mateixa condició de 
la propietat repartida entre molts propietaris de petits ter-
renys. Això ha portat la ciutat a créixer amb més comodi-
tat en altres àrees més allunyades del centre com les del 
pla de l’Ametller, ja en els límits del municipi, i ha propiciat 
una confusió amb la trama urbana de Porqueres. 

Durant tots aquests anys i des de diferents instàncies 
s’ha reclamat el desenvolupament urbà d’aquesta zona 
i no només per les raons esmentades d’integrar barris i 
reequilibrar el centre històric, sinó també per una qüestió 
viària, perquè aquesta planificació és la que ha de perme-
tre l’execució de la tan necessària ronda Fortià (prolon-
gació de la del Monestir), així com completar l’obertura 
del passeig de Joan XXIII –que ja s’havia previst com a 
variant est en el planejament de 1956– i resoldre la con-

Les hortes de les rondes Monestir i Fortià
La difícil i polèmica planificació del seu inevitable 
futur urbà

Les hortes de sota el monestir.
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tinuïtat de l’eix Monestir-Guèmol (carrers del Pare Claret-
Abat Bonitus-Jaume Butinyà), l’única via transversal de la 
ciutat, amb l’important nus de la carretera de Vilavenut.

Els problemes d’aquesta zona
Però la planificació d’aquesta zona, a part dels 
interessos privats que no haurien d’influir-hi en excés si 
pensem en el bé públic, xoca amb dos problemes: per 
una banda, l’esmentada micropropietat, que complica 
molt les necessàries reparcel·lacions –com va ser el 
cas de la Draga, que només es va poder resoldre amb 
una expropiació forçosa de la Generalitat– i per l’altra, la 
defensa de les hortes amb el seu sistema de regadiu, en 
tant que avui ja les hem de considerar un bé cultural, més 
que no pas una fórmula de subsistència com havia estat 
en els seus inicis i durant segles.

Amb aquests problemes per davant, tots els equips de 
govern, tant de dretes com d’esquerres, han fracassat en 
l’intent, sigui per les causes indicades, per una possible 
mala gestió urbanística o bé per un projecte inadequat, 
com ha estat el del darrer equip de govern d’ERC. Els 
republicans preveien el pla per a la zona centrada en 
el nus de l’eix Monestir-Guèmol en l’encontre amb la 
prolongació del carrer de Joan XXIII i la carretera de 
Vilavenut, és a dir, a una part dins el conjunt de l’àrea 
d’hortes situades entre la riera de Canaleta, el monestir 
i l’antiga fàbrica de les espardenyes, Can Teixidor del 
Terme, Mas Palau i l’àrea industrial al sud del passeig de 
la Farga, objecte del present article.

L’exemple de Sanaà al Iemen
La notícia del nou intent de l’equip socioconvergent que 
governa a Banyoles per desenvolupar urbanísticament 
la zona comença amb una bona perspectiva, ja que per 

dur-ho a terme s’ha con-
tractat l’arquitecte olotí 
Esteve Corominas, un 
bon professional amb 
experiència en la gestió 
urbanística, responsa-
ble de la planificació de 
la Vila Olímpica i autor 
de la de la zona indus-
trial de l’entrada sud de 
Banyoles on, precisa-
ment, va mostrar la seva 
sensibilitat en el respec-
te pels recs, tema que 
serà un dels molts es-
culls que caldrà superar.

A manera de referent i 
ara que es parla sovint 
de la capital iemenita 
per problemes poc agradables, és bo de recordar que 
en aquesta meravellosa ciutat hi ha un sistema únic al 
món d’integració d’hortes dins el nucli urbà: les cases 
(de fang, per a una sola família i de quatre o cinc pisos) 
formen unes illes que contenen unes hortes privades, 
visibles des dels carrers que les envolten i que s’ofe-
reixen com una espècie de zona verda. Alguna solució 
d’aquesta naturalesa caldrà inventar-se perquè no es 
perdi aquest patrimoni tan especial i característic de la 
nostra ciutat ni tampoc quedi com una peça de museu 
o un parc temàtic, sinó que serveixi per dotar d’una per-
sonalitat especial la futura urbanització. Entretant, però, 
caldrà impedir més aberracions com les que s’han donat, 
permetent pavimentar alguns horts per a fer-hi exercicis 
d’autoescola.

Revista de Banyoles, núm. 916, febrer de 2010, p. 40-41

Les hortes de sota el monestir amb la pavimentada al fons.

Les hortes del centre de Sanáa al Iemen.
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El panorama cultural de la postguerra a Banyoles va ser 
bastant desolador en tots els sentits, però a la dècada 
dels seixanta i fins a la desaparició del dictador l’any 
1975, la ciutat va viure una època extraordinàriament cre-
ativa de la qual l’arquitectura no va ser aliena i va tenir en 
la figura d’en Jordi Masgrau el seu principal protagonista.

Durant el primer terç del segle XX les construccions que 
els mestres d’obra locals duien a terme a Banyoles gene-
ralment portaven el segell d’arquitectes forans com l’Isi-
dre Bosch –que entre altres obres va reformar la fonda 
Flora i el balneari de la Puda– o Francesc Ràfols (l’Ajun-
tament), Puig i Cadafalch (Can Surribas), Benavent (Can 
Trull) i Manuel Almeda, autor de la part modernista del 
cementiri municipal, però moltes altres obres eren disse-
nyades pels mateixos mestres d’obra, com és el cas d’en 
Pere Font, el més destacat de tots ells.

Pere Font, autor, constructor i també promotor en el cas 
de la casa de renda de la cantonada del passeig de la 
Indústria, va construir edificis d’un altíssim nivell com 
Can Gelada o Can Canova al carrer de Mossèn Jacint 
Verdaguer i molts altres, en general d’un modernisme 
contingut proper a l’eclecticisme. Aquest moviment dei-
xaria pas al noucentisme entroncat amb l’escola Beaux 
Arts, en el qual es va instal·lar l’arquitecte local Francesc 
Figueras i de Ameller, acabat de titular, l’any 1928.

L’arquitectura de la postguerra a 
Banyoles. Francesc Figueras
Aquest arquitecte, que va copar durant les tres dècades 
següents pràcticament tota l’escassa activitat construc-
tiva a Banyoles, és autor d’interessants edificis com la 
farmàcia Masgrau (ara Omedes) de l’any 1934 o Can 
Masgrau de la Torre i la reforma de Can Surribas –amb-
dós al carrer de Mossèn Baldiri Reixac i de l’any 1941–, 
obres que són una mostra del seu bon ofici. I de la matei-
xa època s’han de destacar també dues cases, aquestes 
sí, alineades amb el noucentisme català més canònic 
com són la de Can Gussinyer (1929), del mestre d’obres 
barceloní Miquel Pallàs, i la de Can Puigdemont (1941), 
del ja esmentat arquitecte Isidre Bosch (ambdues a 
l’avinguda dels Països Catalans, números 11 i 71).

En canvi, entre aquest darrer any i el 1960, Banyoles 
ofereix un panorama arquitectònic bastant trist, fet que 
d’alguna manera s’ha de relacionar amb el buit cultural 
existent durant el franquisme en tots els camps. En el 
de l’arquitectura, però, no només el patia la nostra ciutat, 
sinó tot el país ja que la Guerra Civil i el nou règim van 
provocar la interrupció de les avantguardes, amb l’exili 
dels arquitectes més sobresortints que durant la Repú-
blica havien situat l’arquitectura catalana en la línia de la 
millor europea.

La renovació arquitectònica del 
segle XX a Banyoles
La contribució de l’arquitecte Jordi Masgrau 
i Boschmonar
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El redreçament a la dècada dels seixanta
«Obrim una finestra» proclamava la portada de la revista 
Horizontes –el precedent de l’actual Revista de Banyo-
les– el gener-febrer de 1964, en un especial de presen-
tació de la Setmana de la Joventut. I certament, amb la 
dècada, a Banyoles s’havia obert una finestra a la cul-
tura amb les aportacions, entre altres, de grups com el 
TEI (Teatre Experimental Independent), «Presència 63», 
el Cine Fòrum, la celebració anual del Febrer Jove i, una 
mica més tard, el Tint-1 i el Tint-2, alguns dels quals van 
tenir el suport o el sopluig del Club Natació Banyoles i la 
prevenció de les autoritats.

I va ser, precisament, aquesta entitat la que també en el 
camp de l’arquitectura va contribuir al redreçament amb 
la construcció de la seva seu social, un edifici projectat 
per l’arquitecte Jordi Masgrau i Boschmonar l’any 1957 
i inaugurat el 1960, que va trencar anys de desert i que 
malgrat el temps transcorregut i les reformes sofertes 
continua sent una de les millors obres del segle XX a Ba-
nyoles. S’ha de reconèixer, però, en relació amb aquestes 
reformes, que mentre que la construcció de la piscina, 

l’any 1968, deguda a l’arquitecte J. Masramon, va ser poc 
afortunada, la de 1991 d’en M. Duran i J. Portella, va ser 
molt respectuosa amb la integració de l’edifici original en 
el nou conjunt.

El paper renovador de l’arquitecte Jordi 
Masgrau

L’aparició, doncs, d’en Jordi Masgrau en l’horitzó banyolí 
va constituir una veritable alenada d’aire fresc. Nascut 
l’any 1928 va patir, ell també, els problemes de la post-
guerra amb l’exili del seu pare, l’alcalde republicà Jacint 
Masgrau, i la desorientació general en el món de l’arqui-
tectura. Va acabar la carrera l’any 1955, justament en 
l’època en la qual estava començant la recuperació de 
l’arquitectura a Catalunya de la mà d’arquitectes com J. 
A. Coderch i referents que oscil·laven entre una certa tra-
dició popular i mediterrània i els mestres nòrdics del mo-
viment modern, com G. Asplund, A. Jacobsen o A. Aalto, 
que també tenien la mirada posada en el Mediterrani.L’edifici del CN Banyoles actualment.

L’arquitecte Jordi Masgrau, en una foto recent.
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Les seves primeres obres a Banyoles, i molt especial-
ment l’esmentat edifici del Club, són fruit lògicament de 
totes aquestes referències i mostren, per sobre de tot, 
un notable domini en el control de la llum –en definitiva 
el valor més important de l’arquitectura–, condició que 
va portar fins les darreres conseqüències en edificis que 
podríem considerar menors, com la simple reforma d’un 
bar a la plaça Major, on va deixar un segell insuperable, 
malgrat els successius intents de destruir-lo per part de 
successius afeccionats a la decoració. 

D’aquest mateixa època cal destacar també, entre altres 
obres de notable qualitat i maduresa, la clínica Salus 
Infirmorum així com la personal aportació de l’ús de la 
pedra de Banyoles com a element decoratiu, detall que 
no és aliè a les darreres obres noucentistes d’en Rafael 
Masó. La seva llarga, valuosa i honesta trajectòria pro-
fessional i humana mereix quelcom més que aquestes 
notes forçosament curtes en les quals, però, tot aprofi-
tant el cinquantè aniversari de la inauguració de l’emble-
màtic i representatiu edifici del Club, només s’ha volgut 
ressaltar –com resa el títol d’aquest article– la seva 
contribució a la renovació de l’arquitectura a Banyoles a 
principis dels anys seixanta.

Revista de Banyoles, núm. 917, març de 2010, p. 40-41

La clínica Salus Infirmorum.
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Un element molt característic del paisatge urbà propi dels 
segles XIX i principis del XX el constitueixen les torres que 
sobresurten d’algunes cases amb pretensions senyorials, 
i a Banyoles encara en queden alguns exemplars interes-
sants que convé preservar.

El terme torre té diversos significats, si bé el més 
habitual és el que ens fa pensar en una construcció 
amb finalitats defensives o de guaita. Però darrere del 
fet de bastir elements sobresortints hi ha sempre una 
manifestació de poder, malgrat que la justificació bàsica 
pugui ser utilitària com seria el cas dels campanars de 
les esglésies cristianes (tocar les hores o fer senyals 
festius, de dol, de perill, de convocatòria, etc.), dels 
minarets musulmans (en aquest cas, segons sembla, 
només per cridar a l’oració), dels colomars, de les torres 
de comunicacions o de les aigües.

Acabada, o quasi, la seva necessitat defensiva i al mar-
ge dels altres limitats serveis que oferien les torres, ja 
a partir del segle XVIII van començar a ser un element 
decoratiu, però sobretot significatiu per definir un lloc 
públic –com les torres del rellotge d’alguns ajuntaments, 
per exemple– o bé com un símbol de poder, cosa molt 
evident sobretot en petites poblacions o en alguns grans 
masos aïllats, és a dir, en ambients rurals.

Torres a les masies i als pobles
Així, algunes de les més poderoses pairalies de les fa-
mílies que en els segles XVIII i XIX van fer importants 
ampliacions o van construir la casa de nova planta, van 

coronar la seva casa amb una torre que dominava alti-
vament el paisatge, en definitiva les seves possessions. 
D’aquest tipus de torres, a les grans masies aïllades n’hi 
ha magnífics exemples, sobretot a la Garrotxa i a la plana 
de Vic, mentre que al Pla de l’Estany –si no em falla la 
memòria– només hi ha les de Can Campolier, a Miàni-
gues, i Cal Ferrer de les Torres, a Serinyà.

Però no sempre els masos –importants o no– són cons-
truccions aïllades sinó que, com succeeix a l’Empordà, 
en alguns poblacions hi ha masos situats dins el nucli, 
com una casa urbana més, però que té les terres fora 
d’ell. I és en aquests llocs sovint la silueta del poble es 
caracteritza per la presència de dos elements que sobre-
surten per sobre del perfil que dibuixen les teulades: el 
campanar de l’església i la torre del casal del propietari 
més important, fet que podem constatar, per exemple, a 
Colomers o a Verges, entre altres pobles.

Les torres de Banyoles
Una imatge com la d’aquestes poblacions devia ser la 
que oferia Banyoles després que la poderosa família 
Bach (avui Lavall) reformés la seva casa del carrer de 
les Escrivanies i la rematés amb la torre que avui podem 
observar a prop de la muralla –a finals del segle XVIII 
o una mica més tard de ser cremada durant la Guerra 
del Francès– només que en aquest cas, en comptes d’un 
campanar, a la silueta del poble en sobresortien dos: el 
de Santa Maria i el del monestir, un signe, també, de la 
realitat social banyolina. 

Les «torres dels senyors» a Banyoles
Els signes que marcaven el perfil de la ciutat 
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Potser per mimetisme o compe-
tència, però sempre amb sentit 
simbòlic més que no pas utilitari, 
a Banyoles, que a diferència dels 
exemples exposats fins ara no es 
podia considerar una població ru-
ral sinó industrial, van sorgir tor-
res en les noves cases d’algunes 
famílies acabalades. La primera 
va ser, precisament, la de Can 

Torrent, davant mateix de Can Bach i construïda l’any 
1854 que, com a novetat, tenia terrat en comptes de teu-
lada, encara que ni l’una ni l’altra tenien gaire interès des 
del punt de vista arquitectònic.

Altres exemplars a la ciutat
Més bonica en el seu acabament superior és la que 
corona l’edifici de la comunitat del Sagrat Cor al carrer 
Nou, obra atribuïda a l’arquitecte Isidre Bosch, construïda 
poc temps després de la de Can Torrent, també amb 
terrat i amb sentit més aviat decoratiu que altra cosa. 
I a partir d’aquest moment, rematar la nova casa amb 
una torre es va convertir en una moda que van seguir, 
especialment, els industrials banyolins a principis del 

segle passat, com es pot veure 
a Can Franch, al carrer de Sant 
Antoni, o a Can Gelada, al de Mn. 
Jacint Verdaguer.

Un exemple del sentit i la clien-
tela que tenien aquestes tor-
res –sense oblidar que sempre 
constituïen un bon recurs arqui-
tectònic– el tenim a Can Surri-
bas (Can Betlem) al passeig de 
la Indústria, un edifici projectat 

per l’arquitecte Puig i Cadafalch entre els anys 1912 
i 1914 per a una família barcelonina. La construcció 
inicial no tenia torre, però quan la va adquirir la famí-
lia Turró, fabricants de xarol, n’hi van incorporar una  
–molt bonica però reformada l’any 1941– que seguia 
l’estil orientalitzant de la façana posterior i que era quasi 
idèntica a la de Can Gelada, la qual cosa fa pensar en la 
intervenció del mestre d’obres banyolí Pere Font, autor 
d’aquest edifici.

Aquestes torres, desgraciadament, ja no marquen la 
silueta –o l’skyline com se’n diu ara– de Banyoles, 
engolides per ramats d’ascensors i edificis d’alçada poc 
adequada. Però al barri vell encara són símbols de tota 
una època i val la pena conservar-les i protegir-les, ja que 
alguna d’elles, com la de Can Pujals, a la plaça del Dr. 
Rovira, ja han desaparegut i no fa gaire temps. 

Revista de Banyoles, núm. 918, abril de 2010, p. 40-41

La torre de Can Bach i de Can Torrent al fons.

La torre de Can Gelada del mestre d’obres Pere Font.

Can Surribas tal com era abans de 1940.
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És molt lamentable veure com any rere any s’està dete-
riorant un edifici amb segles d’antiguitat o un paisatge 
proper a l’estany i assistir amb impotència a la seva de-
gradació sabent que, si bé el responsable principal n’és 
el propietari, els ajuntaments compten amb mecanismes 
suficients per impedir-ho.

Darrere els casos de ruïna progressiva d’elements 
del patrimoni històric o paisatgístic, a vegades hi ha 
situacions legals o urbanístiques que ho justifiquen, però 
quasi sempre les causes són la desídia o l’especulació 
de la propietat i la indolència dels ajuntaments. El cas 
de Can Cisó, un dels masos que juntament amb la seva 
església formaven als segles XIII i XIV la parròquia de 
Guèmol, és un dels casos més escandalosos, tot i que 
no és l’únic.

Sobre la importància d’aquesta casa medieval –tot re-
clamant que se n’aturés la degradació– se n’han escrit 
articles tan excel·lents com inútils, un en aquesta matei-
xa revista (Àngel Vergés, l’octubre de 1996) i un altre de 
molt recent en la del Consell Comarcal (Miquel Rustu-
llet, el març de 2010), això sense comptar amb les innu-
merables queixes i gestions dutes a terme a instàncies 
del Centre d’Estudis Comarcals amb idèntics resultats 
negatius.

Un cas de consciència (o de barra)
Convé recordar que el Pla General d’Ordenació Urbana 
de Banyoles (1983/1984) ja va compensar suficientment 
aquesta propietat el fet d’haver qualificat de verd públic 
l’entorn de l’edifici de Can Cisó (que ja havien desocupat 
els masovers), ja que li va permetre l’edificació d’un im-
portant conjunt de cases adossades en un sector de la 

Ruïnes que clamen al cel
Can Cisó de Guèmol, el mas Herbeig i la bòbila de 
Ca n’Ordis, tres vergonyes del nostre paisatge

Estat actual de Can Cisó de Guèmol.
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finca mentre la resta (la zona verda) havia de ser adquiri-
da –a preu oficial– per l’Ajuntament.

Però els propietaris (la família Barrera d’Esponellà, si no 
em falla la informació), una vegada construït tot el que 
era edificable, van abandonar la casa –amb molt valor 
històric i poc profit econòmic– mentre els successius 
consistoris municipals miraven cap a un altra banda sen-
se exercir les seves competències en defensa de l’edifici, 
catalogat almenys des de l’any 2000.

Recentment, la situació de Can Cisó de Guèmol s’ha mo-
dificat en el sentit que aquesta part de la finca destina-
da a zona verda pública amb la casa –que queda fora 
d’aquesta qualificació– ha estat adquirida per l’empresa 
Salvador Serra S.A., la qual, amb una operació complexa 
però correcta des del punt de vista legal, ha de cedir la 
part pública que envolta la casa a canvi d’avantatges ur-
banístiques en un altre sector. Així les coses, ara només 
es pot confiar que sigui la nova propietat –una família 
que, tot sigui dit, va salvar del col·lapse l’emblemàtica 
pesquera d’en Marimon amb una restauració modèlica– 
qui tingui la voluntat i l’encert de corregir el disbarat i la 
deixadesa d’uns i altres reconstruint l’històric edifici tan 
representatiu del barri de Guèmol.

Altres ruïnes
El cas del mas Herbeig (Arbetx o Arbeix en alguns do-
cuments), una gran finca que havia estat dels Manresa 
i que arribava a la mateixa vora de l’estany, no és pas 
gaire diferent de l’anterior si tenim en compte que amb 
motiu dels JJOO del 92 la propietat va vendre a molt bon 
preu els terrenys, avui públics, situats entre la modifi-
cada carretera d’Olot i l’estany, a part d’altres beneficis 
urbanístics. L’edifici, avui en ruïna quasi totalment irre-
cuperable, sembla construït al segle XIX i és molt menys 

important des del punt de vista arquitectònic que el de 
Can Cisó, raó per la qual potser seria hora de castigar 
tanta desídia, obligar a enderrocar-lo definitivament i re-
tirar tota possibilitat de reedificació.

Finalment no es pot deixar de comentar i de reclamar 
alguna acció sobre les naus abandonades de l’anti-
ga bòbila de Ca n’Ordis –ja dins el terme municipal de 
Porqueres–, que després d’anys d’explotar la terrera, 
tot destruint la topografia original fins al punt de tallar 
l’antiga carretera, també ha quedat en situació ruïnosa 
en tancar l’activitat industrial. En aquest cas, però, un 
dels problemes que impedeixen en gran part una sortida 
airosa per a la recuperació paisatgística de la zona és el 
POUM de l’Ajuntament de Porqueres, que en una decisió 
tan incomprensible com absurda va qualificar un sector 
ple de naus com a sòl agrícola de valor (?). El Consorci 
de l’Estany, que hauria de vetllar pel seu paisatge, queda 
també en entredit, en defensar menys el benestar visual 
de les persones que la recuperació d’algunes espècies.

Revista de Banyoles, núm. 919, maig de 2010, p. 40-41

El mas Herbeig a la «vora calenta» de l’estany.
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Relacionat amb aquest article, la Revista de Banyoles 
(núm. 922, agost de 2010) va rebre i publicar una carta 
de protesta de Maria Comas Fajula, que va provocar una 
carta de resposta de Jeroni Moner (núm. 923, setembre 
de 2010).

RESPOSTA A LA SRA. MARIA COMAS 
FAJULA
La carta de la Sra. Maria Comas, relacionada amb el meu 
article del maig d’enguany titulat «Ruïnes que clamen al 
cel», carta en la qual se m’acusa d’escriure de «forma 
interessada i partidista» (?) i en la qual es deriven cap a 
l’Ajuntament les responsabilitats de la ruïna per causa 
«[...] que per diferents interessos i prioritats [els diversos 
consistoris] no van actuar de forma encertada», m’obliga 
a precisar algunes qüestions.

En primer lloc, amb qui m’he d’excusar és, precisament, 
amb l’Ajuntament, ja que en el meu l’article sí que el 
responsabilitzava en gran part del problema quan deia 
que «[...] els diferents consistoris miraven cap a un al-
tre costat sense exercir les competències en defensa de 
l’edifici, catalogat almenys des de l’any 2000», quan en 

realitat això no va ser fins el 2002 i en aquell moment 
l’edifici ja era una ruïna total, amb gran part de la coberta 
esfondrada.

Els dos exalcaldes, Srs. Joan Solana i Pere Bosch, que 
els va tocar intervenir en el problema, confirmen que van 
fer totes les gestions possibles per intentar que l’edifici 
es mantingués en condicions o fos cedit i només es va 
aconseguir obligar la propietat a tancar el solar per cau-
sa del perill que hi havia que algú entrés a la casa.

Tots els testimonis consultats, a part del meu propi, con-
firmen que des que els masovers van deixar la casa, a 
principis dels setanta, el procés de degradació va ser 
continuat i que mai va haver-hi cap reparació ni estinto-
lament per evitar-ne la ruïna. L’escrit de l’Àngel Vergés 
(1996), que esmento en el meu article ja explica que «[...] 
el forn i l’eixida romanen esgavellades [...] i que els dar-
rers anys estan enderrocant lentament el mas». Els nous 
propietaris, l’empresa Salvador Serra SA de Camós, con-
firmen que quan el van comprar, l’any 2004, la teulada 
i el sostre de la sala ja eren esfondrats del tot i només 
quedaven dempeus les quatre parets que recentment 
han estintolat.

Francament, s’ha de tenir molta barra per afirmar, entre 
altres coses, que la propietat de Can Cisó de Guèmol 
sempre va «complir [...] per assegurar l’edificació en 
condicions de seguretat, salubritat i ornat públic [...]» o 
que «[...] l’anterior propietari sempre va intentar mante-
nir l’edificació [...]» quan tothom ha vist durant anys com 
s’abandonava un edifici que ells mateixos reconeixen 
que té un «[...] alt valor històric i rellevants elements ar-
quitectònics [...]»

La rajoleria o bòbila de Ca n’Ordis amb l’estany al fons.
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Amb l’aparició d’aquesta notícia als mitjans comarcals 
molta gent s’ha preguntat qui és aquest desconegut 
banyolí per merèixer una distinció tan important com 
la concedida pel Consell Nacional de la Cultura i de les 
Arts, resposta que a part d’altres qüestions s’intenta do-
nar en aquest article.

Metges, dissenyadors, arquitectes, artistes, científics, 
músics i molts altres professionals nascuts a Banyo-
les viuen i treballen –en molts casos de forma més que 
destacada– a Barcelona, mentre que la seva activitat, 
en canvi, és desconeguda per la majoria dels residents 
locals. Són els que sovint anomenem «banyolins de 
Barcelona», persones a les quals l’exercici de la seva 
professió ha portat, voluntàriament o no, a viure a la 
capital, però des de la qual no només no obliden la seva 
ciutat natal, sinó que «exerceixen» de banyolins en l’am-
bient en el qual treballen, i venen, quan poden, a Banyo-
les per no perdre del tot les seves arrels.

El cas de l’Esteve Bonell, nascut a Banyoles l’any 1942, 
on va viure tot just un parell d’anys, n’és un. El seu pare, 
un militar de carrera del cos d’enginyers procedent de 
les terres de Lleida, s’havia casat amb una banyolina, la 
Teresa Costa, germana de l’Esteve Costa de Can Canova, 
una família amb casa al carrer Gran, és a dir, a l’actual 
Mn. Jacint Verdaguer, número 16. Acabada la Guerra Ci-

vil, el llavors tinent coronel Pere Bonell dirigia les obres 
de restauració del castell de Figueres durant les quals va 
viure a Banyoles fins que un nou destí el va portar a Bar-
celona, però durant molts anys tots els estius la família 
venia a passar les vacances a la nostra ciutat.

Les dues cases de Can Canova
El mestre d’obres banyolí Pere Font va ser l’autor de la 
magnífica reforma de la casa pairal dels Canova, obra 
duta a terme a l’entorn de l’any 1920 quan una de les fi-
lles va maridar. La seva treballada façana és una de les 
més aconseguides del prolífic constructor i projectista, 
amb referències pròpies del modernisme més histori-
cista com les falses finestres geminades o els merlets 
de l’acabament superior. Dos o tres anys més tard, quan 
l’altra filla es va casar amb Esteve Costa, també va ser 
en Pere Font qui va reformar –o construir de nova plan-
ta– uns metres més enllà (al número 40) la «casa nova 
de Can Canova», un edifici actualment desmillorat per 
l’afegit d’un pis i de façana més discreta que l’anterior, 
però amb delicats esgrafiats i millors treballs de forja 
en les grans balconades, entre altres notables aportaci-
ons arquitectòniques i artesanals.

És, precisament, en aquesta de les dues cases conegu-
des com de Can Canova on va néixer i passar els estius 

La impecable trajectòria d’un 
arquitecte
El Premi Nacional de Cultura recau en el banyolí 
Esteve Bonell
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l’Esteve Bonell, i un no pot evitar de pensar si aquells 
bells edificis d’en Pere Font no van deixar algun ascen-
dent en la seva decisió d’estudiar arquitectura i en el 
gust i sensibilitat mostrada professionalment anys més 
tard. Però el cas és que, acabada la carrera l’any 1971, 
immediatament va sobresortir entre els membres de la 
destacada generació dels quaranta. Una les seves pri-
meres obres, un bloc d’habitatges a Barcelona (1972-
1975), que va batejar amb el nom de Frègoli en home-
natge al seu amic, el poeta Joan Brossa, ja va guanyar 
merescudament el premi FAD i deu anys més tard va 
repetir amb el magnífic Velòdrom d’Horta (1983-1984), 
on va incorporar, també, una peça del poeta.

Els poliesportius de l’Esteve Bonell
En les prop de quatre dècades de professió durant les 
quals a més a més ha exercit de professor de projectes 
a l’Escola Tècnica Superior d’Arquitectura de Barcelona 
i a l’Accademia di Architettura di Mendrisio, a Suïssa, 
l’Esteve Bonell ha dissenyat importants edificis públics 
(palaus de justícia de Girona i de Vigo) i privats, i ha 
obtingut un reconeixement unànime com ho demostra 
l’obtenció de distincions tan importants com el premi 
Mies van der Rohe, l’any 1992, o el Ciutat de Barcelona, 
el 1994. A la recent Guia d’Arquitectura Moderna de Ca-
talunya, per exemple –un inventari de la millor arquitec-
tura catalana entre 1880 i 2007–, n’hi té consignades 

nou, a les quals caldria afegir les que darrerament ha 
realitzat a l’estranger, com el Parlament del Cantó de 
Vaud, a Lausanne, o el bloc d’habitatges de Tilbuirg, a 
Holanda.

De totes maneres no tinc cap dubte que els seus edificis 
destinats a l’activitat esportiva seran els que deixaran 
la petjada més personal i emblemàtica de tota la seva 
carrera professional. Així, a part de l’esmentat Velòdrom 
d’Horta i altres edificis d’aquesta naturalesa, com els 
poliesportius de Fontajau a Girona (1991-1993) o el 
de Salou (1986-1991), no es pot deixar de celebrar 
l’excepcional Palau d’Esports de Badalona (1987-1991) i, 
encara que de dimensions més modestes, el de Banyoles 
a la Draga (1991-1992), una veritable perla digna del El Parlament del cantó de Vaud, una bella integració en el perfil 

de la ciutat.

Bloc d’habitatges a Holanda.
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paisatge que l’acull. En aquest sentit, però, un no pot 
més que lamentar el retrocés que, en matèria de disseny, 
s’ha produït a Banyoles des d’aquesta època, qüestió 
que ja vàrem encetar amb la crítica als últims edificis 
construïts a la Vila Olímpica (vegeu l’article d’aquesta 
secció del març de 2008)22 i sobre la qual caldrà insistir, ja 
que alguns dels edificis públics construïts o actualment 
en construcció no donen la talla.

Revista de Banyoles, núm. 920, juny de 2010, p. 40-41

22 Vegeu p. 105.

Palau d’Esports de Badalona per als JJOO del 92.

El poliesportiu de la Draga de Banyoles.
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Seguint l’exemple de Temps de flors de Girona, a Banyoles 
també se celebra des de fa molts anys i gràcies al volun-
tarisme d’alguns particulars –si bé ben aviat l’Ajuntament 
en va assumir la responsabilitat– una activitat similar. 
Però fora del tradicional concurs al claustre del monestir, 
la cosa no acaba de reeixir.

Durant el mes de maig, el mes de les flors per excel·lèn-
cia, Girona organitza des de fa més de cinquanta anys un 
esdeveniment relacionat amb aquest moment de l’any 
que anuncia la imminent arribada de l’estiu i centrat en 
aquesta bonica i decorativa part de les plantes fanerò-
games, succés que omple els seus carrers de visitants i 
els patis públics i privats, de flors i d’instal·lacions en les 
quals domina quasi sempre el factor vegetal.

Temps de flors no és només una explosió d’ambienta-
cions florals sinó que, amb el temps, s’ha convertit en 
una veritable festa de primavera que implica diversos 
estaments ciutadans, ja que a l’ornamentació d’espais 
públics i patis privats s’hi afegeixen durant una o dues 
setmanes exposicions i activitats culturals com con-
ferències i tallers relacionats amb el tema, així com 
concerts diaris a l’aire lliure i les tradicionals fires d’ar-
tesania.

Banyoles i el seu Temps de flors
A Banyoles també s’hi celebra una manifestació similar, 
enguany la 33a Exposició de Flors, organitzada per l’Ajun-

tament al claustre del monestir de Sant Esteve amb un 
concert a càrrec de la Jove Orquestra de Banyoles, un 
parell de tallers (un de bonsais i l’infantil), uns quants es-
pais florals anunciats i uns concursos (el de flors al mo-
nestir, el d’aparadors i un de balcons), no tots convocats 
per l’Ajuntament.

Sembla, doncs, que l’exemple de Girona va tenir un cert 
ressò a casa nostra amb uns inicis més que modestos, 
gairebé com una trobada d’una colla d’amics i mestres-
ses de casa que mostraven i «competien esportivament» 
amb les plantes provinents dels seus jardins, la qual 
cosa permetia, a més a més, visitar el claustre del mo-
nestir, que en aquelles èpoques, tot i amenaçar ruïna, era 
un espai bonic i estimat. Amb el temps, l’Ajuntament es 
va fer càrrec de l’organització i en els darrers anys, a més 
a més, hi ha dedicat un cert pressupost anual.

També amb el temps, es van començar a situar muntat-
ges en determinats espais públics a la manera del que 
feien a Girona però, malgrat la bona fe dels veïns que 
hi col·laboraven, el resultat ha estat sempre molt poc 
feliç, per dir-ho benèvolament. I tampoc la intervenció, 
en alguns casos, de professionals de la jardineria –és a 
dir, de jardiners, que generalment provenen directament 
de l’agricultura i no del disseny del paisatge– ha millorat 
gaire aquestes ambientacions florals. El darrer intent és 
el dels balcons.

Molt plàstic i poca flor
Un concurs de balcons que posa en evidència les 
nostres mancances
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El concurs de balcons, la darrera 
frustració 
L’octubre de l’any passat, des d’aquesta mateixa secció, 
es deixava clar que la imatge dominant del barri vell de 
Banyoles la donaven els balcons que durant tot el segle 
XIX i principis del XX es van construir a les seves façanes 
i així mateix, de passada, es denunciava el mal ús que al-
guns propietaris en fan en col·locar-hi (de forma il·legal), 
rètols i aparells d’aire condicionat.23

No era, doncs, una mala idea la de desviar la qüestió de 
l’ambientació floral cap a aquest element tan propi del 
paisatge urbà banyolí –precisament, un recurs poc utilit-
zat a Girona i amb el qual sí que podríem competir– però 
els fets han demostrat que malauradament no només 
estem molt allunyats de la cultura de les flors, sinó tam-
bé de la del bon gust en la cura de la pròpia imatge i de 
la competència en el disseny quan ens posem a exhibir 
intents pseudoartístics en els balcons, per més bona fe 
que hi hagi.

23 Vegeu p. 155

Millor flors tot l’any que plàstics una 
setmana
De fet, tampoc caldria esperar l’arribada del mes de 
juny per «embellir» suposadament i durant uns pocs 
dies els balcons i molt menys creure’s que amb qua-
tre plàstics de coloraines o altres andròmines ja hem 
col·laborat a la festa i a la millor aparença dels nos-
tres carrers. La veritat és que seria molt preferible pro-
moure que durant tot l’any tinguéssim balcons plens 
de flors com els que sortosament podem veure en 
algunes cases o, com a mínim, amb plantes menys de-
licades com les falgueres que ornamenten quasi tot 
el carrer de la Paraireria i no sembla que requereixin 
tantes atencions.

És cert que, des de l’Ajuntament, es va intentar una ini-
ciativa d’aquesta naturalesa a la plaça Major, quan es 
va oferir de forma gratuïta als propietaris amb balcons 
uns testos ja amb les flors, iniciativa que uns veïns van 
avortar amb l’excusa que els haurien de regar i cuidar, 

Balcons participants, a la plaça Major."SENSE COMENTARIS"
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però aquest fracàs no ha de fer desistir de noves acci-
ons com aquesta. De la mateixa manera que tampoc 
no es pot mantenir la desídia municipal en el control 
de la instal·lació d’aparells d’aire als balcons. Potser 
és hora, doncs, de premiar aquells que sí que cuiden 
els seus balcons, deixar el simpàtic concurs de flors al 
claustre del monestir tal com està i no voler competir 
amb Girona amb instal·lacions al carrer.

Revista de Banyoles, núm. 921, juliol de 2010, p. 40-41

Un balcó ben cuidat i amb flors al carrer del Mercadal.
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Els nombrosos canvis de localització de les parades del 
mercat des que es van iniciar les controvertides obres de 
la plaça Major –el seu centre tradicional des de segles– 
juntament amb l’augment dels sistemes de camions boti-
ga cada vegada més grans, han acabat per desnaturalit-
zar un dels atractius més interessants que tenia el centre 
històric banyolí tant des del punt de vista social, com eco-
nòmic i també paisatgístic.

És prou coneguda i divulgada l’antiguitat del mercat 
setmanal banyolí, amb una primera notícia escrita l’any 
1086, una concessió d’exclusivitat d’una llegua a l’entorn 
de la vila concedida pel rei Alfons IV el 1334 i la con-
firmació documental l’any 1651, segons la qual la seva 
celebració tenia lloc, des de sempre, tots els dimecres de 
l’any. Hom també té present la importància econòmica 
que aquest mercat ha tingut durant segles i que el seu 
abast geogràfic ha acabat confirmant la unitat social i 
econòmica d’un territori avui definit oficialment com la 
comarca del Pla de l’Estany.

Al marge de qüestions històriques que confirmen, però, 
l’evolució negativa d’aquest mercat en la segona meitat 
del segle XX –en el sentit que ha deixat de ser el refe-
rent que havia estat, sobretot, en el negoci de l’aviram 
juntament amb el de Reus o en el del bestiar, que omplia 
la plaça de les Rodes fins no fa tants anys–, el que inte-
ressa també aquí és el resultat final de la seva estructura 
física, la distribució i localització dels diferents sectors 
comercials i com s’han anat desplaçant fins a tenir la 
desgavellada disposició actual.

De la plaça de la Vila Vella a la de la Vila 
Nova
Tot seguint les notes de Mn. Constans, cal imaginar els 
primers mercats setmanals a prop dels murs del mones-
tir i a l’Era de l’Abat, l’espai avui edificat que hi havia entre 
aquests murs i l’actual placeta del Puig. A finals del segle 
XII ja s’hauria expandit cap a la plaça de la Vila Vella i 
segurament cap als carrers adjacents, els actuals de les 
Escrivanies (abans carrer Major inferior) i de l’Església 
(abans carrer Antic, del Puig de Santa Maria de la Font i 
dels Morts), ja que un document de 1183 parla del mer-
cat vell en anomenar una casa de l’actual plaça del Puig.

Sempre segons el mossèn, en el segle XIII, la plaça de la 
Vila Nova, l’actual Major, ja acollia el mercat setmanal, si 
bé és possible que, igual que s’ha comprovat en altres 
localitats, l’espai que acabaria conformant aquesta pla-
ça al principi no fos res més que un descampat entre el 
camí antic que seguia cap als Turers i el que venia de Gi-
rona, espai idoni per al mercat del bestiar i lloc d’estada 
dels nombrosos carros i carretes que venien de tota la 
comarca; és a dir, una prolongació del mercat de la Vila 
Vella, cada vegada més desplaçat, com tota la població, 
cap a ponent. 

Dels noms populars que adquirien els 
espais del mercat
La tendència comercial de concentrar les botigues amb 
els mateixos oficis o productes va donar noms populars 

El declivi del mercat de Banyoles
En la seva forma actual, és un veritable desgavell
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a places i racons, alguns dels quals encara són del record 
de la gent més gran, com la plaça de les Olles per l’actual 
dels Estudis o el cas, menys conegut, del de les Patates 
a la de la Font. També, en un capbreu de 1573-1583, 
apareix una plaça dels Porcs, que se suposa que era un 
racó de l’actual plaça Major a l’època en la qual encara hi 
havia el firal del bestiar. I quan, l’any 1774, aquest mercat 
va passar a la dels Turers, abans del trasllat definitiu –
un segle més tard– a la de les Rodes, a la plaça Major 
s’hi van situar les fruites i verdures provinents –segons 
consta en l’acord municipal del trasllat– d’una plaça o 
placeta anomenada de les Cols. 

A les darreres dècades del segle passat l’exhibició dels 
animals va anar minvant del mercat degut als nous sis-
temes de compravenda, i ha estat el de l’aviram, que 
compartia espai en els darrers anys amb les verdures 
i altres productes, el que més ha tardat a desaparèixer 
de la plaça Major. Guerau Palmada, en unes notes so-
bre aquesta plaça, explica que l’any 1767 els venedors 
d’ous i gallines, instal·lats des de feia més de cent anys 
a les Voltes de dalt o de tramuntana, van ser traslladats 
a les de ponent per causes que ara no fan al cas, però 
les darreres gàbies de gallines i cistells d’ous van acabar 
ocupant les voltes properes al carrer de Girona.

Els darrers trasllats i el desgavell actual
Com es pot veure, doncs, el mercat ha evolucionat amb 
el temps, marcat sobretot per l’esmentada desaparició 
del bestiar i de l’aviram i l’augment molt desproporcionat 
de la venda de roba entre altres canvis i problemes. Però 
encara no fa gaires anys es mantenia una idea clara de la 
seva organització física amb un centre indiscutible que 
era el de la plaça Major (amb un petit apèndix residual 
a la placeta dels Estudis) i un recorregut que s’iniciava 
al carrer de la Porta dels Turers (en realitat el Baixant 

de plaça), ocupava la cruïlla dels Turers –que es podia 
travessar en diagonal–, seguia pel carrer de la Rambla i 
s’acabava a la plaça de les Rodes.

Les obres de la plaça Major, primer, i unes decisions poc 
comprensibles més tard, han capgirat del tot aquesta es-
tructura a base de situar les parades de la roba a la plaça 
Major –amb els enormes camions botiga que convertei-
xen les voltes en un desagradable túnel– i les verdures 
repartides entre el carrer Gran (Mn. Jacint Verdaguer) i 
la plaça de les Rodes, plaça que compta amb un mag-
nífic aparcament subterrani de complicadíssim accés 
gràcies a l’absurda ocupació del carrer recentment ano-
menat. I per afegir més emoció a la recerca de la parada 
perseguida, una disposició recent, no exempta de lògica, 
no permet l’entrada a la plaça Major als camions més 
pesants, de manera que la roba també està repartida en 
diferents llocs.

Els arcs i les voltes de la plaça Major agredides pels camions botiga.
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Potser és hora de tornar a l’ordre i recorregut clàssics, 
d’enviar cap a les Rodes un mercat amb tan poca tradició 
com el de la roba amb tots els seus carromatos i recupe-
rar a la plaça Major les fruites i verdures, tot situant les 
parades més reduïdes als carrers més estrets –que al 
cap i a la fi sempre han estat els més comercials– com 
a cordó umbilical entre les dues places. I això no està 
dit des de la nostàlgia, sinó per la salut i recuperació del 
paisatge urbà i en defensa dels arcs i porxos de la plaça 
Major, agredits tots els dimecres de l’any.

Revista de Banyoles, núm. 922, agost de 2010, p. 40-41

El carrer de la Rambla un dia de mercat, buit i menyspreat.
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Un recent Ple municipal ha aprovat estudiar la possible 
situació d’un baixador dels autobusos de línia (vulgo la 
TEISA) a la zona coneguda com la plaça de l’Horta de les 
Monges (carmelites), avui un agradable espai públic, però 
que al seu moment va ser protagonista d’una bruta histò-
ria d’especulació urbanística.

L’any 1977, encara amb consistoris no elegits democrà-
ticament, un grup de joves banyolins encapçalats en 
aquesta ocasió per l’artista recentment traspassat Llu-
ís Vilà, van protagonitzar una acció artística consistent 
a pintar un mural –a la manera dels grafiters actuals, 
però sense clandestinitat i amb clares intencions reivin-
dicatives– a la paret de tanca de l’horta de les monges 
carmelites, que llavors estava situada a tocar la vorera 
del carrer. La gran pintura d’en Lluís Vilà representava un 
idíl·lic paisatge amb unes vaques pasturant a prop d’un 
rierol amb arbres i muntanyes al fons.

El que es reclamava amb aquella acció era que no s’edifi-
qués en aquell espai que les monges havien venut a uns 
particulars l’any 1936 per tal de fer-hi un local que acollís 
les activitats de la dreta banyolina, però que transcorre-
guts els anys i no havent-se dut a terme aquell projecte 
es temia que els hereus dels compradors aconseguis-
sin construir-hi algun tipus d’immoble de diferent signe 
que el previst inicialment o, simplement, edificar-hi. L’any 

1982, Lluís Vilà va tornar a pintar el mural, en aquella 
ocasió amb un tema abstracte no reivindicatiu, ja que 
entretant havien succeït moltes coses.

El baixador central d’autobusos de 
Banyoles
Una qüestió amb foscos antecedents urbanístics, tot 
recordant Lluís Vilà

Els murals d’en Lluís Vilà dels anys 1977 i 1982.
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Una fosca història d’especulació 
urbanística
De fet, l’adquisició del terreny de l’any 1936 ja va ser 
qüestionable, ja que, segons manifestacions dels 
testimonis recollides en una acta notarial, les monges 
van ser pressionades a vendre pel bisbe de Girona, 
però confiaven en un compromís verbal segons el qual 
recuperarien aquella part d’horta si no s’hi construïa 
el local; això sí, reintegrant l’import de la venda als 
compradors (Josep M. Coromina, Lluís Coromina, 
Antoni Gimferrer i Esteve Costa), cosa que mai no es 
va fer tot i les reclamacions de les carmelites. 

En comptes d’això, l’any 1981 els hereus d’aquells su-
posats benefactors van vendre el solar a la promotora 
MOVIMSA, que va presentar el projecte d’un bloc de 

pisos, cosa que va portar l’equip de govern del primer 
Ajuntament democràtic de la postguerra format per 
ERC i PSC –que tenia en marxa un nou Pla General 
d’Urbanisme– a suspendre llicències en aquella illa, 
qualificar aquell espai de zona verda i, finalment, a ne-
gociar una nova zona edificable a Can Puig per als pro-
motors (vegeu El Bagant de setembre de 1981). De fet, 
però, l’acció popular i l’assenyada actuació municipal 
van donar algun resultat i es va aconseguir, uns anys 
més tard, l’espai públic que avui podem gaudir.

El disseny del nou espai públic
El petit parc va veure la llum durant la legislatura que 
encapçalava Pere Hernàndez, de CiU, com a alcalde, i 
en el disseny ja es preveia la possibilitat que acollís un 
nou baixador de la TEISA a part d’incloure un quiosc, 

L’espai previst per acollir la nova parada de la TEISA.
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un punt de venda de loteria de l’ONCE, jocs infantils 
i l’arbrat corresponent. A més, s’ha de reconèixer que 
l’alcalde convergent es va preocupar que el resultat 
tingués un mínim nivell de qualitat, ja que per aconse-
guir-ho, per exemple, va obligar que el quiosc tingués 
un disseny acurat (obra de l’arquitecte Ernest Redondo, 
que recentment havia guanyat el concurs dels quioscs 
de Girona).

Així mateix, va procurar que el punt de l’ONCE fos el que 
va crear el dissenyador Antoni Roselló (punt que lamen-
tablement ha estat substituït per un altre d’absolutament 
vulgar) i va confiar la disposició del conjunt al paisatgista 
banyolí Martirià Figueras, que va dur a terme una ordena-
ció molt intencionada del nou arbrat i de la tanca vegetal 
la situació de la qual preveia, com s’ha dit, la possibilitat 
de situar-hi un baixador d’autobusos. Gràcies a aquesta 
ordenació, la remodelació necessària per aconseguir el 
baixador és mínima i valdria la pena aprofitar-la per gua-
nyar espai per als vianants i suprimir l’innecessari tros de 
vial que aïlla la placeta del Dr. Rovira.

Per un nou baixador central
Efectivament, aquesta tanca vegetal deixa l’espai 
perquè puguin aparcar un parell d’autobusos, un 
suficient pas per als vianants i permet la situació d’un 
bon cobert amb banc d’espera que acabi de cloure i 
protegir el recinte del petit parc. En definitiva, tal com 
ha de ser una parada de línia, de tal manera que s’acabi 
amb l’espectacle actual dels usuaris asseguts al graó 
de la Caixa, amb el pas dels autobusos pel passeig 
de la Indústria i la congestió de la cantonada amb 
l’avinguda dels Països Catalans. 

Aquesta nova situació del baixador obligaria que els 
busos que provenen de Girona i no segueixen cap a 

Olot arribessin fins a la Vila Olímpica, amb parada obli-
gada, per tornar cap al centre de la població. Un recor-
regut que momentàniament s’ha de fer pel passeig de 
Mn. Constans i el carrer de la Sardana però que, en el 
futur, la circumval·lació hauria de passar per la tan ne-
cessària ronda Monestir o Fortià, de manera que acos-
tés alguna parada als marginats barris de Can Puig i 
Canaleta.

Revista de Banyoles, núm. 923, setembre de 2010, p. 
40-41
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Les intervencions urbanístiques relacionades amb la re-
cuperació i obertura dels recs de Banyoles al centre de la 
ciutat, promogudes sobretot per l’anterior equip de govern 
encapçalat per Pere Bosch, han tingut un resultat desigual 
que caldria revisar.

Ara fa tres anys que vaig iniciar la meva col·laboració 
amb aquest revista amb un parell d’articles en els quals 
intentava clarificar conceptes sobre el paisatge, tant pel 
que fa al que falsament o equivocada anomenem natu-
ral com pel que fa a l’urbà, amb el qual habitualment te-
nim més relació perquè és on desenvolupem les nostres 
activitats. Molt sovint he centrat aquestes notes en les 
intervencions que s’hi han portat o s’hi porten a terme, 
especialment en les relacionades amb l’estany i la seva 
xarxa de recs, emblemes de la ciutat.

Precisament en el segon d’aquests articles, i amb motiu 
d’unes obres en el rec que passa per la plaça d’en Perpi-
nyà i que acabava de ser cobert amb aquest sistema de 
les peces perforades –una discreta però tímida proposta 
de fer notar els recs a les primeres intervencions en els 
paviments del barri vell a finals dels noranta–, ja iniciava 
la meva particular campanya de protesta sobre els des-
propòsits i falta de criteris que hi havia amb els recs, tant 
amb els que passen pel centre de la ciutat com amb els 
que tot just surten de l’estany.24

24 Vegeu p. 96.

Criteris desconcertants
Em queixava, en aquella ocasió, que sent aquest rec el 
mateix que circula pel carrer del Born no pogués tenir el 
mateix tractament que aquest, que feia poc s’havia re-
format amb una bona solució de desdoblament –és a 
dir, la de mantenir el curs principal soterrat i crear-ne un 
altre d’obert a la superfície, amb unes dimensions més 
amables que estalvien baranes de protecció– que ha tin-
gut una notable acceptació popular, sobretot quan porta 
aigua (i no hi ha cap raó perquè no en porti), cosa que ja 
deixava dubtes sobre els criteris dels responsables tèc-
nics o polítics que tot just estrenaven legislatura. 

Amb aquest tipus d’actuacions no només es perden els 
avantatges que pressuposa deixar els recs a cel obert 
des del punt de vista del registre, neteja i control d’aboca-
ments no desitjats –que encara n’hi ha–, sinó que s’aban-
dona el més important que pretén aquesta mesura, que 
no és sinó la recuperació històrica així com el sentit di-
dàctic que ha de tenir identificar-los, i poder seguir-ne i 
retrobar-ne el recorregut o apreciar la seva condició en 
relació amb la xarxa. És a dir, saber si és un rec principal 
o troncal, si és una important derivació secundària, si és 
un modest rec que proporciona –o proporcionava– ai-
gua a unes poques hortes o si només n’és un tram final 
de desguàs.

Els «nous» recs al centre de la ciutat
Més ombres que llums en l’obertura de recs al 
barri vell 
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Pocs símptomes de rectificació
Durant aquests anys s’ha desfermat, però, una veritable 
obsessió, poques vegades justificada, per repetir el ma-
teix model a les reformes d’altres placetes en totes les 
quals apareix un rec o altre com a motiu més «decoratiu» 
que altra cosa. D’algunes d’aquestes reformes ja me n’he 
ocupat en més d’una ocasió, sobretot en relació amb l’ar-
brat, el mobiliari urbà i la discutible manipulació de les 
velles fonts de fosa (febrer 2009 i gener 2010)25, però és 
que, a més a més, en cap d’elles s’ha tingut en compte la 
veritable condició d’aquests recs. Això converteix l’ope-
ració en un fet arbitrari més pensat per la foto que en el 
sentit didàctic i de recuperació de la memòria històrica 
que hauria de tenir. 

Per exemple, a la 
placeta dels Estudis, 
per on passava un 
petit rec residual –és 
a dir, de desguàs de 
l’aigua sobrant dels 
horts del carrer de 
Sant Martirià i que, 
en aquest cas, no re-
torna al rec d’origen 
sinó que acaba a la 
claveguera–, s’ha ne-
cessitat afegir aigua 
del rec Major presa a 
més de cent metres. 
Però més surrealista 
és el cas de la pla-

25 Vegeu p. 136 i 164.
26 Vegeu p. 144 i 158.

ceta de la Font, en la qual 
els recs inventats que hi 
apareixen no fan més que 
reproduir a l’exterior una 
claveguera i, naturalment, 
no hi passa aigua perquè 
no n’hi ha: són un niu de 
porqueria i prou.

Decepcions i esperances
L’esperança de rectificació a la recentment renovada 
placeta de la Vila Vella es va esvair ben aviat quan es va 
veure que la desitjada obertura del petit rec que la tra-
vessa de dalt a baix també prenia unes dimensions des-
mesurades. I és que es tracta també de l’aigua sobrant 
del reg d’unes poques hortes dels carrers de Sant Benet, 
Santa Teresa Jornet i Navata. Si bé en aquest cas té un 
retorn al d’origen, de manera que pot dur aigua de forma 
permanent, de cap manera tindrà mai la que insinua la 
nova dimensió que se li ha donat tot afegint-hi, a més a 
més, una gran bassa de recepció.

La confiança en la recuperació del sentit comú segura-
ment la trobarem en les obres que es porten a terme per 
a la rehabilitació del tram del rec Major anomenat rec 
dels Molins, entre els carrers de la Muralla i Torras i Ba-
ges, amb projecte dels serveis tècnics municipals. Una 
reforma reclamada insistentment des d’aquestes línies 
(maig i novembre de 2009),26 la qual, a més a més de 
possibilitar un agradable passeig de vianants, pretén re-
cuperar l’estructura bàsica de l’antic molí de Can Pujol 

Revista de Banyoles, núm. 924, octubre de 2010, p. 40-41

La sobredimensionada in-
tervenció sobre el rec de 
la plaça de la Vila Vella.

El petit rec residual de la placeta dels 
Estudis.
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Després de l’eclosió de l’arquitectura pública a Banyoles 
relacionada amb els JJOO del 92, s’havia baixat l’altíssim 
llistó que van plantar Ajuntament i Generalitat, però la qua-
litat arquitectònica d’edificis recents com el dels Bombers 
i el de la Factoria se situen a l’altura de la millor producció 
d’aquells anys popularment anomenats olímpics.

En un article del març de 200827 lamentava el trist final 
que ha tingut l’anomenada Vila Olímpica –que de fet en-
cara està inacabada per causa de la crisi del totxo– degut 
a l’abdicació de la Generalitat (personificada en l’Institut 
Català del Sòl), que en temps del seu director general, l’ar-
quitecte Antoni Solans, havia posat totes les il·lusions del 
món en la creació d’un barri poc més que exemplar des 
del punt de vista arquitectònic, i que ha acabat amb la ven-
da dels solars no edificats al seu moment a l’especulació 
privada, on s’estan bastint uns insípids i mediocres blocs.

Rememorava en aquella ocasió la bona arquitectura que 
s’hi havia construït amb edificis d’arquitectes locals com 
el de l’enyorat Josep Riera, el de l’equip format per Fran-
cesc Hereu i Joaquim Español o el de l’Esteve Bonell, autor 
del poliesportiu de la Draga (vegeu Revista de Banyoles de 
juny de 2010).28 També es remarcaven els d’arquitectes 
forans consagrats, com el de davant del Club de l’equip 
Fuses-Viader –autors de la seu central de la Generalitat a 

27 Vegeu p. 105.

28 Vegeu p. 176.

Girona– o el del més que conegut i premiat Carles Ferrater  
–recentment guanyador del FAD d’enguany pel seu pas-
seig a Benidorm– al carrer de Sant Mer.

Dos excel·lents edificis escolars amb 
algunes ombres
Gràcies a aquests arquitectes i a una bona política de se-
lecció dels millors professionals hem pogut gaudir, doncs, 
d’una arquitectura de primera fila, cosa que es pot com-
provar, sobretot, quan han passat ja vint anys. Els edificis 
han superat les modes de l’època i es mantenen ferms 
en la modernitat inicial, signe clar de la seva excel·lència i 
cosa que no succeeix en els més mediocres o els massa 
presumptuosos, seguidors immediats de les pràctiques 
del moment. La qüestió és, però, que després d’aquell mo-
ment, l’arquitectura pública va brillar per la seva absència 
i no ha estat fins traspassat el segle que no s’ha pogut 
comptar amb noves aportacions de nivell –també promo-
gudes per la Generalitat– tot i que amb algunes ombres.

Una d’elles és l’escola de primària del Pla de l’Ametller 
(Roldan-Berenguer), guardonada el 2003 amb el Premi 
d’Arquitectura de les Comarques Gironines, però a la qual 
recentment s’ha incorporat un volum per a un petit pavelló 
polivalent –construcció que no creiem que pugui ser dels 

Arquitectura pública recent a Banyoles
Un breu repàs als edificis promoguts per 
l’Administració aquest segle
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mateixos autors de l’edifici escolar– que, amb una combi-
nació de colors de les planxes dels paraments exteriors, 
pretén dissimular el seu simplisme i vulgaritat. Un cas 
semblant s’ha d’esmentar en relació amb l’impecable edi-
fici del CEIP La Draga, construït el 2004 al costat del rec 
de la Figuera d’en Xo, que inclou el casal del senyor Nar-
cís d’Ameller, que és el que, en aquesta ocasió, ha patit la 
pèssima situació d’uns habitatges –també de promoció 
oficial– a l’eix de la seva entrada.

Els Bombers i la Factoria
A part, però, d’aquests dos excel·lents edificis escolars, 
en aquest primer decenni del segle XXI Banyoles ha in-
corporat nous equipaments públics a la seva llista, bona 
part dels quals han estat promoguts per l’Ajuntament 
amb resultats desiguals. Així, si deixem de banda el nou 
Museu Darder i l’Ateneu, situats al nucli antic –ben con-
juntat amb les façanes de les antigues escoles del segle 
XIX el primer, i discretament integrat, malgrat les seves 
dimensions, a les del carrer de la Canal, el segon–, caldria 
destacar, en primer lloc, la sòbria caserna dels Bombers a 
Puigpalter, obra de l’any 2003 deguda a l’arquitecte Fèlix 
Solaguren-Beascoa, que mostra la conjunció de dos cos-
sos nets que diferencien clarament l’espai servit i el servi-
dor, és a dir, el contenidor dels vehicles i els serveis amb 
les estances del personal.

També amb una brillant composició de dos cossos em-
metxats, però a partir d’un plantejament diferent i més 
atrevit en la diferenciació dels volums principals gràcies a 
la utilització del color i dels materials de la pell de l’edifici, 
se’ns presenta la recentment inaugurada Factoria, obra 
del jove arquitecte Marc Riera Guix, un equipament dedi-
cat a la creació escènica amb un programa desenvolupat 
en dues grans sales de treball i un soterrani que conté 
tots els serveis de vestidors i magatzem. La distinta vo-

lumetria requerida pels dos espais principals constitueix 
l’argument amb el qual es manifesta externament l’edifici 
i que contribueix en gran mesura al seu enorme atractiu, 
una mica minvat per causa de la proximitat d’un edifici 
d’habitatges.

Pel que fa als altres equipaments també inaugurats fa 
poc i relacionats ambdós amb l’esport, el Centre de Tec-
nificació de la Farga en realitat és un poliesportiu correcte 
que queda una mica perdut entre la insípida arquitectura 
industrial de la zona on s’ha situat, però que no resisteix 
una comparació amb el de la Draga, mentre que l’amplia-
ció de Can Quim del Rec per a formació esportiva –on el 
recurs de la fusta i la moda de les coloraines no compen-
sa la falta d’integració amb el rec i l’antic molí– és una 
oportunitat perduda de crear un agradable conjunt amb 
el vell edifici i el rec al bell mig d’una zona verda. En qual-
sevol cas, no ens podrem queixar de falta d’equipaments. 
Una altra cosa serà poder mantenir-los.

Revista de Banyoles, núm. 925, novembre de 2010, p. 42-
43

L’edifici dels bombers.

La Factoria.
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Sempre han existit solars buits, terrenys pendents d’edifi-
car, sovint llocs descuidats malgrat que les ordenances 
municipals obliguen a mantenir-los tancats i nets, però la 
recent i sobtada crisi del totxo n’ha deixat alguns sobre 
els quals caldria emprendre alguna acció pública.

Quan als anys setanta o a finals del segle passat es veien 
solars (és a dir, terrenys edificables però no edificats), 
situats en zona cèntrica de la ciutat, immediatament 
es podia pensar sense gaire temor a equivocar-se que 
darrere aquella no edificació s’hi amagava l’especulació: 
esperar que n’augmentés el valor aprofitant-se de l’es-
cassetat d’aquella privilegiada situació. Una sobrevalo-
ració que en èpoques de gran creixement ha condicionat 
el preu dels habitatges i sovint ha enriquit desmesura-
dament molts propietaris, alguns promotors i no pocs 
intermediaris.

El valor desmesurat del sòl urbà també ha tingut con-
seqüències negatives per al patrimoni arquitectònic, ja 
sigui per l’enderroc d’edificis per tal de fer-los de nou tot 
portant l’edificabilitat al límit de les ordenances, o bé per 
la desfiguració per augmentar-ne la densitat habitable. 
Però també ha portat sovint a la destrucció de paisat-
ges per tal de ser «urbanitzats», fins que la bombolla, 
com era previsible (que per això se’n deia precisament 
bombolla), va esclatar amb la crisi econòmica i la mala 
pràctica creditícia.

Els resultats del boom i l’actuació de 
l’Administració
La resposta de l’Administració local a aquests anys de 
bonança econòmica i fals creixement ha estat, per una 
banda, la de desenvolupar urbanísticament zones que 
potser no eren les més idònies i racionals sinó les que, 
per altres condicions de conveniència o interessos de 
privats, eren de més fàcil intervenció i programació. N’és 
un exemple la del pla de l’Ametller, un espai ben urbanit-
zat, però que segurament es mantindrà anys buit d’edifi-
cació mentre que, des del punt de vista de la planificació, 
encara es fa difícil d’entendre la programació d’illes tan 
atapeïdes i amb elements tan dispars com la que formen 
el Tanatori, l’equipament teatral de la Factoria i dos blocs 
d’habitatges.

En realitat, l’Administració ha estat actuant de forma 
semblant a la dels especuladors privats, és a dir, aprofi-
tar-se de la bombolla –tot i saber que no hi hauria aug-
ment demogràfic–, cobrar llicències per a la construcció 
d’habitatges i vendre’s patrimoni. És el cas, a Banyoles, 
per exemple, de la venda per part de la Generalitat dels 
solars no edificats de la Vila Olímpica (precisament els 
millors i els que havien d’acollir la façana exemplar de la 
ciutat per la banda nord), o bé pel que fa a l’Ajuntament, 
la de l’antic escorxador mentre hi havia problemes per 
trobar espai per al CEIP La Draga, que es va haver d’en-

Solars sense edificar
Què s’ha de fer amb aquests espais tan valuosos i 
sense ús immediat?
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quibir de manera forçada a l’horta d’en Narcís d’Ameller. 
Ara, la meitat d’aquests solars són buits o contenen ano-
dins blocs de pisos, també mig buits.

Altres herències dels excessos
És cert, tot s’ha de dir, que amb aquells beneficis el go-
vern de l’anterior legislatura va poder adquirir la zona 
verda de la Muralla –pendent des de l’any 1884–, que es 
van millorar alguns carrers i places, que es va aconseguir 
un equipament com el de l’Ateneu i que –almenys pel 
que fa a Banyoles– no hi ha notícia ni sospita de comis-
sions irregulars o altres pràctiques corruptes, cosa que 
en aquests temps ja és un consol. Però la planificació 
urbanística dels darrers anys deixa bastant a desitjar 
amb temes sense solucionar, com el de l’antiga fàbrica 
Castañer, els plans no aprovats de la zona est del mo-
nestir i de la prolongació de l’important carrer del Pare 
Claret-Abat Bonitus-Jaume Butinyà, entre altres o, el que 
és pitjor, pendents judicialment, com els terrenys de la 
Cooperativa Agrícola o el del tanatori ja comentat.

De totes maneres, en general, totes aquestes qüestions 
tenen una incidència física molt relativa sobre el paisat-
ge urbà, és a dir, poc visible per al ciutadà corrent, fora 
del mal efecte que fa veure obres aturades –amb esque-

lets de formigó i grues sense funcionar– a part dels pro-
blemes d’empresaris i treballadors que hi ha al darrere. 
Mentrestant, els espais que han quedat buits per causa 
de la crisi i que no només resten sense cap utilització ni 
pública ni privada, sinó que en alguns casos acaben sent 
llocs propicis a l’abandó de deixalles són, higiènicament 
i visual, uns espais reprovables. 

És el cas, per exemple, del solar situat entre el carrer de 
la Canal i la llar de jubilats, on s’havia de construir un edi-
fici d’habitatges, certament d’excessiva alçada i densitat 
gràcies al fet que va obtenir la llicència abans de l’apro-
vació del Pla Especial del Nucli Antic, amb el qual s’obte-
nia, però, la recuperació del tram del rec Major que fa uns 
anys s’havia cobert i convertit en passatge, a canvi d’un 
pas que el substituïa. El lamentable estat d’aquest so-
lar i de les tanques recomanen una acció decidida dels 
propietaris o forçada per l’Ajuntament d’utilitzar-lo com 
a aparcament o lloc de jocs infantils, amb uns bons tes-
tos amb arbres (que es podrien traslladar el dia que es 
reprengués l’edificació) i totes les garanties necessàries 
per a la propietat. Però el que no pot ser és tenir aquest 
solar, com altres, en una situació que pot durar anys. 

Revista de Banyoles, núm. 926, desembre de 2010, p. 40-41

Un solar buit a la Vila Olímpica amb edificis inacabats.

El lamentable estat del solar del carrer de la Canal.
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Després d’una acurada restauració, a finals d’octubre 
de l’any passat l’arqueta de Sant Martirià va retornar al 
monestir de Banyoles i pocs dies abans ho havia fet el 
retaule de l’Escala, també recentment restaurat i exposat 
a Barcelona, però fora d’un brevíssim període d’exhibició 
cap de les dues peces es pot visitar d’una manera regular.

Fa un any, el Museu Nacional d’Art de Catalunya (MNAC) 
va celebrar el 75 aniversari de la seva inauguració amb 
l’exposició «Convidats d’honor», en la qual es mostraven 
75 obres mestres de l’art català des del romànic fins al 
segle XX i en la qual figurava en lloc destacat el retaule 
de l’Escala del monestir de Sant Esteve de Banyoles, que 
representava el millor de la pintura gòtica catalana. I re-
centment, amb motiu de la recuperació i restauració de 
la major part de les figures de l’arqueta de Sant Martirià, 
s’han pogut escoltar els elogis que els millors especia-
listes d’art de l’Estat han dedicat a la preuada obra del 
gòtic internacional, especialment admirats de la delica-
da execució de les figures.

No hi ha, doncs, el més mínim dubte que a Banyoles i, 
més concretament, al monestir, hi ha dues obres d’art 
d’un nivell artístic tal que, si estiguessin situades en una 
altra població, elles soles donarien a conèixer el seu lloc 
de procedència, com és el cas per exemple de Beget, 
amb la seva majestat romànica, o de Vilabertran, amb 
la creu gòtica. I el fet que en aquesta ciutat ja hi hagi al-
tres elements d’interès, tant des del punt de vista arqui-

tectònic com de l’arqueològic o el paisatgístic, no ha de 
minvar el protagonisme d’aquestes dues extraordinàries 
joies de l’art gòtic català.

Un patrimoni extraordinari però 
«amagat»
Aquest tresor artístic no és, però, l’únic de valor que en-
cara posseeix el monestir de Sant Esteve ja que, tot i 
haver sofert tota mena d’espolis al llarg dels segles, i a 
part del mateix interès de l’església i el claustre barrocs, 
compta amb un conjunt de peces de pedra procedents 
del mateix monestir i que van des del segle XII fins al 
XVIII, com els capitells de l’antic claustre romànic –un 
dels quals també va ser protagonista al febrer de 2008 
al MNAC a l’exposició «El romànic i la Mediterrània. Ca-
talunya, Toulouse i Pisa. 1120-1180»–, els relleus de 
l’escultor Pere Oller, diverses làpides funeràries i osse-
res de personatges importants d’època medieval, es-
cuts nobiliaris dels abats i altres materials, i això sense 
comptar amb l’obra pictòrica dels segles XVI al XIX, ara 
repartida entre l’església i altres dependències.

Però no només tot aquest patrimoni roman emmagat-
zemat– per sort encara en el mateix monestir–, sinó 
que les seves dues obres cabdals, el retaule i l’arqueta, 
també resten ocultes al públic. D’una banda, el primer, 
situat a la nau del monestir, només es pot veure durant 
la missa setmanal; i de l’altra, l’arqueta, després de ser 

Dues joies «ocultes»
El retaule de l’Escala i l’arqueta de Sant Martirià, 
un patrimoni no visitable 
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exposada durant les festes de Sant Martirià en una de-
pendència annexa al claustre gràcies al muntatge degut 
al Ministerio de Cultura (en definitiva, qui n’ha pagat la 
recuperació i la restauració) i a la iniciativa i col·laboració 
de l’Ajuntament de Banyoles, està ben guardada des del 
punt de vista de la seguretat, però tampoc no és acces-
sible al públic.

Cal museïtzar el monestir
El claustre del monestir, gràcies a la intervenció de 
la Generalitat amb successives i costoses obres de 
restauració, avui ofereix fins i tot millor aspecte que 
el que tenia quan es va inaugurar l’any 1833 després 
d’haver patit problemes estructurals i retards de tota 
mena des del seu inici l’any 1778. Per altra banda, 

Secció del retaule de la Mare de Déu de l’Escala.
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l’establiment de l’Arxiu Comarcal a la galeria del pis i la 
celebració d’alguns actes i exposicions l’han acostat a 
la ciutadania, de manera que actualment es pot comptar 
no només amb un espai idoni per ser visitat d’una forma 
regular –cosa que ara mateix no és possible–, sinó que 
podria acollir tot el material lític guardat al magatzem i, 
des d’aquest lloc, es podria accedir a l’església, (sense 
passar per la sagristia) per veure el retaule, i a la sala on 
es guarda l’arqueta. 

En previsió d’una situació que finalment s’ha produït 
–el retorn de l’arqueta i la seva ineludible ubicació 
al monestir– el bisbat va encarregar (i hi compta des 
de l’any 2005) un Pla Director que defineix la fórmula 

perquè els espais històrics del monestir puguin 
esdevenir el que s’anomena un monument visitable, 
és a dir, un edifici d’interès històric i arquitectònic en el 
qual s’exposen uns béns, en aquest cas artístics, amb 
informació suficient, però que no compta amb una 
estructura museística de personal ni de creixement de 
les seves col·leccions. De fet, la situació de l’arqueta de 
Sant Martirià a la sala en la qual es va exposar l’octubre 
passat ja estava determinada per aquest Pla Director. 

Les coses, però, no són tan senzilles, tant pel que fa a la 
gestió d’aquests espais avui dependents de la parròquia 
des de l’extinció de Casa Missió –que de fet era qui n’ha-
via exercit el domini físic i la responsabilitat del mante-
niment– com pel que fa a la situació d’uns béns artís-
tics (retaule, arqueta i altres ja esmentats). Ubicar-los 
a Banyoles segurament representa una incomoditat per 
al bisbat, que també sap que un eventual desplaçament 
al Museu Diocesà de Girona significaria un espoli intole-
rable des de tots els punts de vista. En aquesta situació 
sembla necessària la intervenció del que ara en diuen 
la societat civil, amb l’Ajuntament al davant –com ha 
fet fins ara amb el tema de l’arqueta–, però implicant-hi 
altres entitats i cercant les ajudes externes que convin-
guin, és a dir, la creació d’un nou òrgan gestor d’aquests 
béns amb àmplia representació i el compromís de fer 
possible que s’exhibeixin.

Revista de Banyoles, núm. 927, gener de 2011, p. 38-39

L’arqueta de Sant Martirià.
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Pedres viatgeres a Banyoles
Venerables carreus medievals que han canviat de lloc

Com ha succeït arreu, no tots els elements arquitectò-
nics medievals que han desaparegut dels nostres edifi-
cis, com portalades o finestrals, ho han fet sense deixar 
rastre, llençats a l’abocador o utilitzats per fer paret, 
sinó que alguns, en realitat, no són en el seu lloc origi-
nal, i a Banyoles en tenim alguns exemples.

El títol i el referent d’aquest article està manllevat en 
part del d’un interessant llibre de Jordi Peñarroja apa-
regut el 2007 que tracta dels «edificis viatgers» de Bar-
celona, és a dir, aquells que per diferents causes –com 
la de l’obertura de l’actual Via Laietana pel bell mig del 
barri vell barceloní– van ser reconstruïts en altres llocs 
de l’Eixample o bé escampats en diferents localitats 
tot formant part d’altres edificis: l’església i el claus-
tre gòtics de la parròquia de la Concepció, ara al car-
rer d’Aragó, és una de les operacions més conegudes 
d’aquella època.

A Banyoles, com és lògic, el moviment de pedres no 
ha estat tan espectacular perquè tampoc no hi ha 
hagut cap operació de gran envergadura, i quan s’ha 
dut a terme algun enderroc per obertura o ampliació de 
carrers, com ha succeït en diverses ocasions al barri 
vell, o per construir un nou edifici, s’ha optat pel sistema 
de destrucció directa i runes a l’abocador. Tot i així, 
no només hi ha algun cas d’aprofitament d’elements 
arquitectònics –diguem-ne nobles– procedents 
d’aquests enderrocs que han viatjat per lluir en un altre 
edifici, sinó també algun trasllat singular, com és el cas 
del pòrtic de Santa Maria dels Turers.

De porta principal a secundària
Segons Pere Alsius, les obres de construcció de 
l’església parroquial banyolina es van iniciar l’any 
1269, si bé a finals del segle es van interrompre quan, 
també segons aquest autor, ja era bastida la magnífica 
portalada situada al mur de migdia; però, reiniciades el 
1330, es van acabar tres anys després. Aquest pòrtic 
s’obria a un estret carreró que enllaçava el carrer Nou 
amb el de Santa Maria i constituïa l’entrada principal a la 
nau, mentre que a la façana que dona a l’actual placeta 
potser hi havia una porta secundària i de discretes 
dimensions com la que encara es pot veure parcialment, 
per bé que aparedada, al mur nord.

Des de finals del segles XVII l’església es va anar 
ampliant per aquest costat de tramuntana i es va formar 
una nova nau amb capelles. I l’any 1842, degut amb tota 
probabilitat al creixement de la ciutat per la banda de 
ponent, es va bastir el cancell neoclàssic que protegia 
el també nou portal, que des de llavors es considera el 
principal de l’edifici. Pocs anys després, el 1848, va tenir 
lloc la gran operació de construir la nau de migdia, la qual 
cosa no només va comportar l’expropiació i enderroc de 
diverses cases per tal de desviar el carrer, sinó també 
el trasllat de la portalada original del temple davant 
del carrer de l’Església (abans dels Morts), portal que 
es va completar amb un acadèmic i correcte parament 
neogòtic, presidit per una imatge de la Verge, actualment 
inexistent. 
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Desconeixem les condicions en 
les quals es va dur a terme el «vi-
atge» del pòrtic gòtic i si va ser o 
no una reconstrucció totalment 
fidel a l’existent abans del tras-
llat, ja que hi ha alguns elements 
que poden fer dubtar de la seva 
originalitat, qüestió aquesta que 
deixarem als especialistes en 
història de l’art. En qualsevol cas, 
del que no hi ha cap dubte és de 
la perícia del constructor i de qui, 
amb tota probabilitat, va haver de 
restaurar la pintura del timpà –
aquesta sí del segle XIII o primer 
terç del XIV– i resulta, tot plegat, 
un exemple visible de pedres «vi-

atgeres», salvades en aquest cas de la desaparició.

Altres pedres viatgeres
Altres trasllats d’elements arquitectònics són més mo-
destos, però és bo deixar-ne constància ni que sigui per 
evitar problemes als historiadors en el futur. Un d’ells és 
el de la porta d’entrada al Tint, que abans donava a un 
pati que s’havia d’edificar, o el cas de dos arcs apuntats 
que van aparèixer a la paret mitgera del pis de la fleca de 
Can Padrés quan es va procedir a l’enderroc que perme-
tia ampliar el carrer de la Pia Almoina i que van «baixar» a 
la planta baixa, on avui estan còmodament situats. Més 
lluny va anar a parar l’arc medieval interior d’un edifici de 
la plaça Major, que va ser desmuntat –quan això desgra-
ciadament encara era possible– i reconstruït posterior-
ment a Can Tassi de Puigpalter. 

Pitjor sort van patir els esplendorosos finestrals gòtics 
de dues cases senyorials del carrer Nou (del número 13 

al 19), que a principis del segle passat, en plena eufò-
ria historicista neogòtica a Catalunya, van ser comprats, 
desmuntats, traslladats i tornats a muntar en edificis de 
Barcelona o del seu entorn. En una d’aquestes cases, 
actualment dividida en dues propietats, s’han pogut re-
construir exactament els finestrals gràcies a la presèn-
cia dels elements interiors i a les fotografies de l’època, 
mentre que la seva veïna té molt difícil, per ara, la res-
titució a l’estat original. A Banyoles, doncs, les pedres 
també «viatgen».

Revista de Banyoles, núm. 928, febrer de 2011, p. 40-41

Santa Maria dels Turers 
abans i després de 
l’ampliació de la nau de 
1848. Llegenda: 1. Placeta 
de Santa Maria. 2. Carrer 
de Sant Antoni. 3. Carrer 
de Santa Maria. 4. Carrer 
de la Paraireria. 5. Carrer 
de l’Església (abans dels 
Morts). 6. Carrer Nou. 
7. Carrer de Sant Benet 
(abans del Túmul). 8. 
Font del Túmul. 9. Edifici 
parroquial. 10. Portalada 
del segle XIII (amb un 
cercle).

Uns finestrals gòtics al carrer Nou que van «viatjar» lluny: 1. En 
una fotografia de 1911, abans del «viatge». 2. Una de les finestres 
que van substituir els antics, amb l’altre ja reconstruït. 3. Els dos 
conjunts reconstruïts.
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La recent i sobtada mort de l’artista Lluís Vilà (Banyoles, 
1952-2010) ha desfermat homenatges i actes de tota 
mena que recorden una obra tan important des del punt 
de vista quantitatiu i qualitatiu com àmplia des del ves-
sant temàtic i de tècniques plàstiques. Serveixin aques-
tes notes per recordar alguns treballs poc coneguts de la 
seva producció relacionats amb el paisatge.

El mes de gener, a Girona, es va celebrar el quart Festi-
val d’Art Independent Pepe Sales, que, segons consta en 
el programa, està «dedicat a activar i donar a conèixer 
fets culturals, lliures dels condicionaments estipulats 
per la indústria i la societat» i que en aquesta ocasió 
va homenatjar Lluís Vilà amb una exposició d’artistes 
plàstics, instal·lacions diverses, música i una sessió de 
curtmetratges i audiovisuals. A Banyoles, l’Espai Eat Art 
Lluís Vilà s’ha afegit a aquestes activitats promovent un 
cicle anomenat «Diàlegs», que es va iniciar el 4 de fe-
brer a la galeria de la plaça Major, tot recordant un parell 
d’obres efímeres dutes a terme l’any 1985 a Pamplona 
i Barcelona.

El denominador comú d’aquests «Diàlegs» està centrat 
en la relació que Lluís Vilà va tenir amb el grup del Tint 
(1971-1975), del qual no només va ser un membre actiu, 
sinó que es pot suposar que d’aquell contacte continuat 
amb artistes i intel·lectuals n’hauria tret importants re-
ferents pel camí que havia iniciat amb la seva primera 
exposició (La Gàbia, 1971). Potser, doncs, és aquí on, en-
tre altres explicacions, podem buscar referents d’aquest 

interès quasi obsessiu d’utilitzar comestibles en la seva 
obra, ja que no podem deixar de banda que artistes con-
sagrats com Muntadas o Miralda, presents en la Mostra 
d’Art Concepte (1973), també havien utilitzar aliments en 
les seves accions conceptuals.

Paisatges efímers amb verdures
De fet, la utilització de matèria orgànica com a element 
per crear formes o per fer reflexionar ja denota d’antuvi 
la idea d’una obra fugaç i transitòria, pensada per durar 
el temps de fer-li unes fotografies i seguidament ob-
servar-ne el procés de descomposició. Així va ser amb 
les primeres obres efímeres de petit format en els anys 
1978-1979, com les seves Sabates comestibles, uns cal-
çats impossibles fets a base de diferents tipus de carns, 
verdures o pa; o bé el fotomuntatge amb col·lage titulat 
Carn, un vestit per a dona trenat amb salsitxes. I pel que 
fa, ja en èpoques més avançades, a les instal·lacions en 
llocs públics a base de verdures cal esmentar la que va 
tenir lloc a la Fundació Miró titulada Del laberint (1984), 
una fletxa en zig-zag formada amb sobrants del mercat 
col·locats dins un tub de plàstic.

Però la més sonada, segurament, va ser la provocativa 
instal·lació a l’Ajuntament de Pamplona quan l’any se-
güent va revestir les dues estàtues que presideixen la 
porta principal de l’edifici amb diferents tipus de verdu-
res –com dos nous Adam i Eva expulsats del paradís 
però amb vestits més complets que la tradicional fulla 

Lluís Vilà i el paisatge
De l’obra conceptual a la intervenció en espais 
naturals 
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de parra– i tot ple-
gat embolcallat amb 
plàstic transparent de 
manera que se’n po-
dia seguir el procés de 
descomposició. 

D’aquesta època és, 
també, l’irònic «paisat-
ge» que va «construir» 
a l’Escola Tècnica Su-
perior d’Arquitectura 

de Barcelona, dins el curs d’Arquitectura del Paisatge, 
consistent a «dibuixar» una masia sobre un mur de suro 
de grans dimensions –tot clavant d’una en una diferents 
verdures prèviament manipulades– inclosa l’horta amb 
les gallines, que s’escampava pel sòl del vestíbul. 

Intervencions permanents sobre la 
natura
A partir dels anys noranta Lluís Vilà va abandonar la 
utilització dels vegetals de les dues primeres dècades 
i va deixar només com a protagonista de bona part de 
la seva producció plàstica el pa, símbol de l’aliment per 
excel·lència –això sí, cada vegada integrat a l’obra de 
forma més inalterable, primer a base de tractaments 
de polièster i més tard, amb fosa de ferro o de bronze–, 
cosa que li va permetre situar obres permanents en llocs 
públics. Així, a Banyoles, va col·laborar a la reforma de 
la plaça de Sant Pere (1991) amb una doble escultura 
situada als dos extrems d’un banc que fa les funcions 
d’eix connector de les peces, la més gran de les quals 
porta un pa en el centre, i més tard va crear una font amb 
forma de porta al costat de l’estanyol d’en Vilar, ambdues 
obres realitzades amb fosa de ferro.

Per altra banda, l’any 1994, dins el parc natural dels vol-
cans de la Garrotxa, Lluís Vilà va participar en la restaura-
ció del Croscat –un volcà extingit del qual s’havia extret 
grava destinada a la construcció–, obra de Martirià Fi-
gueras i Joan Font, enginyers agrícoles, amb Toni Bra-
mon de BSB Disseny, que va obtenir un premi FAD d’ar-
quitectura i interiorisme, i que va consistir en la situació 
d’un sistema de feixes formades amb murs de planxa 
de ferro del tipus corten –que manté el color d’òxid si-
milar al de la grava volcànica. Els murs van ser conve-
nientment tractats per l’artista, part amb dibuixos incisos 
i part amb relleus, en els quals no podia faltar un pa de 
Can Japet de Banyoles.

Amb aquestes obres 
públiques en paisat-
ges tan emblemàtics 
de Banyoles i Olot va 
poder deixar constàn-
cia de la seva solidesa 
com el gran creador 
plàstic que va ser, mal-
grat l’escapçada de la 
seva trajectòria.

Revista de Banyoles, 
núm. 929, març de 
2011, p. 40-41

El mural vegetal de 
Lluís Vilà a l’Escola 
d’Arquitectura de 
Barcelona.

A dalt, el conjunt de la intervenció 
sobre el Croscat de la Garrotxa. 
A baix, un detall de les 
«incrustacions» de l’artista sobre 
els murs de ferro.
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No vol ser aquest un article de folklore local on deixar 
constància de noms i malnoms que la veu popular ha do-
nat a certs llocs de la ciutat, sinó més aviat un recordatori 
per assenyalar alguns casos oblidats, poc explicables o 
injustificats.

A Banyoles hi ha noms de carrers dedicats a sants, abats 
i capellans, a personatges històrics destacats –locals o 
no–, a flors, astres, etc. o fins i tot a algun veí amb per-
sonalitat pròpia, com els casos de la plaça d’en Ges, al 
carrer de Sant Martirià, o el de l’Aurora (l’actual Àngel 
Guimerà), que encara constava en l’indicador oficial de 
carrers de 1891 i que no es referia a l’orientació cap a 
la sortida del sol, sinó a una dona que hi vivia. Però n’hi 
ha alguns que encara avui no tenen explicació, com el 
del carrer Especiatus (entre la placeta de Sant Pere i el 
carrer d’aquest nom) que alguns espavilats han volgut 
associar a la venda d’espècies i que en l’esmentat indi-
cador de 1891 figurava com a Sant Pere, diferenciat del 
principal com a carreró.

Hi ha altres noms la raó de ser dels quals és desconegu-
da per la majoria, com el cas del carrer de les Arcades, 
que recorda l’antic aqüeducte que passava per sobre de 
la riera de Canaleta –on encara hi ha la base d’un dels 
arcs– i conduïa l’aigua potable des de la font de la Rajo-
leria cap a la mina del carrer de Sant Martirià. Però més 
interessants i curiosos són els casos de malnoms po-
sats per la maledicència o la burla popular, com el del 

camí dels Embusteros, que creuava les hortes entre la 
placeta dels Estudis i la carretera d’Olot. Amb molt bon 
encert l’Ajuntament n’ha mantingut el nom popular en el 
petit tram que resta a tocar el carrer ara anomenat de la 
Llibertat, això sí, com a passatge del Camí dels Embus-
teros, per no ofendre els veïns actuals. I un altre malnom, 
una mica més innocent i molt recent, ha estat el de la 

Noms i malnoms populars amb motiu 
(o sense)
Del camí dels Embusteros a la plaça de la Vergonya 

Plànol de 1885 amb el camí dels Embusteros assenyalat amb 
una fletxa.
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plaça de l’Aspirina davant de la clínica Salus Infirmorum, 
que fins i tot va ostentar aquest nom en diferents llen-
gües per causa d’un concurs d’escultura no gaire reeixit 
que va subvencionar la casa Bayer. Però el més punyent 
de tots els que s’han donat a Banyoles és el de l’entrada 
al nucli urbà sud de Banyoles.

La plaça de la Vergonya
Efectivament, després de més de vint anys, la veu popu-
lar encara sap situar amb aquest nom l’espai anomenat 
oficialment plaça dels Països Catalans. I de fet no és ben 
bé una plaça, sinó un encreuament de carrers resolt amb 
el que avui anomenem una rotonda, que va ser batejada 

La rotonda a l’època de la seva construcció. (Foto: X. Butinyà)
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de forma sagnant per una campanya política a favor de 
la qual es van barrejar diferents problemes i circumstàn-
cies, i que amb el temps transcorregut es poden mirar 
amb serenitat deixant cada cosa i cada responsable al 
seu lloc. Eren els anys previs als JJOO del 92 amb l’alcal-
de convergent Pere Hernàndez i Lizoaín, el qual, amb les 
primeres subvencions aconseguides per causa de l’es-
deveniment, va voler donar un nivell de qualitat de dis-
seny a la primera gran obra: la renovació dels passejos 
de la Puda i de Mn. Constans, la principal via d’entrada 
cap a l’estany, llavors en condicions bastant precàries. 

Així doncs, va encarregar el projecte al jove però ja pres-
tigiós equip d’arquitectes Fuses-Viader –que recentment 
han estat guanyadors del concurs i autors de l’obra de 
la nova seu de la Generalitat a Girona–, els quals van fer 
raonablement bé la feina i van voler emfatitzar l’entrada 
de la ciutat amb un conjunt que de seguida va quedar 
maleït. En primer lloc, per causa de la rotonda que va 
substituir el semàfor i que, com tota novetat –va ser la 
primera que es feia a Banyoles–, va ser fortament criti-
cada sobretot perquè calia cedir l’esquerra, la qual cosa 
suposadament havia de provocar nombrosos accidents. 
En realitat, però, en el fons de la qüestió hi havia el movi-
ment opositor als Jocs Olímpics, que preveia tota mena 
de desastres per a la ciutat, per diferents i complexes 
raons que ara no és el moment de comentar.

Una font poc afortunada
De manera que els arquitectes van posar la cirereta a 
la seva rotonda, igual que a tants llocs, amb una escul-
tura font de coure, de complicada execució, que rajava 
irregular i descuradament i que poc després de la inau-
guració ja no funcionava gaire bé. Si a tot plegat s’hi afe-
geix que la forma recordava la d’una torxa –per tant, una 
clara referència a la ciutat com a subseu olímpica–; que 

el regidor Constans, del Partit Popular, va ser l’empresa-
ri que es va encarregar de la construcció, i que el cost 
(real o imaginat) va semblar excessiu, és comprensible 
que el malnom que es va començar a fer circular calés 
a fons en la població i que la font aconseguís tota mena 
de burles.

Vista avui la cosa sense els prejudicis del moment, crec 
que la peça –fora del seu ús com a font– tenia interès 
des del punt de vista escultòric i no només podia ser en 
aquell lloc, sinó a qualsevol parc públic de la ciutat. Però 
amb l’arribada al poder municipal del grup d’Esquerra 
Republicana la font es va desmuntar, com si es tractés 
d’una estàtua eqüestre del general Franco, i la rotonda, 
que tenia una forma lleugerament escalonada, es va 
suavitzar, s’hi va plantar una mica d’herba i es va deixar 
com un senyal més del trànsit rodat, desproveïda de tota 
connotació simbòlica. Però així com és norma general 
que els monuments que es retiren per motius polítics 
s’acostumin a guardar en espera d’un possible reciclat-
ge, la nostra font no és als magatzems municipals: l’em-
presari al qual es va encomanar el desmuntatge la va 
vendre com a metall vell per ser fos i reciclat, ja que no 
s’ha d’oblidar que era de coure.

Revista de Banyoles, núm. 930, abril de 2011, p. 40-41
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La riquesa arquitectònica de la plaça Major de Banyoles, 
amb els seus arcs i voltes, sempre ofereix, sigui per una 
raó o per una altra, motiu de reflexió, polèmica o comen-
tari. Aquest article pretén defensar el valor de les diferèn-
cies més que no pas el de la uniformitat de les places o 
porxades construïdes d’acord amb un projecte únic. 

És molt probable que la procedència medieval dels arcs 
que suporten les façanes avançades de la plaça Major 

i que donen lloc als porxos, 
o voltes en la denominació 
local, sigui el que hagi deter-
minat que –llevat d’un dels 
de Can Bòlica, que té punta 
d’ametlla, i els protagonistes 
de l’article– es bastissin tots 
amb un arc de mig punt, i que 
totes les reformes que s’hi 
van dur a terme al segle XIX 
per aixecar-ne l’alçada tam-
bé es reconstruïssin majori-
tàriament amb el tradicional 
semicercle amb un sol punt 
de fuga.

Aquesta uniformitat només 
va ser trencada quan es va 
aixecar de nova planta –poc 
després de la Guerra del 

Francès, és a dir, a principis del segle XIX– l’edifici de la 
cantonada sud-oest de Can Ginestar, l’immoble que va 
acollir durant bona part del segle passat l’Hotel Mundial. 
En aquella època uns nous vents artístics circulaven 
per Europa concretats aquí amb el retorn al classicisme 
arquitectònic, ja insinuat en els darrers períodes del 
barroc del segle anterior, com seria el cas, a casa nostra, 
de l’església i el claustre del monestir.

El nou estil s’imposa
No és que aquest edifici de la plaça Major sigui exem-
plar des del punt de vista del disseny arquitectònic, i no 
només per la poca esveltesa dels arcs, sinó sobretot pel 
que fa a les proporcions de les obertures del primer pis 
o en els ben motllurats però feixucs pilars de pedra. Però 
la nova manera d’emmarcar les obertures amb balcons, 
ordenadament disposades sobre eixos verticals i, so-
bretot, el també nou sistema d’arcades amb forma d’arc 
carpanell o de nansa de cistell (molt més estrets que els 
habituals) va constituir un canvi radical.

D’aquest mateix estil, però més elegant i de proporcions 
més canòniques, és el conjunt de les Voltes dels Turers, 
bastit l’any 1862 per l’arquitecte gironí Martí Sureda; o bé 
un projecte no reeixit per a la plaça Major, que pretenia 
ampliar fins al carrer del Born la casa situada a la canto-
nada de ponent de les Voltes de baix a base de substituir 
les seves dues arcades per cinc de mig punt i més es-

Elogi de la diversitat
L’edifici de l’antic Hotel Mundial i la ruptura del 
sistema d’arcs de la plaça Major 

L’edifici de Can Ginestar, antic Hotel Mundial.



205

tretes, un projecte de l’any 1876 degut al mestre d’obres 
Tomàs Carreras, també de Girona, que no va obtenir el 
vistiplau municipal.

Arcs medievals amb façanes modernes
Cal matisar que mentre que la novetat dels nous arcs 
de l’edifici de Can Ginestar no va tenir seguidors, ja que 
tots els que es van reformar tenien per objectiu augmen-
tar-ne l’alçada, el sistema ordenat segons eixos de grans 
obertures amb balcó incorporat –que ja tenia un prece-
dent a la Plaça amb la substitució del gran finestral gòtic 
de Can Mercader– va reeixir fortament, I no només a la 
plaça Major sinó, en general, a tot el barri vell, de manera 
que a principis del segle passat pràcticament no va que-
dar visible cap finestra medieval.

D’aquesta manera es va conformar la imatge «neoclàssi-
ca» de la plaça Major, amb unes façanes amb obertures 
i balcons a les plantes superiors però amb uns arcs de 
mig punt a la planta baixa majoritàriament assimilables 
a les tradicionals formes i dimensions medievals, imat-
ge que, sense ser-ho –i llevat del cas de Can Ginestar–, 
aparentava una unitat pròpia de places del XIX, com la de 
Sant Agustí a Girona o el conjunt comentat de les Voltes 

dels Turers a Banyoles, ambdós amb projectes ex novo, 
un conjunt que amb la recuperació d’algunes façanes 
medievals ha retornat, d’alguna manera, a la fisonomia 
pròpia dels seus orígens, diversa i heterogènia.

Els dubtes sobre la forma dels arcs
Però el nou tipus d’arc devia tenir defensors, detractors 
i molts dubtes. Quan l’any 1909 el mestre d’obres Pere 
Font va presentar un projecte per al Banco Hispano 
Americano (al costat del Cafè de la Plaça), se li va au-
toritzar la façana del carrer del Born –obra molt digna 
que encara llueix–, mentre que sobre la de la Plaça se 
li deia que es podia «construir amb un arc d’un sol punt, 
sense additaments ni ornaments, o bé fent dos arcs com 
els de la casa d’en Ginestar». Malgrat això, l’Ajuntament 
dos anys abans havia demanat a l’arquitecte provincial 
que aixequés un plànol en el qual quedés assenyalada 
«la forma que hagin d’anar els arcs de la plaça», informe 
desaparegut si és que va existir. 

La fórmula dels dos arcs, doncs, no va reeixir, tot i que 
encara hi ha un bell croquis de l’arquitecte Rafael Masó 
(1917?), també amb doble arc i les tradicionals formes i 
ceràmiques modernistes, que se suposa que correspon 
a un avantprojecte per a la Caixa a la plaça Major. De 
manera que els arcs i voltes de l’antic Hotel Mundial han 
quedat com l’aneguet negre del conte, denigrat per molts 
perquè és diferent. I la veritat és que no estaria tan ma-
lament que hagués tingut uns companys projectats per 
Masó o pel nostre Pere Font, en aquest darrer cas sobre-
tot perquè no tindríem l’aberració que es va perpetrar als 
anys setanta a la façana de la Plaça del seu edifici. Està 
bé, doncs, que ara, la Plaça, mig neoclàssica mig medie-
val, ensenyi la seva diversitat.

Revista de Banyoles, núm. 931, maig de 2011, p. 40-41

Projecte d’edifici a les Voltes de baix.
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Per fi s’han acabat les obres de reforma a l’església de 
Santa Maria dels Turers, que si bé han estat centrades en 
l’adequació interior de l’antiga capella dels Dolors o de la 
Sang per a l’ús diari, han tingut una important repercussió 
a l’exterior, on els nous volums mantenen una excel·lent 
integració arquitectònica amb l’edifici gòtic deixant en 
quasi tota la seva magnitud els contraforts de l’absis. 

L’església de Santa Maria dels Turers no només és un 
dels monuments més importants de la comarca, sinó 
un dels exemplars més interessants del gòtic català, ja 
que és de les esglésies més antigues construïdes amb 
el sistema de nau única i absis poligonal cobert amb vol-
tes de creueria que van impulsar els ordes mendicants 
al segle XIII. Unes voltes que inicialment es recolzaven 
en gruixuts murs continus a la manera de l’arquitectura 
romànica i, més tard, en contraforts i murs prims entre 
ells, d’acord amb els nous conceptes estructurals del gò-
tic europeu que permetien l’obertura de grans finestrals.

La particularitat de l’església parroquial banyolina és que 
gaudeix d’ambdues solucions estructurals. Mentre que 
en una primera fase de construcció (1269-1293) –la fa-
çana principal actual i els tres primers trams– aquestes 
voltes es recolzaven, sense contraforts, sobre un mur 
d’uns dos metres de gruix, tal com s’estilava en aquella 
transició del romànic al gòtic, en la segona (1293-1333), 
deguda al nou mestre d’obres contractat pels jurats, Pere 
de Torroella de Fluvià, es va acabar el darrer tram i el 

29 Vegeu p. 197.

presbiteri amb el nou sistema de contraforts, i va entrar 
de ple en l’esplendorosa època del gòtic català del XIV.

L’ampliació que va amagar l’absis
Aquesta nau única ja va quedar distorsionada amb 
l’obertura de les primeres capelles laterals a la banda 
nord (1599), però molt més quan l’any 1848 es va ampli-
ar el temple parroquial amb la nau de migdia, obra que va 
comportar el trasllat de la porta gòtica i la desviació del 
carrer –tal com s’explicava en aquesta mateixa secció 
de la revista el febrer d’enguany–,29 una ampliació que 
també va afectar l’absis, ja que per tal de poder tenir un 
pas interior per darrere el presbiteri es van malmetre i 
ocultar els contraforts que posaven de manifest la nova 
concepció estructural duta a terme pel mestre Pere de 
Torroella.

Així les coses, l’any 1989, després d’unes obres a les co-
bertes de l’església, es va començar a enderrocar l’afegit 
que amagava l’elegància de l’absis del temple i es van 
deixar a la vista exteriorment els finestrals restaurats 
l’any 1947. Aquesta neteja, però, va deixar a la vista du-
rant més de vint anys unes restes que es desdeien de la 
qualitat arquitectònica del monument fins que l’interès 
per obtenir una capella de reduïdes dimensions per a l’ús 
diari i la connexió amb l’edifici dels serveis parroquials 
han propiciat la interessant intervenció projectada pel 
jove arquitecte Xavier Masgrau.

L’absis de Santa Maria dels Turers
Una restauració exemplar d’un edifici emblemàtic
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Una obra valenta sense estridències ni 
concessions
El projecte, molt més complex del que pot aparentar 
una visió superficial, s’ha d’entendre tant a partir de la 
necessitat funcional d’habilitar una antiga capella imme-
diata a la sagristia per acollir les funcions de culte d’as-
sistència reduïda, acabar d’adequar aquesta sagristia 
i connectar-la amb els serveis parroquials dels carrers 
de Navata i dels Valls, com per resoldre el problema de 
manifestació externa d’aquest programa, que requeria 
cosir l’ampliació de la capella amb el temple gòtic i amb 
aquest edifici de serveis, obra dels anys setanta que, des 
del punt de vista arquitectònic, és millor oblidar.

A l’interior, l’obra dissenyada per l’arquitecte Masgrau per 
a la capella reformada –capella que segons Pere Alsius 
havia estat dedicada a Nostra Senyora de l’Esperança, 
però més tard ho va ser a la Immaculada Concepció i, 
segons la informació recollida a l’actualitat, darrerament 
s’ha anomenat primer dels Dolors i finalment de la Sang– 
és d’una gran senzillesa i qualitat, especialment pel par-
ticular control asimètric de la llum valent-se de l’antiga 
volta i que es complementa amb una inusual il·luminació 
natural ran de terra.

Els volums exteriors
L’ampliació de la capella i el nou pas cap als serveis par-
roquials es manifesten a l’exterior amb un nou material, 
el formigó deixat vist tractat amb filades que es relacio-
nen bé amb les de la pedra de l’obra gòtica i ofereix uns 
volums contundents que respecten totalment l’estructu-
ra de la part antiga de la capella i la dels contraforts de 
l’absis. I pel que fa a la solució per resoldre l’acabat de 
l’espai que va quedar entre el lateral de la portada traslla-
dada al segle XIX i un dels contraforts de l’absis, el resul-

tat obtingut no pot ser més brillant, tant per l’adopció del 
material com per la seva forma i els acabats de pedra.

Si es pot fer alguna crítica –a part de lamentar que per 
molt poc no s’hagi acabat de restaurar un dels contra-
forts– l’hauríem de dirigir, potser, a l’absència de tot ele-
ment vegetal, tant entre els contraforts de l’absis, on al-
gun petit xiprer d’agulla o un llorer com els que ja hi havia 
suavitzarien la duresa del nou basament, com en l’espla-
nada d’accés als serveis parroquials, que ben arbrada 
podria ser una agradable placeta. Especialment molesta 
és la ubicació d’una olivera que, segons el projecte, havia 
de situar-se 
sobre l’extrem 
del basament 
elevat i que 
deixa el final 
d’aquest ele-
ment descol-
locat del tot.

Revista de Banyoles, núm. 932, juny de 2011, p. 42-43

El portal gòtic abans i després de la 
intervenció.

L’absis de Santa Maria, restaurat.
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Acabat de començar oficialment l’estiu, s’hauran acabat 
les obres d’arranjament del sector de banys públics a 
l’estany en el lloc conegut popularment com la Caseta de 
Fusta, obres que deixaran un espai agradable i ben cuidat 
en contrast amb la resta del sector situat entre la carre-
tera d’Olot i l’estany, que mereix més atenció i, probable-
ment, fins i tot una remodelació.

L’entorn de l’estany de Banyoles gaudeix, des de l’any 
1951, d’un cert grau de protecció, primer més aviat de 
tipus paisatgístic i després, amb els traspassos a la Ge-
neralitat de Catalunya, per una fórmula més relacionada 
amb la condició natural del fenomen lacustre i menor su-
perfície protegida. Però potser no és gaire conegut que 
bona part de la riba de llevant, concretament la franja 
que va des dels Desmais fins a la Caseta de Fusta i que 
inclou el parc de la Draga i tota la primera línia d’edifica-
ció, també està protegida per un decret de 1996 que la 
declarava Jardí Històric, de manera que és un dels sis 
únics espais d’aquesta naturalesa del territori català de-
clarats com a Béns d’Interès Nacional: els jardins Mar i 
Murtra a Blanes, els de Santa Clotilde a Lloret, la Devesa 
de Girona i els parcs Güell i de la Ciutadella a Barcelona.

Però no sembla que el control i les actuacions que s’han 
dut a terme en el jardí històric banyolí estiguin en con-
sonància amb la categoria que ha merescut, tal com 
s’ha denunciat sovint i inútilment des d’aquesta secció. 
El Consorci de l’Estany –responsable d’aquesta protec-

ció i actuacions restauradores finançades amb diner 
públic– ha dedicat la seva activitat només a una banda 
de l’estany, reintroduint espècies autòctones, eliminant 
les foranes (a veure quan veurem fora els gavians) i na-
turalitzant àrees manllevades a l’agricultura gràcies als 
JJOO del 92. Mentrestant, a la «vora calenta» de l’estany 
–l’espai situat entre la Draga i la Caseta de Fusta– s’ha 
deixat créixer la vegetació d’una forma desmesurada i 
s’ha abandonat del tot el passeig superior de plàtans al 
costat de la carretera d’Olot, que havia de ser el contra-
punt al camí més proper a l’estany, un passeig del qual 
no s’ha entès la funció de traspàs entre els nous pa-
ratges recreats, com el dels Amaradors, amb els de la 
Draga, i passeigs noucentistes de plàtans on l’arbrat, per 
cert, necessita una urgent poda de branques.

La Caseta de Fusta
Per tal de conèixer el perquè de l’existència del parat-
ge que porta el nom de la Caseta de Fusta ens hem de 
remuntar a l’any 1950, quan un barceloní, empresari i 
afeccionat al rem anomenat Lluís Omedes, esponsorit-
zava –tal com es diu ara– un grup de remers de Barce-
lona que provenien d’un club de rem anomenat Ruber, 
per preparar-los per als JJOO d’Hèlsinki de l’any 1952. 
El mecenes, que també era l’entrenador, va construir un 
habitatge de fusta per als nois al costat de l’estany de 
Banyoles, en un terreny de cultiu llogat en el qual també 

Els banys públics de la Caseta de Fusta
Digna remodelació d’un espai que contrasta amb la 
deixadesa de la zona
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tenien les embarcacions i, com acostuma a passar amb 
aquesta mena de mecenatges, acabats els Jocs, l’Ome-
des i els seus remers van desaparèixer i van deixar el lloc 
abandonat i un piló de deutes a uns i altres. L’any 1959, 
Josep M. Gimferrer va comprar per al seu ús privat el 
terreny que contenia el xalet, element que va aconseguir 
legalitzar com una pesquera sobre la base de la condició 
de concessió administrativa que tenen aquestes cons-
truccions, malgrat que segons el Pla General vigent no 
s’hi permetia l’edificació. 

El xalet, que ja llavors es coneixia amb el nom de pes-
quera de l’Omedes –tot i que no tenia res a veure amb 

les autèntiques pesqueres, ja que estava situat a la terra 
ferma, a uns deu metres de la vora de l’aigua–, més tard 
va ser-ho com la Caseta de Fusta, fent al·lusió al material 
amb el qual s’havia fabricat. En qualsevol cas, el gaudi de 
l’empresari va durar poc, ja que com que un camí proper 
a l’estany impedia la privacitat, va tancar un recinte en-
tre la caseta i l’aigua sense cap permís municipal, cosa 
que va indignar molta gent i la mal anomenada pesquera 
va començar a patir tota mena d’agressions, de manera 
que, anys després, la propietat va iniciar unes llargues 
i confuses negociacions per a la venda dels terrenys a 
l’Ajuntament, fet que va tenir lloc finalment l’any 1973. 

El xalet de fusta, abans de la seva desaparició.
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Degradació i restauració del paratge
És des d’aquest moment que aquell paratge va començar 
a ser concorregut i utilitzat com a lloc de bany, gràcies a 
la gratuïtat i comoditat d’accés a l’aigua, ja que era l’únic 
punt de tota la riba de la «vora calenta» que tenia una 
mota, construïda per encàrrec del darrer propietari amb 
el mateix sistema amb el qual es bastien les pesqueres, 
és a dir, amb estaques de pi clavades al fons fangós com 
a cimentació i unes altres de reforç per compensar l’em-
penta de les terres. Però, com acostuma a passar amb 
les coses que hom creu que són de tots perquè són mu-
nicipals, es va iniciar el procés d’ocupació i de degrada-
ció de la casa amb incendi final, i en va restar només el 
nom popular de la Caseta de Fusta. Malgrat la prohibició 
de banyar-se a l’estany, les responsabilitats derivades 
de la propietat de les aigües i, finalment, la recuperació i 
remodelació dels antics terrenys de cultiu d’aquella àrea 
van acabar oficialitzant l’espai com a zona de bany pú-
blic amb vigilància i, fins i tot, un servei de wc adaptat.

L’obra de restauració que s’ha practicat recentment en 
aquest paratge ha estat motivada perquè el mur de con-

tenció –la mota– s’havia deteriorat degut sobretot que 
n’havia quedat una bona part sota l’aigua per causa de 
l’irresponsable manteniment del nivell de l’aigua de l’es-
tany molt per sobre de la seva cota històrica. Això va fer 
que s’hi hagués de fer una intervenció d’urgència amb 
resultat de l’esfondrament d’una màquina excavadora i 
de passada, també, de part del mur. Finalment, un bon 
projecte de l’arquitecte Xavier Cornejo i Mata, previ estu-
di del terreny i de la forma tradicional de la construcció 
a l’estany, amb reutilització dels elements de fusta i de 
pedra que restaven dempeus i un acabat exterior diver-
sificat que mostra en part aquelles tècniques, ha deixat 
el paratge en immillorables condicions. A més, s’ha com-
pletat amb una nova i discreta caseta per a la vigilàn-
cia. Contrastant amb aquesta actuació duta a terme per 
l’Ajuntament de Banyoles –ja que, incomprensiblement, 
segons sembla, el Consorci de l’Estany format per aquest 
Ajuntament, el de Porqueres i la Diputació no tenen res a 
veure amb aquesta zona–, no podem deixar de lamentar 
la poca sensibilitat dels responsables de l’estany amb el 
nostre «jardí històric». 

Revista de Banyoles, núm. 933, juliol de 2011, p. 40-41

La tècnica tradicional de construcció de la mota.
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Dues actuacions dels darrers anys, una d’elles ben recent, 
són testimoni d’un procés, llargament reivindicat, de po-
sada en valor i recuperació del nostre passat industrial 
relacionat amb la xarxa de recs procedents de les contro-
lades aigües de l’estany, procés iniciat a finals del segle 
passat pel primer dels consistoris democràtics, amb l’ad-
quisició de la Farga d’Aram.

Un dels casos més evidents de la diversitat d’opinions 
que hi ha sobre les formes de percebre i d’intervenir en 
els paisatges relacionats directament o indirectament 
amb l’estany és el que fa referència al tractament que 
s’ha de donar als recs de sortida quan han passat de ser 
una conducció utilitària amagada entre –o sota– cases 
i parets, a restar oberts i visibles per causa d’operacions 
urbanístiques, com en els casos recents de la riera Vella, 
darrere del monestir, o el del rec Major, entre els carrers 
de la Muralla i Torras i Bages.

És a dir, hi ha qui considera els recs com uns elements 
que, en tant que estretament lligats a l’estany i que ja 
han perdut la seva utilitat industrial i només en queda la 
de regadiu, han de ser objecte de «naturalització», i s’han 
de convertir en petits rius amb bosc de ribera i vegetació 
aquàtica autòctona; altres sostenen que, havent estat 
durant segles construccions artificials per controlar l’es-
tany per a l’ús industrial i de regadiu, són testimonis vius 
de la història local i que fer-los perdre aquest caràcter és 
falsejar-ne la realitat.

Dos exemples de la controvèrsia
Les actuacions dutes a terme en els dos casos esmen-
tats al principi són un bon exemple d’aquestes con-
cepcions oposades. A la riera Vella l’espai resultant de 
l’enderroc d’unes cases sota les quals discorria s’ha 
condicionat com si es tractés d’un natural i idíl·lic rierol. 
Mentre que en el cas del rec Major, la demolició de la 
fàbrica que utilitzava l’energia hidràulica del rec, ajunta-
da a una operació urbanística que ha permès obrir un 
passatge on només passava el rec tancat entre propie-
tats privades, s’ha resolt amb un tractament totalment 
antagònic, tot reconduint l’aigua entre murs de formigó i 
recuperant l’antic salt.

L’operació arquitectònica duta a terme pels arquitectes 
dels serveis tècnics municipals en aquest punt del 
rec Major, on des de 1916 fins l’any 2000 funcionava 
l’adoberia de la família Pujol en un immens edifici que, 
amb les típiques finestres dels assecadors de la darrera 
planta, encara mostrava part del seu passat com a 
paperera que havia estat l’any 1829, és en la meva opinió 
un bon exemple de reinterpretació d’una estructura 
hidràulica sense activitat. Sobretot si tenim en compte 
el caràcter canviant que van tenir al llarg de la història 
aquest tipus d’instal·lacions que aprofitaven l’energia 
hidràulica. 

Patrimoni industrial de Banyoles
Encerts i mancances en la rehabilitació de dos 
antics molins
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La recuperació del sistema hidràulic
Aquest edifici industrial, en el qual, a més a més, vivien 
diverses famílies la major part de les quals hi accedien 
a través d’un pati central on sovint s’apilava el ruscle (o 
rusca, l’escorxa d’alzina triturada en un dels molins una 
vegada utilitzada en el procés de l’adob) que tenia una 
forta i característica olor perceptible des del carrer de 
Girona, havia estat testimoni d’activitats industrials molt 
diverses. Sovint, més d’una al mateix temps, com la ja 
comentada del paper, que havia conviscut amb un noc 
o batan per afinar cànem; o la documentada l’any 1685 
d’un molí enfortidor i un de retòrcer fil, entre altres.

El rec hi passava arrambat a la paret posterior de la 
fàbrica i, com era molt habitual, un cos afegit a l’edifici 
permetia situar-hi els mecanismes de funcionament del 
sistema hidràulic, al principi rodes i, més tard, turbines. 
L’aigua podia ser controlada a voluntat mitjançant 
cadiretes per conduir-la cap al salt i fer funcionar el 
sistema o desviar-la per un rec de sortida. Tot això va 
ser destruït, així que el que s’ha dut a terme en aquest 
espai, a part de crear-hi un agradable passatge per a 
vianants, ha estat la reposició en el mateix lloc d’aquesta 
estructura hidràulica, tot deixant oberta la possibilitat 
de situar-hi novament una turbina i produir, per exemple, 
energia elèctrica.

El molí de la Plaça 
El cas de la rehabilitació del molí de la plaça Major per 
ubicar-hi una oficina de turisme era molt diferent, ja que 
s’hi conservava en relatiu bon estat un dels dos molins 
fariners originals –l’escairador, per moldre blat de cou-
re– mentre que l’altre –el de la farina– havia estat subs-
tituït per una turbina. El projecte arquitectònic, degut a 
l’arquitecte Miquel Duran, va deixar al descobert l’antiga 

Planta de la fàbrica dels Pujols abans de ser enderrocada.

Rehabilitació del rec dels Molins.
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sala dels molins, va fer accessibles els canals de distri-
bució i, entre altres intervencions que ara no fan al cas, 
va substituir la turbina Francis –que no era visible– per 
una roda hidràulica amb la bona intenció d’ensenyar 
com funcionava un artefacte d’aquesta naturalesa amb 
un resultat no gaire reeixit.

Però, tant en un cas com en l’altre, l’absència total de 
panells informatius amb les pertinents explicacions de 
com era la realitat exercida per aquests mecanismes i 
del que van representar per a la societat banyolina dei-
xen coixa tan lloable acció. Un fet agreujat, en el cas del 
molí de la Plaça, pel tancament de l’oficina de turisme, 
tècnicament oberta, però sense un miserable plànol per 
oferir, cosa que hauria de fer moure, com a mínim, els 
comerciants de la zona. I pel que fa a l’altra rehabilitació, 
tampoc no hi estaria malament un mínim mobiliari urbà 
en forma de bancs i testos amb arbrets que milloressin 
el trist carrer de la Muralla.

Revista de Banyoles, núm. 934, agost de 2011, p. 40-41
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El banc públic és una peça bàsica del paisatge urbà i, com 
en el cas d’altres elements del seu mobiliari (fanals, pape-
reres, pilones, fonts, jardineres, etc.), massa sovint disse-
nyadors mediocres han abusat de la bona fe de l’usuari i 
han omplert pobles i ciutats amb veritables aberracions, 
en un exercici injustificat d’ego, del qual de moment Ba-
nyoles n’ha sortit bastant ben parada.

L’estiu, més que mai, és una bona època per seure, en-
cara que sigui una poca estona, a prendre la fresca. Si 
pot ser en un banc públic a l’empara d’un arbrat espès, 
molt millor –i gratuït– que no pas en una terrassa de bar 
sota una ombrel·la. La qüestió és quin és el lloc i sobre-
tot quin és el moble que l’Administració o l’arquitecte de 
torn ens ha posat a l’abast, i quins en són l’aspecte i la 
comoditat, és a dir, en definitiva, quina n’és la ubicació i 
quin n’és el disseny.

Quan, a finals del segle XVIII i principis del XIX, a les 
grans ciutats van néixer els primers parcs públics i es 
van crear passejos i bulevards, els bancs, que juntament 
amb l’arbrat, n’eren protagonistes destacats, tenien ma-
joritàriament els peus seriats de fosa de ferro i el seient 
de fusta amb taulons o llistons més fins. En plena re-
volució industrial, era l’època en la qual s’intentava unir 
la tècnica amb les arts i oficis manuals, de manera que 
els peus de fosa tenien formes molt ornamentades que 
imitaven sovint elements naturals com branques i altres 

elements florals que més tard es van exagerar durant el 
modernisme.

Bancs de fusta i bancs de pedra
Tant d’èxit va tenir aquest tipus de banc públic que, amb 
diferents formats, ha perdurat fins ara mateix. Encara 
avui el més habitual i popular és el que es ven amb el 
nom de romàntic, un banc amb dos peus de fosa que 
imiten unes branques torçades lligades amb falses cor-
des i seient de llistons de fusta envernissats o pintats. 
Aquests bancs que avui encara podem trobar en algun 
indret de Banyoles fins fa pocs anys van ser els que or-
naven utilitàriament la plaça Major, si bé en altres llocs, 
l’excel·lència, les possibilitats i l’abundància de la pedra 
del subsol van permetre un altre tipus de format per al 
seient públic.

Efectivament, la tècnica d’extracció de lloses de travertí, a 
part de formar part de tot el sistema constructiu dels edi-
ficis banyolins fins ben bé a principis del segle XX (parets, 
arcs, envans, pilars, trespols, voltes, etc.), va propiciar que, 
a principis del segle XX, també s’utilitzés per a la fabrica-
ció de bancs, tant en els nous passejos de l’estany com 
en el de la Indústria, igual que s’havia fet servir per a les 
voreres d’alguns carrers. En el parc de la Draga encara en 
queden alguns exemplars mig enterrats, en els quals es 
pot observar la senzillesa i contundència de les formes.

Bancs per al joc i la tertúlia
Una fórmula del seient públic que ha fet fortuna 
a Banyoles
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El boom del disseny industrial
Però a partir dels anys seixanta, i de la mà d’arquitectes 
i dissenyadors barcelonins, es va iniciar la producció 
d’objectes d’una extraordinària qualitat emmarcats en 
el món del disseny industrial; el banc públic no en va 
ser cap excepció. Així, van començar a aparèixer nous 
dissenys que abandonaven les formes clàssiques 
emprades durant tants anys i les van substituir per altres 
de més racionals i imaginatives, si bé en el decurs de 
les dècades següents les males còpies, la mediocritat, 
l’excés i la incompetència professional s’han apoderat 
de la indústria dedicada a fabricar-los.

Banyoles, com s’ha dit abans, sortosament no ha caigut 
en aquests excessos. Així, mentre que en altres localitats 
en les quals les nombroses reformes urbanes dutes a 
terme en època de bonança han omplert carrers i places 
d’invents sense sentit, en les remodelacions de l’entorn 
de l’estany dels anys noranta es va seguir la tradició amb 
sengles reinterpretacions de l’antic banc de pedra sense 
respatller, l’una en els passejos, molt esvelta i lleugera 
–potser massa i tot pels brètols habituals–, i l’altra més 
pesada i contundent, al parc de la Draga.

Els nous bancs de Banyoles
A la plaça Major i a diferents carrers del barri vell, també 
s’ha mantingut la utilització de la fusta amb suport 
metàl·lic –en aquest cas de ferro i manufacturat– amb 
un banc de doble seient com els que a principis de 
segle hi havia al centre de la Plaça, un banc amb certes 
referències ferroviàries, segurament millorable des del 
punt de vista ergonòmic i de la seriació industrial, però 
molt correcte i que resol visualment la sempre tan poc 
agradable cara posterior de la major part dels bancs.

Al costat d’aquest banc n’ha fet fortuna un altre del mateix 
autor, sense respatller i que a la plaça Major, al costat del 
rec del carrer del Born, s’ha agrupat en un conjunt per a la 
tertúlia i el joc, un sistema que ja s’havia provat a la plaça 
de Mn. Constans, al barri de Sant Pere, amb tamborets de 
complement dels bancs tradicionals. Molt menys afortu-
nat ha estat el poti-poti de la placeta dels Estudis –que un 
dia caldrà reconstruir totalment incloent-hi part de l’arbrat 
amb els seus absurds escocells–, però en general cal re-
conèixer que a Banyoles ens hem lliurat dels mal anome-
nats «bancs de disseny» que campen arreu.

Revista de Banyoles, núm. 935, setembre de 2011, p. 42-43

Agrupació de bancs a la plaça Major.

Bancs tradicionals amb tamborets per a la tertúlia.
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Després de la seva rehabilitació i obertura l’any 1971, 
l’edifici del Tint s’ha mantingut quasi sempre com un 
espai relacionat amb les arts plàstiques amb diverses 
fórmules i fortuna en funció dels distints equips de 
govern de la ciutat. L’aniversari dels seus inicis, el possible 
tancament i l’aparició d’un nou col·lectiu disposat a evitar-
ho proporcionen un bon motiu per passar revista sobre el 
passat i el futur d’aquest espai doblement històric.

El Tint dels Paraires (millor que no pas el pretensiós i 
històricament fals invent de Llotja del Tint que encara 
campa en alguns rètols i textos) no només és un edifici 
únic d’arquitectura industrial d’època medieval, sinó tam-
bé emblemàtic a Banyoles per causa de l’activitat que 
s’hi va dur a terme a la dècada dels setanta del segle 
passat i que va revolucionar la ciutat amb algunes de les 
propostes més avançades que s’estaven portant a terme 
arreu del país.

Va ser, efectivament, l’octubre de 1971 quan un grup de 
joves disposats a sacsejar el marc d’esterilitat cultural 
del moment van promoure, a l’edifici recentment resca-
tat de l’enderroc, un conjunt d’activitats culturals que 
encara avui es recorden. El col·lectiu, que actuava sota 
l’impuls i l’aixopluc legal que els proporcionava el llavors 
regidor de cultura de l’Ajuntament, Pere Comas, va bate-
jar l’acció amb el nom de Tint-1 en referència a l’antic ús 
d’aquell espai.

30 Jeroni Moner ja havia dedicat un article al grup del Tint en la 
sèrie publicada a El Bagant. Vegeu p. 35.

El Tint després del Tint-1 i del Tint-2
Durant cinc anys, fent equilibris entre la desconfiança 
de les autoritats locals pel desafiament que l’activitat 
del grup podia representar en el context d’absència de 
llibertats polítiques del moment i un pressupost tan exi-
gu que sovint havia de ser complementat pels mateixos 
membres, aquell grup va organitzar en dues etapes tal 
quantitat i qualitat d’actes i exposicions que van fer que 
Banyoles esdevingués un referent inevitable en el món 
de la cultura de l’època a Catalunya. El llibre sobre el Tint-
2 de N. Selles i J. Font (Banyoles, 2004) i una exposició al 
mateix Tint van documentar molt bé el moviment.30

Dissolt el col·lectiu, i després d’alguns intents de reviure 
aquella florent etapa, el local va acollir diversos usos fins 
que, a partir de l’any 1996, es va consolidar com a sala 
d’exposicions, dedicat preferentment a artistes locals 
tot alternant-ho amb exposicions de més fàcil accepta-

El Tint quaranta anys després
Una obligada rememoració, sense nostàlgia però 
amb preocupació

Programes de mà del Tint-1
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ció popular. A partir del 2001, coincidint amb una nova 
legislatura, es va donar un nou impuls al Tint programant 
un ambiciós Projecte d’Arts Visuals amb comissariats 
professionals i artistes externs en un intent de recuperar 
el prestigi assolit als anys setanta, si bé l’any 2004, sense 
renunciar a la difusió de l’art contemporani, es va tornar a 
donar cabuda a artistes locals, joves o bé ja consagrats.

La situació actual
En els darrers quatre anys la sala ha mantingut una ges-
tió menys ambiciosa i quasi de supervivència, amb no-
table descens del visitants. Per rematar-la, sembla que, 
enguany, l’Ajuntament tenia previst tancar-la aprofitant la 
jubilació del conserge, fet que deixaria Banyoles sense 
cap espai públic destinat a la promoció de les arts plàs-
tiques i/o visuals. Mentrestant, la ciutat s’enorgulleix del 
Tint-1 i del Tint-2 i dels artistes que des d’aquella època 
ha produït, com els malaguanyats Lluís Güell i Lluís Vilà, 
membres destacats, precisament, d’aquell grup.

Davant d’aquesta situació un nou grup de joves artistes 
que s’ha autoanomenat TintXXI –en un doble joc que fa 
referència al local, a les dues primeres èpoques del Tint i 
al segle actual– s’ha ofert no només a portar la gestió de 
la sala, sinó a fer-se’n càrrec sense pressupost ni conser-
ge, feina aquesta darrera que assumiran ells mateixos. La 
primera exposició que tenen programada per al desem-
bre serà per donar a conèixer la seva pròpia obra a ma-
nera de presentació del col·lectiu, el mateix que van fer 
els pioners del Tint, en una espècie de retorn als orígens.

Un futur incert
En qualsevol cas, convé recordar que l’edifici del Tint no 

31 L’any 2020, en virtut d’un conveni entre l’Ajuntament de Banyoles i el Centre d’Estudis Comarcals de Banyoles, el Tint ha passat a 
ser la seu d’aquesta entitat.

és un local idoni com a sala d’exposicions i que el seu 
destí a llarg termini ha de ser el d’un espai museïtzat, és 
a dir, el d’exhibir la funció per a la qual va ser construït 
–la de tenyir els teixits que es produïen a la Banyoles 
medieval–, raó per la qual quan es va rehabilitar l’edifici 
es van excavar les tines del subsol i es van deixar plenes 
de sorra i protegides amb plàstics per tal de poder ser 
reobertes en el futur. Ningú no pensava llavors que en 
quaranta anys no s’aconseguiria tenir un espai més ade-
quat i millor situat per a aquest tipus d’activitats. 

Doncs no només no s’ha aconseguit aquest espai, sinó 
que ni tan sols s’ha intentat quan la situació econòmica 
ho permetia, de manera que després de quaranta anys ja 
tenim, a part de democràcia i més llibertats polítiques, 
bons equipaments per a les activitats escèniques i mu-
sicals –a part de les escolars o les esportives–, però 
encara s’ha d’estar utilitzant un edifici amb problemes 
d’accessibilitat i sense les condicions imprescindibles 
per poder fer exposicions d’un cert nivell, i no només això 
sinó que hem de confiar en aquest nou grup, el TintXXI, 
perquè el mantingui obert el màxim temps possible.31

Revista de Banyoles, núm. 936, octubre de 2011, p. 42-43

El col·lectiu del Tint-2.
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L’arbrat –aquest element imprescindible del paisatge de 
la ciutat i de l’estany, el que ornamenta, dona ombra i vida 
a passeigs, places i carrers– ha estat, sovint, objecte de 
controvèrsia per causa dels diferents criteris i actituds 
que hi ha sobre com gestionar-lo. Ara que venen temps 
de poda sembla un bon moment per treure un tema més 
important del que pot semblar.

Amb el primer consistori democràtic de la postguerra 
no només es va iniciar una nova política urbanística per 
tal d’acabar amb els desastres especulatius dels darrers 
anys del franquisme, sinó que per primera vegada es va 
intentar endegar un programa seriós per corregir el defi-
cient tractament que patia l’arbrat urbà deixat fins llavors 
en mans poc professionals. Si bé no tot van ser encerts, 
cal reconèixer l’esforç dels nous regidors per fer més 
amables els carrers i places de la ciutat.

Així, entre el 1980 i el 1981 es van plantar prop de 600 ar-
bres i els resultats encara són visibles avui en els plàtans 
del passeig de la Indústria i del Camí Fondo, en els ta-
rongers del carrer del Pintor Pigem i en les acàcies, cer-
cis, troanes i castanyers de molts altres carrers i places. 
Després d’aquella primera empenta s’ha de comptabilit-
zar només una dràstica, però necessària i protestada, 
poda i cura dels plàtans del passeig Darder, un manteni-
ment mínim i no sempre adequat, i molt poc increment 
de l’arbrat.

Diversitat de criteris
L’obra pública derivada dels Jocs Olímpics del 92 va do-
nar un nou impuls a la plantació d’arbrat gràcies, entre 
altres intervencions, a la creació dels parcs de la Draga 
i del Trenc del Simà en terrenys guanyats a la propietat 
privada. Aquí ja es van posar de manifest tant les dife-
rències de criteris existents entre jardiners, botànics, ar-
quitectes, paisatgistes, naturalistes i ecologistes a l’hora 
d’enfrontar-se a aquesta qüestió com la falta de sentit 
comú amb la qual s’han pres determinades decisions 
durant molts anys. 

La controvèrsia sovint se centra en el fet de voler impo-
sar una vegetació suposadament autòctona en llocs en 
els quals aquesta no té cap sentit, ni ornamental ni uti-
litari. Això va succeir al mateix parc de la Draga, on en 
àrees que requerien ombra, com les de l’aparcament o 
el pícnic, s’hi va plantar arbrat propi d’ambients humits 
i dels boscos propers, de creixement lent i fullatge clar 
en comptes d’alguna espècie híbrida o del mateix plà-
tan, que s’havia utilitzat amb molt bon criteri al costat 
del poliesportiu. El resultat és que, després de més de 
vint anys, l’ombra desitjada en aquelles àrees encara no 
s’ha produït. 

Errors de concepte
Els errors comesos en l’elecció d’una espècie 
determinada, sense tenir en compte el lloc ni la funció 

Temps de poda
Algunes qüestions sobre la gestió de l’arbrat urbà 
de Banyoles 
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que ha de tenir, encara són més greus en alguns carrers 
i places del centre banyolí. És el cas, per exemple, de 
la part alta del carrer de Girona, on unes desgavellades 
alzines sureres pateixen l’absurda situació d’estar 
col·locades fora del seu hàbitat i en filera, quan en tot 
cas es podria considerar ben correcte ubicar-les en 
solitari en un espai més obert –com la que hi havia a 
l’Abeurador, abatuda sense cap sentit en el decurs de 
les obres de remodelació– o en grup, en el conjunt d’un 
parc. Però mai en renglera en un carrer estret.

Encara és més absurd el cas del carrer Coromina, on 
es van substituir els antics castanyers –malmesos per 
culpa d’unes rases i podes maldestres– per unes tro-
anes, arbres de fulla persistent, bona presència i ben 
arrelats a la zona, els fruits del quals, però, tothom sap 
que taquen tot el que hi ha a sota. A sobre, quan s’ha 

comprovat el problema o s’han rebut queixes dels veïns, 
no se’ls ha acudit res més que coronar-los en comptes 
de substituir-los per una altra espècie. O el cas, ja co-
mentat des d’aquestes pàgines, dels desgraciats til·lers 
plantats quasi a sota dels centenaris plàtans de la pla-
ceta dels Estudis.

Els plàtans de la plaça Major
Una altra qüestió, també controvertida, és la de la poda 
o la tala per aclarir, ambdues accions necessàries tant 
als esmentats parcs de l’estany com a altres àrees del 
seu entorn. Però on tornarà a haver-hi polèmica serà a 
la plaça Major de Banyoles, on es van abatre els seus 
centenaris plàtans i se’n van plantar de nous després 
de buidar i reomplir el subsol de travertí. No és ara mo-
ment de discutir les raons que van portar a prendre una 
decisió tan dràstica i impopular –que n’hi ha– sinó, en 
tot cas, lamentar que no s’hagués dut a terme en dues 
fases, separades per uns anys, i que no s’haguessin ad-
quirit exemplars de més edat i circumferència, tal com 
vàrem reclamar alguns.

En el Butlletí municipal de juny de 2005 s’assegurava que 
el nou arbrat faria ombra a partir dels quatre anys de ser 
plantat i que la copa seria millor que la dels vells plàtans. 
Cert que no deia quina ombra, perquè l’aconseguida sis 
anys després és ben minsa, molt probablement perquè 
el sistema de reg imposat no és el més adequat. Però, 
a part d’aquest darrer problema, la qüestió és veure si 
s’han de podar per configurar l’estructura que tenien –a 
la manera d’un gran umbracle, com sembla clar que hau-
ria de ser– o bé si algun sector en reclamarà el creixe-
ment vertical natural perquè no «pateixin». Potser ja és 
l’hora d’iniciar aquesta operació.

Revista de Banyoles, núm. 937, novembre de 2011, p. 38-39

Arbrat mal escollit al carrer de Girona.
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Fins al proper 9 de gener, la seu barcelonina del Col·legi 
d’Arquitectes acull l’exposició «MBM 60 anys d’arquitec-
tura i ciutat 1951-2011», on no només té un paper des-
tacat Lluís Pau, sinó que coincideix amb una intervenció 
seva al pati gòtic del DHUB, del carrer Montcada, i en un 
espai proper d’Eina, fets que val la pena donar a conèi-
xer als lectors de la revista.

L’estudi MBM, del qual forma part el conegut arquitec-
te i fins fa poc president de l’Ateneu Barcelonès Oriol 
Bohigas –un dels fundadors de l’equip, juntament amb 
Josep Martorell i David Mac Kay, i que, a part de ser 
autor de llibres sobre el modernisme i altres temes 
relacionats amb l’arquitectura i l’urbanisme, ha tingut 
una destacada actuació en la política municipal de la 
Barcelona olímpica–, és el referent indiscutible de l’ar-
quitectura catalana de la segona meitat del segle XX, 
amb una impressionant quantitat i qualitat d’obra a Ca-
talunya i a l’estranger.

L’exposició que es presenta a Barcelona, tot i ser el re-
sultat d’una selecció, posa en evidència una extraordi-
nària producció que abasta tots els vessants de l’arqui-
tectura, des de modestos habitatges unifamiliars fins a 
grans plans urbanístics, passant per edificis d’habitat-
ges col·lectius o d’oficines, així com muntatges, expo-

sicions i treballs d’interiorisme en els quals Lluís Pau 
té una presència destacada. A l’exposició destaquen 
les maquetes del projecte del Museu del Disseny a la 
plaça de les Glòries, un dels darrers treballs de l’equip.

La trajectòria de Lluís Pau Corominas
Nascut l’any 1950 a Castellfollit de la Roca, però fill de 
la nissaga banyolina dels Pau i dels «Generet’s», Lluís 
Pau Corominas va d’estudiar a l’escola Eina de disseny 
entre els anys 1968 i 1971, l’any que el grup del Tint –del 
qual va formar part– va iniciar el seu recorregut. Lluís 
Pau era el responsable del grafisme, les exposicions i 

Lluís Pau, la junta gòtica i el pa amb 
tomàquet
Destacada presència de l’interiorista i dissenyador 
banyolí en una exposició de Barcelona

L’estudi MBM amb Lluís Pau a l’exposició de Barcelona.
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els muntatges que, entre aquell any i el 1975, el grup va 
dur a terme en el vell edifici del Tint. Alguns d’aquests 
van ser molt celebrats i coneguts, fora de l’àmbit local, 
en publicacions especialitzades.

L’any 1973 Lluís Pau va entrar a treballar en el ja presti-
giós estudi d’arquitectura MBM, i hi va aportar la seva 
creativitat en el disseny d’interiors –tasca que va ser 
reconeguda amb la seva incorporació com a soci de 
l’estudi l’any 1978 quan es va crear l’Estudi d’Interiors i 
de Disseny (IDP) que ell encapçalava. Des de llavors –
més de trenta anys d’interiors, muntatges, exposicions, 
museografies i altres realitzacions, com la del Teatre 
Municipal de Banyoles– la mà de Lluís Pau ha estat 
tan present dins l’obra d’MBM arquitectes que de cap 
manera es pot resumir en aquestes línies.

La junta gòtica, un exercici d’història
A part d’això, Lluís Pau ha tingut una destacada 
presència en el camp del grafisme –com és el cas 
de la Imatge gràfica de la senyalització exterior per a 
la Generalitat de Catalunya (1983), encara vigent en 
els carrers i carreteres del nostre país– o en el del 
disseny de mobles per a la productora banyolina Colur, 
a l’entorn dels anys 90 –material que exposa prop del 
DHUB del carrer Montcada. Però és en el pati d’aquest 
darrer espai on, amb l’excusa de confeccionar un 
suport per a un rètol, Lluís Pau ha fet un interessant 
exercici didàctic sobre el disseny amb l’expressiu títol 
que encapçala aquestes notes.

La junta gòtica és el nom amb el qual s’anomena el 
relleu que s’aplicava a les juntes de les parets medievals 
amb carreus irregulars per tal de donar la sensació 
d’una construcció d’alta qualitat, una argúcia que es va 
posar de moda sobretot en restauracions de façanes 

del fals barri gòtic de Barcelona a la primera meitat del 
segle XX. La solució d’ennoblir una paret bastida amb 
materials pobres per tal de donar la impressió d’una 
construcció amb carreus ben tallats és coneguda des 
de l’antiguitat. L’acudit que el compara amb l’invent 
del pa amb tomàquet, que aprofitava el pa sec per 
tal d’obtenir un deliciós menjar, és una forma planera 
d’entendre-ho.

Exemples a Banyoles
La reflexió que proposa Lluís Pau en el modest rètol 
del pati gòtic del carrer Montcada sobre aquesta so-
lució constructiva és una lliçó de disseny que posa en 
valor la imaginació que havien de posar en pràctica els 
mestres d’obres per tal d’obtenir una imatge adequada 
a partir d’una economia migrada. A Banyoles en po-
dem veure alguns casos de diferents èpoques com el 
de l’església del monestir, on en una de les voltes del 
creuer –que encara són de factura romànica– es con-
serva un fragment de la pintura que imitava una dispo-
sició de carreus ben formats, cosa habitual a l’època.

La intervenció al pati gòtic del carrer Montcada.
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Però un exemple més proper al concepte de junta gòti-
ca que Lluís Pau mostra a Barcelona el tenim a la ma-
teixa plaça Major, a l’antiga farmàcia Boadella –tot i 
que els carreus que s’hi pretenen realçar amb aquest 
procediment no requeririen l’artifici si ens atenem a la 
qualitat dels que es poden observar a l’edifici veí, del 
qual formava part– i també el podem apreciar una mica 
més amunt, cap als Turers, en un cas derivat d’aquesta 
moda noucentista, on els paletes no només marcaven 
la junta gòtica, sinó que també havien d’imitar la inexis-
tent pedra de suport.

Revista de Banyoles, núm. 938, desembre de 2011, p. 
38-39
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Malgrat els vertiginosos canvis de la nostra societat i la 
progressiva pèrdua de protagonisme del fet religiós a les 
festes nadalenques, la tradició del pessebre no s’ha per-
dut ni a les llars ni en aquesta peculiar fórmula tan carac-
terística del diorama, els valors i llacunes del qual es volen 
destacar en aquest article.

Històricament parlant, el pessebre és l’escenificació del 
naixement de Jesús, una representació que es duia a ter-
me a les esglésies la nit de Nadal, bé amb personatges 
vius, com era el cas en el seu origen franciscà del segle 
XIII, o bé amb figures tallades per artistes cada vegada 
més reputats. Aquesta representació, a finals del segle 
XV, va entrar als palaus i cases de nobles que rivalitzaven 
amb la qualitat artística, la qual cosa va ser, probable-
ment, la raó de la reducció del format de les figures. 

Com acostuma a succeir, el costum va passar a les clas-
ses populars i el pessebre, tant com a fet artístic entre 
les classes més riques o com a simple devoció a les 
llars més senzilles, es va estendre. Nàpols en va ser un 
important centre de difusió, i la relació d’aquest regne 
amb Catalunya explica, en certa manera, l’arrelament de 
la tradició al nostre país, una tradició que s’ha mantingut 
viva fins avui mateix amb tota mena de manifestacions, 
des dels pessebres vivents fins als més casolans.

El pessebrisme
Si el pessebrisme és, segons la definició apareguda a 
principis del segle XIX, l’art de construir pessebres, els 

pessebristes serien els afeccionats a fer-los, sigui en 
la seva fórmula casolana compartida amb la família, 
sigui en competició, a partir de la tècnica del diorama. 
Ambdós mots s’han utilitzat en ocasions en un sentit 
pejoratiu, especialment en el món de l’arquitectura, 
quan en el primer terç del segle XX, durant el noucen-
tisme, es titllava de pessebristes els arquitectes que 
ornamentaven els seus edificis amb elements manlle-
vats de l’arquitectura tradicional o popular.

L’afecció al pessebrisme ha propiciat la creació d’asso-
ciacions de pessebristes –la primera a Barcelona l’any 
1867– i concursos sobretot en la modalitat, diguem-ne 
més «professional» o avançada, del diorama. A Ba-
nyoles, una ciutat procliu a l’associacionisme –tant de 
bo funcionés la iniciativa municipal sobre les entitats 
(Portal d’Entitats), la federació de les quals podria ar-
ribar a ser amb el temps i ben dirigida una veritable 
representació de la societat civil local–, el primer con-
curs de pessebres data de 1940, mentre que l’activa i 
entusiasta associació que uneix els pessebristes es va 
fundar el 1969.

El paisatge en el pessebre 
El motiu i el subjecte del pessebre és, evidentment, la 
representació del naixement del nen Jesús que, com a 
mínim, ha d’anar acompanyat de les figures de Josep i 
Maria i, generalment, també del bou i la mula, situats en 
una cova o en un estable. Àngels, pastors i reis mags 

Pessebres, pessebrisme i pessebristes
El paisatge en una tradició que es nega a 
desaparèixer 
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ja formen part d’una ampliació imprescindi-
ble en els pessebres casolans, però, a partir 
d’aquesta base, el que importa és la creació 
d’un paisatge suposadament situat al lloc i 
l’època on la tradició situa l’esdeveniment, 
un paisatge completament humanitzat en el 
qual els personatges també volen represen-
tar la vida quotidiana d’aquell lloc.

Com que l’escenografia representada en 
aquests tipus de pessebres populars és la 
d’un paisatge rural i els personatges més 
habituals han estat sempre els que fan vida 
a l’exterior, s’aprofiten els elements naturals 
o construïts que els justifiquen, com un riu 
(pont, pescador...), una bassa (ànecs, ren-
tadora...), conreus (llaurador, pagès...) o les 

cases, que al nostre país sempre s’havien identificat 
amb la masia, si bé, lamentablement, les de suro que es 
posen a la venda per als pessebres casolans cada ve-
gada deixen més a desitjar. Tampoc no hi poden faltar 
personatges fora d’època ni, a casa nostra, el caganer.

El diorama, l’art del paisatgisme
La tècnica del diorama, que consisteix a instal·lar la 
representació d’un espai determinat en un caixó tancat 
i il·luminat de tal manera que, vist per una de les seves 
cares, dona una impressió completament realista, ha 
estat utilitzat, sobretot, en el camp de l’escenografia i 
en els museus, fins que s’han substituït per tècniques 
audiovisuals. Però en el món del pessebrisme, els 
diorames estan plenament vigents i els concursos són 
un camp abonat perquè els pessebristes mostrin la 
seva destresa i en ells, com en el cas del de Banyoles, 
s’hi poden contemplar obres realment extraordinàries.

En aquest concurs, a diferència del pessebre casolà, do-
mina la representació del paisatge urbà sobre el rural, a 
vegades amb la reproducció d’arquitectures locals, i en 
alguns casos extrems –en un exercici de pur modelis-
me– fins i tot l’escena és la d’un interior de casa sense 
que el motiu del naixement hi tingui cap protagonisme. 
La veritat és que la recerca de l’originalitat ha fet perdre 
el fonament religiós que tenia el pessebre i les contra-
diccions i els anacronismes han entrat cada vegada més 
en els concursos. Potser caldria deixar de banda la in-
sistència en les cases amb la pedra vista –tant del gust 
dels pessebristes, però causant d’aquell ús pejoratiu del 
mot– i altres llicències i retornar a la representació més 
ortodoxa. Només és una opinió.

Revista de Banyoles, núm. 939, gener de 2012, p. 34-35

Deplorables exemples de cases per 
al pessebre familiar.

Anacronisme del naixement en una església medieval. (J. 
Gratacós, 1r premi 2010)
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La mort de Rafael Marquina, esdevinguda a Galliners el 
6 de juny a l’edat de 92 anys, ha donat peu als mitjans a 
recordar-lo sobretot com a autor del famós setrill d’oli, 
primer Delta d’Or concedit per l’ADI-FAD l’any 1961 i peça 
icònica del disseny català. Al marge de lamentar la pèr-
dua de l’amic, val la pena clarificar la realitat i la mitifica-
ció d’aquest avui tan popular i emblemàtic disseny.

És difícil deslligar Rafael Marquina del seu disseny 
pel conegut setrill d’oli, present fins i tot al MOMA de 
Nova York, malgrat haver tingut una llarga trajectòria 
professional com a arquitecte, interiorista i dissenya-
dor. Aquests dies, però, la major part de les cròniques 
i obituaris s’hi han referit com l’inventor del setrill anti-
goteig, és a dir, com el creador d’un utensili domèstic 
amb grans virtuts pràctiques, quan en realitat aquest 
s’ha d’entendre com un objecte en el qual el procés cre-
atiu del disseny està molt per sobre de la troballa, dit 
això amb independència del bon funcionament de què 
gaudeix.

Per altra banda, molt pocs saben que el setrill de Mar-
quina, que apareix sempre a les fotografies i que es pro-
dueix i comercialitza actualment amb dues variants, ni 
és el que va guanyar el premi l’any 1961 ni és el primer 
que va dissenyar i produir. I tampoc saben molts que en 
realitat no es tracta de cap invent ex novo, sinó que el 
disseny parteix de la reinterpretació d’una peça popular 
de vidre amb molts anys d’existència. La mitificació de 

l’objecte ha superat la seva realitat i n’ha fet oblidar el 
més important.

El setrill d’oli: una peça tradicional
De fet, des de temps immemorial, els setrills d’oli, fossin 
de terrissa en les cases senzilles o de vidre en les més 
riques, quasi sempre anaven acompanyats d’un plat o 
suport que recollia l’oli caigut, alguns dels quals fins i 
tot portaven una nansa i un bec per tal de retornar-lo 
al recipient principal. Però a Mallorca, des de fa molts 
anys, es produeix un setrill de vidre bufat que incorpora, 
a l’entorn del gallet, un recollidor que retorna l’oli caigut 
al recipient (fig. 1). És a dir, una peça amb el mateix 
funcionament contra el degoteig que la d’en Marquina.

Les setrilleres de Rafael Marquina
El valor i l’actualitat d’un dissenyador que ha 
traspassat fronteres

Fig. 1. Setrills mallorquins de tradició popular.
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L’existència d’aquesta peça immediatament provoca el 
fàcil pensament de la còpia, fet molt freqüent en la ma-
jor part dels invents de la humanitat, que sovint tenen 
diversos pares. I és evident que Marquina, com molta 
altra gent, coneixia aquesta peça tradicional de manera 
que, quan entre els anys 1959 i 1960 va decidir presen-
tar-se al premi de disseny industrial convocat per l’ADI-
FAD, va crear el seu primer setrill d’oli en tant que una 
reinterpretació de l’existent mallorquí, a la recerca de la 
racionalització de la forma, però pensant sobretot en la 
seva possible seriació, en la seva producció industrial.

Els primers setrills de Marquina
D’entrada, en el disseny d’aquest primer setrill respecte 
al fabricat a Mallorca en va eliminar la nansa, inconve-
nient per a la seriació i ornament inútil, ja que si l’oli 
no degotava l’objecte ja es podia agafar sense embru-
tir-se. Un altre fet que va condicionar el disseny de la 
peça era la voluntat de poder portar a taula una parella 
de setrills, un per a oli i l’altre per a vinagre, raó per 

la qual es requeria un 
suport per transport-lo. 
Així va néixer el primer 
setrill, que portava una 
reducció de la base per-
què s’encaixés en el su-
port de fusta corbada i 
que, com en el mallorquí, 
recipient i gallet eren 
d’una sola peça (fig. 2). 

D’aquestes setrilleres, 
se’n van posar a la ven-
da sis parelles, totes 
elles produïdes artesa-
nalment. En una segona 

edició, que és la que es va presentar al Delta d’Or de 
1961 i va guanyar-lo, se’n va modificar el suport per 
tal de poder simplificar la base del setrill eliminant la 
complicació de l’escaló de la base. Però l’objecte se-
guia sent, igual que el mallorquí, de vidre bufat i d’una 
sola peça, de manera que el setrill s’havia d’omplir pel 
mateix orifici que recollia l’oli sobrant, amb les dificul-
tats que allò representava tant per a la reposició de l’oli 
com per al rentat de l’estri. Així i tot va tenir una accep-
tació unànime.

Un exemplar procés de disseny
Marquina no es va 
conformar amb 
els llorers que li va 
comportar aquell 
reconeixement i 
va seguir treba-
llant amb la volun-
tat d’aconseguir la 
industrialització 
del setrill, que era 
condició indispen-
sable per complir 
amb els requisits 
que pregonaven 
als anys seixanta 
els pioners del disseny industrial a Catalunya. Aquest 
objectiu no el va assolir fins que, després d’anys de re-
cerca i tempteigs, no va conèixer el vidre pírex, amb el 
qual es fabricaven utensilis de laboratori, i és a partir 
d’aquí quan en realitat va iniciar un altre procés que va 
cristal·litzar en el disseny de les darreres versions que 
avui es coneixen i comercialitzen de les setrilleres Mar-
quina (fig. 3).

Fig. 2. Les primeres setrilleres dissenyades per R. Marquina.

Fig. 3. Les darreres versions del setrill. 
El de la dreta, amb el galet metàl·lic.
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Aquests setrills, ja amb el galet extraïble, amb formes 
properes a les dels productes de laboratori i amb l’aban-
donament definitiu del suport per ser servits amb pare-
lla són, doncs, el resultat d’un llarg i meritori procés de 
disseny que s’inicia amb la reinterpretació d’un utensili 
tradicional i acaba amb una peça que, per més que si-
gui copiada, mai serà superada (fig. 4). Ni es tracta d’un 
invent ni d’una còpia com tampoc no ho són ni els dis-
senys de la làmpada de peu TMC de Miquel Milà o el cen-
drer d’Andreu Ricard –els altres dos grans pioners del 
disseny industrial de Catalunya– ni la cadira Barcelona 
de Mies van der Rohe, cap dels quals no va inventar ni 
una làmpada ni un cendrer ni una cadira.
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Fig. 4. Evolució del disseny de les setrilleres de R. Marquina.
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Aquest 2013 que s’acaba ha estat un any ple d’efemèri-
des cinquantenàries, algunes de les quals molt significa-
tives en àmbit mundial. Però també a l’Estat espanyol i 
a Catalunya van succeir fets de certa transcendència, i a 
Banyoles en volem recordar un que va iniciar una dècada 
d’activitat cultural amb una repercussió que va anar molt 
més enllà de l’àmbit local: l’exposició de pintura abstracta 
presentada sota el títol de «Presència 63».

Aquell any de 1963 moria Joan XXIII en ple Concili Vaticà 
II; J. F. Kennedy era assassinat i Martin Luther King guia-
va la marxa sobre Washington, mentre a l’Estat espanyol 
el comunista Julián Grimau era detingut i assassinat per 
ordre del general Franco i el Tribunal d’Ordre Públic de 
Fraga Iribarne seguia jutjant persones no addictes a la 
dictadura. A Catalunya l’abat Escarré s’havia d’exiliar per 
les seves declaracions a Le Monde contra el règim, Jordi 
Pujol era empresonat pels fets del Palau de la Música i 
a Girona moria el bisbe Cartañà, passejat de cos present 
per la ciutat, i era substituït pel Dr. Narcís Jubany.

A Banyoles l’ambient cultural estava instal·lat en el con-
servadorisme més recalcitrant, amb consistoris immo-
bilistes i reaccionaris mediatitzats per la figura del go-
vernador civil, però segurament també pel ferri control 
exercit pel rector integrista Mn. Fernando Simon des de 
l’any 1944 fins el 1960, en què va morir. Triomfaven mo-
viments com els cursets de cristiandat anomenats popu-

larment «De Colores» i s’expandia l’escoltisme entre els 
joves de famílies benestants, activitat també comanda-
da pel clero, però amb un cert perfum catalanista. 

Alguns signes d’obertura
Però enfront d’aquesta situació, en aquell principi de la 
dècada també van començar a aparèixer dèbils signes 
d’obertura, per exemple en la mateixa revista Horizon-
tes –la publicació controlada per la parròquia i antece-
dent de l’actual Revista de Banyoles– en la qual ja col-
laboraven personatges com Jaume Farriol, Joan Olivas 
o Miquel Blanch, un dels promotors del Cine Club de 
Banyoles, en la secció més polèmica i discutida sobre 
cinema, sovint contestada amb furibundes cartes al di-
rector. Aquell any la Nova Cançó ja va tenir presència a 
Banyoles amb actuacions de Pi de la Serra o Raimon.

Per altra banda, en el Club Natació Banyoles –l’enemic 
irredempt del rector– es respiraven aires més oberts 
gràcies a la sana pràctica i l’ensenyament dels es-
ports, exercits en el sentit lúdic que llavors era norma, 
però també per la relació amb esportistes i afeccio-
nats d’altres països. L’aposta per mantenir-se lluny de 
l’elitisme classista que alguns pretenien va fer créixer 
la seva influència sobre la ciutat en clara dissidència, 
però, també, d’alguna part de la societat banyolina, i 
és en aquestes condicions que el vicepresident Jordi 

50 anys de «Presència 63»
L’avançada avantguardista a la Banyoles dels anys 60 
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Gimferrer va impulsar una secció cultural, tot aprofi-
tant les escletxes legals del règim que permetien cer-
tes activitats només sota la responsabilitat d’una enti-
tat eclesiàstica o esportiva. 

Amb aquest paraigua, ja l’any 1961 va promoure al 
Cine Victòria sessions de cinema experimental o con-
certs de jazz amb Tete Montoliu al capdavant, i durant 
anys els membres d’aquesta secció cultural van tenir 
una forta presència en activitats com la Setmana de la 
Joventut (1964) i els Febrers Joves que la van succeir, 
o amb l’acolliment, en els mateixos locals del Club, 
d’obres del Teatre Experimental Independent (TEI) fun-
dat l’any 1967, entre altres accions.

L’exposició de «Presència 63»
Però l’exposició presentada el setembre d’aquell any ti-
tulada «Presència 63» i promoguda per aquesta secció 
cultural va marcar un abans i un després, com a mínim 
en el món de les arts plàstiques a Banyoles, sobretot pel 

que representava de contrast amb les habituals mos-
tres figuratives, però també pel lloc que la va acollir, el 
vestíbul del Museu Arqueològic, l’antiga Casa de la Vila 
i seu del Centre d’Estudis Comarcals, on es guarden les 
essències i la història dels banyolins. El catàleg, amb 
presentació de Joan Brossa i notes i dibuixos dels au-
tors, s’avançava clarament al disseny gràfic de l’època.

La mostra es podria situar entre diferents corrents dins 
el que llavors s’anomenava l’informalisme, tot i que el 
crític d’art Cirici Pellicer –que va tancar l’exposició– la 
situava primer dins el Pop Art i més tard en la gènesi del 
Nou Realisme a Catalunya. Aplegava, per una banda, 
obra produïda amb anterioritat a l’any 60 per Jordi 
Gimferrer i pel que signa aquest article i, per l’altra, la 
dels més joves, Antoni Mercader i Lluís Güell, que eren 
els que apuntaven cap a una dedicació professional 
en el món de les arts plàstiques, com així va ser, i va 
ser tan elogiada per artistes i intel·lectuals forans com 
censurada localment.

Programa de l’exposició «Presència 63». (Foto: X. Butinyà)
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Cinquanta anys després, tot rememorant l’obra 
exposada i les notes escrites i gràfiques del catàleg, 
sobta l’actualitat que encara respira aquella trencadora 
activitat de «Presència 63», que no només en va precedir 
d’altres com la de l’«Estampa popular» de l’any 1967 –
una iniciativa forana que comptava com a representants 
locals amb Lluís Güell, Josep Ponsatí i Xicu Cabanyes–, 
sinó que d’alguna manera va significar el precedent 
indiscutible d’aquell destacat moviment cultural dels 
anys setanta conegut com el Grup del Tint (Tint-1, 
1971-1973, i Tint-2, 1973-1975). L’any 1963, doncs, no 

és només una data significativa al món occidental, sinó 
també per a la cultura a Banyoles.

Revista de Banyoles, núm. 961, novembre de 2013, p. 
24-25

Una nota de Lluís Güell en el programa.
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Jeroni Moner i Codina
Una mirada sobre el paisatge urbà de Banyoles

Recull d’alguns dels articles de l’arquitecte banyolí Jeroni Moner, que es van publicar a la revista El 
Bagant (1981-1984) i a la Revista de Banyoles (2007-2012). Tots ells tracten de temes relacionats amb 
el desenvolupament urbanístic de la ciutat i de la comarca (i també d’actuacions artístiques en les 
quals ell va participar). En conjunt són una mirada crítica sobre un tema, el paisatge urbà, que el 
preocupava profundament.

Els articles de Jeroni Moner són un referent crític de tot el procés transformador que s’ha dut a terme 
(o no) a l’àmbit quotidià de Banyoles i comarca. Són una reflexió lúcida sobre el fet que cada vegada 
que s’intervé en l’urbanisme o es modifica algun aspecte de l’hàbitat, es transforma el paisatge i, per 
tant, cal vetllar perquè la transformació sigui una millora i no una degradació o destrucció. El missatge 
de fons és una crida a favor d’un urbanisme coneixedor i respectuós amb la història de cada paisatge. 

La publicació d’aquests articles és un homenatge a la figura i obra de Jeroni Moner, que ha estat 
cabdal a la Banyoles contemporània.
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